
Sprawozdanie
z czynności Wydziału krajowego za czas od 1 lipca 1874

do di stycznia 1875.

Wysoki Sejmie!

Stosownie do postanowienia §. 20 statutu krajowego przedkładamy niniejszem sprawo
zdanie z czynności naszych za czas od 1 lipca 1874 po koniec Stycznia 1875.

I. Prośby do Najjaśniejszego Pana.

zw^nie^nT^otwTrde ^  odezwy Prezydyum c. k. Namiestnictwa z duia 15. paździer-
drugiego gimnazjum z n,'ka 1874 1. S46S i uchwały wysokiego Sejmu z dnia 16. października 1874 
J.zjkiem^wyMarlowym przesłał Wydział krajowy na dniu 21. października r. z. do 1. 20964 za po- 

Aiogat 1, średnictwem Prezydyum c. k. Namiestnictwa do stóp Tronu adres 1/. wyraża
jący  najgorętszą podziękę za nowy akt łaski Monarszej, mieszczącej się w Naj- 
wyższem postanowieniu Jego cesarskiej i królewskiej Apostolskiej Mości z du. 
29. września r. z., którem zezwolił nrjłaskawiej ua założenie drugiego gimna- 
zyum z językiem wykładowym polskim we Lwowie.

Odezwą z dnia 30. listopada 1874 1. 96-39 uwiadomiło nas Prezydyum 
c. k. Namiestnictwa, że Najjaśniejszy Pan Najwyższem postanowieniem z dnia 
14. listopada r. z. raczył adres przyjąć z zadowoleniem do wiadomości.

Co dalej w tej sprawie zdziałaliśmy, wykazujemy w dalszym ciągu tego 
sprawozdania.
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Prośba do Najjaśniejsze
go Pana w sprawie Bady 

szkolnej krajowej.

Alegat 2.

Na wiadomość o czynionych w Radzie państwa usiłowaniach, zmierza
jących ku ścieśnieniu zakresu działania i zmianie składu galicyjskiej Rady 
szkolnej, której ustanowienie zawdzięcza kraj Najwyższemu postanowieniu Jego 
cesarskiej i królewskiej Apostolskiej Mości z dnia 25. czerwca 18G7, przesłał 
Wydział krajowy na.-ręce Prezydyum c. k. Namiestnictwa na dniu 16. lutego
b. r. do 1. 3079 najuniżeńszą prośbę do Tronu 2/., w której się zwraca do 
Najjaśniejszego Pana, ażeby cios, wymierzony przeciwko jednemu z najważuiej - 
szych nabytków samorządu, od kraju odwrócić raczył.

Bliższe szczegóły o dalszych czynnościach tyczących się tego przedmiotu, 
zamieszczamy w dalszym ciągu tego sprawozdania.

II. Ustawy i uchwały podlegające najwyższej sankcyi.

A. Sankcyonowane.

Najwyższem postanowieniem z dnia U . października 1874 raczył Jego 
ces. i król. Apost. Mość użyczyć najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalo
nemu przez Sejm krajowy projektowi do ustawy, upoważniającej Radę powia
tową w Nadwornie do zaciągnięcia w interesie powiatu pożyczki w kwocie
50.000 złr. wal. austr. z funduszów pożyczki krajowej z r. 1873, w skutek 
czego Wydział krajowy udzielił dnia 3. listopada 1873 do 1. 21204 Wydzia
łowi powiatowemu w Nadwornie dodatkowo do pożyczki udzielonej dnia 20. 
czerwca 1874 do 1. 11498 w kwocie 25.000 złr., dalszą pożyczkę 25.000 złr. 
z funduszów pożyczki krajowej z roku 1873.

Najwyższem postanowieniem z dnia 30. grudnia 1874 raczył Jego ces. 
i król. Apost. Mość zatwierdzić najłaskawioj uchwalony przez Sejm krajowy 
rozkład dodatków na rok 1875, a mianowicie: dla funduszów iudemuizacyj- 
nych Galicyi wschodniej i zachodniej po 51 centów, dla funduszu indemniza- 
cyjnego Wielkiego Księstwa Krakowskiego po 41 centów, a dla funduszu kra
jowego po 34 centów od jednego złotego podatków bezpośrednich z dodatkiem 
jednej trzeciej części.

C. k. Prezydyum Namiestnictwa zawiadamiając W ydział krajowy o tern 
pismem z dnia 13. stycznia 1875 1. 282pr. nadmieniło w skutek uwagi Pana 
Ministra spraw wewnętrznych, iż zachodzi uzasadniona obawa, że coraz bar
dziej wzmagające się dodatki dla funduszu krajowego obok dodatków na po
trzeby powiatowe i gminne wr niedalekiej przyszłości naruszyć mogą siłę po
datkową ludności tutejszego kraju, i że dla tego okazuje się nieodzowna po
trzeba jak największych oszczędzeń i ograuiczeń w wydatkach w zakresie 
administracyj autonomicznych.

W przeszłoroczuem sprawozdaniu z czynności WyTdziału krajowego d o 
nieśliśmy, że do chwili zamknięcia rzeczonego sprawozdania, Wydział krajowy 
nie otrzymał uwiadomienia o saukcyonowauiu uchwały Sejmu krajowego, upo
ważniającej W7ydział krajowy do pozbycia w drodze sprzedaży realności u św.
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Maryi Magdaleny we Lwowie pod 1. 20% , należącej do zakładowego majątku 
krajowego funduszu policyjnego.

Donieśliśmy także, że nie przypuszczając, ażeby tej uchwale odmówioną 
została Najwyższa sankcja, Wydział krajowy prowadził rokowania z c. k. 
Nadprokuratoryą Państwa we Lwowie o waruuki kupna i porozumiał się w tej 
mierze tak, że zaraz po sankcyonowaniu uchwały sejmowej przystąpić może 
do spisania kontraktu.

Odezwą z dnia 22. września 1874 1. 7783|pr. zawiadomiło nas c. k. 
Prezydyum Namiestnictwa, iż Jego ces. i król. Apost. Mość raczył Najwyż- 
szem postanowieniom z dnia 11 września 1874 r. najłaskawiej zatwierdzić 
powyżej powołaną uchwałę Sejmu krajowego, a wkrótce potem zawiadomiła 
nas także c. k. Nadprokuratorya Państwa pismem z d. 27 października 1874. 
L, 2284, że Jego ces. i król. Apost. Mość raczył Najwyższem postanowieniem 
z dnia 16 października 1874. najłaskawiej zatwierdzić wniosek c. k. Minister
stwa sprawiedliwości na zakupno rzeczonej realności na dom karny dla kobiet, 
jakoteź, że c. k. Ministerstwo sprawiedliwości upoważniło c. k. Nadprokura- 
tora Państwa rozporządzeniem z dnia 20 października 1874. L. 14367 do za
warcia kontraktu kupna, pod warunkami już umówionomi.

Wydział krajowy zawarł zatem dnia 26 listopada 1874 z c. k. Nadpro- 
kuratorem Państwa kontrakt kupna i sprzedaży o rzeczoną realność, pod wa
runkami wyszczególnionemi już w przeszłorocznom sprawozdaniu, i oddał tg 
realność, gdzie się dotąd mieścił zakład karny dla kobiet, na mocy dawniej
szego kontraktu o najem —  c. k. Rządowi na własność.

Pierwszą ratę, otrzymaną z ceny kupna w kwocie 24,000 złr., ulokowa
liśmy na rzecz krajowego funduszu policyjnego, co do którego Sejm krajowy 
oświadczył uchwałą z dnia 14 października 1874. gotowość oddania dochodów 
tego funduszu, a ewentualnie samego funduszu w zawiadowauie Państwa, pod 
warunkami tą uchwałą określonemi.

Rzeczona uchwała została podaną w roku zeszłym do wiadomości Pre
zydyum c. k. Namiestnictwa; Wydział krajowy nie otrzymał jednak do chwili 
zamknięcia niniejszego sprawozdania zawiadomienia o decyzyi c. k. Rządu co 
do objęcia funduszu policyjnego w zawiadywanie Państwa. Wydział krajowy 
nic może więc obecnie przedłożyć Sejmowi krajowemu żadnych wniosków 
w tym przedmiocie.

Jego ces. i król. Apostolska Mość raczył Najwyższem postanowieniem 
z duia 12 listopada 1874, udzielić najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalo
nemu przez Wysoki Sejm projektowi do ustawy zezwalającej gminie miasta 
Liały na pobór opłat od czynszów domowych.

Jego ces. i król. Apostolska Mość raczył Najwyższem postanowieniom 
z dnia 1.9 listopada 1874. udzielić najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalo
nemu przez Wysoki Sejm projektowi do ustawy, zezwalającej gminie miasta 
Mikulińce, powiatu Tarnopolskiego, na pobór w latach 1875 i 1876 dodatku, 
w wysokości siedmdziesięciu pięciu (75 g) procentów podatku konsumcyjnego 
od mięsa i wina.

Jego ces. i król. Apostolska Mość raczył Najwyższem postanowieniem 
z dnia 21 listopada 1874. zatwierdzić uchwałę Wysokiego Sejmu, upoważniającą 
Wydział krajowy do zaciągnięcia i podniesienia 6{J pożyczki z galicyjskiej
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Kasy Oszczędności w sumie 9000 złr. w. a., na hypotekę realności pod liczbą 
9 3 7 we Lwowie położonej, własność funduszu krajowego stanowiącej, a na 
umieszczenie szkoły gospodarstwa lasowego przeznaczonej.

Jego ces. i król. Apostolska Mość raczył Najwyższem postanowieniem 
z dnia 5 grudnia 1874. udzielić najłaskawiej Najwyższej sankcyi, uchwalonym 
przez Wysoki Sejm projektom do ustaw, zezwalających dla pokrycia wydatków 
gminnych na pobór dodatku do wszystkich podatków bezpośrednich (bez nad
zwyczajnego dodatku) następującym gminom:

powiatu Bocheńskiego: 
gminie Popędzyna w r. 1875 w wysokości ośmdziesiąt cztery (84) g

powiatu Bobreclciego: 
gminie Podliski w r. 1874 i 1875 w wysokości sześćdziesiąt (60) g

powiatu Kołom yjskiego: 
gminie Dobrowódka w r. 1874 w wysokości sześćdziesiąt jeden (61) g 

„ „ „ 1875 „ sześćdziesiąt trzy (63) g

powiatu Bzcssowkiego: 
gminie Czudec w r. 1875 w wysokości sześćdziesiąt i pięć (65) g

powiatu Samborskiego: 
gminie Podmanasterek w r. 1875 w wysokości pięćdziesiąt i ośm (58) g 

powiatu Tłumackiego: 
gminie Komorówka w r. 1874 i 1875 w wysokości sześćdziesiąt i dwa

(6-2) g
„ Pohonia w r. 1874 i 1875, w wysokości sześćdziesiąt (60) g 

powiatu Sniatyńskiego : 
gminie Mikulińce w r. 1875, w wysokości sześćdziesiąt pięć (65) g

„ Budyłowa w r. 1875 w wysokości pięćdziesiąt i ośm (58) g

powiatu KałusJciego: 
gminie Bania w r. 1875 w wysokości sześćdziesiąt sześć i pół (66 V2) g 

„ Dąbrowa w r. 1875 w wysokości pięćdziesiąt cztery (54) g
„ Jaworówka w r. 1875 w wysokości sześćdziesiąt trzy i pół (63 V2) g

powiatu Stanisławowskiego: 
gminie Jezupol w r. 1874 w wysokości siedmdziesiąt (70) g

„ Jezupol w r. 1875 w wysokości pięćdziesiąt i dziewięć (59) g

powiatu Tarnowskiego: 
gminie Łubinka w r. 1875 w wysokości pięćdziesiąt pięć (55) g

„ Łęg ad Partyń w r. 1875 w wysokości sześćdziesiąt jeden (61) g
„ Tarnowiec w r. 1875 wr wysokości pięćdziesiąt dziewięć (p0) g

Jego ces. i król. Apostolska M ość, raczył Najwyższem postanowieniem 
z d. 9. grudnia lf>74. udzielić najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalonemu przez 
wysoki Sejm projektowi do ustawy o poręczeniu przez kraj pożyczki w kwo-



cie 100.000 złr. w. a., którą gmina miasta Gorlic na odbudowanie zniszczo
nych przez pożar części miasta zaciągnąć zamierza.

Jego cesarska i król. Apost. Mość raczył Najwyższem postanowieniem 
z dnia 21. grudnia 1874 udzielić Najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalo
nemu przez wysoki Sejm jmojektowi do ustawy o ochronie niektórych zwie
rząt dla uprawy ziemi pożytecznych.

Jego ces. i król. Apost. Mość, raczył Najwyższem postanowieniem z d. 
18. lutego b. r. udzielić najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalonemu przez 
wysoki Sejm projektowi do ustawy zmieniającej postanowienia §. 98 ust. gm.

Jego ces. i król. Apost. M ość, raczył Najwyższem postanowieniem z dnia 
o0 stycznia b. r. udzielić najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalonemu przez 
wysoki Sejm projektowi do ustawy o ochronie zwierzyny.

Jego Ces. i Król. Apost. Mość, raczył najwyższem postanowieniem z dnia 
18. lutego b. r. udzielić najłaskawiej Najwyższej sankcyi uchwalonemu przez 
wysoki Sejm projektowi do ustawy zezwalającej gminie m. Chrzanowa na po
bór opłat od napojów do miasta wprowadzanych i tamże spotrzebowanych 
z tym jednak dodatkiem, że przypisanie tych należytości za czas przed ogło
szeniem tej ustawy upłyniony, miejsca mieć nie może.

Najwyższem postanowieniem z dnia 2. lipca 1874. sankcyonowaną zo
stała ustawa o udzieleniu prawa do poboru opłaty kopytkowej gminie mia
sta Erzeżan.

Najwyższem postanowieniem z dnia 26. grudnia 1874. ustawa o udzieleniu 
Wydziałowi powiatowemu w Dolinie prawa do poboru trzech myt drogowych 
i mostowych na drodze Wełdzirsko-Węgierskiej; tudzież ustawy o udzieleniu 
prawa do poboru opłat mjtniezycli obszarom dworskim: w Wojniłowie i Doł- 
potowie powiatu Kałuskiego —  mostowego na rzece Siw ce; w Babinie po
wiatu Kałuskiego —  przewozowego na rzecze Łomnicy ; —  w Krasiczynie 
powiatu Przemyskiego —  przewozowego na Sanie 1 —  w Brzeźnicy powiatu 
Wadowickiego, wspólnie z obszarem dworskim w Czernichowie powiatu Kra
kowskiego —  przewozowego na Wiśle w Pasiece.

Najwyższem postanowieniem z dnia 6. stycznia 1875 r. ustawy o udzie
leniu prawa do poboru opłat mytniczych —  gminie wspólnie z obszarem dwor
skim w Wełdzirzu powiatu Dolińskiego - mostowego na rzece Świcy; obszaro
wi dworskiemu w Szczucinie powiatu Dąbrowskiego - przewozowego na Wiśle 
pod Łęką szczucińską.

Jego ces. i król. Apost. Mość raczył Najwyższem postanowieniem z dnia 
15( listopada 1874 udzielić Najwyższej sankcyi uchwalonemu przez Sejm kra

jowy7 projektowi do ustawy względem zwrotu kosztów szupasowych wzmian
kowanych w §§. 14. i 15. ustawy państwowej z dnia 27. lipca 1871 r. Nr. 88 
Dz. ust. państwa.

Jego ces. i król. Apostolska Mość raczył Najwyższem postanowieniem 
z U. stycznia 1875 r. najłaskawiej użyczyć Najwyższej sankcyi uchwalonemu 
przez Sejm krajowy projektowi do ustawy o pokrywaniu kosztów leczenia 
ubogich w szpitalach publicznych. Ustawa ta została ogłoszoną w Dzienniku 
ustaw i rozporządzeń krajowych z 15. stycznia 1875 r., rozdanym dnia 2. 
lutego b. r., zatem weszła w wykouanie z dniem 16. lutego 1875 r.
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Pożyczka krajowa 
z r. 1873.

B. Niesankcyonowane.

Jego ccs. i król. Apost. iMośB nie raczył udzielić Najwyższej sankcyi 
następującym uchwałom wysokiego Sejmu :

Ustawie zmieniającej postanowienia §. 50. ust. gm., tudzież §. 29. ust. 
o repr. pow .;

Ustawie zmieniającej postanowienia §§. 50. i 51. ust. o repr. pow.

C. Zostające jeszcze w sankcyi.

Do chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania nie otrzymał Wydział 
krajowy uwiadomienia o saukcyonowauiu następujących uchwał wysokiego 
Sejmu :

Uchwały zezwalającej gminie miasta Stanisławowa na pobór podwyższo
nych opłat gminnych od gorących napojów i od piwa;

Uchwały i odłączeniu miasta Biecza od przedm ieść;
Ustawy wodnej;
Uchwały zezwalającej na zaciągnięcie pożyczki w kwocie 30,000 złr. na 

hypotekę realności pod 1 4604/ 4 (szkoła weterynaryi).
Uchwały zezwalającej gminie m. Jarosławia na pobór podwyższonych 

opłat gminnych od piwa;
Ustawy o ustanowieniu urzędów pojednawczych;
Uchwały zezwalającej gminie Kieznia na pobór wyższych dodatków do 

podatków;
Uchwały wysokiego Sejmu uznającej zakład chorych w Krakowskim 

szpitalu św. Łazarza i oddział syfilistycznych w Krakowskim szpitalu św. Du
cha za zakład krajowy.

III. Sprawy specyalnie przekazane.

Uchwałą powziętą na posiedzeniu dnia 13. października 1S74. polecił 
wysoki Sejm Wydziałowi krajowemu, ażeby do zrealizowania reszty —  ustawą 
z dnia 12. lutego 1873 dozwolonej pożyczki krajowej na budowę i rekonstruk- 
cyę dróg krajowych nie przystępywał.

Wydział krajowy ograniczył się zatem na ernisyi obligacyj nominalnej 
wartości 1,600.000 złr. celem uzyskania sumy 1,300.000 złr. zezwolonej art. 
II. powołanej ustawy na udzielanie pożyczek powiatom dotkniętym niedo
statkiem.

Cały przebieg sprawy dotyczącej zaciągnięcia tej pożyczki przedstawił 
Wydział krajowy wysokiemu Sejmowi w zeszłorocznem sprawozdaniu, gdzie
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zdał też sprawę o usiłowaniach swoich dla uzyskania uwolnienia pożyczki 
krajowej od opłat bezpośrednich i podatków.

W chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania dowiadujemy się z pism 
publicznych, że te usiłowania dopięły częściowo swego zamiaru, gdyż w Izbie 
posłów Rady państwa uchwalono projekt do ustawy uwalniającej od opłaty 
stemplowej kupony rzeczonej pożyczki bieżące do roku 1882. Upoważnienie 
Wydziału krajowego udzielania powiatom pożyczek ż oznaczonego funduszu 
zgasło w myśl ustawy z dnia 17. kwietnia 1874. z końcem roku 1874go, 

Ale (jat 3. przedkładamy zatem Wysokiemu Sejmowi w załączeniu ■/. wykaz wszystkich 
powiatów obdzielonych pożyczkami —  z wyszczególnieniem sum pojedyńczych 
pożyczek.

wnegotłóma^enialSien- Odezwą z dnia IG. października 1874. ł. 8448/pr. zawiadomiło c. k.
nika praw Państwa na Prezydyum Namiestnictwa Wydział krajowy, iż udzieloną mu uchwałę wyso-

jezjk polski. kiego Sejmu z dnia 12. stycznia 1S74. w sprawie poprawniejszego tłómacze-
nia dziennika praw Państwa nr, język polski, c. k. Prezydyum przedłożyło 
Panu Ministrowi spraw wewnętrznych, który oznajmił reskryptem z dnia !). 
października 1874 1. 12084, iż stosownie do powyższej uchwały zniósł się 
w tej sprawie z Akademią umiejętności w Krakowie i że Akademia ta obja
wiła gotowość, przez komisyę ze swych członków złożoną oceniać polskie 
tłómaczenia obszerniejszych publikaeyj dziennika ustaw państwa a względnie 
zajmywać się ich korektą.

ny Ikdjmna^''pozwolo" posiedzeniu dnia 8. października 1S74. wydał wysoki Sejm nad pe
nie na pobór dodatku d« gminy Radymna w sprawie zezwolenia na pobór dodatku do podatku
Podlaimpojów go“ ących!° konsumc)'jneg ° od napojów spirytusowych następującej treści ucłiwałę :

„Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby przyspieszył załatwienie 
odstąpionej mu w przeszłej Sesyi sejmowej petycyi gminy Radymno o 
pozwolenie na pobór dodatków do podatku konsumcyjuego od napojów 
propinacyjnych i słodzonych do gminy wprowadzonych.8

Wskutek powyższego polecenia wysokiego Sejmu , zawezwaliśmy re- 
skryptem z dnia 13. listopada 1874 1. W. 209G2 Wydział powiatowy w Jaro
sławiu, ażeby nam w tym przedmiocie jak najrychlej zdał sprawę, co jednak 
dotychczas nie nastąpiło.

Wydział krajowy nie jest zatem w położeniu załatwienia tej sprawy.

Załatwienie petycyi ksie- t t i x  • -  i
dza K. Piotrowskiego "z Uchwałą z dnia 18. października 1874. wysoici Sejm przekazał petycyę

Badylowa. księdza R. Piotrowskiego radnego i parocha w Budyłowie w sprawie sprze
niewierzenia majątku gminnego przez naczelnika gminy Mikołaja Majdań
skiego, Wydziałowi krajowemu do załatwienia. Dopełniając tego polecenia 
przesłał Wydział krajowy rzeczoną petycyę Wydziałowi powiatowemu w Suia- 
tynie polecając przeprowadzenie ścisłego dochodzenia i według tegoż rezul
tatu wydanie odpowiedniego wyroku w myśl ustaw obowiązujących,
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Wniosek posła Bauma 
o wcielenie do gmin ob
szarów dworskich płacą
cych inniej aniżeli 100 zł. 

w. a. podatku.

Wniosek posła Barto
szewskiego o wynalezie
nie środków zaradzenia 

niedostatkowi.

Pelycya księdza A. Le
wandowskiego kapelana 
szkoły gospodarstwa wiej
skiego w Iiublanaelt o 
subwencyę na wybudo
wanie kaplicy w Dubla- 

n ach.

Polecenie względem o- 
gloszenia drukiem prac 

Bióra statystycznego'.

W ydział powiatowy przeprowadził w porozumieniu ze Starostwem do
chodzenie dyscyplinarne, o zapadłem orzeczeniu jednak nie uwiadomił Wydziału 
krajowego przed zamknięciem niniejszego sprawozdania. W ydział krajowy 
czuwa atoli nad przebiegiem tej sprawy i zawezwał Wydział powiatowy, 
ażeby uwiadomił go o orzeczeniu przez się wydać się mającem.

W skutek wniosku posła Bauma odniesiono się do c. k. krajowej Dy- 
rekcyi Skarbu z prośbą o dostarczenie dat potrzebnych. Daty udzielone nie 
okazały się dostatecznemi, musiano zatem prosić o dalsze materyały staty
styczne, których c. k. Dyrekcya Skarbu dotąd nie nadesłała.

Celem wykonania uchwały wysokiego Sejmu powziętej na wniosek po
sła Bartoszewskiego ułożyło biuro statystyczne kwestyonarz do ankiety w 
sprawie zubożenia ludności wiejskiej i małomiejskiej i zestawiło materyały do 
ocenienia stosunków tej ludności posłużyć mogące, które zawarte są w roz
maitych publikacyach urzędowych.

Po zamknięciu posiedzeń wysokiego Sejmu zwołaną zostanie aukieta do 
obrad w tej mierze na podstawie materyałów zebranych przez bióro sta
tystyczne.

Uchwałą z dnia 17. października 1874. przekazał wysoki Sejm petycyę 
księdza A. Lewandowskiego, kapelana szkoły gospodarstwa wiejskiego w Du- 
blanach o subwencję na wybudowanie kaplicy tamże Wydziałowi krajowemu 
do załatwienia.

W załatwieniu powyższej petycyi wyasygnowaliśmy w powyższym celu 
uchwałą z dnia 3go listopada 1874 kwotę 500 złr. w. a. z funduszu kra
jowego.

Na posiedzeniu dnia 10. października 1874 przy rozprawie nad rubryką
11. budżetu funduszów krajowych uchwalił wysoki Sejm co następuje:

„Zważywszy, że bióro statystyczne w roku bieżącym nie ogłosiło 
innej pracy jak tylko broszurę: „W ybory do Rad powiatowych w r.
1874“ , poleca się Wydziałowi krajowemu, ażeby w roku następnym cały 
rezultat wszystkich prac bióra statystycznego drukiem ogłosił i takowy 
posłom rozesłał “ .
Stosownie do tej uchwały przyspieszono ukończenie druku dalszej pracy 

bióra statystycznego pod tytułem: „Ziemska własność gmin w Galicyi, icli 
kapitały pieniężne i stan bierny11, i rozesłano je pp. Posłom, tudzież W ydzia
łom powiatowym.

Obecnie znajdują się w druku lub też bliskie są wykończenia następu
jące prace bióra statystycznego:
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Skład reprezentacyi gmiuuych w miastach i miasteczkach Galicyi;
Porównanie wydatków krajowych Galicyi z wydatkami takiemiż innych 

krajów;

Sprzedaże przymusowe majątków ziemskich, a zwłaszcza realności wło
ściańskich i małomiejskich w Galicyi w ostatnich latach;

Materyały statystyczne odnoszące się do sprawy propinacyjnej i prze
mysłu szynkarskiego w Galicyi;

Dalsze prace Bióra statystycznego są w toku, a skoro nadejdą braku
jące materyały, zostaną wykończone i oddane do druku.

Staraniem Wydziału krajowego było także, ażeby przez rozsprzedaż 
publikacyj Pióra statystycznego po cenie ile możności niskiej zwiększyć po
żytek prac biórowych a zarazem uzyskać częściowy zwrot kosztów druku. 
W  tym celu wezwano Wydziały powiatowe do pośredniczenia w rozsprzeda- 
ży, czem takowe w znacznej części gorliwie się zajęły, tudzież oddano pewną 
ilość egzemplarzy w komis księgarski. Obrachunek dotąd nie mógł nastąpić 
wszakże przewidywać można, że z pierwszego wydania Wiadomości statysty
cznych z r. 1873 będzie po dziś dzień rozsprzedanych przynajmniej 200 
egzemplarzy.

ś e i p o s i e d z e n i u  z dnia 15. października 1874 wydał wysoki Sejm na- 
Kicznię powiatu Nowo- s^ P ująoej treści uchwałę :
sądeckiego i zaciągnig- T w  . . . . ,
tej przez nią pożyczki W y d z i a ł  krajowy zbada sprawę nabycia przez gminę kicznię z obsza-
w kwocie GOOO zł. w. a. ru dóbr Łązka przestrzeni pierwotnej 120 morgów lasu i poczyni odpowiedne 

kroki, ażeby prawa gminy należycie ubezpieczonemi zostały.

II. Wydział krajowy opłaci kasie oszczędności w Nowym Sączu zalega
jącą jeszcze resztę należytości zaciągniętej przez gminę Kicznię pożyczki 
w pierwotnej sumie 0000 złr. z pozostałości funduszu zapomogi z r. 18GG 
i ułoży taki plan umorzenia tej nożyczki gminie w powyższym celu udzielić 
się mającej, ażeby spłata tej pożyczki dla gminy jak najmniej- uciążli
wą była

III. Na zapłacenie powyższych rat pożyczki udzielić się mającej z iun- 
duszu zapomogi wraz z przypadająceini odsetkami zezwala się gminie Kiczni 
w r. 1875 na pobór 150£ dodatków do podatków bezpośrednich (bez nadzwy
czajnego dodatku).

W wykonaniu tego wysokiego polecenia zajął się Wydział krajowy nie
zwłocznie gruntownem zbadaniem stanu rzeczy.

Z bliższego dochodzenia okazało się, że część lasu nabyta na własność 
przez gminę Kicznię nie wynosi 120stu morgów lasu, lecz tylko 89 morgów.
W skutek tego widział się sprzedający zniewolonym dodać kupującej gminie 
drugą parcelę lasu w objętości 17stu morgów. Las ten jest wysokopienny 
i zawiera materyał budulcowy dla gminy nader pożądany.

Rada gminna oświadczyła przeto, że przyjmuje ten drugi kawałek lasu 
w zamiau za brakujących 31 morgów, ponieważ te dodane 17 morgów wyso-

2
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Uchwała polecająca zba
danie projektr rządowe
go o ochronie ziemiopło
dów od gąsienic, chrzą
szczy i innych owadów.

Petycya Towarzystwa go
spodarczego lwowskiego 
w przedmiocie przymu
sowej komasacyi gruntów.

Petycya miasta Tarnowa 
o nadanie osobnego sta

tutu dla miasta.

kopiennego lasu zawierające materyał budulcowy przedstawiają wartość równa
jącą się wartości 31 morgów takiego lasu, jaki sprzedający obowiązany był 
dodać na własność kupującej gminie.

Do spisania formalnego kontraktu kupna l sprzedaży rzeczonych parceli 
lasu, do utworzenia osobnego ciała tabularnego i do spłacenia pożyczki zacią
gniętej przez gminę w kasie oszczędności z funduszu zapomogi nie mogło 
przyjść dotychczas z tego powodu, ponieważ nie zdołano dotychczas zebrać 
wszystkich dat i wyjaśnień, potrzebnych do przeprowadzenia tych czynności, 
przede wszy stkiem zaś z tego powodu, ponieważ pomimo kilkakrotnych usilnych 
przedstawień nie mogliśmy do czasu zamknięcia niniejszego sprawozdania 
uzyskać zatwierdzenia uchwały wysokiego Sejmu zezwalającej gminie Kiczni 
na pobór loOJJ dodafków do podatków bezpośrednich.

Sprawę projektu rządowego o ochronie ziemiopłodów od gąsienic, 
chrząszczy i innych owadów przedstawiamy wysokiemu Sejmowi w oddzielnem 
sprawozdaniu.

Na posiedzeniu dnia 25 września 1874 r. uchwalił wysoki Sejm odstąpić 
petycyę tę Wydziałowi krajowemu do urzędowania.

Mając wiadomość, iż jeszcze w r. 1870 zaśiągało c. k. Namiestnictwo od 
Towarzystwa gospodarskiego we Lwowie opinii w tej sprawie, na co 'ednak 
rzeczone Towarzystwo żadnej nie dało odpowiedzi, mniemaliśmy, że najstoso ■ 
wniej będzie podjąć rzecz tam, gdzie w roku )8 jD  ugrzęzła. Udaliśmy się 
przeto do Towarzystwa z uprzejmem wezwaniem o uwiadomienie nas, co 
w skutek wspomnianej odezwy c. k. Namiestnictwa zarządziło, niemniej, jakie 
jest jego zdanie o projekcie do ustawy w przedmiocie komasacyi grantów 
jeszcze w roku 1869 przez Ministerstwo rolnictwa, Towarzystwu do zaopinio
wania udzielonej.

Towarzystwo gospodarskie uwiadomiło nas jednak, że sprawa ta jest 
przedmiotem oddzielnych obrad specyalnej komisy i, nie uwiadomiło nas jednak 
dotąd o wyniku obrad tej komisyi.

Uchwałą z dnia 1. października 1874 r. przekazał wysoki Sejm Wydzia
łowi krajowemu, petycyę Rady gminnej miasta Tarnowa o nadanie osobnego 
statutu dla tego miasta.

Petycya ta treści ogólnikowej, bez Y/szelkiego uzasadnienia nie dawała 
nam podstawy do powzięcia jakiegokolwiek postanowienia w tym względzie,—  
zwróciliśmy ją przeto reskryptem z dnia 20. listopada 1874 r. 1. 20029 za 
pośrednictwem Tarnowskiego Wydziału powiatowego Zwierzchności gminnej 
z wezwaniem, ażeby wyjaśniła, co Reprezentacya gminy przez otrzymanie 
osobnego statutu osiągnąć zamierza, jak niemniej wykazała potrzebę i stoso- 
wność zmian w urządzeniu stosunków gminnych, które przez nadanie miastu 
osobnego statutu osiągnąć zamii rza, a wyjaśnienia te przedłożyła za pośre-
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duietwem Wydziału powiatowego, od którego zażądaliśmy równocześnie, ażeby 
tg sprawo w razie ponowienia je j przez Badę gminną, przedstawił nam z wy- 
e/.eipującem wyświeceniem ze swej strony i z opinią Bady powiatowej.

Do chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania nie otrzymaliśmy jednak 
żadnego podania w tej sprawie.

N* i)0siedzeniu dnia października 1874 r. przekazał wysoki Sejm 
górniczego przy Wydziale WU!°sek posła S k r z y ń s k i e g o  i Towarzyszy o utworzeniu przy Wydziale 

krajowym. krajowym bióra górniczego, Wydziałowi krajowemu jako komisyi.

Przedmiotem rzeczonego wniosku było po zasiągnieniu opinii biegłych, 
zdanie wysokiemu Sejmowi sprawy o projekcie utworzenia przy Wydziale 
krajowym bióra górniczego.

Sprawę tg przedstawiamy wysokiemu Sejmowi odddzielnem sprawozdaniem.

danpr^rojrkm^ad Zł>U" Sprawg uregulowania chowu bydła przedstawia Wydział krajowy wyso-
go do ustawy względem kiemu Sejmowi osobnem sprawozdaniem, 
podniesienia chowu bydła.

wniosku p. Na posiedzeniu z dnia 7. października 1874 przekazał wysoki Sejm
JM,uma Wolsnskiego o w  ) • r • i . . . .
podniesieniu chowu koni. ''m ulatow i krajowemu wniosek p. Erazma Wolanskiego o podniesieniu chowu

koni. Wniosek ten domaga sig ed c. k. Bządu: 1) ustalenia pewnej zasady
w chowie koni na pewien przeciąg czasu; 2) użycia na zakupno stadników
funduszów uzyskanych z oszczędności w zarządzie stadnin; 3) przydzielenia
pieniędzy uzyskanych z najmu i stanowienia ogierów krajowej komisyi chowu
koni, na zakupienie ogierów; 4J podniesienia liczby ogierów w kraju do
liczby 500.

Wywiązując sig z otrzymanego polecenia, Wydział krajowy zapytał 
odezwą z dnia 3. listopada 1874 1. 20.470 krajową komisyę chowu koni i oba 
Towarzystwa gospodarskie o zdanie w tym przedmiocie.

Z odpowiedzią pospieszył najpierw komitet c. k. galic. towarzystwa 
gospodarskiego we Lwowie, który w piśmie swojem z dnia 9. listopada 1874
1. 1.507 oświadczył, że w zasadzie zgadza sig na wszystkie wnioski p. Erazma 
Wolanskiego i zastosowanie takowych uważałby za rzecz wielce pożyteczną 
dla kraju. Przewidując opór Bządu, komitet uznał za rzecz niezbędną, silne 
poparcie wniosków zapomocą dat i faktów, do czego koniecznem byłoby zwo
łanie ankiety złożonej z doświadczonych znawców.

Komitet Towarzystwa gospodarczo-rolniczego w Krakowie, podniósł 
sprzeczność w wnioskach p. Erazma Wolanskiego. W  pierwszym ustępie bo
wiem wnioskodawca wymaga zreformowania chowu koni na nowych zasadach, 
a w następnych ustępach tylko ulepszenia dzisiejszego stanu rzeczy. Komitet 
domyśla sig, że wnioskodawca w pierwszym ustępie miał na myśli postępo
wanie Bządu w Mecklenburgu, ale zapewne nie chcąc opinii swojej opierać na 
domysłach, wstrzymał się od objawienia stanowczego zdania o całym wniosku.

2*
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iŁlegat 4.

Petycya Piotra Cygi o 
uchwalenie ustawy ogra
niczającej wolność dzie
lenia gruntów włościań

skich.

Komisya chowu koni nie dała Wydziałowi krajowemu odpowiedzi pomimo 
ponownego wezwania.

Nie znalazłszy w pismach obu Towarzystw gospodarskich dostatecznej 
podstawy do dalszych kroków w sprawie wniosku p. Erazma Wolańskiego, po
stanowił Wydział krajowy zwołać w tym celu osobną, ankietę i reskryptem 
z dnir 11. stycznia 1875 1. 419 wezwał komitet galicyjskiego Towarzystwa 
gospodarskiego do wskazania fachowych osób, któreby do wzięcia udziału w an
kiecie zaprosić wypadało. Tymczasem komitet galicyjskiego Towarzystwa go
spodarskiego oznajmił Wydziałowi krajowemu w piśmie z dnia 19. stycznia 
1875 1. 64, że ulegając słusznym żądaniom kilku członków Towarzystwa zwołał 
z własnej inicyatywy ankietę dla zbadania niektórych pytań przez hodowców 
i znawców podniesionych. Ankieta ta odbyła się 12. i 13. grudnia 1874 
a wzięło w niei udział 31 delegatów z 14 oddziałów Towarzystwa. W myśl 
uchwały ankiety osobny komitet zajął się sformułowaniem powziętych posta
nowień, które przedłożył komitetowi Towarzystwa gospodarskiego w załączonem 
•/. sprawozdaniu celem dalszego załatwienia tej sprawy a w szczególności wy
stosowania memoryału do JEx. p. Ministra rolnictwa.

Komitet c. k. gaiic. Towarzystwa gospodarskiego, oświadcza w powyżej po- 
danem piśmie, że ankieta przez niego zwołana, wyjaśniła główną treść wniosu 
p. E. Wolańskiego, a wobec jej uchwał zwoływanie nowej ankiety nie przy
niosłoby sprawie wielkich korzyści.

Podzielając to zdanie Wydział krajowy w piśmie z dnia 9. lutego 1875
1. 2.872 oznajmił komitetowi, że odstępuje od zamiaru zwołania ankiety.

Na posiedzeniu z dnia 25. września 1874 wysoki Sejm powziął nastę
pującą uchwałę:

„Petycya Piotra Cygi przesyła się Wydziałowi krajowemu z poleceniem, 
ażeby W ydziały powiatowe, które dotychczas nie nadesłały swych odpowiedzi 
na wystosowane w tym przedmiool- do nich przez Wydział krajowy zapyta
nie, ponownie o odpowiedź zawezwał i stosownie do tych odpowiedzi na przy
szłej Sesyi sejmowej swe sprawozdanie złożył, to jest, aby się oświadczył albo 
negatywnie, albo projekt ustawy ograniczającej wolność dzielenia gruntów 
przedłożył “ .

Wspomniane w tej uchwale zapytanie wystosował Wydział krajowy do 
Wydziałów powiatowych w skutek uchwały wysokiego Sejmu z dnia 14. sty
cznia 1874., którą przekazano mu wniosek p. Jędrzejewskiego, zawierający 
takie same żądanie, jak petycya Piotra Cygi. Zarządzenia wydane w skutek 
wniosku posła Jędrzejewskiego, przedstawił Wydział krajowy wysokiemu Sej
mowi w przeszłorocznem sprawozdaniu z swoich czynności, i przedstawił przy- 
tem, że nie może przedłożyć projektu do ustawy ścieśniającej wolność dzielenia 
gruntów włościańskich, ponieważ projekt taki sprzeciwiałby się postanowie
niom artykułu 6. ustawy zasadniczej z dnia 21. grudnia 1867. o ogólnych 
prawach obywateli Państwa, a w skutek tego nie mógłby otrzymać sankcyi 
monarszej.

Jakkolwiek stan tej sprawy nie zmienił się zasadniczo, jednakowoż W y
dział krajowy, stosując się do otrzymanego polecenia, zawezwał reskryptami



z dnia 27. października 1874. L. 15J643 i z dnia 16. stycznia 1875. L. 881 
Wydziały powiatowe do przedłożenia sprawozdań, a to w tym celu, ażeby na 
tej podstawie przedstawić wysokiemu Sejmowi obraz stosunków sprowadzonych 
wolnością dzielenia gruntów, i ocenić jej wpływ na dobrobyt ludności wiej
skiej. —  Krótkość przerwy pomiędzy poprzednią a obecną Sesyą sejmową me 
pozwoliła atoli Wydziałowi krajowemu zebrać wszystkich danych, potrzebnych 
do spełnienia tego zamiaru. W chwil zamknięcia niniejszego sprawozdania, 
jeszcze około trzydziestu Wydziałów powiatowych nie przedłożyło zażądanych 
sprawozdań. Z dotychczas nadesłanych opinij jednak, skonstatować mogliśmy 
fakt, że co do użytecznośei lub szkodliwości zaprowadzonej wolności dzielenia 
gruntów włościańskich, zdania w kraju są podzielone, jakoteż, iż z powodu 
łączenia tej sprawy z innemi kwestyami, a mianowicie: z kwestyą wznowienia 
przepisów karnych przeciw lichwie, z kwestyą komasacyi gruntów, z kwestyą 
zaprowadzenia ksiąg tabularnych dla gruntów włościańskich, nie objawiły się 
o niej zupełnie jasne pojęcia w sprawozdaniach, doszłych do Wydziału kra
jowego.
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Wydziałów1 powiatowych Na Posiedzeui11 z 25- września 1874., powziął wysoki Sejm nad pe-
w Jaśle i Brzesku o za- tycy^ Piotra Cygi i Wydziałów powiatowych w Jaśle i Brzesku, o zaprowa- 
Pl0T s e W ecyjnegomUSU dzeuie przymusu asekuracyjnego uchwałę następującej treści:

„Petycye te odstępuje się Wydziałowi krajowemu, ażeby polecił 
wszystkim Wydziałom powiatowym, iżby przy każdej sposobności pou
czały lud o korzyściach i konieczności asekurowania swego dobytku".

W wykonaniu powyższej uchwały wysokiego Sejmu wydaliśmy załączony 
Alegat pod 5/. okólnik do wszystkich Wydziałów powiatowych z wezwaniem, ażeby, 

wskazując na smutne następstwa obojętności pod tym względem, starały się 
wszelkiemi siłami przyswoić i rozpowszechnić przekonanie o konieczności tego 
środka zaradczego przeciw klęskom ogniowym.

1 także petycye BeprczeiitaeyjPetycye reprezentacyj po- Powyższym okólnikiem załatwione zos a y . . j ;n'u:uckiej, w tymże
wiatowych: mieleckiej, pow iatow ych : m ieleck ie j, kolbuszow skiej, ta r  no brzc ucliw;tłn, z d n ia  G-
kolbuszowskie.l , tarno- , , . q Pimu w niesione, a  uou«•*><*brzeskiej i łańcuckiej w sam ym  przedm iocie do w ysokiego J ^
tym samym przedmiocie. paidziernika 1874. Wydziałowi krajowemu przekaz.

Uchwała udzielająca po- W wykonaniu uchwały wysokiego Sejm u , na posiedzeniu z dnia 6.
gorzeloom Gorlickim . ,  . J  . . , . . i .„ -„ i i.,..,jnwv

wsparcie 2000 zł. października 1874. w tej sprawie powziętej, wyasygnował Wydział majowy
w kąsie krajowej poleceniem z dnia 6. października 1874. L. 20186, kwotę
2000 złr. i przesłał ją  na ręce Prezesa Bady powiatowej gorlicki ej.



14

W  przedmioeie niektó
rych petyoyj, odstąpio
nych Wydziałowi krajo
wemu do załatwienia u- 
ch wałami wysokieao Sej
mu z dnia 8., 16., 17. i 

18. października 1874.

W przedmiocie subwen- 
eyi dla szkół gimnasty

cznych.

Subwencya dla Towarzy
stwa pedagogicznego na 
wydawnictwo czasopisma 

„Szkoły11.

Petycye wdów po nauczycielach Franciszki Dylińskiej i Katarzyny Szu- 
kowej, orazunauozycielą szkoły ludowej Leona Antoniewicza o zasiłki, odstą
pił Wydział krajowy Radzie szkolnej krajowej, jako dyspozytorce funduszu 
szkolnego. Toż samo odstąpiono Radzie szkolnej krajowej' petycje Wydziału 
powiatowego mieleckiego, zwierzchności gminnych w Kolbuszowie i Między
brodziu lipnickiem , oraz rad szkolnych miejscowych w Rożnowie i Bełzie o 
zasiłki na wystawienie budynków szkolnych.

Petycyę o dalszy zasiłek na restauracyę ikonostasu w Nawaryi, pozosta
wił W ydział krajowy bez skutku, gdyż wedle relaeyi ,c. k. Konserwatora, zo
stała już restauracya w zupełności dokonaną, a idzie jedynie o zbytkowe, do 
900 złr. w. a. kosztować mogące złocenia, których yądną miarą za konserwa- 
cyę yabytku poczytae nie można.

Prośbę księdza proboszcza r. gr. ze Stojani.ec o zajęcie się restauracją 
zabytków hystorycznycb tamtejszej ceikwi, przesłano c. k. Konserwatorowi do 
zbadania i przedstawienia wniosków,

Lchwałą z dnia 10. października z. r., polecił wysoki Sejm wstawić do 
budżetu funduszu krajowego kwotę 1000 złr. w. a. dla szkół gimnastycznych 
we Lwowie i polecił Wydziałowi krajowemu, aby po zbadaniu szkoły gimna
stycznej „Sokoła1* i szkoły gimnastycznej p. Edwarda Madejskiego, kwotą tą 
wedle uznania swego rozporządził.

Znieśliśmy si$ w tej m idfze‘ z Radą szkolną krajową, celem zasięgnięcia 
wiadomości, czy i o ile fundusz naukowy przychodzi w pomoc ponfienionym 
zakładom, opłacając naukę-gimnastyki, którą w nich uczniowie szkół średnich 
pobierają, a otrzymawszy wiadomość, że fundusz naukowy w równej mierze 
z nich użytkuje i jednakowe .zasiłki im wypłaca, przyznaliśmy także obu za
kładom, z tjtułu udzielania gimnastyki młodzieży szkół średnich, w równej 
mierze po 250 złr. w. a.

Drugą połowę subweucyi t. j. kwotę 500 złr. w. a. przyznaliśmy wy
łącznie „Sokołowi", a to naprzód z tego powodu, iż oprócz młodzieży szkół 
średnich, udziela jeszcze gimnastyki bezpłatnie znacznej liczbie uczniów szkół 
ludowych, a nadto, że jako stowarzyszenie, nie utrzymuje zakładu dla korzy
ści prywatnej, lecz dla wskazanego statutami celu jak najpowszechniejszego 
szerzenia zamiłowania do gimnastyki, eójitem snadniej będzie mogło osiągnąć, 
jeśli, zyskawszy pomoc kraju, jak najmniej ofiar materyalnych wymagać bę
dzie od stowarzyszonych

W uchwale ź-dnia 17. października 1874 roku, polecił wysoki Sejm 
Wydziałowi krajowemu, aby wydawnictwu „Szkoły" funduszów roku 1874. 
wypłacić na rok 1874. kwotę 250 złr. w. a., na rok zaś 1875. wyznaczył 
wysoki Sejm subwencyę w kwocie 500 złr. w. a.
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Kwotę, 250 złr. w. a. wypłaciliśmy zarządowi Towarzystwa pedagogicz
nego; wypłatę zaś subwencyi za r. 1875. uczyniliśmy zawisł,], od złożenia 
rachunków z wydawnictwa „Szkoły".)

W sprawie reorganizacjo Jak w zeszłorocznym sprawozdaniu tak i obecnie me mamy nic stanow-
inst.yt.utu technicznego . , . , . J „

w Krakowie. czego ao doniesienia w sprawie przeobrażenia instytutu technicznego w Kra
kowie na szkołę budowniczo-inżynierską, tudzież szkołę mechaniki i górnictwa, 
wiadomo nam tylko z pisma c. k. Namiestnictwa z dnia 23. września 1S74. 
do 1. 7427, iż uchwałę wysokiego Sejmu krajowego przedłożono wysokiemu 
Ministerstwu wyznań i oświaty, dotąd jednakże nie nadeszła jeszcze odpowiedź.)

SU*SióstryMiłoiferdziatal1 Uchwałą z dnia 17. października 1S74, przeznaczył wysoki Sejm tytułem
subwencyi dla szpitali Sióstr Miłosierdzia w Itozdole, Czerwonogrodzie i Bursz
tynie kwotę 1198 złr. w. a. —- Co do rozdziału tej kwoty, otrzymał Wydzii ł  
krajowy polecenie, porozumieć się z wizytatorką Sióstr Miłosierdzia. To prze
prowadzonej w tym względzie korespondencyi rozdzieliliśmy subwencyę jak 
następuje: Zakłady w Itozdole i Czerwonogrodzie otrzymały po 400 złr. w. a., 
zakład zaś w Bursztynie kwotę 398 złr. w. a. —  Z końcem roku oczekujemy, 
według dotychczasowej praktyki, sprawozdań i rachunków ze strony wyżwspo- 
mnianyeh trzech szpitali.

gmachu ^pjmowc^o^ ^  *ej sprawio przedkładamy osobne sprawozdanie z wnioskiem o nabycie
potrzebnego gruntu. Tu tylko nadmieniamy, iż w celu zwiedzenia gmachów 
parlamentarnych za granicą wydelegowaliśmy komisyę złożoną z członka Wy
działu krajowego p. Oktawa Pietruskiego i architekty p. Józefa Janowskiego, 

A/e/jaf h. którzy z postrzeżen swoich złożyli załączone tutaj sprawozdanie.

w S T o t S  , Pety°y§ *§ odstąpioną w skutek u c h w a ł y  wysokiego Sejmu z dnia 1 7 .

żny na pokrycie zgorza- października 1874 r. Wydziałowi krajowemu do załatwienia uwzględniliśmy', 
K go kościoła w Nadworny, udzielając z funduszu dyspozycyjnego na pokrycie zgorzalego kościoła dachem 

ogniotrwałym kwotę 500 złr. w. a. Komitet prowadzący budowę zobowiąza
liśmy do przedłożenia rachunku, skoro robota około pokrycia kościoła dachem 
ogniotrwałym będzie ukończoną.

go^udz^enl^m u^h- Uchwałą powziętą na posiedzeniu z dnia 17. października, przekazał
wencyi. ’ wysoki Sejm petycyg p. Em ila Wisłockiego o subwencyę do możliwego uwzglę

dnienia. Idąc za tą wskazówką zaasygnował Wydział krajowy petentowi kwotę 
200 złr. w. a.

( Pet 
1 bursy

Kzeszowie. wysoki Sejm Wydziałowi krajowemu do załatwienia petycyę Towarzystwa '
bursy girnnazyalncj w Uchwałą powziętą na posiedzeniu z dnia 17. października 1S74, odstąpił i

IiZeszowiR o...-— ,ir__i—- i. _• i •----------- j _  ■__• __ i . . . T n m o r ł r o t w o  !
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Petycya Lpnnarda W i
śniewskiego o opuszcza4' 
nie jednomiesięcznego 

czynszu.

J etycya Wydziału po
wiatowego rudeńskiego 
o subwencyę na budotfę 

drogi z Komarna do 
... S  ..^/jródka, ̂

Petycya Wydziału po
wiatowego w Nisku o 
zwolnienie od zwrotu po

życzki 2000 zł.

Petycya Rady powiato
wej nowosądeckiej o most 
na Dunajem pod Zby- 

szycainl.

Petycya Rady powiato
wej nowosądeckiej o most 
na Dunajcu pod fiolko- 

wicami.

bursy gimnazyalnej w Bzeszowie o subwencyę na budowę domu bursowego. 
Pragnąc przyjść w pomoc rozpoczętej budowie, udzielił Wydział krajowy na 
ten cel kwotę 500 złr. w. a. z funduszu dyspozycyjnego. Wypłata nastąpiła 
na ręce księdza Feliksa Dymnickiego, dyrektora bursy. J

W ydział krajowy uwzględnił:

a ) pety cyc Leonarda Wiśniewskiego, dzierżawcy myt na drogach krajo
wych o opuszczenie jednomiesięcznego czynszu w każdorocznej nale- 
żytości dzierżawnej za 52 stacyj mytniczych, opuszczając na mocy 
otrzymanego szczegółowego upoważnienia dzierżawcy z zakontrakto
wanego na lat trzy czynszu dzierżawnego po Głk#5 złr. 1 0 '/2 ct. w. a. 
rocznie;

h) petycyę Wydziału powiatowego rudeńskiego o subwencyę na budowę 
drogi z Komarna do Gródka, którą udzielając, W ydział krajowy zalecił 
Wydziałowi powiatowemu w Gródku dalszą budowę tej drogi w p o 
wiecie tamtejszym.

Odmownie zaś załatwił Wydział krajowy pctycyę Wydziału powiatowego 
w Nisku o uwolnienie od zwrotu pożyczki w kwocie 2000 złr. w. a., otrzymanej 
z funduszu krajowego na budowę mostu pod Ulanowem

i petycyę Bady powiatowej nowosądeckiej o połączenie dróg krajowych 
Tarnów-Sącz-Niedzickiej i Słotwina-Brzesko-Sądeckiej przez wybudowanie mostu 
na Dunajcu pod Zbyszycami i części drogi poza górą tamże.

Na petycyę Bady powiatowej nowosądeckiej i gminy miasta Nowego 
Sącza o wybudowanie mostu na Dunajcu pod Gołkowicami, nie zaś w miejscu, 
w którem obecnie istnieje przewóz, t. j. w Kadczy, uchwalił był Wydział 
krajowy uwzględnić tę petyrcyę, o ile proponowana zmiana nie pociągnie za 
sobą różnicy kosztu, kwotę 10 000 złr. w. a. przewyższającej, żądając zarazem 
deklaracyi Bad powiatowych sądeckiej i limanowskiej co do pokrycia możliwej 
a nawet prawdopodobnej znaczniejszej jeszcze nadwyżki kosztów. Ze względu 
zaś na niedostateczne oświadczenia Bad powiatowych, zapewniające tytko 9000 
złr. dodatku, prawdopodobnie niedostatecznego na urzeczywistnienie powyż
szego celu, oraz z uwagi na objawione zdanie Wydziału powiatowego lima
nowskiego, że most pod Kadczą przy pierwszym większym wylewie musiałby 
uledz zniszczeniu, zarządził Wydział krajowy przed powzięciem ostatecznego 
postanowienia jeszcze sporządzenie dokładnego projektu i kosztorysu na bu
dowę mostu wraz z drogą dojazdową pod Gołkowicami dla ostatecznego zba- 
dauia sprawy i porównania wysokości kosztów ze spodziewanemi korzyściami.
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Petycya gminy Radomy
śla w przedmiocie zmia
ny kierunku nowej drogi 
powiatowej z Mielca na 

Radomyśl do Czarnej.

Petycyę gminy Radomyśla w powiecie mieleckim przeciw uchwalonej 
przez Radę powiatową, pilzneńską zmiauie kierunku nowej drogi powiatowej 
z Mielca na Radomyśl do Czarnej w części przez powiat pilzueński budować 
się mającej, przekazał Wydział krajowy Wydziałom powiatowym pilzneńskiemu 
i mieleckiemu dla poprzedniego przedstawienia sprawy właściwym Radom 
powiatowym do zdecydowania po wzajemnem porozumieniu się.

Petycya gmin Między
brodzie lipnickie i ko- 
biernickie o odbudowa-

Petycya gmin Międzybrodzia lipnickiego i kobiernickiego w powiecie 
bialskim o odbudowanie zniszczonego w roku 1872 mostu nad Sołą i części 

“ stu nad Sołą i czę- drogi powiatowej raiędzybrodzkiej, została załatwioną zarządzeniem Wydziału
k ra in w con  kt.ńrem u rp m iln w in v r,nof.ił ■ / . , , 1  Udzybrodzkiej. krajowego, którem uregulowany został zarząd tej drogi między Wydziałem 
powiatowym bialskim i żywieckim, tak, iż rozdział administracyi na oba powiaty 
nastąpił i według doniesienia Wydziału powiatowego bialskiego z 11. listopada 
1874, przystąpi tenże do zrest rurowania drogi i mostu z przyszłą wiosną.

W  sprawie dołowania, 
dróg gminnych.

Ahgat 7.

W skutek uchwały wysokiego Sejmu, z 10. października 1874, normu
jącej dotowanie dróg gminnych z funduszu krajowego, wydał Wydział krajo- 

". wy załączony 7/  okólnik do Wydziałów powiatowych, określający bliżej wa
runki, pod jakimi w myśl §. 18. ust. dróg. subweucya z funduszu krajowego 
dla dróg gminnych i powiatowych w przyszłości udzielaną będzie; i w myśl 
tego okólnika załatwił Wydział krajowy przekazane mu petycye w sprawie 
budowy niektórych dróg, przy pomocy subweneyi z funduszu krajowego 
udzielić się mającej, a miauowicie :

Gminy miasta Jaworowa i tamtejszego Wydziału powiatowego o budo
wę drogi ze Sądowej Wiszni na Jaworów, Niemirów do Rawy;

Wydziału powiatowego Kolbuszowskiego, względem drogi z Rzeszowa na 
(ilogów do Kolbuszowy;

Rady powiatowej śniatyńskfej, względem drogi z Ciężkowic do Kąśnej, 
Gmiu i właścicicieli większych, powiatu tarnowskiego względem wykoń

czenia drogi krajowej z Zakliczyna na Janowice, Łubinkę, Szczepanowice i 
Żgłobice do Tarnowa: wreszcie

Wydziału powiatowego ezortkowskiego względem budowy mostów w Wy
gnance i Białej na drodze gminnej z Czortlcowa do Budzanowa.

Petycye odstąpione c. k 
Rządowi.

C. k. NamiestnictwuNastępujące petycye odstąpił Wydział krajowy 
z poparciem :

petycye mieszkańców powiatu żółkiewskiego i rawskiego, o rekonstruk- 
cyę drogi rządowej ze Lwowa do Rawy prowadzącej;

petycyę gmin Sidziny, Toporzysk i Bystry, powiatu myślenickiego o 
przywrócenie zaniechanej drogi jmblicznej z Sidziny do Podwilka w Węgrzech;

petycyę Wydziału powiatowego staromiejskiego względem regulacyi rze
ki Strwiąża i petycyę Rady powiatowej śniatyńskiej względem regulacyi rzek 
Prutu i Czeremoszu, co do której ostatniej jednak c. k. Namiestnictwo pismem

3
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Sprawa utworzenia no
wych trybunałów I. in- 

stancyi w zachodniej 
Galicyi.

Sprawa terytoryalnego 
podziału kraju na staro
stwa i sady powiatowe.

0  środkach zapobieżenia 
kradzieży koni.

z 23. grudnia 1874 oznajmiło, iż sprawa ta była już wszechstronnie rozbie
raną, lecz że przeszkodj7, dla których regulacya powyższych rzek w roku 
1S71 do skutku doprowadzoną być nie mogła, dotąd nie są usunięte.

O ileby zaś chodziło tylko o zabezpieczenie drogi Sniatyńsko-Kosowskiej 
w Kniażu i Zaluczu, oraz między Popielnikami a Rytmem, w tym względzie 
w miarę uzyskanych funduszów, odnieść się mogą Wydziały powiatowe do 
właściwych starostów w Śniatynie, w Kosowie i w Kołomyi, którzy na ten 
wypadek stosowne otrzymali polecenia.

W tej nam uchwałą wys. Sejmu z 15 grudnia 1873 poleconej sprawie, wnosi
my osobne sprawozdanie. Tu zaś nadmieniamy, iż Jego ces. i król. Apostolska 
Mość, raczył Najwyższem postanowieniem z 2. grudnia 1874 przyzwolić na 
utworzenie sądu obwodowego w Kołomyi, tudzież, iż p. Minister sprawiedli
wości, zastrzegł sobie dalsze zarządzenia względem wprowadzenia w życie te
goż trybunału.

W  tej nam dawniejszemi uchwałami wysokiego Sejmu przekazanej spra
wie, musimy donieść, iż c. k. Prezydyum Namiestnictwa w odezwie swej z 10. 
lutego 1875 wezwało nas w skutek reskryptu p. Ministra spraw wewnętrz
nych z dnia 7. listopada 1874 do 1. 455G, abyśmy sformułowane projektu co 
do wszystkich zmian terytoryalnych przy sądach powiatowych, przedłożyli 
wysokiemu Sejmowi w myśl §. 2, ustawy państwowej z 11. czerwca 1868, Nr. 
59, dz. u. p., tudzież w myśl §. 19. 1. 2. statutu krajowego dla zaopiniowa
nia tej sprawy na najbliższej Sesyi sejmowej. Gdy zaś tak § . 1 9  statutu kra
jowego, jak i również wyżpowołana ustawa państwowa, wskazują na to, iż 
w tej sprawie winno nastąpić przedłożenie rządowe, odpowiedzieliśmy natych
miast c. k. Prezydyum Namiestnictwa, iż n 1 e możemy zadosyć uczynić jego 
wezwaniu, gdyż Wydział krajowy w myśl § 26. statutu krajowego, nie jest 
powołanym ani. też upoważnionym, ażeby w skutek iuicyatywy p. Ministra 
spraw wewnętrznych wnosił do wysokiego Sejmu przedłożenia rządowe. Wresz
cie wyraziliśmy, iż nie przypuszczamy, ażeby ta ważna i nagła sprawa, której 
załatwienia oczekuje już dawno ludność kraju całego, miała doznać z tego 
względu jakiejkolwiek odwłoki, gdyż c. k. Prezydyum Namiestnictwa, zawia
domiło nas już kilkakrotnie, iż w tej sprawie nastąpić ma przedłożenie rzą
dowe, do czego odwołując się, wzywamy o przedsięwzięcie kroków stosownych, 
ażeby c. k. Rząd wniósł sam tę sprawę na najbliższej Sesyi sejmowej.

W tej nam uchwałą wysokiego Sejmu z dnia 10. stycznia 1874. pole 
coneRśprawie, nie przedstawiają akta nasze jeszcze dat dostatecznych, któreby 
posłużyć mogły za podstawę uzasadnioną do właściwych wniosków, gdyż 
zbierane przez nas materyały statystyczno są jeszcze niekompletne, i wym a
gają uzupełnienia, o które się staramy.
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1 etyuja liady powiato
wej kolbuszowskiej o pod
wyższenie cen podwoclo- 

wych.

W skutek uchwały wys. Sejmu z 25. września 1874., odstąpiliśmy petycyę 
Rady powiatowej kolbuszowskiej o podwyższenie cen podwodowych c. k. Prezy- 
dynm Namiestnictwa, popierając tę sprawę usilnie w myśl dawniejszych naszych 
przedstawień z 1873. roku. C. k. Namiestnictwo zawiadomiło nas pod dniem 
4. lutego 1875, iż Ministerstwo obrony krajowej zwróciło tę petycyę z oznaj
mieniem, „że rządowy projekt ustawy o podwodach, będzie wzięty pod obradę 
Rady Państwa zaraz po traktowaniu koustytucyjnem ustawy o kwaterunkach 
wojskowych, którą o. k. Rząd zaproponuje Radzie Państwa w czasie 
najbliższym."

od-... i Stulana Kosyka Wskutek uchwały wysokiego Se mu z dnia 9. października 1874.
względem ukarania za- , •, , •' „ ,  . . . . .  i c

bójstwa jego syna, stąpiliśmy rzeczoną petycyę pod dniem 21. października 1874. r., c. k. Są
dowi krajowemu wyższemu wre Lwrowie do stosownego urzędowania.

l.etyuya p. Cygi o lega- 
uzacyp podpisów przy za
pisach kompromisarskich

W tym przedmiocie wnosimy do wysokiego Sejmu osobne sprawozdanie.

Petycja gminy Niepoło
mice o iviórmę prowa-

<■>-d z en i a ksiąg stanu 
wilnego żydów.

Powyżwspomnianą petycyę sejmową gminy Niepołomice, do której przy
łączyły się następnie takież same, a wniesione do nas petycye Rad powiato
wych w Rochni, w Jaśle, w Rzeszowue, w Pilźnie, w Kałuszu, w Myślenicach, 
w Rrzozowie, w Mościskach, w Trembowli, w Przemyślanach, w Jaworowic, 
w Rohatynie, odstąpiliśmy pod dniem 9. grudnia 1874. do o. k. Prezydyum 
Namiestnictwa z poparciem następującem:

Ponieważ ta sprawna stoi w ścisłym związku z tern, ażeby równoupra
wnienie żydów było złączouem z ich równym udziałem w ponoszeniu wszyst
kich obowdązków obywatelskich, a mianowicie także i służby wojskowej, wzy- 
wuimy c. k. Prezycłyum Namiestnictwa, ażeby nietylko w myśl uchwały sej
mowej z 22. grudnia 1873 poleciło podwładnym władzom politycznym jak 
najsurowsze nadzorowanie co do prowadzenia żydowskich ksiąg metrykalnych, 
lecz prócz tego wydało zarazem stosowno zarządzenia, ażeby wszyscy staro
stowie względem ciągłego kontrolowania tych m etryk, niemniej co do wy
krytych w' tej mierze przestępstw, usterek i wadliwości, tudzież względem 
karania przestępców lub zupełnego odsunięcia takowych od dalszego prowa
dzenia metryk, utrzymywali jak najdokładniejszą ewidencyę i oduośue wykazy 
przedkładali peryodycznie Namiestnictwu, w skutek czego zebraue w ten 
sposób daty statystyczne pouczyłyby niebawem dostatecznie, czyli jest po
trzeba i jakich by środków użyć należało w tym celu, ażeby zapewnie ży
dowskim księgom metrykalnym zupełną wiarygodność, której faktycznie nie 
mają obecnie, gdyż według powszechnego u z n a n i a  wszystkich władz tak 
krajowych jak i rządowych, nie zasługują teraz na żadne zaufanie, a to mimo 
tego, iż wyciągi z tych ksiąg metrykalnych mają według ustawy państwowej 
z 10. łipca 1SG8 Nr. 12 d*. u. p. zupełną moc publicznych dokumentów. 
Przy tej sposobności zapytywaliśmy oraz, jaki skutek odniosła rezolueya wy
sokiego Sejmu z dnia 22. grudnia 1873. w sprawie uchylania się izraelitów

3*
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od służby wojskowej, na co wszakże nie otrzymaliśmy dotąd żadnej odpo
wiedzi.

Petyeye sejmowe o po- Pod dniem 9. grudnia 1874 odstąpił W ydział krajowy z poparciem
mnożenie żandarmeryi i n  i , T . . , ,c. k. Prezydyum Namiestnictwa petyeye sejmowe :

u) gminy Łąka o przyspieszenie zaprowadzenia tamże nowego posterunku 
żandarmeryjnego;

b) obszaru dworskiego i gminy Dębowiec o ustanowienie tamże nowego 
posterunku żandarmeryi.

Nie otrzymaliśmy w tym względzie żadnej dotąd odpowiedzi.

Petyeye sejmowe o zmia- Odstąpiliśmy c. k. Prezydyum Namiestnictwa do załatwienia petyeye
ny terytoryalnego podzia - sel mnwp .
1, 1 ■ i i » I Ł U Cl U  V  «lu kraju na starostwa i *

sady powiatowe. a) gmin: Borki Dominikańskie, Borki Janowskie, Jaśniska i Rokitno
o wyłączenie y e  starostwa gródeckiego a przydzielenie do starostwa
lwowskiego ;

b) gmin: Chyrowa, Felsztyna, Nowegomiasta i innych przyległych, ażeby 
siedziba starostwa w Staremmieście i siedziba sądu powiatowego 
w Starejsoli, do miasta Chyrowa przeniesione zostały.

Inne petyeye sejmowe, odnoszące się do zmi n przy sądach powiato
wych, a zawierające w sobie prośby, któreśmy zupełnie uwzględnili w pro
jekcie mięszanej komisyi co do V:ałego podziału kraju na sądy powiatowe, 
złożyliśmy jako już załatwione do aktów.

Petyeye sejmowe o utwo- Petyeye sejmowe rady powiatowej w Mielcu o utworzenie tamże trybu-
rzenie nowych trybuna- , . T . . , , . . _  _ . . m , . .

łów d imjtanoyi. bunału 1. instancji tudziez Rady gminnej w Nowym largu o ustanowienie
tamże sądu kolegialnego, załatwiliśmy w osobnem sprawozdaniu z wnioskiem
o utworzenie nowych trybunałów w Galicyi zachodniej.

Sprawa budowy domu dla Sprawę budowy domu dla krajowego zakładu położnic, którą wysoki
położnic. g ej m uchwałą z 14. października 1874. odroczył do następnej sesyi, Wydział

krajowy przedkłada osobnem sprawozdaniem.
Zakład dla umysłowych 
chorych na Kulparkowie:

a) wykończenie istnie-
jąoych już budowli i o- p rZy współudziale ankiety lekarsko-technicznej poddaliśmy ściślejszemu
nycliże urządzenie: J . , , , • , , ,

b) przeniesienie tamże rozpoznaniu sprawę wewnętrznych urządzeń zakładu, między ktoremi zwroci-
umysłowo chorych z szpi- ]£ymy szczególniejszą uwagę na sprawę ogrzewania i wentylacyi kloak, wodo- 
“ 5  po°djgd.e°śprawy no- ciągów, pralń i, kuchni i piekarni. Zamierzając równocześnie przyspieszyć
wych budowli i oraz przeniesienie umysłowo chorych z lwowskiego szpitala głównego do Kulpar- 
projckta względem po- '  , - • ii ■ i i • i • i_ i -i
mieszozeniaadministraoyi; kowa, zarządziliśmy pospieszne wykończenie wszystkich odpowiednich lobót,

d) podjęcie sprawy po- htóre umożliwią nasze usiłowania w tym względzie. Dzisiaj jesteśmy już 
trzebnej drogi z miasta , . . T ,
do zakiadu. w możności podać do wiadomości wysokiej Izby:
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iż zupełne wykonanie istniejących budowli i onychże urządzenie, w prze
ciągu kilku miesięcy nastąpi ;

iż najpierw jeden oddział umysłowo chorych w kwietniu, potem drugi 
w maju b. r. przeniesionym zostanie z szpitalu głównego do zakładu kulpar- 
kowskiego.

Po przeprowadzeniu pomienionych czynności, nie omieszkamy zdać 
sprawę wysokiemu Sejmowi. Nadto mamy zaszczyt przedstawić wysokiej Izbie, 
co następuje:

Prace przygotowawcze do wykonania nowych budowli, przyzwolonych 
uchwałą wysokiego Sejmu z 17. października 1874., są już na ukończeniu, 
plany i kosztorysy na rozszerzenie i zakończenie gmachu głównego po bokach 
obu pawilonów wraz z traktem dla furyatów, stosownie do przyjętych przez 
nas spostrzeżeń w sztuce biegłych, uzupełnia obecnie dyrekcya budowy i skoro 
nam je przedłoży, przystąpimy niezwłocznie do przeprowadzenia dotyczą
cych robót.

Czynności wyż wskazane około zakładu kulparkowskiego , jak również za 
krótki odstęp czasu między ostatnią a zbliżającą się Sesyą sejmową, nie do
zwalają nam w terminie przez wysoki Sejm oznaczonym, przedłożyć dokła
dnych projektów wraz z kosztorysami dla budynku administracyjnego.

W końcu mamy zaszczyt zapowiedzieć, iż osobnem sprawozdaniem po
dejmiemy projekt przeprowadzenia potrzebnej drogi dla rzeczonego zakładu.

p C a J ? Ę S k i e g o , "  Wydział krajowy przeniósł p. Napoleona Jędrzejowskiego w stan sta-
byłego rządcy przygzpi- êg° spoczynku i równocześnie w myśl uchwały wysokiego Sejmu z 17. pa- 
talu krakowskimśw. La- ździernika 1874. zaasygnował na rok 1875. kwotę 1000 złr. w. a., jako za

liczkę zwrotną na emeryturę p. Jędrzejowskiego, tudzież dożywotnią kwotę 
600 złr. w. a. tytułem przyznanego dodatku do wymierzyć się mającej eme
rytury. Ten sam wydatek wstawia się do budżetu na rok 1876 z powodu, iż 
dotąd nie doszły do skutku rokowania z c. k. Rządem względem wymierzenia 
emerytury p. Jędrzejowskiemu.

' i ' • ka 1874 co do przedstawicuia Polecenie względem przed- Polecenie wysokiego Sejmu z 7. pazdziemi ę zakładów krajowych

i ?  Projektów etatów ‘ “ d“j S “ ita d u o b l,k a a y c h  w Kul-
skiej i administracyjnej dla chorych i dla położnic we L , tychże zakładów, W y-
i statutów organicznych , • projektami statutów organicznych

dla szpitali. paiRowie, Wiaz z t j , npm wozdauiem.
dział krajowy przedkłada je  osobnem spiawozu

bprawa sporządzenia wy
kazów i rozraohowania 
majątku fundacji św. Ła
zarza i św. Ducha i pe
tycya gminy m. Krako
wa w tym przedmiocie.

Uznawszy na posiedzeniu dnia 14. psździernika 1874. zakład chorych 
w Krakowskim szpitalu św. Łazarza, tudzież oddział syiilistyeznych w szpi
talu św. Ducha za zakład krajowy, wydał wysoki Sejm następującej treści 
uchwalę:

u) Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby jak najspieszniej sporządził 
wykaz dokładny majątku i fuudacyj wszystkich oddziałów, składają
cych szpitale św. Łazarza i św. Ducha, tak w celu odłączenia ma-
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Petycja Jezierskiego i 
Swobody, pisarzy lwow. 
szpitalu pow. o podwyż
szenie płacy i przyzna
nie im dodatku na po

mieszkanie,

jątku zakładu podrzutków, jskoteż i w celu ścisłego dopełnienia prze
znaczenia każdej z fundacyj, oraz , aby przeprowadził —  gdzie p o 
trzeba —  rozrachowanie między oddziałami według zasad wskazanych 
w uchwale Sejmu z dnia 31. grudnia 1 S.73.

h) Pctycya Reprezentacji miasta Krakowa Nr. 347, przekazuje się W y
działowi krajowemu do załatwienia według słuszności.

Uchwała Sejmu uznająca zakład chorych i oddział syfilitycznycli za za
kłady krajowe, została przedłożona na podstawie §. 20. ustęp 2) do Najwyż
szej sankcji. Do phwili zamknięcia niniejszego sprawozdania nie otrzymaliśmy 
uwiadomienia o sankcyonowaniu tej uchwały, co też podajemy we właściwem 
miejscu do wiadomości wysokiego Sejmu.

W sprawozdaniu swem, motywującem projekt do powyższych uchwał, 
zamieściła komisya administracyjna następujący ustęp:

„Co do majątku własnego rzeczonych szpitali krakowskich, mimo wyka
zów wr roku przeszłym wysokiemu Sejmowi przedłożonych, stan funduszów do 
majątku lego należących nie jest dotąd w zupełnie jasnern przedstawiony 
świetle przechodzi wszelką możność komisyi o funduszach tych dokładniejsze 
uczynić sobie wyobrażenie.“

W  tych słowach łącznie z treścią uchwały wyżej pod a) przytoczonej 
dostrzegł Wydział krajowy polecenie względem ponownego gruntownego zba
dania i ocenienia charakteru aktów fundacyjnych majątku powyższych szpi
tali. A ponieważ akta fundacyjne tyczące się szpitala św. Łazarza, składają 
się! z 13® osobnych zapisów, z których niektóre sięgają XIII wieku, ponieważ 
nadto wiele aktów wydanych do procesów sądowych nie zostało jeszcze zwró
conych, a akta fundatyjne, tyczące się szpitala św7. Ducha, nie zostały do
tychczas odszukane, zważywszy wreszcie, że zeszłoroczny Sejm obradował 
w jesieni, tegoroczny zaś zwołany z wiostfff 1875, nie mógł Wydział krajowy 
w tym wyjątkowo krótkim czasie, d/icdącym zeszłoroczną Sesyę sejmową od 
tegorocznej, spełnić w zupełności polecehia wysokiego Sejmu i wystąpić już 
w tym roku przed wysoką Izbą z gotowym projektem podziału rzeczonego 
majątku, co jednak na Sesyi w roku 187G niezawodnie nastąpi.

'/ tyidi samych pćjrodów, a nadto ponieważ uchwała Sejmu o uznanie 
zakładu chorych i oddziału sy fili tycznych w7 krakowskich szpitalach za zakłady 
krajowe, nie otrzymała dotychczas-i sankcyi monarszej, nie mógł Wydział 
krajowy załatwić petycyi gminy miasta Krakowa do 1. 347 o przyznanie 80 
bezpłatnych łóżek w szpitalu św. Łazarza lub wydanie funduszów tegoż za
kładu w zarząd miasta i uwolnienie gminy od zwrotu połowy kosztów leczenia 
ubogich chorych na mocy ustawy z dnia 10. listopada 18GS 1. 29 dz. u. kr. 
od gminy żądanych.

Uchwalą z 17. października 1-874., wysoki Sejm odstąpił petycyę pisarzy 
lwowskiego szpitala powszechnego Eustachego Jezierskiego i Roberta Swobody 
o podwyższenie płacy i przyznanie im dodatku na mieszkanie, Wydziałowi
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krajowemu do możliwego uwzględnienia, o ile się odnosi do przyszłości. Sto
sując się do powyższej uchwały, Wydział krajowy w projektowanym etacie 
służby szpitalnej, przedstawia posady pisarzy szpitalnych z płaca stosownie 
podwyższoną.

IV. Inne czynności Wydziału krajowego.

i ^ & e r g t z n y e w a 0- . N® Posiedzeniu 2 doia 24- września 1874 powziął wys. Sejm nad petycya 
ków przeciw pisarzom Piotra Cygi w przedmiocie zarządzenia środków przeciw pisarzom pokątnym 

pokątnym następującej treści uchwałę:

„Sejm wzywa wys. Rząd, aby wpłynął na Prozydya c. k. wyższych 
Sądów kraj. w Królestwie Galicyi, iżby ponownie zalecono Sądom lszej 
instancyi, aby pisarzy pokątnycli energicznie śledziły i z całą surowością 
prawa karały“ .

W skutek powyższego wezwania wysokiego Sejmu wydały Prezydya c. t . 
wyższych Sądów krajowych wo Lwowie i Krakowie okólniki do wszystkich 

Alrf/at 8 i 9. Sądów lszej instancyi, które w załączeniu pod 8 i 0 do wiadomości wys. 
Sejmu podajemy.

w^rajhT1'1iczby™wetery- posiedzeniu z doia 1. października 1874 powziął wys. Sejm rezolucje
następującej treści :

„W zywa się c. k. Rząd: 1) ażeby stosownie do postanowień §. fi. 
ustawy z dnia 30 kwietnia 1870 i ze względu na wykazaną niedosta
teczność dotychczasowych środków ochronnych przeciw zarazie bydlęcej 
ustanowił w Królestwie Galicyi i Lc do ni ery i z Wielkiem księstwem Kra- 
kowskiem w jak najkrótszym c z a s i e jodpowiednią liczbę systemizowanych 
posad rządowych weterynarzy powiatowych; 2) aby w braku chwilowym 
dostatecznej ilości weterynarzy dla wszystkich powiatów, najsamprzód 
obsadzone były posady weterynarzy w powiatach wzdłuż granicy leżących 
od Krakowa ku łlukowiuie".

Według zawiadomienia c. k. Prezydum Namiestnictwa z dnia 5. lutego
b. r. 1. 384 została uchwala ta wys. Sejmu przedłożoną c. k. Ministerstwu 
spraw wewnętrznych; nie o t r z y m a l i ś m y  jednak dotychczas uwiadomienia, co
c. k. Ministerstwo spraw wewnętrznych w tej sprawie postanowiło.

Na uchwaloną przez wys. Sejm na posiedzeniu dnia S. października 1874 
rezolucyę w sprawie wyjednania zmiany ustawy z 29. września 18fi8 o zarazie 
bydła i skłonienia Rządu rosyjskiego o zaprowadzenie środków ostrożności 
przeciw zarazie, która to rezolucya c. k. Rządowi bezpośrednio z biura Sej-

narzy.

Wezwanie względom wy
jednania zmiany ustawy 
z 29. września 1868. o 

zarazie bydła.
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Wezwanie celem uchyle
nia nadużyć co do uży
wania broni myśliwskiej.

Sprawa ułatwienia uży
tku soli.

W  sprawie czuwania nad 
osiągnięciem skutku u- 
chwały względem zmie
nienia wolno- celnego o- 

krggu w Brodach.

mowego przesłaną została, niedał c. k. Rząd dotychczas odpowiedzi pomimo 
wystosowanej w tej sprawie do Prezydyum c. k. Namiestnictwa odezwy W y
działu krajowego z dnia 11. stycznia 1). r. 1. 125.

Na posiedzeniu dnia 15. października 1874, uchwalił wys. Sejm rezolucyę 
następującej treści:

„W zywa się c. k. Rząd do ścisłego przestrzegania przepisów naj
wyższego patentu z d. 24. października 1854 r. normującego prawo no
szenia i używania broni myśliwskiej, oraz do polecenia podwładnym mu 
organom, szczególnie żandarmeryi, ażeby z największą energią dopilno
wały wj konania tych przepisów.

„Żeby pozwolenia do noszenia i używania broni myśliwskiej, wy
dawane były li tylko uprawnionym do polowania, oraz straży leśnej 
i łowieckiej.

„Żeby broń myśliwska, odbierana nieuprawnionym do noszenia 
tejże, nie była sprzedawaną przez licytaeyę jako broń, lecz łamana 
i dziurawiona sprzedawana była li jako stare żelazo1*.

W  skutek powyższego wezwana wys. Sejmu, wydało Prezydyum c. k. 
Namiestnictwa rozporządzenie do wszystkich politycznych władz powiatowych, 
którego odpis przedkładamy w załączeniu pod 1"/. do wiadomości wys. Sejmu.

W sprawie zniesienia monopolu soli, zniżenia cen soli w ogóle, zapro
wadzenia wyrobu soli bydlęcej i dozwolenia gminom korzystania ze źródeł 
solnych, udawaliśmy się odezwą z dnia 25. stycznia 1875 1. 1G53 ponownie 
do c. k. Prezydyum Namiestnictwa, które w odpowiedzi swej odezwą z dnia 
2!). stycznia b. r. 1. G97/pr. zawiadomiło nas, że dotycząca uchwała wys. 
Sejmu z dnia 28. listopada 1874 została z początkiem roku 1875 przedłożoną 
JE panu Ministrowi skarbu do ocenienia , że jednak dotąd żadnego zawiado
mienia o dalszych zarządzeniach w tej sprawie nie otrzymało.

Do chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania, nieotrzymał Wydział 
krajowy późniejszej wiadomości w tej sprawie.

W sprawie tej udawał się Wydział krajowy odezwą z duia 25. stycznia 
1S75 1. 1654 ponownie do c. k. Prezydyum Namiestnictwa, które w odpowiedzi 
swej odezwą z dnia 29. stycznia b. r. 1. 674/pr. oznajmiło Wydziałowi kra
jowemu, że o wyniku rokowań w tym przedmiocie żaduego dotychczas nie- 
otrzymało zawiadomienia od JE. pana Ministra spraw wewnętrznych.

Do chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania nie doszła w tej sprawie 
późniejsza wiadomość.



f e S s S Ł l S  Na P°siedzeaiu z dnia S. października 1874 r. wysoki Sejm uchwalając
szów szkolnych okręgo- przejście do porządku dziennego nad wnioskiem posła Hoszarda co do jaśniej- 

w- c^' szego określenia obowiązku powiatów względem funduszów szkolnych okręgo
wych, uznał zarazem przedstawione motywa wniosku komisyi edukacyjnej, 
mianowicie, że na mocy ustawy z 2. maja 1873 ciąży na powiatach nie
wątpliwie obowiązek zasilania funduszów szkolnych okręgowych aż do wyso
kości 4°/0 dodatków do podatków bezpośrednich, i że w razie niedopełnienia 
tego obowiązku przez powiat, musi nastąpić zarządzenie ściągnięcia należy- 
tości w drodze przymusowej.

Odezwą z 11. stycznia b. r. do 1. 13.846 c. k. Rada szkolna krajowa 
zawiadomiła Wydział krajowy, że odnośne 4%  dodatki na lata 1S74 i 1875, 
tylko dwie reprezentacye powiatowe uchwaliły, że 19 reprezentacyj uchwaliło 
dodatki tylko na rok 1874, 9 tylko na r. 1875 a 44 ani na 1874 ani na 
1875 rok nie uchwaliły.

Skutkiem tego wezwał Wydział krajowy wszystkie ociągające się Repre
zentacye powiatowe do bezzwłocznego wstawienia w budżety powiatowe wyżej 
wymienionych dodatków, pod zagrożeniem konsekwencyj wypływających 
z ustawy z dnia 17. czerwca 1874 r.

Z dniem 1. marca b. r. stan tej sprawy przedstawia się następnie:
21 powiatów nałożyło dobrowolnie 4{{ dodatek na rzecz funduszów 

szkolnych okręgowych na lata 1874 i 1875; 22 powiatów nałożyło tenże doda
tek na r. 1875, a 5 tylko na r. 1874: co do 4 powiatów zażądano wyjaśnień 
lub opinii c. k. Rady szkolnej krajowej, a w 22 powiatach ujrzał się Wy
dział krajowy zmuszonym włożyć do budżetów powiatowych z urzędu tenże 
dodatek z powodu, że takowe albo stanowczo uchwalenia dodatku szkolnego 
odmówiły, albo na wezwanie Wydziału krajowego żadnej nie udzieliły od
powiedzi.

25

Przekazanie sprawy wy- 
kupna propinacyi specy- 
cyalnej komisyi propina- 

eyjnej

Chcąc podać możność komisyi propinacyjnej dokładnego obeznania się 
z przedmiotem i przystąpienia natychmiast po otwaiciu Pos ®̂ zea ,w^s J 
do sprawy wykupna propinacyi jej przekazanej, pizesłał jej y J
bezpośrednio po zamknięciu posiedzeń wys. Sejmu w r. 1874 do rąk piz - 
wodniczącego Wgo Piotra Grossa wszelkie akta tej spiawy yc'-ą

Utworzenie szkoły wete- 
rynaryj we Lwowie.

i W  sprawie utworzenia szkoły weterynaryi we Lwowie przedstawia Wy
dział krajowy wys. Sejmowi przebieg sprawy i dalsze wnioski swe oddzielnem 
sprawozdaniem.

wLt''jaBiehkinod^apła" W  skutek uchwały wys. Sejmu z dnia 9go października 1874 uwalnia- 
ekrarl 10>525 jącej powiat Jasielski od zapłacenia kwoty 10.525 złr. skradzionej w tamtej- 

kasieBpowóatnwejJSZê  Sze  ̂ ^asie powiatowej, wypłacono z funduszu krajowego raty zapadające na 
zaspokojenie tej kwoty i wstawiono w budżet funduszu krajowego na r. 1876 
pokrycie dalszych rat na zaspokojenie tej pożyczki przypadających.
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Szkoła krajowa gospo
darstwa lasowego.

Wykluczanie wniosków 
z pod obrad Bady powia
towej przez Prezesa Ba

dy powiatowej.

Alńgat 11.

W  przedmiocie założe
nia drugiego gimnazjum 
we Lwowie z językiem 

wykładowym polskim.

Memoryał Wydziału kra
jowego o Kadzie szkol

nej krajowej.

Otwarcie szkoły krajowej gospodarstwa lasowego, jej urządzenie i dal
szy rozwój jest przedmiotem oddzielnego sprawozdania, które przedkładamy 
wys. Sejmowi z właściwemi wnioskami.

Na skutek zażalenia członka Rady powiatowej w Ropczycach wniesio
nego do c. k. Namiestnictwa z powodu wylduczonia przez prezesa Rady p o 
wiatowej z pod obrad Rady powiatowej wniosków przez niego stawianych, a 
odnoszących się do kwestyi granic zakresu działania pomiędzy Radą pow ia
tową a Wydziałem powiatowym, zapytało c.. k. Prezydyum Namiestnictwa 
W ydział krajowy o jego zdanie w myśl §. 41 ust. o repr. pow. udzielając 
mu zarazem w załączonej pod " / .  odezwie z dnia 30. stycznia 1S75 L. 
8855/pr. swe zapatrywanie w tej mierze. W  odpowiedzi na tę odezwę oświad
czył W ydział krajowy, że zgadza się w zupełności ze zdaniem c. k. Prezy
dyum Namiestnictwa objawionem w tej odezwie.

A v  ciągu ostatniej sesyi podał J. E. hr. Namiestnik do wiadomości wy
sokiego Sejmu, że Najjaśniejszy Pan raczył Najwyższem postanowieniem z dnia 
29. września 1874 zezwolić na założenie drugiego gimuazyum z polskim j ę 
zykiem wykładowym we Lwowie.

Między załącznikami podano w całej osnowie adres dziękczynny, który 
Wydział krajowy do Jego ces. i król. Apost. Mości wystosował.

W  dalszym przebiegu tej sprawy zwrócił się W ydział krajowy pismem 
z dnia 3. listopada 1874 1, 21778 do Reprezentacyi miasta Lwowa i usiło
wał ją-' skłonić, ażeby przyjęła na się dostarczenie ubikacyj na rzeczone gim 
nazjum i wymaganej przez rząd kwoty na przybory naukowe, a tern samem 
umożliwiła jak najrychlejsze ziszczenie woli Najjaśniejszego Pana. Chcąc zaś 
ulżyć gminie ciężarów, oświadczył się Wydział krajowy z gotowością ofiaro
wać jej na cele pomienionego gimnazynm jednorazowy zasiłek w kwocie 3000 
złr. w. a. z funduszów przez wysoki Sejm do dyspozycyi mu pozosta
wionych.

Gmina m. Lwowa nie powzięła jednak dotąd żadnych postanowień, 
skąd sprawa wprowadzenia gimuazyum w życie, pozostaje jeszcze w zakresie 
rokowali. |

k
‘Wycieczki przeciwko Radzie szkolnej krajowej, zawarte w niektórych 

mowach, wypowiedzianych na posiedzeniach Izby posłów Rady państwa z d.
11. grudnia z. r., uchwalona przeciwko niej rezolucya i wykluwający się w dal
szym toku zamiar ścieśnienia zakresu działania i zmiany składu tej tak po
żądanej dla kraju iustytucyi, spowodowały Wydział krajowy, że wypracował 
w sprawie tej szczegółowy memoryał 12/. skreślający historyę powstania Rady 
szkolnej krajowej i pożyteczne dla kraju działanie tejże, odpierający wreszcie 
rzucone przeciw niej oskarżenia
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i Rzeczony meoioryał dołączono do prośby, wystosowanej w tej sprawie 
do Najjaśniejszego Pana, nadto przesłano go wszystkim pp. Ministrom, człon
kom obu Izb Rady państwa, niektórym władzom i reprezentacjom w kraju, 
oraz redakcjom wielu dzienników.’

W  przedmiocie subwen
c j i  udzielonych wyższym 
szkołom żeńskim w Tar
nowie, Rzeszowie, Stani
sławowie, Wadowicach, 
Jarosławiu i Kołomyi.

(  Uchwałą, z dnia 10. października r. z. przyznał wys. Sejm wyższym 
szkołom żeńskim, utrzymywanym przez filie Towarzystwa pedagogicznego w Tar
nowie, Rzeszowie, Stanisławowie, Wadowicach, Jarosławiu i Kołomyi subwen- 
cye z funduszu krajowego pod warunkiem, jeżeli będą miały zapewnione siły 
naukowe.

Na mocy tej uchwały zażądał Wydział krajowy od zarządów pomienio- 
nych szkół za pośrednictwem Wydziałów powiatowych nietylko sprawozdań 
za rok ubiegły lecz nadto wykazów, z którychby można powziąść, o ile w b. 
roku szkolnym postawionemu przez wys. Sejm warunkowi stało sig zadość.

Przesłane nam sprawozdania wykazały, że każda z wymienionych szkół 
ma siły nauczycielskie zapewnione i że zarządzenie Rady szkolnej krajowej, 
ograniczające wobec suplentów prawo udzielania nauki w prywatnych zakła
dach naukowych, nie wywarło na nie żadnego wpływu. Wszystkim przeto za- 
asygnowano pierwszą, połowę przyznanej przez wys. Sejm subwencji, i oddano 
je  pod względem użycia tej subwencyi jak dotąd pod kontrolę odnośnych W y
działów powiatowych.

W  przedmiocie Instytu- n r .. ■ , . . . . . . . .
tu lir. Stanisława Skarb- wspomnieliśmy w ostatniem sprawozdaniu, iż ułożenie statutu organi

ka w Drohowyżu. zacyjuego dla Instytutu Drohowyskiego jest w toku.

Statut rzeczony przedłożyła nam istotnie Rada administracyjna na duiu 
15 października r. z. —  Stał się on bezzwłocznie przedmiotem obrad Wy
działu krajowego i odezwą z dnia 22 października 1874 I. 20.S19 przesłano 
stosownie do art. X. aktu fundacjo Stanisława br. Skarbka i §. 3!) instruk
cjo z dnia 24 stycznia ISGd c. k. Namiestnictwu do zatwierdzenia.

Przesyłając statut wynurzył Wydział krajowy życzenie, ażeby c. k. Na
miestnictwo ze względu na chwalebny zamiar wprowadzenia Instytutu w ży
cie w ciągu lata roku bieżącego, zechciało rzeczonemu statutowi o ile mo
żności jak najspieszniej udzielić swego zatwierdzenia

Sprawa jednakże doznała niejakiej zwłoki. Będący w mowie statut, od
dany przez c. k. Namiestnictwo c. k. Prokuratoryi skarbu do zaopiniowania, 
zwrócony nam został w ostatnich dniach lutego b. r. z niektóremi uwagami 
c. k. Prokuratoryi, a następnie przesłanym został napowrót Radzie admini
stracyjnej fnndacyi Stanisława lir. Skarbka do poczynienia zmian odpowie
dnich.

Okoliczność ta opóźnia wprawdzie dotkliwie otwarcie Instytutu, lecz 
zdaje się, iż nie powinnabj7 udaremnić powziętego przez księcia kuratora i 
Radę administracyjną zamiaru, ażeby Instytut oddanym już był w jesieni r. b. 
na użytek sierót i starców.

4*

i
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Teatr polski we Lwo
wie.

Fundacya Aleksandra lir. 
Stadnickiego.

Zakład narodowy imie
nia Ossolińskich.

Stosunki teatru polskiego we Lwowie nie ustaliły się dotąd. Kie d o 
zwoliły na to zmiany, zachodzące ciągle w składzie spółki, dzierżawiącej teatr. 
Ze spółki, której wypłacono połowę subwencyi za rok 18H , wystąpił naj
przód p. Stanisław Dobrzański, a w jego miejsce wstąpił p. Karol Hubert, 
później zaś wystąpił p.  Emil Czyczkiewicz Konarski, a miejsce jego zajmuje 
obecnie p. Bolesław Ładnowski.

Opierając się na zdaniach komitetu artystycznego i swego delegata do 
działu ekonomicznego, wypłacił Wydział krajowy sjiółce z reszty subwencyi 
za r. 1874. 2,000 złr. w. a. na dniu 13. listopada r. z., ostatnie zaś 2,000 
złr. w. a. na dniu 15. grudnia 1.8,74, lecz równocześnie, a mianowicie pismem 
z dnia 22. grudnia r. z. do L. 23,923 wyłuszczył spółce obszernie pogląd 
swój na jej czynności, oraz na wartość i braki dawanych przedstawień, opie
rając się w tej mierze na sjirawozdaniu komitetu artystycznego, i wezwał 
spółkę, aby w określonych szczegółowo kierunkach stosunki swe pod wzglę
dem ekonomicznym uregulowała i większego starania w przedstawieniach sce
nicznych dokładała.

Z zasiłku na b. r. przez wysoki Sejm uchwalonego, nic jeszcze do tej 
pory teatrowi polskiemu nie wypłacono. Oczekujemy właśnie sprawozdań tak
0 stanie ekonomicznym spółki jak i o wartości sceny, od których wypłata 
subwencyi i dalsze kroki względem teatru polskiego zależeć będą.

W łaściwy majątek fundacyi ś. p. Aleksandra hr. Stadnickiego służy do
tychczas ustanowionym przez ś. p. fundatora dożywotnikom. Koszta zaś wy
dawnictwa rozpoczętego w skutek fundacyi, pokrywa dotąd wyznaczona przez 
wysoki Sejm subwencya z funduszu domestykalnego o rocznych 1,200 
złr. a. w.

W  styczniu r. b. oddany został do rąk publiczności tom V. wydawnictwa 
opracowany według tych samych zasad jak tomy poprzednie.

Według przedłożonego Wydziałowi krajowemu zamknięcia rachunków 
za r. 1873 wynosił majątek zakładu narodowego imienia Ossolińskich z koń
cem r. 1873 w nieruchomościach, zapisach, zbiorach i ruchomościach, tudzież 
w gotówce 479,449 złr. 87 ct., zaś w papierach wartościowych przechowywanych 
w kasie krajowej 149,100 złr.

Z ostatnich nie należą 96,000 złr. do funduszu bibliotecznego, lecz sta
nowią oddzielne fundusze mające swoje odrębne, jednak z istnieniem i prze
znaczeniem zakładu Ossolińskich związane cele.

Ogólna suma dochodu z funduszów zakładowych, a mianowicie ż dóbr
1 realności, z odsetek od zapisów i ze sprzedaży książek nakładowych wyno
siła w roku 1873 w gotówce 21,589 złr, 57 cnt. zaś w efektach 3,341 złr. 
65 cnt.

Wydatki zaś za płacę urzędników i sług, podatki, restauracye budyn
ków w dobrach zakładowych i gmachu bibliotecznego, zakupna dla zakładu 
wreszcie inne koszta administracyjne wynosiły w tymże czasie w gotówce 
18,379 złr. 59 cnt. zaś w efektach 141 złr. 65 cnt. Miał więc zakład Osso-
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Kontrola nad instytucy- 
ami subwencyonowane- 
1,11 z funduszu krajo

wego.

lińskich w r. 1873 nadwyżkę w dochodach funduszów zakładowych w gotów
ce 3,209 złr. 98 cnt., tudzież w efektach 3,200 złr.

W r. 1874 otrzymał Wydział krajowy doniesienia o nader złej gospo- 
darce w dobrach należących do zakładu Ossolińskich, zostających w zawia- 
dowstwie kuratora ekonomicznego tegoż zakładu.

Doniesienia te wskazywały szczególniej na złą gospodarkę lasową, a 
przedewszystkiem na wielkie zniszczenie Jasów należących do dóbr Strzelce 
wiernie, położonych w powiecie Brzeskim, zatem oddalonych od główmego 
kompleksu dóbr zakładowych, który leży w powiecie Mieleckim.

Dochodzenia urzędowe sprawdziły, że lasy wspomniane zostafy do tego 
stopnia zniszczone, iż okazała się nieodzowna konieczność zupełnego wyklu
czenia wszelkiego pospolitego użytkowania onych na lat 25 i oddania nadzo
ru, a nawret formalnej administracyi onych w ręce fachowe.

Ustawy zakładu narodowego imienia Ossolińskich podają wprawdzie cały 
instytut pod nadzór deputacyi stanowej, w której prawa wstąpi! Wydział kra
jowy, niepodają jednak specyalnych środków, kfórychby Wydział krajowy sam 
od siebie mógł użyć ku zapobieżeniu złemu.

W tym stanie rzeczy niepozostawało nic innego —  jak tylko uciec się 
do środków, jakie wskazuje tak ogolnie obowiązująca ustawa lasowa jakoteż 
rozporządzenie c. k. Ministerstwa rolnictwa z 3. łipca 1S73 r. L. 6953, a któ
ry ch zastosowanie przekazane jest c. k. władzom politycznym.

W skutek pisma wystosowanego w tej mierze do c. k. Namiestnictwa 
otzzymaiiśmy zawiadomienie o zarządzonych zarazem krokach ku powstrzyma
niu dalszego uiszczenia lasów zakładowych.

Kurator ekonomiczny zakładu Ossolińskich uznany został winnym dezo- 
lacyi lasów w Strzelcach Wielkich i nałożono nań karę pieniężną; obowiąza
no obszar dworski pomienionych dóbr do sztucznego zadrzewienia IGO zde- 
zolowanych morgów lasu w przeciągu lat pięciu; oddano lasy pod nadzór fa
chowego leśniczego, któremu polecono sporządzić prowizoryczny plan wyręby
wania drzewa z tych lasów, wstrzymując na razie wszelki pobór drzewa, 
wreszcie nałożono na kuratora ekonomicznego obowiązek przeprowadzenia 
pomiaru i sporządzenia stałego planu gospodarki lasowej w przeciągu roku.

Podobne zarządzenia wydane zostały względem należących do dóbi 
zakładu Ossolińskich lasów w Jamach, Partym, Piątkowcu w powiecie Mie
leckim.

Wobec postanowień, szczególniej rozporządzenia c. k. Ministerstwa rol
nictwa z 3. lipca 1873 r. L. 6953, które dają możność ścisłej kontroli nad 
gospodarką lasową, niemniej wobec sprężystości z jaką c. k. władze poli
tyczne użyły środków wskazanych w ustawie lasowej i wspomuianem rozpo
rządzeniu, sp>odziewrać się należy, że gospodarka lasowa w dobrach zakładu 
Ossolińskich wejdzie odtąd na właściwe tory.

Uchwałą powziętą na posiedzeniu z duia 16. października 1871 r. p o 
lecił wysoki Sejm Wydziałowi krajowemu kontrolę nad instytucyami pobicia-
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jąeeaii subwencw z funduszu krajowego i ścisłe przestrzeganie, abr każda 
instytueya przedkładała Wydziałowi krajowemu sprawozdanie i rachunek.

Kontrolę tę wykonywaliśmy jak po inne lata i w tej mierze powołujemy 
się na, sprawozdanie niniejsze, wt którem staraliśmy się przy każdej ważniej
szej instytucji z osobna podać daty o jej rozwoju w ostatnich czasai h.

Zmiany w składzie urzę
dników Wydziału kra

jowego.

W  etacie urzędników przy Wydziale krajowym zaszły następujące 
zmiany :

Już w zeszłorocznem sprawozdaniu donieśliśmy, iż wakowała posada 
sekretarza opróżniona po zgonie sekretarza Antoniego Paszkowskiego.

W miesiącu sierpniu zgłosił się z prośbą o uwolnienie ze służby i wy
znaczenie pensyi emerłtalnej, pan January Skarżyński, dyrektor kaueelaryi 
W y d z i ał u krajowego.

Prośbie tej nie mogliśmy odmówić przez wzgląd na przeszło czterdzie
stoletnią służbę petenta.

Pierwotnie mieliśmy zamiar rozpisać konkurs na posadę dyrektora kan- 
cełaryi, gdy jednak przez przeciąg kilku tygodni sekretarz dr. Antoni Grott 
okazał się zupełnie odpowiednim do kierownictwa oddziałem manipulacyjnym, 
nadaliśmy mu stosownie do jego życzenia posadę dyrektora kaueelaryi, 
w skutek zaś tego zawakowały w oddziale konceptowym dwie posady sekre
tarzy.

Posady te nadaliśmy dotychczasowym naszym koncypistom Apolinaremu 
Kopertyńskiemu i Józefowi Michalczewskiemu, dwie posady koncypistów do
tychczasowym adjunktom konceptowym p. drowi Bronisławowi Dulębie i drowi 
Bronisławowi Łozińskiemu, posady adjunktów dotychczasowym asystentom 
konceptowym Wilhelmowi Stadnickiemu i Tytusowi Zienkowiczowi (temu osta
tniemu prowizorycznie z powodu braku obywatelstwa austryackiego), wreszcie 
zaś opróżnione przez to posady asystentów konceptowych nadaliśmy prowizo
rycznie Zygmuntowi Ciepielowskiemu od lat kilku dyetaryuszowi konceptowemu 
przy Wydziale krajowym i doktorandowi praw Arturowi Wiktorowi, który 
poprzednio jako bezpłatny aplikant, pracował już w naszych biurach. P. W ik
torowi oznaczyliśmy czas prowizorycznej służby według ustanowy na rok od 
złożenia przysięgi, p. Ciepielowskiemu tak samo z dodatkiem jednak, iż w ciągu 
tego czasu ma się wykazać z posiadania studyów przepisanych w ustanowię 
dla urzędników konceptowych.

W miesiącu grudniu 1874. utraciliśmy przez śmierć ś. p. Aleksandra 
Sza szewskiego jednego koncypistę z liczby sześciu etatowych, w skutek czego 
w poczet tychże wstąpił dotychczasowy nadętatowy koncypista Emil Ożwad, 
który, jak to wysokiemu Sejmowi wiadomo, płatny był z etatu kasowego. Dla 
wzmocnienia sił konceptowych, koniecznego wobec ciągłego wzrostu czynności 
pomnożyliśmy liczbę dotychczasowych dyeta.ryuszy konceptowych o jednego 
wynagradzając go z dotacyi nieobsadzonej posady adjunkta kasowego.

O oddziale technicznym zamieszczamy sprawozdanie w dziale spraw dro
gowych.

W oddziale rachunkowym zńszły następujące zmiany:
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1) Przystąpiliśmy do obsadzenia posady zastępcy dyrektora oddziału 
rachunkowego, mianując nim adjunkta p. Mieczysława Chrzanowskiego.

2) Opróżnioną w skutek tego aw-ansu posadę adjunkta nadaliśmy dotych
czasowemu asystentowi p. Antoniemu Niedzielskiemu, na posadę zaś 
asystenta powołaliśmy p. Teodora Szajnoka, dyetaryusza w oddziale 
rachunkowym, któremu wysoki Sejm w uchwale z dnia 25. września 
1874 udzielił veniam artatis.

M oddziale kasowym nie zaszła żadna zmiana od czasu ostatniego spra
wozdania, w oddziale manipulacyjnym wreszcie mamy do zanotowania tylko 
zmianę, o której już powyżej wspomnieliśmy, iż w miejsce p. Januarego Ska
rżyńskiego zamianowaliśmy dyrektorem p. dra Antoniego Grotta, sekretarza 
przy Wydziale krajowym.

Subwencya dla teatru ru I\f ' •
skiego zostającego pod mając sprawozdanie o odpowiedniej d z ia ł* o ś c i  i rozwoju teatru ruskiego,
zarządem kasyna ruskie- zostającego pod zarządem kasyna ruskiego „Besidy“ , a to tak ze strony „B e

to n^esuj . sidy“ jak  i komitetu powołanego przez Wydział krajowy do czuwania nad
mstytucyą teatru ruskiego, wypłaciliśmy w r. 1S74 na ręce „Besidy* resztę 
subwencji z r. 1873 i połow| subwencyi za rok 1874. Wypłata reszty sufa- 
wencyi z r. 1874 nastąpi niebawem, mamy już bowiem w ręku sprawozdania 
o dalszych kolejach teatru ruskiego po koniec 1S74 roku. Przedstawienia od
bywają się na prowincyi, gdyż dawanie przedstawień we Lwowie napotyka 
wciąż na przeszkody w wynajęciu sali „w Ruskim Narodnim Domu1’ .

Subwencya dla teatru Dyrekcja teatru polskiego w Krakowie z ł o ż y ł a  w m iesiącu  wrześniu 1874
krakowskiego. roku spl.aW0zdanie za czas od 1. października 1873 po dzień 15. września

18T4 r. i wyciąg ze swych rachunków z tegoż peryodu czasu.
Ponieważ sprawozdanie to nie rzucało dostatecznego światła na lozwój 

instytucji i jej gospodarstwo! finansowego, przeto na przyszłość zażądaliśmy 
sprawozdania więcej szczegółowego, co też dyrekeya czynić przyobiecała.

Połowę z subwencji przyznanej na rok bieżący wypłat i.iśmj w miesiącu 
styczniu.

Pożyczka 0,000 zlr. dla Uchwała z dnia 15. stycznia 1874 z e z w o l i ł  wysoki Sejm na 5 %  pozyczkę
księgarzap. Karola Wil- ,, . . . ... . ,  donieśliśmy vv sprawozdaniuda. dia księgarza p. Karola Wilda. O wypłacie jej aomesnsmy Ł

zeszlorocznem, obecuie zaś podajemy do wiadomości wyso '.eo0 ejm
pierwsza rata zwrotu nastąpiła w należytym terminie.

Subwencya dla Towarzy- . .stwa Proświty. wydział Towarzystwa Proświty przedłożył w miesiącu wrześniu 1874 r.
wyczerpujące sprawozdanie z działalności Towarzystwa w pśerwszem półroczu
ubiegłego roku. dla tego zarządziliśmy wypłatę drugiej raty z zeszłorocznej
subwencji.

Uchwałą z dnia 17. października 1874. przyznał wys. Sejm Towarzystwu 
Proświty kwotę 2000 zlr., z tem jednak zastrzeżeniem, by użyto ich na wy-
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Bezprocentowa pożyczka 
dla pp. Kanoniezek Św. 

Bucha w Krakowie.

Zmiany w składzie re- 
prezentacyi krajowej.

Wydział krajowy.

dawnictwo gimnazyalnych książek szkolnych. O tem przeznaczeniu subwency: 
zawiadomiliśmy W ydział Towarzystwa. Najświeższe sprawozdanie Wydziału 
z działalności Towarzystwa, rozwinętej w drugim półroczu r. 1874., świadczy 
iż Towarzystwo zastosowało się do objawionej woli wykazując rozpoczęcie 
druku kilku książek dla użytku w klasach niższego gimnazyum i przygoto- 
towanie materyałów do wydania kilka innych dzieł szkolnych, z których jedno 
dla użytku wyższego gimnazyum.

Uchwałą powziętą na posiedzeniu z dnia 17. października 1874 , udzielił 
wys. Sejm, Zgromadzeniu pp. kanoniezek św. Ducha w Krakowie piecio-pro- 
centową pożyczkę w kwocie 5000 złr., zwrotną w dziesięciu latach, z tem 
jednak dla Wydziału krajowego zastrzeżeniem, aby się postarał o dostateczne 
bezpieczeństwo.

Stosownie do tego polecenia, zażądaliśmy od Zgromadzenia pp. Kano- 
niczek przedstawienia stanu swego majątku. Stan majątku jest nam obecnie 
już wiadomy. Zgromadzenie ofiarowało nam bezpieczeństwo hipoteczne na 
realnościach klasztornych, położonych pod 1. 382 i 383 w Krakowie, gdy zaś 
bezpieczeństwo to okazuje się wystarczającem, przeto po zaintabulowaniu 
skryptu dłużnego wypłacie pożyczki nie będzie już nic stało na przeszko
dzie, zwłaszcza, że Zgromadzenie uzyskało już pozwolenie do zaciągnięcia po
życzki ze strony konsystorza biskupiego, i c. k. W ładzy polityczej.

Posłowie wybrani w miejsce tych, o których rezygnacyi donieśliśmy 
w sprawozdaniu zeszłorocznem, zasiedli już w gronie poselskiem, wybory ich 
sprawdzone, więc nazwiska ich nie wymieniamy, donosimy tylko o dalszych 
zmianach, w skutek śmierci ś. p. Kajetana de Hasso Agopsowicza, zawako- 
wało krzesło poselskie z okręgu wyborczego większych posiadłości b. obwodu 
kołomyjskiego, wskutek zaś rezygnacyi p. Ludwika Skrzyńskiego, krzesło po
selskie z okręgu wyborczego większych posiadłości b. obwodu sanockiego.

W  chwili zamknięcia sprawozdania, otrzymaliśmy wiadomość, iż wybory 
uzupełniające w obu powyższych okręgach, rozpisano na 6. Kwietnia b. r.

W  składzie Wydziału krajowego zaszła zmiana, iż w miejsce p. Cezarego 
Hallera, który złożył swój urząd członka Wydziału krajowego, objął stało 
kierownictwo Dep. V. (Spraw szpitalnych) p. Maciej Zenon Serwatowski, 
dawniej zastępca, obecnie członek W ydziału krajowego.

W czasie nieobecności członków Wydziału krajowego, p.  Oktawa Pie- 
truskiego, który w towarzystwie architekty p. Janowskiego, studyewał budowę 
i urządzenie gmachów parlamentarnych za granicą, jakoteż p. Franciszka 
Smolki, który za dwoma zawodami, jako członek Rady państwa, brał udział 
w jej obradach, zastępowaii ich właściwi zastępcy : pp. Waleryan Podlewski, 
i Julian Szemelowski.
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dy azkSnej^krajoweja" Krótki, bo zaledwie kilkumiesięczny ustęp czasu, który nas dzieli od
ostatniego sprawozdania, nie nastręcza obfitego materyału do niniejszego po
glądu ; trudne bowiem iść krok w krok za zwykłemi czynnościami, które są 
wypływem prawidłowej admiuistracyi, faktów zaś, mających znaczenie donio
ślejsze, zasadnicze, nie mogło się nagromadzić wiele w tak krótkim prze
ciągu czasu.

Oprócz szkoły realnej w Stanisławowie, która otwartą została w d. Igo 
września 1S74 i drugiego gimnazynm polskiego we Lwowie, którego otwarcie 
zależnem jest jeszcze od ukończenia rokowań z gminą, nie przybyła w tym cza- 
się żadna szkoła średnia. W zakładach rozszerzających się stopniowo, otwarto 
w d. 1. września 1874 nowe klasy i tak: w gimnazyum w Kołomyi klasę8mą 
w szkole realnej w Stryju klasę 5tą, w gimnazyum złoczowskiem klasę 2gą. 
W gimnazyum akademickiem we Lwowie zaprowadzone w myśl ustawy kra
jowej z d. 31. maja 1874 język ruski jako wykładowy w klasie ótej z po
czątkiem roku szkolnego 18,4/5.

Środki podjęte przez Radę szkolną celem uzyskanie większej liczby sił 
egzaminowanych dla szkół średnich, okazały się bardzo skutecznemi. Liczba 
suplentów nie mających egzaminu nauczycielskiego zmniejszyła się ostatniemi 
czasy do tego stopnia, że na 7 posad , które w tej chwili w szkołach śre
dnich są opróżnione jest 34 suplentów, posiadających kwalifikacyę nau
czycielską,

W gimnazyalnym planie nauki zaszła ta zmiana od b. półrocza szkol
nego, iż w klasie (hej dodano jeszcze jedną godzinę językowi nie
mieckiemu.

W celu uzyskania odpowiednej ilości dobrze przysposobionych nauczy
cieli dla tego języka przedłożono ponownie c. k. Ministerstwu wniosek, ażeby 
dla języka niemieckiego i drugiego innego języka lub historyi, ustanowiło od
rębną grupę egzaminową, kwalifikującą do gimnazyów.

Liczba książek szkolnych w języku polskim i ruskim, dozwolonych do 
użytku szkolnego pomnaża się z każdą chwilą. Do najnowszych, które albo 
już prasę opuściły, albo są w toku wydania, zaliczamy: zoologię dla klas
wyższych Dr. Nowickiego, przekład botaniki G. Bilła, dokonany przez M. 
Łomnickiego, geometrya wykreślua przez dr. D. Wierzbickiego, przekład che
mii Rosko:ego i gramatykę łacińską Z. Samolewicza.

W zakresie szkół ludowych postępuje nieprzerwanie praca reorganiza
cyjna w myśl ustaw z dnia 3go maja 1873. Do końca stycznia 1875 wydala 
Rada szkolna 1250 orzeczeń organizacyjnych. Zbyteczny pospiech w reorga
nizowaniu szkól dalszych, zwłaszcza małych szkółek wiejskich, nie jest w tej 
chwili pożądanym, gdyż liczba nauczycieli, należycie uzdolnionych, aczkol
wiek znacznie się wzmaga, nie dorównywa jeszcze potrzebie, a znaczne obar
czenie gmin i funduszu krajowego w interesie szkół, w których sama nauka 
nie może być przez uż.ycie lepszych sił nauczycielskich ulepszoną, uie wydaje 
się pożytecznem.

W  ślad za orzeczeniami reorganizacyjnemi dąży Rada szkolna wszelkie- 
mi środkami do odpowiedniego przekształcenia istniejących i uzyskania no-



wyeh a odpowiednich budynków szkolnych. W tym celu adziela gminom sub- 
wencyj z przeznaczonych na to funduszów.

Ostatnie sprawozdanie wymienia cały szereg gm .n , zasiłkami na bu
dowę szkół obdarzonych- W tych kilku miesiącach które od tego czasu upły
nęły udzieliła także Rada szkolna niemało podobnych zasiłków. I tak otrzy
mały gminy: Gorlice 2000 złr., Lisko, Sanok i Leżajsk po 1500 złr., Myśle
nice, Brzesko, Wieliczka, Radomyśl, Kopeczyńce i Przeworsk po 1000 złr. 
Kolbuszowa 800 z łr .; Janów 700 z łr .; Jodłów 600 złr.; Bukaczowce, Pru
chnik, Przemyślany, Rozkochów, Nowosielice, Gniewosz i Piekary po 500 złr.; 
Paportno i Czarnokońce wielkie po 400 z łr .; Nowe miasto, Nikłowice, Uście 
ruskie, Wadowice górne, Siedliska, Międzyrzecze, Zurawuo, Lipica dolna, Ko- 
rzenica, Bucniow, Bukaczowce, Dobcza, Jabłouów, Kozina, Bajkowce, Czysty- 
łów, Kurzany, Podwysokie i Dereniówka po 300 z łr .; Ohładów, Solina, P o 
lańczyk, Bibice, Ropica polska, Dulcza mała, Matkowtce, Chrząstów, Kaszyce 
i Dąbrowica po 200 złr.; Rudenka 120 złr.; Majdan 100 złr. i inne po
mniejsze.

Ogólny w całej monarchii brak nauczycieli należycie uzdolnionych daje 
się uczuwać i w Galicyi. Wiele też starań Rady szkolnej krajowej zmierza ku 
temu, ażeby brakowi temu zaradzić.

Zwrócono najprzód uwagę na seminarya nauczycielskie. Jakkolwiek 
liczba uczniów pomnaża się w tych zakładach , nie odbywa się to przecież 
(zwłaszcza w seminaryach męskich) w tym stopniu, w jakim przyrost zdolnych 
sił nauczycielskich byłby pożądanym. Okazała się potrzeba urządzenia klas 
przygotowawczych, ażeby przez dobieranie uczniów młodszych wiekiem przy
sposabiać sobie większą liczbę uczniów dla klas właściwych. Udano się więc 
do c. k. Ministerstwa i za przyzwoleniem tegoż otwarto przy seminaryach 
męskich kursa przygotowawcze. Obecnie liczą już te kursa około 100 uczniów 
i przyczynią się niezawodnie do znacznego podniesienia frekwencyi w se
minaryach.

Innym środkiem, mającym na celu pomnożenia liczby nauczycieli jest 
dopuszczanie prywatystów do egzaminów kwalifikacyjnych, z pominięciem wyma
gania, ażeby poprzednio w seminaryach odbyli nauk

Wyjątkowe upoważnienie udzielane w tej mierze komisyom egzamina
cyjnym, przedłużył p . Minister Wyznań i Oświecenia na wniosek Rady szkol
nej do końca roku szkolnego 1878. JeżeP z prawa tego korzystać będą nie- 
kwalifikowani dotąd nauczyciele i ini;e prywatne osoby w ten sposób jak do
tąd (w lutym naprzykład b. r. zdawało egzamin przed Lwowską komisyą 
egzaminacyjną około 90 kandydatów i kandydatek) liczba nauczycieli i nau
czycielek należycie uzdolnionych wzrastać będzie bardzo znacznie.

Nowy regulamin dla szkół ludowych i plany nauk, ułożone z uwzględnie
niem planów, przez c. k. Ministerstwo, rozporządzeniem z d. 18. maja 1S74
1. 6549 wydanych, zostały już ostatecznie przez Radę szkolną krajową uchwa
lone i będą mogły z przyszłym rokiem szkolnym do szkół zreorganizowanych 
być zastosowane. Plan nauk w seminax-yach nauczycielskich uległ także niejakim 
zmianom, a to w myśl rozporządzenia p. Ministra Wyznań i Oświecenia z d.



2. września 1874 1. 11.GOS, wydanego na podstawie wniosków Rady szkolnej. 
Połączone z seminaryami szkółki ćwiczeń, zostały od 1. września 1874 do 
klas 4 rozszerzone.

Praca nad rozszerzeniem ogródków Froeblowskich, rozpoczęta wysłaniem 
na koszt skarbu państwa czterech nauczycielek do zakładu Hoefartera w Kuf- 
stein, postępuje dalej. Nauczycielki rzeczone odbyły z pomyślnym bardzo 
skutkiem kurs w zakładzie ks. Hoerfartera i zostały obecnie przy seminaryach 
żeńskich we Lwowie, Krakowie i Przemyślu, tudzież przy ochronce w Tarnowie 
pomieszczone, gdzie nietylko przewodniczą należycie urządzonym ogródkom 
lecz również rozszerzają znajomość wychowywania drobnej dziatwy systemem 
Froebla.

Biblioteczki szkolne okręgowe i miejscowe zasila Rada szkolna bezu
stannie pożytecznemi dziełkami i przyborami. W ostatnich czasach zarządziła 
sporządzenie trzystu kompletów najważniejszych okazów miar i wag me
trycznych i niebawem rozeszli je  do bezpłatnego rozdzielania pomiędzy 
szkoły ludowe.

Sprawę przeniesienia wydawnictwa książek polskich dla szkół ludowych 
z Wiednia do kraju, poruszyła ponownie Rada szkolna w c. k. Ministerstwie. 
Zmiana ta z bardzo wielu względów pożądana, musi jednak uapotykac na 
niemałe w W iedniu trudności, skoro i ten krok, jak i kilka poprzednich po
zostaje dotąd bez skutku.

Terytoryalnego podziału kraju na nowe okręgi szkolne w myśl ustawy 
z d. 25. czerwca 1878 nie można było jeszcze przeprowadzić, a to z powodu, 
że c. k. Ministerstwo nie użyczyło dotąd Radzie szkolniej kredytu na odpo
wiednie pomnożenie liczby c. k. inspektorów okręgowych i należyte udoto- 
wauie ich posad.

Jak już w zeszłorocznym sprawozdaniu wys. Sejmowi zdaliśmy relacyę 
zgodziło się król. węgierskie Ministeryum ua propozycyę Wydziału krajowego 
względem wydelegowania komisyi złożonej z delegatów' wigierskich i galicyj
skich w celu ostatecznego załatwienia kwestyi wspólności nowo wybudowa
nego mostu granicznego na Dunajcu w Niedzicy.

Do komisyi tej odbytej 2G. sierpnia 1874 na zamku w Niedzicy wydele
gował Wydział krajowy ze swej strony Wuego Szalaja właściciela Szczawnicy, 
oraz dodanego mu urzędnika. Ze ztrony wigierskiej wydelegowani zostali od 
komitetu spiskiego Wui Michał Lauyi i Tomasz Coruidesz wraz z pizedauym 
im inżynierem i prokuratorem komitetu. Zadaniem komisyi tej b y ło :

cc) sprostowanie przedłożonego przez władze węgierskie rachunku z bu
dowy mostu;

b) określenie wzajemnego stosunku prawnego co do własności mostu i uło
żenie warunków wspólnej na przyszłość administracyi.

Rezultat komisyi wypadł taki i ż :
I. Gdy delegaci węgierscy na podstawie przedstawionych rachunków 

swoich połowę nadwyżki kosztów budowy i utrzymania mostu spalonego na



11.496 złr. 45 ct. podali, delegacya nasza zaś wykazywała rachunkiem z od
nośnych aktów wyprowadzonym, iż most ten wraz z domkiem mytniczym 
kosztować miał tylko . . . . .  22.983 złr. 8 2/, ct.
a dochody od r. 1863 do r. 1870 wynosiły . . 4.479 złr. 47 ct.
zatem nadwyżka kosztów . . . .  18.503 złr. 617, ct.
przypadająca na Galicyę wynosiłaby właściwie w połowie 9251 złr. 81 '/4 ct. 
delegacya węgierska wniosła oświadczenie, iż do takiego sprostowania ra
chunku nie jest upoważnioną, zatem kwestyę tę musiano pozostawić w zawie
szeniu w celu załatwienia jej w drodze korespondencyi urzędowej z król. 
węgierskiem Ministeryum.

II. Co do przyszłej administracyi mostu nowego zgodziły się obie strony 
na zasadę, ażeby Węgry i Galicya naprzemian co trzy lata most i dochody 
z myta administrowały, a po każdym sześcioleciu, aby wspólny obrachunek 
główny z dochodów i wydatków był przeprowadzony. Wydatki na reperacyę 
mostku może każdy kraj bez porozumienia się z drugim corocznie do wysokości 
200 złr. likwidować, wyższe zaś koszta wymagałyby wzajemnego porozumienia 
się, koszt zabezpieczenia mostu od ognia wynoszący rocznie 153 złr. ponosić 
ma nadal każdy z obu krajów i wolno każdemu na period administracyi swej 

zabezpieczać most w któremkolwiek towarzystwie asekuracyinem.

III. Na propozycję delegacyi nasze„, ażeby w razie powstałego sporu, 
rozstrzygał sąd polubowny, nie zgodziła się delegacya węgierska i oświadczyła 
si ę zatem, ażeby w razie sporu właściwy sąd strony oskarżonej rozstrzygał.

Z uwagi, iż według powyższego rezultatu rokowań, rychłe załatwienie 
sprawy pożądanem jest bardziej dla Węgier mających spłatę kapitału do 
ż ądania, uznał W ydział krajowy za stosowne wyczekiwać dalszej komunikacyi 
w sprawne tej ze strony władz węgierskich.
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W  sprawie budowy dróg Jja ponowne przedstawienia Wydziału krajowego w sprawie budowy
kosztem Rządu. ważniejszych dróg kosztem Rządu, zawiadomiło nas c. k. Prezydyum Namiest

nictwa pismem z 2. września 1874 1. 6537 o odpowiedzi p Ministra spraw 
Aletjał 13. wewnętrznych z 2. sierpnia 1874 1. 1312, której odpis dołączamy 1S/-

W  lTdTOgorzUędnych.k°  Ze wzg]§du ua rezolucyę wys. Sejmu, z 13. października 1874, którą
wezwany został Rząd, aby wyjednał subwencyę ze Skarbu państwa po 150,000 
złr. na milę na wybudowanie dwóch linii kolei drugorzędnych w trójkącie 
między granicą polską, rosyjską a kolejami lwowsko-brodzką i lwowsko-toma
szowską, odniósł się Wydział krajowy do prezesa koła deputowanych galicyj- 

Alecjat M . skich w Radzie państwa, odezwą, której odpis się dołącza 1 */. iżby przed
stawił sprawę tę kołu posłów galicyjskich celem poparcia jej u Rządu, poru
szenia w Radzie państwa i wyjednania pomyślnego załatwienia.
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Na Pr°Śbg gminy kl01' 8toŁ miasta Lwowa> P°Parł Wydział kraj. w za
kole! Arcyks. Albrechta, łączonem tu piśroie przedstawienie tejże do Ministeryum handlu w sprawie 

pozostawienia Dyrekcyi ruchu c. k. uprz. kolej Arc. Albrechta we Lwowie, 
Alegat 113. j udał się też do J. E. Ministra dla Galicyi o wstawienie się w tym wzglę

dzie u Rządu, na co reskryptem c. k. Ministerstwa z 31. grudnia 1874,1. 37472 
otrzymał odpowiedź, iż podobnego wniosku temuż Ministerstwu dotąd nie 
przedłożono, a gdyby wniosek taki przy nowej organizacyi służby z powodu 
otwarcia linii Stryjsko-Stanislawowskiej był postawiony, to podniesione prze
ciw niemu zarzuty będą zawsze wzięte pod ścisłą rozwagę.

W sprawie regulacji Sanu między Przemyślem a Składem solnym za- 
imęaz} Przemysłem . * rU * . x ,

a Składem solnym. wiadomił Wydział krajowy c. k. Namiestnictwo o uchwale wys. Sejmu z 3.
października 1874 upoważniającej Wydział krajowy do przystąpienia do re-
gulacyi tej datkiem 50,000 złr. z funduszu krajowego pod warunkiem
przeprowadzenia jej w czterech latach i pokrycia reszty kosztów przez strony
interesowane.

W  skutek tego zarządziło c. k. Namiestnictwo ponowną rozprawę kon
kurencyjną, do której Wydział krajowy członka swego, Referenta spraw dro
gowych, jako zastępcę funduszu krajowego wydelegował. Rozprawa odbyła się 
w c. k. Starostwie w Przemj7ślu d. 25. stycznia 1S75, przy której strony kon
kurencyjne na trzy grupy się podzieliły, z których wszakże żadna sama dla 
siebie większo ści konkurencyjnej nie stanowi: mianowicie jedna część stron 
konkurencyjnych przeciwna bezwarunkowo ponoszeniu kosztów regulacyi, dru
ga część przychylna regulacyi, chociaż z pewnemi zastrzeżeniami zasługujące- 
mi na uwzględnienie i trzecia część żądająca przedwstępnego ponownego 
przestudyowania i zmiany projektowanej trasy. Dwie ostatnie grupy razem 
wzięte, przedstawiają większość konkurencyjną, której skonsolidowanie atoli 
zawisłem jest od decyzyi c. k. Rządn co do postawionych warunków.

Alegat 15. Załączenie ,5/. zawiera oświadczenie złożone przy tejże rozprawie przez
delegata Wydziału krajowego.

Drogi powiatowe. Załączony wykaz ,s/. dróg powiatowych sporządzony na podstawie dat
A hgat 16. w roku ubiegfym przez Wydziały powiatowe podanych przedstawia, 

o ile wykazany w sprawozdaniu z r. 1873 stan dróg powiatowych w ogóle 
się zmienił. Co do dróg powiatowych w powiecie Nowosądeckim, w skutek 
petycji tamtejszej Rady powiatowej przykazanej Wydziałowi krajowemu 
uchwałą wys. Sejmu z 17. stycznia 1874. i odstąpionej c. k. Namiestnictwu 
mają się odbyć za interwencyą Wydziału krajowego i c. k. Namiestnictwa ro
kowania między Wydziałem powiatowym Nowosądeckim i Grybowskim a wła- 
ściwemi c. k. Starostwami i c. k. galic. Dyrekcyą lasów i domen w Bole
chowie, których podstawę stanowić będą wnioski Wydziału powiatowego
Sądeckiego:

a) względem przyjęcia drogi powiatowej z Nowego Sącza, na Hutę 
i Krynicę do Muszyny na fundusz zakładu zdrojowisk w Krynicy;
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W  sprawie naprawy i u- 
trzymania drogi powia
towej Smykowieeko Grzy- 
molowskiej w powiecie 

tarnopolskim.

W  sprawie wykończenia 
drogi powiatowej Luto- 
wisko-Utrzyckiej w po

wiecie Turka.

Subweneye dla dtiW pć 
wiato wydh?

Drogi gminne.

b) względem uznania drogi z Huty na Mochuaczkę, Tylicz, i Mu- 
szynkę do granicy węgierskiej, za drogę państwową lub uregulowania 
stosunku, w jakim powiat Grybowski, przez nfcorego terytoryum droga 
ta również prowadzi, do utrzymania tejże przyczyniać s i% winien;

c )  względem zaliczenia drog' ze Starego Sącza na Piwnicznę do 
Mniszka i z Żegestowa do Muszyny, do kategorji dróg gminnych,ponie
waż obie te drogi w skutek budowy w tym samym kierunku kolei ż e 
laznej Tarnowsko Leluchowskiej, ważność dróg powiatowych straciły.

Z powodu uchylania się Tarnopolskiej reprezentacyi powiatowej 
od utrzymywania drogi powiatowej Smykowce - Skałat - Grzymałow- 
skiej , Wydział krajowy zmuszonym się widział przynaglić w poro
zumieniu z c. k Namiestnictwem reprezentacyę tę pod zagrożeniem środków 
przymusowych w myśl §. 52 ust. o repr. pow., i §. 30 ust drog. do zape
wnienia w budżecie funduszów na gruntowną naprawę powyższej bardzo 
zaniedbanej drogi, i zawezwać ją do przystąpienia no naprawy tej w roku 
1875, udzielając ze swej strony subwencyę z funduszu krajowego, w sumie 
2500 złr.

Podobnych środków zniewolonym był Wydział krajowy użyć wobec repre
zentacyi powiatu turczańskiego, w skutek nalegań c. k. Namiestnictwa na 
wykończenie jednej ćwierci mili drogi powiatowej lutowisko-ustrzyckiej w obrę
bie gminy Lipia, które to wykończenie również przy zasiłku z funduszu kra
jowego w roku bieżącym nastąpić winno.

W  ocenieniu rzeczywistych dążności ku podnieceniu stanu dróg powiato
wych udzielił Wydział kiajowy z przeznaczonej przez wys. Sejm na rok 1874 
dotacyi prócz wykazanych już w zeszłorocznym sprawozdaniu, dalsze subweneye 
W ydziałom powiatowym :

Kolbuszowskiemu na drogę Rzeszowsko-Kolbuszowrską . . . 5000 złr.
Mieleckiemu na drogę z Mielca do R a d o m y ś la .......................  1000 „
Rzeszowskiemu na drogę Rzeszowsko-Głogowską . . . .  1500 „
Wielickiemu na drogę Wielicko-Dobczycką ............................. 2000 ,
1 limanowskiemu na drogę Kamieniecko-Stopnicką . . . .  1500 „
Brzeskiemu na drogę z Jurkowa do Wytrzyszczki . . . 1500 „
Nowosądeckiemu na rekonstrukcyę dróg powiatowych . . . 4000 „
Jarosławskiemu na drogę Jarosławsko-PrtKhnicką . . . .  1500
Turczańskiemu na drogę L u tow isk o -U strzyck ą   400 ,,
Gródeckiemu na drogę z Gródka na Mszanę do gościńca rząd. 2000 „

Sprawa uregulowania administracyi dróg w gminach miejskich przez 
należyte zużytkowanie prestacyi ustawą drogową zapewnionych, nie mogła być 
dotąd załatwioną, dla braku zażądanych lecz niedostarczonych jeszcze wszyst
kich potrzebnych dat.
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Co do niektórych ważniejszych dróg komunikacyjnych zarządził Wydział 
krajowy stosowne ich ulepszenia i należyte urządzenie; w szczególności w skutek 
wezwania c. k. Namiestnictwa polecił Wydziałom powiatowym, Żółkiewskiemu 
i Sokalskiemu, ażeby do chwili ukończenia budowy drogi krajowej z Mostów 
wielkich do Krystynopola komunikacya na tej przestrzeni i dalej na Sokal do 
Uhrynowa urządzoną została w sposób praktykowany na zwykłych drogach 
wiejskich; ro też ile możności uskutecznionem zostało.

Stosownie do zdania wypowiedzianego w zeszłorocznem sprawozdaniu 
naszem, w jakich warunkach droga Wełdzirska istotnego znaczenia drogi 
krajowej nabyć może, i ze względu na potrzebę wspierania do czasu Wydziału 
powiatowego Dolińskiego, dopóki ostateczna decyzya względem drogi tej nie 
nastąpi, wyznaczył Wydział krajowy dla drogi tej z ogólnej snbwencyi na rok 
1875 kwotę 10,000 złr. i zawezwał reprezeutacyę powiatową do obmyślenia 
dalszych środków z funduszów powiatowych tak na ostateczne wykończenie 
jakoteż należyte utrzymanie tej drogi, do czego też w znacznej części przy
czynić się może dochód z myta przyzwolonego na rzecz powiatu.

Nabywszy przekonania z obrachunku co do dotychczasowej budowy drogi 
z Podhajec do Ilorożanki, iż Wydział powiatowy Podliajecki, pomimo zobo
wiązania się, dotąd do stanowczego zabezpieczenia kosztów budowy tej drogi, 
stosunkowo w małej tylko części się przyczynił, odmówił Wydział krajowy 
dalszej subwencyi dla drogi tej na rok 1875 i zawezwał reprezentacyę powia
tową reskryptem z 13. września 1874 1. 18336 do powzięcia stanowczej de- 
cyzyi względem dopełnienia przyjętych na się zobowiązań, pod rygorem wy
kończenia tej drogi na koszt powiatu.

W skutek czego Rada powiatowa d. 17. grudnia 1874 powzięła uchwałę: 
a) wykończyć na razie drogę tę na półtoramilowej przestrzeni do Zawa

łowa, zkąd następnie dalszy kierunek ku kolei oznaczonym być m oże; 
b ) Przyjąć na fundusz powiatowy połowę obliczonych na sumę 4o840 

zł.i. kosztów tej budowy, jeżeli druga połowa kosztów tych tytułem 
subwencyi z funduszu krajowego pokrytą będzie.

c )  i o zabezpieczeniu kosztów tej budowy uznać drogę tę za powiatową.

Uznając słuszność przedłożonych powodów zgodził się Wydział kiajowy 
w zasadzie na propozycyę Reprezeutacyi powiatowej i oznajmił tejże w re
skrypcie z 15. stycznia 1875 1. 19, iż gotów byłby:

I. objąć w swój zarząd budowę drogi z Podhajec do Zawałowa ,
II. przyjąć na fundusz krajowy a względnie na rachunek odnośnej dota- 

cyi resztę kosztów budowy pomienionej diogi niepokrytych sumą 
21920 złr. przez powiat dostarczyć się mającą: 

o j  Rada powiatowa ponowną uchwałą przeznaczy na budowę diogi 
z Podhajec do Zawałowa stanowczo sumę 21920 złr. obowiązując się 
spłacić takową Wydziałowi krajowemu w trzech ratach rocznych, li
cząc od 1. stycznia 1875 i wstawiać w tym celu w budżecie powiatowym
rocznie 7306 złr. 66 ct. ;



Subwencye dla dróg 
gminnych.

Drogi krajowe. 
Stan dróg krajowych.

ł>) jeżeli się zobowiąże cały dochód z myta w czasie budowy uzyskany 
jako fundusz rezerwowy n? utrzymanie tej drogi kapitalizować;

c) jeżeli drogę z Pcdhajec do Zawałowa już teraz za powiatową uzna. 
Na warunki te oczekuje Wydział krajowy dalszej decyzyi Rady po

wiatowej.

W  ścisłem przestrzeganiu zasad co do dotowania dróg gminnych udzielił 
W ydział krajowy dalszych subwencji na rok 1874.

Wydziałom powiat. Podhajeckiemu na drogę z Podhajec do H oro- 
żanki . . . . . . .  . . . .  1000 złr.

Pilznieńskiemu na drogę od kopalni węgla w Grudnej do 
gościńca rządowego . . . . . . . . .  500 „

Dolińskiemu na drogę Wełdzirską . . . . . .  1400 „
Sądeckiemu dla dróg gminnych . . . . . .  2000 „
Stanisławowskiemu na most w Podiużu . . . . .  200 „
Bireckiemu na most w Huwnikach . . . . .  500 „
na drogę z Dubiecka do B i r c z y    500 „
Kałuskiemu na drogę z Nowicy do Ldziaa . . . .  250 „
Samborskiemu na most w Czyżkach . . . . .  200 „
Rudeckiemu na drogę z Komarna do Gródka . . . 500 ,,
Nowotargskiemu na drogę w Poroninie . . . . .  400 „
Staromiejskiemu na most w Turzu . . . , . 500 „

W  krótkim przeciągu czasu od ubiegłej zeszłorocznej Sesyi sejmowej nie 
mogły zajść znaczne zmiany w stanie dróg krajowych , do znaczniejszych 
wszakże w tym czasie uskutecznionych robót należą :

wykonana zupełna rekonstrukcya w tej ostatniej mili drogi Gorlicko- 
Konieozniańskiej i części drogi Słotwina-Brzesko-Sądeckiej między Slotwiu ą 
a Brzeskiem w długości 1000 sążni.

Przedłużenie części drogi Słotwina- Brzesko - Sądeckiej przez wyminięcie 
gór w Kątach i Michalczowej, skutkiem czego zbudowano 1018 sążni nowej 
drogi i takież przedłużenie części drogi Tarnów-Sącz-Niedzieckiej przez obej
ście góry Czorsztyńskiej w skutek czego również 3311 sążni nowej drogi 
zbudowano,

Wykończenie budowy drogi Iwanie ■ Mosorowskiej na przestrzeni pół- 
toramilowej.

Wybudowanie nowej części drogi Dembica-Nadbrzeziańskiej w dalszym 
ciągu od Tarnobrzegu do Zakrzowa w długości 2000 sążn i; oraz dalszej 
części drogi Mosty-Krystynopolskiej od Mostów do granicy powiatu Sokal- 
skiego pod Sielcem w długości 2000 sążni.

Wykonanie budowy nowej drogi z Podola do Zakluczyna jako przedłu
żenie drogi Tarnów-Sącz Niedzieckiej w długości 3,300 sążni ; w skutek czego 
równie jak i w skutek przedłużenia części drogi w Posadowej w Czorsztynie, 
cała ta droga obecnie 12 mil 1325 sążni wynosi i nową nazwę drogi Zaklu- 
czyn-Sącz-Niedzieckiej otrzymała.
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Według tego nastąpił też nowy podział drogi tej od Zakluezyna do 
Niedzicy i uregulowano na niej wraz z odnogą Krościenko-Szczawnicką od
działy konduktorskie, utworzeniem nowego oddziału w Zakluczynie z częścią 
drogi od Dąbrowy w powiecie Sądeckim do Zakłuczyna, wynoszącą 3 mile 
3595 sążni i przydzieloną Wydziałowi powiatowemu Brzeskiemu oraz przy
dzieleniem części drogi od Niedzicy do Krościenka do oddziału konduktor- 
skiego w Krościenku, w skutek czego część ta drogi należąca przedtem do 
Wydziału powiatowego w Nowym Targu przeszła w zarząd Wydziału powia
towego w Nowym Sączu. Bówuież ustanowiono jednego dróżnika na nowo 
zbudowanej części drogi tej.

Dalej zbudowmuo nowy mcst na Sanie pod Jarosławiem 104 sążni długi, 
który kosztował ogółem 26.219 złr

Dla większego zaś zabezpieczenia mostu tego na wypadek wylewów 
w przyszłości, udał się Wydział krajowy do e. k. Namiestnictwa o zarządzenie, 
ażeby przybijania tratew górskich na przestrzeni między Radymnem a Jarosła
wiem, które w znacznej części do zerwania mostu się przyczyniły, nadal niedopu- 
szczano, w skutek czego rozporządzeniem c. k. Namiestuictwa z 10. Wrze
śnia 1874 i. 42.666 stacya przybijania tratew dla flisaków poniżej mostu 
w Jarosławiu została wyznaczoną.

Wreszcie sprawiono nowy prom u linie drucianej na Sauie pod Ołchow- 
caini na drodze Sanocko-Przemyskiej i zakupiono realność na dom drożniczy 
przy drodze Czortków-Monasterzyskiej. Następnie zdjęto na gruncie niwelacyę 
podłużną i plany sytuacyjne z istniejących dróg krajowych w długości 55 
md i uregulowano kamieniołomy przy drogach krajowych dla 32 mil.

Roboty zarządzone. Go do robót potrzebnych na r. 1875 zarządzono już dostawę kamienia
dla w s z y s t k i c h  dróg krajowych, a roboty budowlaue na zuaczej i cli czę
ści; oraz zabezpieczono kontraktem budowę mostu na Prucie pod Śnialyuein, 
i polecono także inżynierom okręgowym sporządzenie kosztorysów na posta
wienie w r. 1875 nowych znaków drogowych, których przemiar metryczny 
został już uskuteczniony.

Również zarządził Wydział krajowy sporządzenie planów i kosztorysów 
na most w Kasperowcach ; atoli rezultat studyów technicznych okazał się 
niepomyślnym. Z powodu bowiem, iż łożysko rzeki Popradu pod Kasperow- 
cami okazało się w głębokości jednego sążnia być skalistem, wynikła 
potrzeba filarów murowanych zamiast projektowanych pali drewnianych, pre
liminowane zatem na 25.000 złr. koszta budowy mostu tego wyniosłyby około
50.000 złr. Wydział krajowy nie mogąc przy tak zmienionych warunkach co 
do kosztów decydować się na rozpoczęcie budowy mostu tego wstrzymał się 
z jej zarządzeniem, zamierzając wprzód polecić rozpoznanie, czyliby nie było 
korzystniej zmienić miejsce budowy mostu, chociażby kosztem nowych dróg 
dojazdowych.

Gdy zaś zbadanie tej okoliczności w porze zimowej jest niemożliwe 
sprawa ta musiała zostać odłożoną do stosowniejszej pory.

0
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Budowa nowych dróg. Na mocy polecenia wys. Sejmu wydanego przy uchwale z 13. paździer
nika 1874, ażeby Wydział krajowy przy oznaczeniu porządku, w którym bu
dowa nowych dróg krajowych przedsiębraną będzie, kierował się tak względami 
na potrzeby komuuikacyjue okolic, jakoteż na gotowość okolicznych mieszkań
ców do ułatwienia, ze swej strony budowy dokonać się mającej i do zrnniej- 

legat 1/ .  szen]a j ej kosztów, wydał Wydział krajowy załączony w odpisie okólnik 17/.
do tych Wydziałów powiatowych, w których obrębie nowe drogi budowane 
być mają z wezwaniem do złożenia własnych deklaracyj i zażądania takowych 
od stron interesowanych, czy i jakiemi datkami dobrowolnemi bądź w gotówce 
bądź w materyałach do kosztów budowy przyczynić się zechcą ; zarazem zajął 
się Wydział krajowy tworzeniem komitetów budowy złożonych z obywateli 
miejscowych i zarządził w tym celu dla każdej z dróg budować się mających 
osobne konferencye miejscowe, w których ze strony Wydziału krajowego refe
rent spraw drogowych osobiście z przybranym inżynierem oddziału techni
cznego, ze strony Wydziałów powiatowych zaś po dwóch do trzech delegatów 
wzięło udział.

Alegat 18- Bliższy cel tych konferencyj wyjaśnia załączony okólnik 1S/.

Dotąd odbyły się konferencye ta k ie : w Rzeszowie w sprawie budowy 
drogi z Rzeszowa na Głogów, Nisko do Nadbrzezia i w Tarnowie względem 
budowy drogi z Tarnowa do Szczucina—-dalsze zaś konferencye, co do drogi 
Tarnopolsko-Zbaraskiej i Brzeżańsko-Rohatyńskiej zostały zarządzone.

W konferencyi protokolarnej w Rzeszowie, odbytej 27. stycznia r. b. co 
do drogi z Rzeszowa do Nadbrzezia, oświadczyli zgodnie wszyscy delegaci w 
imieniu powiatów, że wyrzeczona w art. 2. ustawy z 12. lutego 1S73 zasada: 
„iż powiaty, przez których terytoryum drogi przechodzą, obowiązane są p o 
nosić koszta wywłaszczenia gruntów, czy to stale pod drogę zajętych, czy też 
na cele budowy użytych1', — która to zasada w ustawie z 13. października 
1874 przy uznaniu drogi z Rzeszowa do Nadbrzezia za krajową została po
miniętą, zastosowaną być ma także i do tej drogi, i że w tym względzie W y
działy powiatowe formalne deklaracye odnośnych Rad powiatowych Wydziałowi 
krajowemu dodatkowo złożą.

Następnie zadecydowano jednogłośnie kierunek drogi, z Głogowa na So
kołów i dalej na Kamień, Jeżów do Niska.

Zadeklarowano w datkach dobrowolnych ogółem do 30.000 złr., z któ
rych datki znaczniejsze s ą :

Od Rady powiatowej Niżańskiej 9000 złr., od Eugieniusza hr. Kińskiego 
5000 złr. w gotówce i 3000 złr. w wartości materyałów, od Jana hr. Zam oj
skiego prócz materyałów na mosty i bezpłatnego odstąpienia gruntów potrze
bnych w obrębie jego posiadłości, 2000 złr. w gotowiźnie, od Ferdynanda hr. 
Hompescha 2000 złr. gotówką; od gminy miasta Sokołowa 10"/, stałych po
datków przez dwa lata i 8400 dni roboczych ; co razem przeszło 3500 złr. 
wynosi.

Dalej uchwalono prowadzić budowę W zarządzie własnym i rozpocząć 
takową w dwóch punktach, a to od Niska ku Sokołowu i od Sokołowa ku 
Głogowu. W tym celu ustanowiono na razie dwa komitety obywatelskie od
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Eepartycya wyznaczonej 
w budżecie na rok 1870 

sumy 500.000 złr. na 
budowę i rekonstrulccyę 

dróg.

siebie niezawisłe dla zawiadywania budową, jeden na powiat Niżański w Ni
sku złożony z pp. Henryka Lewickiego, Ferdynanda hr. Hompescha i Oliwiera 
hr. Ressegnier oraz wyznaczonego z Wydziału krajowego inżyniera Accorda, 
drugi na powiat Rzeszowski i Kolbuszowski w Sokołowie, złożony z pp. Teo
dora Błotnickiego, Włodzimierza Bobrownickiego i Stanisława Jędrzejewicza 
oraz urzędnika technicznego Ziembickiego. Budowę drogi tej zarządził już 
W ydział krajowy z dnia 15. lutego rb. i wydelegował na miejsce inżynierów 
dla rozpoczęcia robót przygotowawczych.

W konferencyi protokolarnej w Tarnowie odbytej 29. stycznia rb. co do 
drogi z Tarnowa do Szczucina, zdecydowano kierunek drogi z Tarnowa na 
Ł jrsią górę, Dąbrowę, Radwan do Szczucina i uchwalono rozpocząć budowę 
w dwóch punktach na przestrzeni pomiędzy Gruszowem w powiecie Dąbrow
skim i Zelazówką, a względnie granicą powiatów Dąbrowskiego z Tarnowskim, 
postępując od tych punktów ku Dąbrowie lub odwrotnie.

Pod względem prowadzenia budowy uznano, że dostawy szutru we wła
snym zarządzie przeprowadzić nie będzie można z korzyścią dla funduszu kra
jow ego, lecz że wypuszczenie tejże w przedsiębiorstwo będzie najodpowie- 
dniejszem. Przeciwnie zaś roboty ziemne, pokładowe i budowlane mogą być 
korzystnie prowadzone we własnym zarządzie, lub w drodze pomniejszych 
akordów z grabarzami i rzemieślnikami.

Do kierowania budową ustanowiono komitet, w którego skład wchodzą, 
z powiatu tarnowskiego pp. Józef Męciński i ks. Maciej Wojnowski, a z po
wiatu dąbrowskiego pp, Paweł Zieliński, Mieczysław Rogaliński, Seweryn Ki
sielewski i Adolf Kukieł.

W datkach dobrowolnych zadeklarowano dla drogi tej przeważnie w go- 
towiźuie, a częścią i w materyałach —  ogółem przeszło 1G000 złr., z których 
znaczniejsze od Rady powiatowej dąbrowskiej 6000 złr., od Rady powiatowej 
tarnowskiej 2000 złr., od gminy miasta Tarnowa 1000 złr., od gminy Dą- 
browej 1000 złr., od Artura hr. Potockiego 1500 złr., od Heleny lir. Husa- 
rzewskiej 1500 złr., od ks. Sanguszki 1145 złr. (w materyale).

Również ukonstytuował się komitet do prowadzenia robót około przedłu
żenia części drogi sanocko-przemyskiej od Prałkowic na Krasiczyn do Olszan, 
dla usunięcia góry olszańskiej.

W skład komitetu tego wchodzą:
Ks. Adam Sapieha, Władysław hr. Mniszek, Ignacy hranko wski, nota- 

ryusz i delegat Racty powiatowej.

Wobec takiego stanu sprawy, nie możemy przedłożyć obecnie dokładnego 
sprawozdania, jak dotacya przez wysoki Sejm na budowę i rekonstrukcyę 
dróg w r. 1875. w sumie 500.000 złr. wyznaczona, ma ua pojedyncze drogi 
być repartowaną, ze względu jednak na ważność nowych i potrzebę rekon- 
strukcyi istniejących dróg mniema Wydział krajowy, iż w przybliżeniu suma 
ta w następujący sposób zostanie zużytą;

6*
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A. Na budcn|ę nowych d róg :

Tarnów-Saczucińskiej........................................  75.000 złr.
R zeszów -N adbrzeżiańskiej  45.000 „
Dembica-Nadbrzeziańskiej w dalszym ciągu od

Z a k rzow a .........................................................  25.000 „
Mosty-Krystyn opolskiej w dalszym ciągu od

Sielec   45.000 „
Tarnopol-Zbarazkiej   40.000 „
Iłrzeżaay-R ok atyń sk ie j..................................  40.000 „
Mostu w Sniatynie wraz z dojazdami i re-

gulacyą P r u t u .................................................. 43.000 „

B. Na rekoastrukcyę dróg :

Z ak lu czyn -S ącz-N ied zieck ie j....................... 1 U.000 fj
B a r a ń s k ie j ......................................................... 10 000
B rzeża n y -Z ło czo w sk ie j.................................. |«T5 000
Sanok-Przemyskiej............................................. 95 000
Krzywcze- B o r s z c z o w a k ie j............................ 30.000 55

C. Na inue potrzeby, to jest

Sprawienie znaków drogowych według sy -
stemu r i i e t r y c z n e g o .................................. i 0 000 55

Ogółem zatem przyznacza s ię :

tf) na budowę dróg n o w y c h ....................... 315.000 n
b) na rekonstrukcyę istniejących . . . . 90.000 »
c)  na potrzeby i n n e ........................................ 10.000 n

Razem . . . 415.000 złr.
Resztujące zaś z dotacyi ogólnej . . . . 85.000 55

pozostaje w rezerwie bądź na budowę mostów pod Gołkowicami i w Kaspe- 
rowcach, jeżeli po przeprowadzeniu rozpraw przedwstępnych, o których wyżej, 
wypadnie do budowy ich pirzystąpić, bądź też na powiększenie niektórych 
z powyżej wyrażonych dotacyj w miarę potrzeby i wynikłości.

Zarząd dróg krajowych. Ze względu na postanowienie §. 23 ustawy administracyjnej o drogach
publicznych (Dzień. ust. i rozp. kraj. cz. VIII, nr. 21/1868), zarządził W y- 

Alegat 19. cj zjaj  krajowy załączonym okólnikiem ścisłe zachowanie przepisów co do utrzy
mywania list służbowych, i zaprowadził takowe dla całej służby drogowej.

W  etacie służby drogowej zaszła ta tylko zmiana, iż z powodu przybu
dowania części drogi Zakluczyn-Niedzieckiej ustanowiony został 1 konduktor 
nadetatowy Ilgiej klasy, i w granicach etatu 4 dróżników.

W przeprowadzeniu zaś zapowiedzianej już w zeszłoroczuem sprawo
zdaniu regulacyi okręgów drogowych inżynierskich, ustanowił W ydział kraj. 
oddzielną ekspozyturę drogową w Buczaczu, do której z okręgu Tarnopol
skiego drogi krajowe Strusów-Buczacka i Czortków Monasterzyska, a z okręgu
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Zaleszezyckiego droga Tłuste-Buczacka przydzielone zostały. Pełniącym obo
wiązki inżyniera w Buczaczu, ustanowionym został dawniejszy pomocnik 
inżyniera okręgu Zaleszezyckiego Aleksander Zieliński, z płacą roczną 800 złr. 
ryczałtem na objazdy 500 złr., tudzież na lokal kancelaryjny GO złr. i na k o
szta kancelaryi 40 złr. Natomiast ustała potrzeba dotychczasowego pomocnika 
przy inżynierze okręgu Tarnopolskiego, i tenże przydzielony został' inżynie
rowi okręgu Zaleszezyckiego, w miejsce zamianowanego na oddział Buczacki 
dawniejszego pomocnika.

A&ftimstraćya myt krajowych.

a) Rezultat iicytaciłj Na drogach krajowych istnieje obecnie 103 stacyj mytniczyck.
Z końcem grudnia 1874. upłynął termin dzierżawny na 34 stacyach.
Wydział krajowy rozpisując licytacye powiatowe, ogłosił zarazem celem 

utrudnienia zmowy miejscowych przedsiębiorców, że wnoszone być mogą także 
oferty zbiorowe wprost do Wydziału krajowego.

Stacya mytuicza w Borszc-zowie, łicytaeyą objęta, z kwotą wywołania 
540 złr., zatrzymaną została we własnym zarządzie.

Dla pozostałych 33 stacyj cena wywołania wynosiła 
łącznie . . . . . . . .  46.857 złr. —  ct.

Alei/at w  Zatwierdzony ostateczny rezultat licytacyjny uczynił 49.915 „ 51 „
Czyli wypadł wyżej o kwotę . . 3.058 złr. 51 ct.

co ze względu na obecne stosunki handlowe może być uważauem za korzystne.

Oprócz tego wydzierżawiono trzy nowe stacye mytnieze, które czasowo, 
sposobem próby prowadzone były we własnym zarządzie, a m ianowicie:

1. Stacyę myta drogowego w Branicach, powiatu Krakowskiego, za czynsz
rocznyT w kwocie 525 złr.

2. Myto drogowo-mostowe w Bieśniku pod Zakluczynem, powiatu Brze
skiego, za czynsz roczny’ w kwocie 1.401 zlr. 50 ct.

3. Myto drogowo-mostowe w Iwicowej, również powiatu Brzeskiego, za
kwotę roczną 300' złr.

b) Porównanie ogól- Załączony a1/. wydcaz, obejmuje zestawienie dochodów mytniczych w la
nych coc m ów  mj tui (-acp jgyą  j 1875, sporządzone na podstawie kontraktów dzierżawnych, lub 

Alegat 21. zatwierdzonych ofert licytacyjnych.
Prawdziwa cyfra dochodu z roku 1874. wykazać się da dopiero po 

zamknięciu rachunków rocznych, a zatem z końcem miesiąca czerwca.
Widoczną jednakże jest rzeczą, że spodziewany pierwot

nie dochód w kwocie . . . . . . .  150.700 zlr. 4 3 ’/,, cK
Zmniejszy się co najmniej o kwotę . . . 11.910 „ 4 9 ’/2 „

która odpisaną już zostaa, częścią skutkiem zerwania mostu pod Jarosławiem,
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c) budowa dómków myt- 
niezych lub nabycie ta
kowych na własność fun

duszu krajowego.

d) Zaległości dzierża- 
wneiji straty poniesione 
w spodziewanym docho

dzie mytniczym.

częścią zaś w następstwie obniżenia czynszu dzierżawnego przy 52 stacyach 
mytniczyeh, przez L. Wiśniewskiego dzierżawionych. Podług kontraktów na 
r. 1875. obowiązujących, ogólny dochód z myt krajowych uczynić powinien 
kwotę 1&3.335 złr. 341/2 et.

Wzrost taki jest następstwem uregulowania i wydzierżawienia kilku no
wych stacyj mytniczyeh, a zresztą, przyczynia się w tym względzie pomyślny 
obrót zeszłorocznych licytaeyj dzierżawnych.

W zeszłorocznem sprawozdaniu W ydział krajowy przytoczył motywa, 
przemawiające za posiadaniem własnych domków mytniczyeh, i wykazał po
trzebę zarządzenia budowy 20 najpilniejszych podobnych domków.

Sprawa ta nie mogła w całości być załatwioną z powodu wygórowanych 
żądań, jakie stawiają właściciele gruntów pod projektowaną budowę potrze
bnych ; wedle zaś oświadczenia c. k. Namiestnictwa przymusowe wywłaszcze
nie miejsca w tym wypadku mieć nie może.

Okoliczność podobna zmusza Wydział krajowy tam, gdzie zachodzą tru
dności w nabyciu gruntu, ograniczyć się w razie nagłym do wznoszenia ma
łego budynku na rowie drogi krajowTej, w razie zaś możności i przystępnej 
ceny, zakupuje Wydział krajowy od prywatnych właścicieli, dotychczasowe bu
dynki mytnicze.

Na gruntach nabytych na własność funduszu krajowego ukończono po
dług typu ogólnego dawniej już zarządzoną budowę domków przy trzech sta
cyach mytniczyeh drogi Gorlicko-Konieczniańskiej, to je s t : w Siarach, Ropi-
cy ruskiej i w Gładyszowie. Nadto wybudowano takiż domek w Bronicach 
przy drodze krajowej Lubelskiej. Odkupiono dotychczasowe domki mytnicze 
od prywatnych właścicieli przy następujących stacyach mytniczyeh: w Bu-
ezaczu, przy drodze Strusowsko-Buczackiej za kwotę GO złr. ;

w Dynowie przy drodze Sanockó-Rzeszowskiej za kwotę 100 złr.; oraz 
w Buczaczu przy drodze Czortkow7sfco-Monasterskiej za kwotę 80 złr.

W  trakcie umowy dotyczącej nabicia, znajdują się domki mytnicze: 
w iHdwołoczyskach 
„ Korolówce 
„ Czortkowie 
„ Bińczycach 

i w Podzagórniu.

Wydział krajowy zwracał troskliwą i ciągłą uwagę, ażeby nie dopuścić 
zaległości dzierżawnych, z odnośnej kaucyi pokryć się nie dających i dla tego 
oprócz każdomiesięcznej kontroli, poczynił w kontraktach stosowne zastrzeże
nia, na dłuższem doświadczeniu oparte.

Dzienniki kasowe za miesiąc styczeń wykazały, że nie istnieje ani je 
dna zaległość bieżąca, któraby fundusz krajowy o stratę przyprawić 
mogła.
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e) Przenoszenie rogatek 
w odpowiedniejsze 

miejsca.

Z innych wszakże powodów zarządził Wydział krajowy częściowe odpi
sanie należytości dzierżawnych, co zmienia znacznie cyfrę spodziewanego 
w r. 1874 dochodu.

W szczególności:
1. z kontraktu z Jakóbem Biuderem, z powodu zerwania

mostu pod Jarosławiem w myśl warunków ugody, od
pisano za dzierżawę myta mostowego w Jarosławiu
k w o t ę ........................................................................  3.777 zł. 85 et.

oraz za dzierżawę pięciu innych stacjj drogowych przy
drodze Bełzeeko-Jarosławskiej kwotę . . 1.5)7 zł. 45 ct.

2. Z kontraktu z Leonardem Wiśuiewskim, o dzierżawę 52 stacyj my-
tniczych, uwzględniając wyjątkowo pouoszoue przez niego straty, 
odnośnie do uchwały Wys. Sejmu z d. 8. października r. z. odpi
sano kwotę 6.835 zł. 19% ct. równającą sig jednomiesięcznemu 
czynszowi i przypisano takież coroczne odpisanie w dwóch latach 
następnych to jest po koniec r. 1876.

3. Nakoniec zarządzono wykreślenie z ewideucyi kilka mniejszych zale
głości mytuiczych w powiatach Nowo-Targskim i Zaleszczyekim 
w łącznej kwocie 1.261 złr. 47%  ct., które to zaległości przed
stawiały straty w7ynikłe z niedotrzymania kontraktów w latach 
1871, 1872 i 18^3. Zanim to wszakże nastąpiło, W ydział krajowy 
za pośrednictwem Wydziałów powiatowych zebrał dokładne wiado
mości, że poszukiwanie strat na byłych dzierżawcach w drodze 
egzekucyi sądowej z powodu zupełnego tychże zubożenia nie odnio
słoby pożądanego skutku.

Zaprowadzona w r. 1873 nowa stacya mytnicza w Iwaniu o podwójnej, 
zaporze, przy zejściu się dróg krajowych Okopsko-Borszczowskiej i Iwanie- 
Mossorowskiej, objeżdżaną była dowolnie drogami polnemi, głównie przez 
furmanki należące do sąsiedniego państwa Germakówka Furmanki te, do ob
sług fabrycznych używane i ciężko ładowane, bezprzykładnie niszczyły drogę 
krajow ą, tern więcej zatem pociągane być winny do ponoszenia opłaty 
mytniczej.

t Po przeprowadzeniu komisyjnego dochodzenia na gruncie i po wyczer
paniu wszelkich prób ugodowych, Wydział krajowy przy gorliwem współdzia
łaniu Wydziału powiatowego w Borszczowie na zasadach §. 29 ustawy dro
gowej i §. 10 ustawy z dnia 25. grudnia 1871. pragnąc choć w części usu
nąć praktykowane nadużycia i gorszący przykład, wyjednał decyzyę c. k. 
Namiestnictwa, zezwalającą na przeniesienie zapór mytuiczych z Iwania w od
powiedniejsze m iejsca:

1. dla drogi z Krzywcza do Mielnicy pod samo miasteczko Mielnicę;
2. dla drogi z Krzywcza do liścia Biskupiego pod miasteczko Uście 

Biskupie.

Skutkiem zmiany powyższej i pomimo utrzymania pierwotnej zasady, 
że opłata dla stacyi w Iwaniu wymierzona raz tyłko jeden, to jest przy pier-
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f) Sprawa wywłaszcze
nia mostu kameralnego 

na Popradzie.

g) Eegulacya i nadzór 
nad mytami pry watnemi.

wszem przebyciu jednej z dwóch zapór pobieraną będzie, dawniejsza wartość
dochodu mytniezego na tej stacyi wzrosła o kwotę 1.454 złr. 50 ct.

Przy drodze krajowej Tarnów-Sącz-Niedzickiej istnieje most na Poprą 
dzie, który do chwili obecnej stanowo własność c. k. kamery Staro
sądeckiej.

Wedle §. 5 ustawy drogowej mosty, przewoHr i budowy sztuczne uwa
żane być mają za część tej drogi, na której się znajdują.

W ydział krajowy zatem zażądał wywłaszczenia mostu na Popradzie na 
rzecz funduszu krajowego, już to dla utrzymania samej zasady administra
cyjnej, już wTreszcie w nadziei korzystnego dochodu z myta mostowego.

Komisya wywłaszczająca przyznaje c. k. kamerze wynagrodzenie za war
tość przedmiotu wywłaszczonego w kwocie 5.993 złr. 51 ct.

Oszacowanie to przenosi cyfrę przez wysoki Sejm na ten cel propono • 
waną i tem bardziej jest wygórowanem, że most na Popradzie w bardzo złym 
znajduje się stanie i wkrótce gruntownie przebudowanym być musi.

Nadto obowiązujące przepisy przewidują tylko wywłaszczenie materyału 
mostowego, prawo zaś pobierania myta nie stanowi w tym wypadku przed
miotu wywłaszczenia.

Z tych uwag Wydział krajowy wywłaszczenia, o którem mowa, na te
raz nie przyjął, zastrzegając równocześnie, iżby e. k. komora Nowo-Sądecka 
w zastosowaniu się do §. 22 ustawy drogowej, posiadany most na Popradzie 
w dobrym utrzymywała stanie.

Koncesye udzielane w drodze prawodawstwa krajowego na pobór opłat 
mytniczych przy drogach powiatowych, gminnych, lub też na rzecz stron pry
watnych, z małym wyjątkiem służą na pewien tylko czas ograniczony.

Ztąd płynie konieczność, ażeby po wyjściu oznaczonego czasu, koncesye 
pomienionę były odnawiane, a to dla przekonania się, czy okoliczności uży
teczność myta stwierdzające, istnieją w dawnej swej rozciągłości, niemniej 
także dla utrzymania porządku administracyjnego i poszanowania uchwał sej
mowych. •

Aby mieć dokładną i ciągłą w tym względzie ewidencję, zaprowadził 
Wydział krajowy księgę inwentaryalną, obejmującą treściwy spis wszystkich 
udzielonych przez wysoki Sejm koncesyi mytniczych i na podstawie tej księ
gi wydawane są dla stron interesowanych coroczne przypomnienia.

Tym sposobem myta w moc ustaw lub uchwał sejmowych istnieją
ce, podporządkowane zostały pod ścisłą kontrolę i nadzór Wydziału krajo
wego.

Zupełnie w odwrotnym stosunku znajdują się myta praktykowane przed 
wejściem w życie ustawy drogowej, która w §. G. orzeka:

. „ Z e z w o l e n i e  na  m y t a  j a k o  t e ż  i u t a n o w i e n i e  t a r y f y  n a l e 
ż y  d o  u s t a w o d a w s t w a  k r a j o w e g o 11.
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W  sprawie założenia 
nowych ksiąg hy poto

cznych i postępowania 
z kapitałami indeinniza- 

cyjnemi.

C. k. Namiestnictwo jest zdania, że cytowany paragraf wstecz nie obo
wiązuje, że zatem tylko do zaprowadzenia nowych myt potrzebne są ustawy 
lub uchwały sejmowe.

Okoliczność ta nie pozwala Wydziałowi krajowemu działać samodzielnie 
mimo zebranych materyałów, dla przeprowadzenia regulacyi myt dawnych.

Pogląd swój w tej mierze przedstawił Wydział krajowy c. k. Namiestni
ctwu załączoną odezwą 11 j. do LW. 590 z roku bieżącego i ma nadzieję, że 
sprawa regulacyi myt dawnych w granicach obowiązujących przepisów wkrótce 
będzie przeprowadzoną i uporządkowany „  .  * .

W tejże sprawie postanowił P. Minister spraw wewnętrznych, a to za 
iuicyatywą P. Ministra sprawiedliwości, iż kapitały indemnizacyjne obciąża
jące takie realności, które nie były dotąd zapisane w tabuli, a to dla braku 
ksiąg tabularnych, do nowo założyć się mająęych ksiąg hypotecznych zapisane 
być n i e mają, -  - zażądał wszakże zdania naszego w tym względzie: czyli 
nie byłoby odpowiedniem to zarządzenie, ażeby do nowych ksiąg hypotecznych 
n ie  przenosić wcale tabularnie zabezpieczonych kapitałów indemnizacyjnycb, 
lecz wykreślić je  zupełnie i bezwzględnie w starych księgach tabularnych, 
zwłaszcza, iż nawet bez wpisywania do tabuli mają one z ustawy prawo za
stawu i pierwszeństwa przed innemi wierzycielami i z ewidencyi prowadzonej 
w urzędach podatkowych powzięte być mogą.

Wydział krajowy pod d. 15. grudnia 1.874 roku oświadczył swe zdanie
o. k. Rządowi, iż oceniając tę sprawę z ogólnego poglądu na dobro całej lu
dności, n ie  m o ż e  w żaden sposób podzielać zapatrywania się c. k. Rządu, 
opartego li tylko na stanowisku fiskainem, zwłaszcza, iż to zapatrywanie nie 
zgadza się z dachem i orzeczeniem §§. 10, 21, 92. ustawy krajowej z d. 27. 
marca 1874 r. N. 29, ani też z § 42. rozporz. Ministerstwa Sprawiedliwości 
z d. 18. maja 1874 r. N. 43, zaś naruszałoby tę najgłówniejszą zasadę, na 
której opiera się instytucja ksiąg hypotecznych t. j. nadwerężałoby to zna
mię publicznej ewidoneyi, której- te księgi udzielić maja dla stron szukają

cy ch  lub udzielających kredytu, a które to strony zamiast powzięcia z no
wych ksiąg dokładnej wiadomości o stanic ciężarów, byłyby zmuszone udawać 
się prócz tego do urzędów podatkowych i szukać tamże inform acji.

/ tych przeto powodów w} raziliśmy, iż byłoby z każdego względu do 
życzenia, ażeby organa sądowe, którym poruczone będzie założenie nowych 
ksiąg hypotecznych, a które i tak z ustawy znosić się w podobny sposób 
z c. kJ urzędami podatkowymi i na tej podstawie zamieściły w nowych księ
gach jak najdokładniejszą ewidencje co do wszystkich w ogóle ciążących na 
posiadłościach kapitelów indemnizacyjnycb i dłużnych rat amortyzacyjnych, 
zwłaszcza, iż czynność ta nie będzie utrudniać ani też opóźniać całej sprawy, 
§dyż organa sądowe na podstawie dostarczonych przez urzędy podatkowe wy
kazów uzupełnią z łatwością,'kartę ciężarową co dla dokładności nowych ksiąg 
hypotecznych okazuje się niezbędnem,

7
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W sprawie uregulowa
nia szupaśnictwa.

Fundacya Pelagii Rus- 
sanowskiej.

W  tejże sprawie oczekuje Wydział krajowy oświadczenia się c. k. Na
miestnictwa w tym względzie, czyli zgadza się na opracowany przez nas pro
jekt co do uregulowania całego szupaśnictwa w kraju, — poczem przedsięwe- 
źmiemy natychmiast stosowne (i już przygotowane) kroki, ażeby postanowie
nia ustawy państwowej z 27. lipca 1871 r. N. 88. dz. u. p. tudzież ustawy 
krajowej z 15. listopada 1874 r. N. 65. bez zwłoki w życie wprowadzone 
zostały.

W  tej fundacyi odebraliśmy od c. k. Sądu kraj. w Krakowie pod d. 17. 
grudnia 1874 r. fundusze następujące :

a) w 4°|0 listach zastawnych galicyjsk. towarzystwa kredytowego ziem
skiego nominalną sumę . . . .  60,000 złr.

h) w rencie państwowej nominalną sumę . . 200 złr.
c )  w 6 °j0 książeczkach krakowskiej kasy oszczędno

ści kwotę . . . . . .  1.77 L złr. 27 ct.
Po wysłuchaniu zdania kuratora JW. Piotra hr. Moszyńskiego, sprzeda

liśmy rentę państwową i zrealizowaliśmy dwa wylosowane listy zastawne po 
tysiąc złr., nareszcie kupony od 31. grudnia 1873 r. płatne, a ż uzyskanej 
w ten sposób gotówki w kwocie 6,065 złr, 35 cnt., zatrzymaliśmy na pierwsze 
półroczne rozdanie wsparć dożywotnich kwotę 1,326 złr. a. w., a za pozostałą 
kwotę 4,739 złr. 35 cnt. a. w. zakupiliśmy pod d. 29. grudnia 1874 roku po 
dziennym kursie 75 złr. 25 cnt. 4g listy zastawne kredytowe w łącznej nomi
nalnej sumie 6, 300 złr. a. w. z kuponami płatnemi w dniu 30. czerwca 1875.

Cały stan majątku fundacyjnego ś. p. Pelagii Pmssanowskiej wynosi za
tem obecnie:

1. Kapitał zakładowy w 4g listach zastawnych kredytowych w łącznej 
nominalnej wartości 70,300 złr. a. w. (z kuponami płatnemi 30. czerwca 1S75), 
który zawinkulowaliśmy;

2. Gotówka procentowa 1326 złr. a. w. przeznaczona na pierwszą pół
roczną ratę wsparć dożywotnich z góry co pół roku opłacać się mających;

3. Gotówka, którą uzyskaliśmy ze spieniężenia 6j} książeczek krakowskiej 
kasy oszczędności na kwotę w iloścj 1,867 złr. 37 cnt. a. w., a którą prze
znaczyliśmy na opłacenie należytości spadkowej przez fundacyę jeszcze dodat
kowo opłacić się mającej, a to w 5Jj kwocie od legowanego a w skutek re- 
dukcyi wszystkich legatów na kwotę 32,643 złr. 6 cnt. zmniejszonego kapitału 
fundacyjnego; —  tę ostatnia należytość wymierzyć ma c. k. urząd podatkowy 
w Krakowie.

Względem odebrania i ulokowania powyższych funduszów, ułożyliśmy 
dodatkowy artykuł do aktu fundacyjnego, który w całości przez c. k. Namiest
nictwo, jako najwyższą władzę fundacyjną zatwierdzonym został, a to pod 
dniem 24. stycznia 1875.

W  skutek tego ogłosiliśmy pod dniem 29. stycznia b. r. całą treść aktu 
fundacyjnego ś. p. Pelagii Kussanowskiej, tudzież rozpisany przez nas konkurs 
w trzech dziennikach krajowych, a mianowicie w urzędowej „Gazecie lwow
skiej", w krakowskim dzienniku „Czas“ i we lwowskiej „Gazecie Narodowej11. 
Trzydziestodniowy termin konkursu upły?'a z dniem 10. marca r. b., poczem
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Galicyjski fundusz dla 
c k. inwalidów z lat 
1813, 1814 i 1815.

W sprawie nowych po
sterunków żandarmeryj- 

nych.

W sprawie pokrywania 
kosztów szupasowych.

Wniosek p. Cygi co do 
uiszczania należytości 

stemplowych od niektó
rych dokumentów.

z wniesionych do nas podań ułożymy tabelę kwalifikacyjną i przeszlemy kura
torowi JW . Piotrowi hr. Moszyńskiemu w celu nadauia wsparć dożywotnich 
dla inwalidów wojskowych i dla zasłużonych w innym zawodzie osób polskiego 
pochodzenia.

Pomimo przypomnienia naszego z sierpnia w r. z. nie otrzymaliśmy dotąd 
ze strony c. k. Rządu żadnej odpowiedzi w tej mierze, jakie przeszkody stoją 
na zawadzie, iż fundusze te, które przejść mają pod zarząd reprezentacyi 
krajowej, a do których objęcia oświadczyliśmy gotowość nawet pod warunkami 
ze strony c. k. Rządu zaproponowanymi, nie są dotąd oddane do rąk naszych.

Pod dniem 26. stycznia i 18. lutego 1S75 roku zawiadomiło nas c. k. 
Namiestnictwo, iż Ministerstwo obrony krajowej przyzwoliło na utworzenie 
nowego posterunku żaudarmeryjnego w Dunajowie w powiecie przemyślańskim 
i w Uścieczku.

Wysoki Sejm przeznaczył w celu pokrycia wydatków szupasowych na 
rok 1874 kwotę 10,000 zlr., a takąż samą sumę na rok 1875.

Na rachunek 1874 r. asygnowaliśmy od lipca 1874. aż do I. kwartału 
1875 roku:

I. dla Austryi niższej, Szląska, Austryi wyższej, Gory-
cyi, Krainy, Tryestu i Salzburga łączną sumę . . 996 złr. 96 ct.

II. zaś w kraju naszym tytułem zwrotu kosztów zaliczo
nych przez c. k. Starostwo tarnopolskie łączną kwotę 15 złr. 64 ct. 
to jest razem na rachunek roku 1874 . . . . 1012 złr. 60 ct

Na rachunek roku 1875 nie asygnowaliśmy nic dotąd, gdyż tenże rok 
dopiero się rozpoczął; — równie też nie asygnowaliśmy dotąd gminom naszym 
żadnych kosztów szupasowych, gdyż najprzód nastąpić musi uregulowanie ca
łego szupaśnictwa w kraju, co też w czasie najbliższym uskutecznionem będzie.

Względem nchwały wys. Sejmu z d. 29. września 1874. r. odstępującej 
c. k. Rządowi petycyę sejmową Piotra Cygi o wyjednanie ustawy postanawia
jącej : iż stała według skali stemplowej przypadająca należytość od dokumentów 
takich aktów prawnych, które podlegają opłacie percentualnej, nie ma być 
uiszczaną za pomocą marek stemplowych, lecz ma być doliczaną do należy
tości percentualnej i wraz z nią pobieraną, —  oznajmiło nam c. k. Prezydyum 
Namiestnictwa pod d. 1. grudnia 1874 o treści odnośnego reskryptu Minister
stwa Skarbu, iż nie ma dostatecznych powodów do wydania takiej wyjątkowej 
ustawy, że jednak przy sposobności reformy ustawy o należytościach prawnych 
wniosek w petycyi zawarty, będzie wzięty pod rozwagę.

7*
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W  sprawie urządzenia 
gmin parafialnych i ure

gulowania stosunków 
majątku kościelnego.

Aleyat 23.

Alcgat 24.

Sprawa uregulowania za
kresu działania c k. Na
miestnictwa i Wydziału 
krajowego w przedmio

cie fundacyi

Pismem z d. 2. stycznia b. r. do 1. !)'213 zażądało od nas c. k. Namiest
nictwo zdania w przedmiocie postanowień, jakie ma zawierać osobna ustawa 
państwowa wydać się mająca w uzupełnieniu ustawy państwowej z d. 7. maja 
1874 (Dz. n. p. nr. 50) o zewnętrznych stosunkach prawnych kościoła kato
lickiego.

Przedmiotem tej uzupełniającej ustawy ma być urządzenie i reprezentacya 
gmin parafialnych, zawiadywanie ich sprawami i zarząd majątkiem kościoła 
parafialnego. Z udzieleniem żądanego od nas zdauia i wniosków wstrzymaliśmy 
się, a po dokładnem zbadaniu przedmiotu powolauego pisma odmówiliśmy 
w odpowiedzi z d. 16. lutego 1875 1. 311 ./• naszej ingerencyi ze względu 
na inteneye wys. Rządu przy przedłożeniu Radzie Państwa projektu do ustawy
0 zewnętrznych stosunkach kościoła katolickiego, objawione ze względu g łó 
wnie na ustawę samą, ze względu wreszcie na zapatrywanie się większości 
Izby posłów Rady Państwa i stanowisko zajęte przez posłów z naszego kraju 
przy debatach i uchwaleniu ustawy powyższej.

Prócz tych względów jednak nakazał nam zająć stanowisko bierne także
1 §. 26. statutu krajowego, który przepisuje wprawdzie Wydziałowi krajowemu 
podjęcie przygotowań do prac ustawodawczych, lecz tylko dla Sejmu, bądź na 
wyraźne tegoż zlecenie, bądź z własuego popędu, w obecnym zaś wypadku 
zbywa nam na zlecfeniu wys. Sejmu, wziąć inieyatywy nie mogliśmy, a praca 
zażądana, w razie jej wykonania posłużyćby tylko mogła jako materyał do 
prac prawodawczych Rady Państwa.

Jeszcze w sprawozdaniu naszom przedstawiouem wys. Sejmowi w ciągu 
Sesyi z r. 1872 (str. 50) podaliśmy wiadomość o usiłowaniach Wydziału kraj. 
zwróconych ku dokładnemu rozgraniczeniu zakresu działania c. k. Namiest
nictwa a Wydziału kraj. w sprawach nowo powstających fundacyj stypendyj- 
nych. Zmierzając do rozgraniczenia takiego, miał Wydział krajowy na celu 
szczególniej umożliwienie szybkiego realizowania majątków fundacyjnych.

Opierając się na materyałach dostarczonych w wyżwspomniauem spra
wozdaniu wystosował był p. Józef br. Baum na posiedzeniu wys. Sejmu z 29. 
listopada, 1872 interpelacyę do c. k. komisarza rządowego z zapytaniem, czyli 
spodziewać się można rychłego załatwienia tej sprawy w myśl zapatrywań 
Wydziału krajowego, że zaś odpowiedź na tę interpelacyę była tylko tymcza
sową, przeto Wydział krajowy poruszał później rzecz tę wobec c. k. Namiest
nictwa, a nadto przesłał odpisy przeprowadzonej w tej mierze korespondencyi
c. k. Ministrowi J. E. Drwi. Ziemiałkowskiemu poruczając tę sprawę Jego 
pieczy.

Pismem z dnia 30. października 1874 1. 44640 zawiadomiło nas c. k. 
Namiestnictwo, iż c. k. Ministerstwo spraw wewnętrznych w porozumieniu z
c. k. Ministerstwem Wyznań i Oświecenia nie przychyliło się do wniosków 
Wydziału krajowego z powodu, iż wnioski te zmieniłyby w sposób zasadniczy 
prawnie ustanowiony zakres działania politycznych władz administracyjnych 
•w sprawach fundacyjnych, w szczególności Najwyższe postanowienie z 15. maja 
1841 ogłoszone dekretem nadwornej kancelaryi z 21. maja 1841 1. 15759,
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dalej Najw. postanowienie z 14. września 1852 (rozp. rninist. z 10. stycznia 1853 
Nr. 10 Dz. u. p.) a takie zmiany nie mogą być załatwiane w drodze admi
nistracyjnej.

Ministerstwo oznajmiło również, że w powyższych granicach prawnych 
zaprowadzony, a na reskryptach ministeryalnych z 27. września 186G 1. 5358,
2. września 1S6S 1. 9359, 27. lutego 1870 1. 1133 oparty zwyczaj, wedle 
którego zarząd i rozdawnictwo fundacyj w wypadkach poszczególnych mogą 
być przeniesione w drodze ustępstwa na reprezentacyę krajową, lub na inne 
do tego powołane organa ma być zatrzymanym i nadal przy nowych fun- 
dacyach.

f  undacye stypemlyjuo. Szczegóły tyczące się administracyi tundacyj stypendyjnych, których
majątek z końcem r. 1874 znajdował się bądź w całości, bądź w części w 
ręku W ydziału krajowego wykazuje zamknięcie rachunków tychże fundacyj za 
r. 1874 dołączone do niniejszego sprawozdania, jako alegat.

Fundacyj takich było z końcem r. 1874 ogółem 86, a stan ich majątku 
Aleyat' 2-j. zarodowego i obrotowego wykazuje powyższy alegat.

W ciągu r. 1874 nadanych było ogółem 369 stypendyów, których suma 
wynosiła 60.695 zlr. 16 ct., rzeczywiście zaś wypłacono w tym czasie ty
tułem 353 stypendyów sumę 58.640 złr. 10 ct., zaczem każde stypendyum 
wynosiło w przecięciu 166 złr. 12 cnt.

Liczba stypendyów ponownie nadanych w r. 1874 wynosiła 131 z kwotą 
22.716 złr. Fonicivaż podobny stosunek zachodził i w latach poprzednich, 
przeto można przyjąć, że w przybliżeniu jedna trzecia część młodzieży ko
rzystającej z funduszów stypendyjnych zmienia się z każdym rokiem.

W siedmiomiesięcznym okresie czasu, za który niuiejszem zdajemy sprawę, 
nie przybyło nam nowych fundacyj stypendyjnych.

Powstało wprawdzie w tym czasie kilka zapisów na cele tego rodzaju 
(zapis śp. Szumlańskiego, ks. Kucharskiego i t. p.) nie otrzymawszy jednak 
dotąd urzędowych wiadomości w tej mierze, nie możemy na razie podać o 
takowych bliższych szczegółów.

W sprawach fundacyj dawniejszych, o których utworzeniu była mowa 
w poprzednich sprawozdaniach z czynności Wydziału krajowego podajemy do 
wiadomości wys. Sejmu, co następuje :

Z początkiem r. szkolnego 1874(5 weszły w wykonanie:
1. Fundacya utworzona ze składek zebranych w całym kraju ku ucz

czeniu 25letniej rocznicy wstąpienia na Tron Najj Pana Franciszka 
Józefa I. Trzy stypendya z tej fundacyi każde po 1000 złr. raczył 
Najjaśniejszy Pan nadać Najwyższem postanowieniem z dnia 6. 
września 1874, a otrzymali takowe, jeden z ukończonych uczniów 
uniwersytetu Jagiellońskiego, poświęcający się zawodowi lekarskiemu, 
dalej jeden z ukończony! h uczniów uniwersytetu lwowskiego, odda
jący się nauce chemii, wreszcie jeden z uczniów z krakowskiej 
szkoły sztuk pięknych poświęcający się rzeźbiarstwu.



Fundacya ta dając młodzieży naszej sposobność głębszego 
wykształcenia się w obranym zawodzie w najcelniejszych zagrani
cznych zakładach naukowych, niezawodnie przysporzy krajowi 
wkrótce cały szereg ludzi gruntownie wykształconych w różnych 
gałęziach wiedzy i sztuki i zaradzi zapewne dotychczasowemu nie
dostatkowi w tym kierunku.

2. Fundacya Kazimierza Prus Petryczyua, której majątek dosięgną! 
już rocznego dochodu 5000 złr. w skutek czego Wydział krajowy 
z początkiem bieżącego roku szkolnego nadał wyznaczone przez 
śp. fundatora stypendya w ogólnej liczbie 30. Stosownie do posta
nowień listu fundacyjnego ogłosiliśmy w pismach publicznych imiona 
obdarzonych, tudzież sposób rozdzielenia stypendyów pomiędzy 
uczniów tych zakładów, dla których je przeznaczył śp. fundator, 
z tych więc powodów powyższych okoliczności tutaj nie podajemy.

3. Fundacya ks. Jana Chełmeckiego, z której od I. półrocza br. szkol
nego wypłaca się jedno stypendyum na teraz w rocznej kwocie 
60 złr.; wreszcie

4. Fundacya Jana Bazylewicza Towarnickiego, z której cztery sty- 
pendya po 200 złr. rocznie od II. półrocza b. r. szkolnego będą 
wypłacane.

Znaczniejszy postęp zanotować możemy w sprawach fundacyj: M a j e r a  
K a l l i r a ,  której jedno stypendyum na 250 złr. nadane będzie prawdopodo
bnie jeszcze w roku bieżącym, albowiem ostateczne urządzenia tej fundacyi, 
jjiż nastąpiło, a oczekujemy tylko zatwierdzenia listu fundacyjnego przez c. k. 
Namieptnictwo: dalej co do fundacyi ks. M i c h a ł a  O l s z e w s k i e g o ,  do 
której list fundacyjny uzyskał już zatwierdzenie rządowe i podany został do 
intabulacyi na dobrach ziemskich, na których majątek tej fundacyi jest za 
bezpieczony.

Majątek fundacyi J o e 1 a B i e r a  w kwocie 6000 złr. w. a., z którego 
dochodów mają być wypłacane dwa stypendya dla uczącej się młodzieży moj- 
żeszowego wyznania, wpłynął już do kasy krajowej i został korzystnie uloko
wany. Wykonanie tej fundacyi zawisłem jest jeszcze tylko od wygotowania 
listu fundacyjnego, który ułożyć mają ustanowieni przez fundatora wykonawcy 
testamentu.

Na rzecz śp. S a b i n y  K o r z e l i ń s k i e j  zaczęły już wpływać pierwsze 
raty, z których w ciągu lat czterech ma być utworzony kapitał żelazny fun
dacyi, preznaczony na stypendya dla młodzieży szlacheckiego pochodzenia.

To samo tyczy się fundacyi ś. p. S t a n i s ł a w a  Ł a d u ń s k i e g o ,  z której 
wypłacane być mają pięć stypendyów po 40 dukatów rocznie. Z dóbr Zwiahel, 
na których roczna renta 200 dukatów jest ubezpieczoną, włynęły już dwie 
pierwsze półroczne raty, które jednak będą musiały być obrócone na pokrycie 
należytości rządowej od przeniesienia własności, z którego to powodu .fundacya 
powyższa będzie mogła wejść w wykonanie prawdopodobnie dopiero z rokiem 
szkolnym 1875/6.
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Sprawa dewinkulaoyi i 
sprzedaży obligaeyj dłu

gu stanu.

BurBa St. Kazimierza w 
Tarnowie i fundaoya 
włościańska byłego ob 

wodu Tarnowskiego.

W tymże czasie będzie prawdopodobnie wykonaną fundacya Z y g m u n t a  
i M a r y i  W i k t o r y i  2 im. m a ł ż o n k ó w  L a s k o w s k i c h ,  względem której 
pertraktacya spadkowa już jest ukończoną. Liczba stypendyów przeznaczonych 
dla młodzieży pochodzenia szlacheckiego, z pierwszeństwem dla familii funda
torów, zawisłą będzie od wysokości nadwyżki, jaką dawać będzie zapisany 
na fundacyę majątek ponad dożywocia wyznaczone w rocznej kwocie 
1350 złr. w. a.

Sprawa fundacyi śp. B a z y l e g o  L e w i c k i e g o ,  do której ś. p. fundator 
przeznaczył realność pod 1. 76*/4 postąpiła o tyle, że z córką śp. fundatora, 
która na realności powyższej ma zabezpieczone dożywocie, toczą się obecnie 
układy w celu zrealizowania już teraz praw fundacyi. Pomyślny skutek ro
kowań dotyczących, przyspieszyłby wykonanie fundacyi, który jak na teraz 
odsunięty jest na czas nie dający się obliczyć.

W sprawach innych fundacyj stypendyjnych, o których donosiliśmy 
w dawniejszych sprawozdaniach naszych nie zaszły dotąd ważniejsze Zmiany.

Zabezpieczenie majątku tych fundacyj, postępuje zwykłym w takich ra
zach trybem, a Wydział kraj. stara się o ile to leży w jego mocy o p rzy 
spieszenie dotyczących pertraktacyj.

Znaczna część funduszów stypendyjnych, które zostawały dawniej w adrni- 
nistracyi c. k. Namiestnictwa, ulokowaną była w obligacyach długu stanu.

W skutek podwyższenia podatku dochodowego, jakoteż skonsolidowania 
długu stanu stały się obligacye te mniej korzystnemi do lokacyi, dochód 
bowiem z takowych umniejszył się o 15“/0 a nadto odpadły korzyści, jakie 
nastręczają papiery ulegające peryodycznemu losowaniu-

Chcąc lokacyę powyższą zmienić na korzystniejszą, udał się był Wy- 
dzał kraj. jeszcze w r. 1870 do c. k. Namiestnictwa w celu uzyskania dewin- 
kulacyi obligaeyj długu stanu, które z powodu zastrzeżenia onych na imię 
poszczególnych fundacyj nie mogły być spieniężone. Jednak dopiero w skutek 
poparcia, jakiego wys. Sejm udzielił Wydziałowi kraj. w r. 1872 przez osobną
uchwałę, mogliśmy uyskać u c. k. Namiestnictwa dewinkulacyę wspomnianych
obligaeyj, które w drugiej połowie r. 1874. zaopatrzone w kupony nadeszły 
do kasy krajowej. Wymiany takowych na imię równie pewne, a co do do
chodów, korzystniejsze papiery dokonywa się partyami, ażeby uniknąć obni
żenia kursu, które sprzedaż całego zapasu wywołaćby musiały. Po dokonaniu 
zamiany uzyskują fundacyę najprzód powiększenie stałych dochodów o kwotę 
około 1500 złr. rocznie, a następnie możność powiększenia majątku zakłado
wego w skutek zysków z wylosowania zakupić się mających efektów.

Kapłan Zakonu 0 0 . Bernardynów ks. Kazimierz Mikulski zajął się jeszcze 
w r. 1870 zbieraniem składek w celu założenia w Tarnowie bursy dla ubogiej 
uczącej się młodzieży.

Za ubierane fundusze wybudował on w Tarnowie dom, celowi bursy
odpowiedni, a to na grunci- będącym własnością matki jego Maryanny Mi



kulskiej; poczerń oboje ofiarowali całą tę realność na cele bursy, zeznając ku temu 
akt notaryalny z d. 30 czerwca 1870 r. Z powodu mnogich formalność i, które 
załatwione być musiały przed ostatecznem urządzeniem fundobyi, uzyskała 
takowa zatwierdzenie c. k. Namiestnictwa dopiero z koń em r. 1874. Według 
listu fundacyjnego nosić ma fundacya powyższa nazwę: „Bursa Tarnowska 
St. Kazimierza" a przeznaczeniem jej jest wspieranie ubogiej uczącej się 
młodzieży wyznania chrześcijańsko-katoiickiego.

W  szczególności dostarcza bursa wychowankom swoim pomieszkania, 
opału, światła, prania bielizny, tudzież nadzoru należytego i pewnej pomocy 
naukowej; wszystko za opłatą wstępnego wynoszącą 3 złr. rocznie.

Zakładem zawiadu.e osobna kuratorya, w której skład wchodzi również 
jeden członek mianowany przez Wydział krajowy.

Oprócz tego służy Wydziałowi kraj. względem bursy prawo nadzoru i 
prawo rozstrzygania w pewnych ważnych sprawach.

Ponieważ zatwierdzenie fnndacyi nastąpiło dopiero przy końcu r. 1874 
i odtąd dopiero ułożony dla zakładu statut zaczął obowiązywać, przeto 
w niuiejszern sprawozdaniu nie możemy jeszcze podać bliższych szczegółów 
o teraźniejszym słanie bursy, ileże dotąd nie otrzymaliśmy jeszcze urzędowych 
w tej mierze sprawozdań.

Zakład ten jednak istnieje faktycznie już od lat kilku i obiecuje stać 
się bardzo pożytecznym, dlatego też było staraniem Wydziału krajowego do
pomagać do przysporzenia mu dochodów, ku czemu nastręczyła się sposobność, 
jak następuje:

Na rzecz byłych poddanych niegdyś obwodu Tarnowskiego uiścić miał 
skarb wojskowy tytułem zapłaty za dokonaną w latach 1S0C i 1807 dostawę 
prowiantów dla Tarnowskiego magazynu wojskowego kwotę 421 złr. 4 6»*2 ct.

Z przyczyn, których dziś nie można już było dociec , nie doszła kwota 
powyższa swego przeznaczenia, a będąc ulokowaną w kasie dla umorzenia 
długów państwowych urosła do wysokości 1330 złr. !) ct.

W skutek propozyeyi Wydziału kniow ego zgodziło się c. k. Namiest
nictwo, ażeby cały ten kapitalik przeznaczyć na fundacyę osobną ku wspie
raniu ubogiej młodzieży, synów włościańskich z byłego obwodu Tarnowskiego, 
a w szczególności na utrzymanie przynajmniej trzych uczuiów ze stanu wło
ściańskiego w Bursie Tarnowskiej św. Kazimierza. Z takiem przeznaczeniem 
kapitaliku, o którym m ora, zgodziły się również wszystkie Rady powiatowe 
tych powiatów, które niegdyś stanowił obwód Tarnowski.

Utworzoną więc została osobna fundacya pod nazwą: „ f u n d a c y a  
w ł o ś c i a ń s k a  b y ł e g o  o b w o d u  T a r n o w s k i e g o " ,  której dochody 
w pierwszym rzędzie służyć mają na cele wspomnianej bursy, zaś gdyby ta 
nie istniała, lub z fundueyi korzystać nie chciała, natedy dochody te posłu- 
żyłyby na wypłatę stypeudyów dla synów włościan z byłego obwodu Tar
nowskiego.

Bursa Tarnowska St. Kazimierza otrzymywać będzie z dochodów fulida-
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Szpital główny we 
Lwowie.

Zaprowadzenie oszczę
dności w gospodarskich 

wydatkach. 
a) przejrzenie i popra

wienie normy żywienia.

c j i  zawsze najwyższą przez 10 podzielną kwotę, reszta zaś posłuży ku po
mnożeniu majątku fundacyi.

W  zamian za wsparcie z fundacyi obowiązaną jest bursa Tarnowska 
mieścić w liczbie wychowańców swoich zawsze przynajmniej trzech uczniów 
ze stanu włościańskiego i z gmin, które niegdyś do byłego obwodu Tarnow
skiego należ ały, a ci trzej uczniowie wolni będą nawet od opłaty wstępnej 
wymaganej od innych wychowańców bursy.

Ponieważ fundacya uzyskała z końcem r. 1874. zatwierdzenie c. k. Na
miestnictwa, przeto już dochody za rok 1875. wypłacone będą na rzecz Tar
nowskiej bursy.

W  sprawozdaniu nad rubryką XI. funduszu krajowego na rok 1875. 
oświadczyła komisya finansowa, że pokłada nadzieję, iż Wydział krajowy nie 
zaniedba dążyć do przywrócenia równowagi między wydatkami i dochodami 
szpitala a przynajmniej do znacznego obniżenia niedoboru a m ianowicie:

a)  że korzystając z doświadczeń w kuchni zrobionych, poprawi jeszcze
w roku bieżącym wydaną normę żywienia o ile się tego okaże
potrzeba;

b) że będzie się starać obniżyć wydatki przez zakupno różnych przed
miotów w większej ilości i z pierwszej rę k i;

c) że nieomieszka dążyć do obniżenia bardzo znacznego kosztu ży-
wrenia służby niższej, do czego mianowicie zaprowadzenie wspól
nego stołu posłużyć może;

d) że zredukuje wydatek na wino tak przez ograniczenie jego użycia
do ścisłej potrzeby, jakoteż przez sprowadzenie go z miejsca

produkcyi;
e) że ściśle baczyć będzie na zmniejszenie wydatków na lekarstwa

i na wydatki sanitarne, które stosunkowo są jeszcze bardzo
wysokie.

Stosując się do tych wskazówek komisyi finansowej zarządził Wydział 
krajowy:

ad a)  niektóre zmiany w dotychczasowej normie żywienia.
Wydatki, które nam się wydawały za wielkie, zostały zmniejszone n. p. 

polecono, żeby na każdego chorego dziennie zachować po 2 łuty omasty, nie 
jak pierwej według noimy, że na każdą potrawę naznaczało się ilość przy
padającej omasty; przez co na samej omaście zyskało się oszczędność około 
1500 złr.

Do ostatecznego poprawienia normy żywienia jeszcześmy nie przystąpili 
gdyż zachodzi potrzeba poczynienia poprzednio niektórych prób. W tym celu 
otrzymała przełożona Sióstr Miłosierdzia polecenie wykazać na podstawie ku
chennej praktyki zmniejszenia dające zaprowadzić się w dotychczasowej normie;

8
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b) ^akupno przedmio
tów w większej ilości i 

z pierwszej ręki.

ej1 Naprowadzenie 
wspólnego stołu dla po

sługi.

d) Zmniejszenie wy
datku na wino.

e) Zmniejszenie wy
datku na leki i sanitar

ne potrzeby.

Sprawa podniesienia 
drugiego piętra i pokry

cia nowym dachem.

Zwinięcie klinik ■ orga- 
nizacya oddziałów; ustą
pienie profesorów i no- 
minacya Dr. Festeuburga 
ordynującym a DrówSzmi- 
towskiego i Szeparowicza 
do pełniania obowiązków 

sekundaryuszów.

ad l )  W kontraktach pozawierauych z przedsiębiorcami na rok 1875. 
uzyskano w niektórych artykułach żywności znaczne opuszczenia;

ad c) Od 1. Lutego b. r. zaprowadzony został wspólny stół dla służby 
na oddziale obłąkanych kobiet; nie możemy wprawdzie wykazać już osią
gniętych ztąd oszczędności, lecz samo usunięcie naciużyć i nieładu przy roz
dawaniu wiktu sługom wiuno ten sposób wiktowauia zalecić.

ad d) Wydatek na wino, o ile możności został zmniejszony, Dyrekcya 
przedstawia co miesiąc wykaz wypotrzebowauego wina na każdym oddziale ; 
wszelka rozrzutność w tym względzie natychmiast wytyka się ordynują
cym lekarzom ;

ad e) Wydatek ua leki i sanitarne potrzeby tak zmalał, że w tym 
roku uie wynosi więcej, jak 3 i pół ct. podczas gdy w latach poprzednich 
wynosił dziennie do>t8_a nawet 7 ct. na chorego.

Stosownie do kontraktu, zawartego z przedsiębiorcami, drugie p iętro 
prawego skrzydła szpitalu lwowskiego zostało podniesione i pokryte nowym 
dachem i wykonano roboty, przeznaczone na rok 1874.

Z równoczesnem przekształceniem sal, uzyskano więcej miejsca ua umie
szczenie chorych i zaprowadzono lepszą wentylacyę.

Po sprawdzeniu przedłożonych planów i rachunków z ukończonych ro 
bót przystąpimy do kolaudacyi.

Sądząc z dotychczasowej punktualności przedsiębiorców, uie wątpimy, iż 
wszystkie roboty około podniesienia drugiego piętra i pokrycia nowym dachem 
przeznaczone na rok L874 zostaną ukończone w miesiącu Listopadzie.

Mając ten wzgląd na widoku poleciliśmy tak przedsiębiorcom, jakoteż 
kierującemu robotami architekcie p. Janowskiemu, bezzwłoczne rozpoczęcie 
robót, z rozpoczynającą się wiosną.

Z powodu zamknięcia szkoły medyczno - chirurgicznej ua wszechnicy 
lwowskiej zostały też z końcem lipca zeszłego roku, jako z ubiegiem roku 
szkolnego zwinięte istniojące przy szpitalu lwowskim klinilł i równocześnie 
ustąpili dawni profesorowie.

Odnośne oddziały kliniczne, zostały połączone z odpowiedniemi oddzia
łami chorób wewnętrznych tak, iż z czterych istniejących oddziałów utworzyły 
się 1. oddział chorób wewnętrznych i II. oddział chorób chirurgicznych.

Skutkiem tego połączenia okazało się ua oddziale chorób wewnętrznych 
zbytnie przepełnienie chorych, dla tego też w interesie obsługi sanitarnej,



Jfominacya drugiej aku
szerki.

Fundusz ua drukowanie 
sprawozdań naukowych.

Oświetlenie gazowe.

Sposób dostarczenia le
ków w r. 1876 dla lwow
skiego szpitala powszech

nego.

Plany i kosztorysy pral
ni, parowej kuchni i 

łazienek.

Potrzeba budowy no
wej studni oraz uspra
wiedliwienie wysokiego 
kosztu ciągnienia wody.

byliśmy zniewoleni podzielić go na dwie części: męzki i kobiecy; do tego 
ostatniego przydzieliliśmy oddział chorób kobiecych (ginekologiczny).

Na oddziale męzkim, funguje dawniejszy prymaryusz dr. W idinan; 
oddział kobiecy zaś w połączeniu z oddziałem ginekologicznym, poruezyliśiny 
kierownictwu dra Festenburga w zastępstwie prymaryusza.

Dwóch zaś asystentów dawnej kliniki, dra. Szmitowskiego i dra. Sze- 
parowicza przydzieliliśmy do oddziałów do pełnienia służby sekundaryuszów.

Stosownie do umieszczonej w budżecie na rok 1875 płacy dla drugiej 
akuszerki przy szpitalu lwowskim, mianowaliśmy drugą akuszerką na oddziale 
położniczym p. Józefę Chudobę.

51)

Sprawozdania naukowe ordynujących przy szpitalu lwowskim lekarzy 
stanowią bardzo cenny materyał naukowy tak dla zakresu szpitalnego jakoteż 
szerszej publiczności.

Z tego względu jakoteż dla braku podobnych sprawozdań w kraju, prze
znaczyliśmy na wydrukowanie tychże sprawozdań naukowych z funduszu dys
pozycyjnego, na rok 1874 kwotę 500 złr.

Wobec zachodzącej potrzeby publikowania tychże sprawozdań w przy
szłości, umieszczamy podobną kwotę w budżecie na rok 1876.

Z powodu licznych i wielkich robót, przedsiębranych tak w ubiegłym 
jakoteż w bieżącym roku w lwowskim szpitalu powszechnym, nie byliśmy 
w możności przystąpić do zaprowadzenia oświetlenia gazowego, w gmachu 
szpitalnym.

Odkładamy to do roku przyszłego, dla tego też wstawiamy w budżecie 
na rok 1876 preliminowaną na ten cel kwotę w r. 1875.

W  sprawie dostarczania leków dla lwowskiego szpitala powszechnego na 
rok 1876, rozpoczęliśmy rokowania z gremium, dotąd leków dostarczająeem 
przedstawione nam propozyeye wykażą, o ile z nich wypadnie korzystać, lub 
też urządzić aptekę własną, według doświadczeń zrobionych w Krakowie 
u św. Łazarza.

Sporządzenie planów i kosztorysów pralni, parowej kuchni i łazienek 
poleciliśmy architekcie Janowskiemu o czem złożymy osobne sprawozdanie.

W obec licznych fabryk budowlanych, jakie w szpitalu Iwo wsi n przy 
podniesieniu drugiego piętra i budowie domu położnic, pralni i łazienek wy
konane być mają, istniejąca obecnie studnia nie wystarcza na zaspokojenie 
codziennej potrzeby szpitalnej.

8*
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Listrukcye.

Umundurowanie służby 
dozorców.

Zaprowadzenie szkoły po
sługaczy.

Sprawa szpitaliku św. 
Zofii.

Ilość wody w dzisiejszej studni jest mała, przypływ z wodociągów m iej
skich rieobfity —  z tego powodu ciągnienie wody odbywać się musi w od
stępach —  a odległość zbiorników wymaga użycia większej siły do pompy. 
Tę niedogodność usunąć może tylko zastąpienie siły ludzkiej maszyną parową; 
dlatego też usprawiedliwia się wysokość kosztu ciągnienia wody; jedyny śro
dek ku zaradzeniu brakowi wody upatrujemy w budowie nowej studni, której 
koszt obliczamy na kwotę 1.200 złr.

Po uchwaleniu przez wysoki Sejm nowego statutu i etatu dla lwow
skiego szpitala powszechnego, wydamy osobne instrukcye dla rządcy, kasyera 
i rachmistrza, dla kapelanów, dozorców chorych, mniejszej służby szpitalnej, 
woźnego i odźwiernego i t. d.

Instrukcye takie są już przygotowane i potrzebują tylko dopełnienia i 
zrewidowania stosownie do uchwał, jakie zapadną w sprawie etatu.

Z postarowieniem w tej sprawie wstrzymujemy się aż do uchwalenia 
przez wysoki Sejm nowego etatu dla służby szpitalnej.

Zaprowadzenie szkoły posługaczy, uważamy jako rzecz bardzo ważną i 
potrzebną dla lwowskiego szpitala, którą również czynimy zawisłą od uchwały 
etatu służby.

Szpitalik św. Zofii spełnia z wielkiem pożytkiem obsługę sanitarną nad 
choremi opuszczonemi di iećini.

W  uwzględnieniu zasług i pożyteczności jego, zasilany bywa od lat kilku 
subwencyami z funduszu krajowego, a na r. 1875 wysoki Sejm wyznaczył na 
szpitalik św. Zofii subwencyę w kwocie 1.200 złr., która też została wypła
coną na ręce JO. księżnej Jadwigi Sapieżyny, jako przełożonej Dyrekcyi.

W  dawniejszych latach Towarzystwo zawiadujące szpitalikiem św. Zofii, 
posiadało większe dochody, ponieważ cieszyło się większą ofiarnością i wspar
ciem prywatnem, liczyło więcej członków.

Przeważne źródła dochodów, uzyskiwane z balów, koncertów, odczytów, 
dzisiaj bardzo zmalały, gdyż każde z istniejących tak licznie Towarzystw szuka 
tych samych śródeł; szpitalik św. Zofii podtrzymywa się dzisiaj przeważnie 
subwencyami uzyskanemi od wysokiego Sejmu i miasta Lwowa.

Z tego powodu widzieliśmy się zniewoleni umieścić w budżecie na rok 
1876 subwencyę dla szpitaliku św. Zofii, w wysokości 1.500 złr.

Sprawę dotyczącą wystawienia przez obecne Towarzystwo osobnego 
gmachu szpitalnego dla dzieci, i zachodzącej potrzeby poparcia usiłowań To
warzystwa w tym względzie przez wysoki Sejm i Reprezentacyę miasta Lwowa, 
przedstawimy osobnem sprawozdaniom.
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Usprawiedliwienie wyż
szego kosztu żywienia i 
utrzymania chorych w 
IwowBkim Bzpitalu pow. 
jak w Bzpitalach wie

deńskich.

W  punkcie 2. uchwały z 16. stycznia 1874, wysoki Sejm postanowił:
Wzywa się Wydział krajowy, aby zbadał przyczyny nie stosunkowej wy

sokości ogólnych kosztów szpitalnych jednego dnia leczenia w przecięciu, a 
mianowicie: kosztów żywności w porównaniu z kosztami w szpitalach wie- 
deńsk ch.

W  ogólnem sprawozdaniu z czynności W ydziału krajowego po koniec 
czerwca 1874. złożonego, nie mogliśmy zamieścić w tym względzie żadnej 
wzmianki, ponieważ wówczas brakowały do wzajemnego porównania przyda
tne data.

Wezwanie wysokiego Sejmu w skutek porównania kosztów szpitalu lwo
wskiego za rok 1872 z kosztami w szpitalach wiedeńskich za rok 1871, opie
rało się na porównaniu niekorzystnem dla szpitala lwowskiego, drożyzna 
istniejąca już w roku 1871 wzmogła się nader znacznie w roku 1872 przeto 
też ta nierówność lat porównawczych nie mogła posłużyć do wyjaśnienia sta
nu rzeczy. Udaliśmy się zatem do Wydziału krajowego w Wiedniu, ten zaś 
odstąpił nasze wezwanie c. k. Namiestnictwu tamże, od którego otrzymaliśmy 
pod dniem 24. Września 1874 do 1. 19,357 dopiero wyjaśnienia :

a) co do kosztów szpitalnych w ogóle za jeden dzień leczenia ;
b) co do kosztów żywienia chorych za jeden dzień leczenia, —  a to 

w obydwóch względach za lata 1872 i 1873 przy wszystkich trzech 
szpitaiach wiedeńskich, to jest przy powszechnym szpitalu wiedeń
skim, przy szpitalu Rudolfa i przy szpitalu na Wiedeńiu.

Zestawając przedłożone nam data i wyjaśnienia, otrzymujemy następu
jący wykaz porównawczy kosztów żywienia chorych w szpitalach wiedeńskich 
i w szpitalu lwowskim:

, . Na jeden dzień leczenia wypada

w szpitalu 
powszechnym 

w Wiedniu

w szpitalu 
Rudolfa

w szpitalu 
na

Wiedenlu

w szpitalu 
we

• Lwowie

c  e  Ir t  ó  w

Żywność chorych 
w roku 1872 
w roku 1873
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Z powyższego zestawienia wypiywa wprawdzie, iż wiktowanie chorych 
w lwowskim szpitalu kosztuje drożej, jak w szpitalach wiedeńskich, jednakże 
z tego względu musimy podnieść nader ważną różnicę, iż w szpitalach wie
deńskich powyżej wymienionych nie znajdują się wcale obłąkani, którzy 
mieszczą się w zakładzie obłąkanych w Dobling; w lwowskim szpitalu znaj
duje się bardzo wielka liczba obłąkanych i tak: wynosiła w roku 1872 ogól



na ilość dni leczenia przy wszystkich trzech oddziałach we Lwowie, to jest 
na oddziale chorych, obłąkanych i położnic łączną sumę 257,841 dni, z któ
rej przypadło na obłąkanych 113,136 dni leczenia.

W  roku 18‘7j , wynosiła na tychże trzech oddziałach w lwowskim szpi
talu ogólna ilość dni leczenia sumę 2 71.2 §3 dni, z której przypadło na obłą
kanych 114,136 dni leczenia

Z tego więc wynika, że ilość obłąkanych we Lwowie, wynosi daleko 
więcej, niż 1/3 część, blisko połowę wszystkich chorych, znajdujących się 
w całym szpitalu lwowskim.

Jeżeli zatem uwzględni się, iż obłąkani, jako fizycznie zdrowi nie znają 
wcale dyety, lecz jedzą całą porcyę. równającą się porcyi zdrowych ludzi, że 
na 800 chorych, znajdujących się n. p. w szpitalu na Wiedeniu jest około 
400 gorączkujących na ścisłej dyeeie, że ilość leczonych tam jest prawie o 
półtora razy większą, wtedy gdy ilość dni leczenia jest prawie o półtora razy 
mniejszą, to znaczy, że ruch chorych jest bardzo wielki, a każdy chory 
w dzień wstąpienia do szpitalu, i na przyszły dzień otrzymuje ścisłą dyetę, 
że wikt w wiedeńskich szpitalach jest znacznie gorszy, jak w lwowskim szpi
talu okazuje się, że większy koszt wiktu we Lwowie jest nie tylko uspra
wiedliwionym, lecz nawet ze względu na tak wielką .ilość obłąkanych, jako 
bardzo umiarkowany i zadowalniający uznany być musi.

Ze tak jest a nie inaczej, na to wskazuje nie tylko ta okoliczność, iż 
w szpitalach wiedeńskich wyżywienie chorych odbywa się przez przedsiębior
ców, podczas gdy we Lwowie we własnym zarządzie, zatem nie może ulegać 
żadnej wątpliwości, że wiktowanie chorych u nas jest staranniejszem, obfitszem 
i c o do jakości artykułów żywności daleko zdrowszem; prócz tego okazuje 
się to najdobitniej z następującego przedstawienia:

C. k. Namiestnictwo wiedeńskie przedstawiło nam bowiem pod dniem 20. 
września 1874 do ł. 27263, iż koszt ogólny jednego dnia leczenia w powyż
szych trzech szpitalach wiedeńskich wynosił w latach 1872 i 1873 przeciętnie 
86 centów od dnia i osoby, tudzież, iż w tym koszcie ogólnym nie są poli
czone wydatki na funkeye duchowne i utrzymanie kaplicy, czynsze za najem 
lokalnośoi szpitalnych (gdyż tamtejsze szpitale mają własne domy), ani też 
procenta od kapitałów dłużnych, ani też wreszcie zaległości dłużnych należy- 
tości za poprzedzające lata.

Na tej samej podstawie uczyniliśmy nasze obliczenia nie rachując ró
wnież :

a )  kosztów kaplicznych i na funkeye duchowne;
b) czynności za najem lokalnośei szpitalnych we filiach;
c)  procentów od kapitałów dłużnych;
d) zaległości dłużnych za liwerunki z lat poprzedzających, a według tego 

wynosi koszt ogólny jednego dnia leczenia w szpitalu lwowskim 
za rok 1872 centów 81es/ 100 cnt.
za „ 1873 „ /9 / , 0„ „

Z tego więc zestawienia eyfer autentycznych okazuje się niewątpliwy 
wynik,
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Szpitale św. Łazarza i 
św. Ducha w Krakowie:

aj zaprowadzenie go
spodarstwa we własnym 
zarządzie;

ł>) etat urzędników i 
pisarzy dziennych przy 
zarządach i w kancelaryi 
Dyrekcyi obu szpitali.

c) służba szpitalna:
d) prymaryat oddziału 

chorób wewnętrznych;
e) pomieszczenie szpi

tala św. Ducha
f) hudowa n o w e g o  

szpitala;
g) zaprowadzenie o- 

świetlenia gazowego w 
szpitalu św. Ducha.

Alegat 26.

1) że żywienie chorych w szpitala lwowskim jest daleko zdrowszemr 
lepszem i starauniejszem, niż w szpitalach wiedeńskich;

2) iż co więcej wydajemy na żywienie chorych, oszczędzamy na zarzą
dzie, który jest przy wiedeńskich szpitalach znacznie droższym, gdyż 
koszt ogólny za jeden dzień leczenia jest u nas mniejszym w r. 1872 
o blisko 5 c., zaś w r. 1873 o przeszło 7 cnt.

Z dniem 1. października 1874 r. objęliśmy we własny zarząd gospodar
stwo w szpitalach św. Łazarza i św. Ducha przez specyalną ad hoe delego
waną komisyę, która równocześnie zajęła się odbiorem inwentarza szpitalnego 
od Sióstr Miłosierdzia. Korzyści własnej administracyi już teraz dają się spo
strzegać, za krótki atoli czas od zaprowadzenia onejże nie dozwala nam na- 
razie wykazać srę stanowczemi rezultatami. Podnieść możemy, iż własna kuchnia 
wpłynęła znaezuie na polepszenie wiktu, iż przyrządzanie lekarstw w własnej 
aptece, przyczyniło się do niemałych oszczędności bez uszczerbku dla chorych —  
co stwierdzają porównawcze data wyjęte z rachunku wydatków za IV kwartał 
1874 w wykazie pod ac/. załączone.

Od tego czasu zaszły zmiany w zarządach szpitalnych.
Po wystąpieniu ze służby rządcy szpitala św. Łazarza Napoleona Jędrze

jowskiego powołaliśmy na zastępcę kontrolera Karola Nycza, a na jego miejsce 
asystenta naszego oddziału rachunkowego Frauciszka Kotiersa. W stycznia 
posunęliśmy p. Nycza na rządcę— równocześnie na opróżnioną ze śmiercią Osiń
skiego posadę kancelisty naznaczyliśmy p. Ludwika Diiuna —• posada kon
trolera niebawem zostanie obsadzoną. Znaczne powiększenie czynności od czasu 
zaprowadzenia własnego gospodarstwa, zniewoliło nas utrzymywać stale dwóch 
pisaizy dziennych, których mimo względów ścisłej oszczędności musieliśmy 
wykazać w preliminarzu na r. 1876.

Przy równych warunkach z uwzględnieniem istotnej potrzeby exponowa- 
liśmy pisarza dyrekcyi Wiktora Wojciechowskiego do zarządu szpitala św 
Ducha i tamże utrzymujemy pisarza dziennego z upoważnieniem wysokiego 
Sejmu, obejmując go także preliminarzem na r. 1876.

W dalszym następstwie w miejsce p. Wojciechowskiego przyzwoliliśmy 
Dyrekcyi na przyjęcie pisarza dziennego, którego zamierzając zatrzymać nadal 
reflektujemy dla niego wynagrodzenie w prelimiuarzu na r. 1876.

Co do posługi szpitalaej uznaliśmy potrzebnym w interesie zakładów 
samych niektóre pomniejsze zmiany zarządzić i z tego powodu wykazująca 
się różnica przedstawioną jest w budżecie szpitali krakowskich na r. 1816.

Kontrakt o najem realności dla szpitala św. Ducha kończy się w r. b.
Licząc na względne poparcie Prezydenta miasta Krakowa staramy się 

uzyskać w radzie miejskiej przedłużenie terminu najmu.

Bacząc atoli na niestosowne pomieszczenie szpitala św. Ducha jak ró 
wnież na przepełnienie chorymi szpitala św. Łazarza staramy się o ile mo
żności przyspieszyć budowę przyzwolonego przez Wysoki Sejm nowego szpi
talu. Wypracowane przez budowniczego Muklanowicza plany i kosztorysy pod
daliśmy ściślejszemu rozpoznaniu i sprawdzeniu naszemu inżynierowi.
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Celem zaprowadzenia oświetlenia gazowego w szpitalu św. Łazarza 
upoważniliśmy komitet szpitalny zawrzeć umowę z fabrykantem z Wrocławia 
Suckowem —  przeprowadzenie dotyczących robót nastąpi z użyciem kredytu 
w kwocie 5.800 zlr. przez Wysoki Sejm przyzwolonego.

Szpital© powszechne na Z powodu wcześniejszego zwołania Sejmu Inspektor szpitali mógł zwie-
prowincyj. dzić tylko jedenaście prowincyonalnych szpitali, a mianowicie: w Stryju,

Przemyślu, Żółkwi, Tarnopolu, Brzeżanach, Podhajcach, Zaleszczykach, Śnia- 
tynie, Kołomyi i Stanisławowie, resztę szpitali zwiedzi w marcu i kwietniu.

Chociaż więc nie mamy szczegółowych raportów o stanie połowy nie 
zwiedzonych jeszcze w tym roku szpitali, możemy jednak powiedzieć, że te 
instytucye są w drodze szybkiego rozwoju jak pod względem porządku tak też 
i gospodarstwa. Najbiedniejsze szpitale dźwigają się powoli, lecz w Tłocznie 
i niedaleka już jest chwila, kiedy zakłady te odpowiedzą zupełnie swemu 
przeznaczeniu, tym więcej, że sankcyonowana ustawa o pokrywaniu kosztów 
leczenia przez fundusz krajowy usunie kłopoty finansowe, z jakiemi adrnini- 
stracya tych zakładów miała dotąd do walczenia.

Niektóre gminy bardzo szczerze zajęły się polepszeniem stanu szpitali 
powszechnych przez zakupno stosowniejszych lokalności lub wybudowanie no
wych, według planów zatwierdzonych przez W ydział krajowy. I tak w Śnia- 
tynie zakupiono dom za cenę 4500 złr., w którym dogodnie może być pomie
szczonych od 20 do 25 chorych i rządca szpitalu , w Przemyślu wybudowano 
dwupiątrowy dom, który będzie mógł pomieścić do 100 chorych i zarządcę; 
dom ten będzie zupełnie gotowy do lipca b. r. Gminy Stryjska, Samborska 
traktują o pożyczkę na wzniesienie szpitalnego budynku, a Sanocka zbiera 
składki; Brody także w tym roku przystąpią do wybudowania nowego szpi
talu, mając na to fundusz, pochodzący z różnych legatów. W  Stanisławowie 
przybudowano skrzydło na pomieszczenie łazienek, pralni, części chorych i 
wychodków i przystąpiono do przekształceń wnętrza starego budynku. W Białej 
gmina zaciągnęła pożyczkę i w tym roku przystąpi do budowy nowego szpi
talu ; w Kołomyi zbudowano dom na administracyę i składy i przystąpiono 
do rozszerzenia budynku. W Drohobyczy także zatwierdziliśmy plan budowy 
nowego szpitalu.

Z zatwierdzonych budżetów szpitali prowincyonalnych na r. 1875 przed- 
Alegat 28. kładamy wyciąg •/. najgłówniejszych dat o ilości chorych i stanie majątków 

szpitalnych, tudzież o rocznych wydatkach i dochodach tych zakładów.

Sprawa likwidacyi majątku gminnego, tudzież o brachów ail ê wzajemnych 
pretensyj w Jaśle i Stanisławowie jest już na ukończeniu.

W  sjmawie zbrodniczych nadużyć kasyera i kontrolora w Tarnowie W y
dział krajowy zarządził:

1) "Wystosował odezwę do Prezydyum c. k. wyższego Sądu w Krako
wie, żeby zwróciło uwagę na tę sprawę i żeby malwersanci nie 
udaremnili poszukiwań pretensyj szpitalnych na ich majątku.

2) Wezwał Prezesa Bady powiatowej, żeby jako delegat Wydziału
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krajowego w Radzie szpitalnej zajął się osobiście uporządkowaniem 
stosunków szpitalnych.

3) Upoważnił kom isję instytutu ubogich i chorych do zaciągnięcia 
pożyczki 10.000 złr. w. a. dla spłaty długów i dźwignięcia szpi
tala z upadku, do którego popchnęły go zbrodnie systematycznie 
popełniane przez lat wiele.

Stan zaliczek udzielonych szpitalom publicznym z funduszu krajowego 
na rachunek uależytości za koszta leczenia ubogich, wynosił od 1. Sierpnia 

Alegat 29. 1^74 r. do 1. Lutego 1875. według załączonego pod y. rachunku.
W końcu przedstawiamy wysokiemu Sejmowi w dwóch załączonych wy

kazach statystycznych ruch chorych w szpitalach powszechnych */. tudzież 
Alegat 30. w krajowych zakładach położnic i obłąkanych we Lwowie i Krakowie '/.

9
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Wykaz kapitałów nale
żących do funduszów szpl 
tali krakowskich z dniem 

31 grudnia 1874 r.

A) Szpital św. Łazarza.
Złr. cnt.

Stan kapitałów ubezpieczonych na realnościach i 
dobrach w okręgu krakowskim i Królestwie Polskiem po
łożonych, wynosił z dniem 1. stycznia 1874

spłacono w ciągu r. 1874 w imiennej wartości .
64.393
10.700

pozostaje . 53.693 4Ś7*
Stan kapitałów powiększył się w ciągu roku 1874 

o zkapitalizowane odsetki od kapitału na dobrach W ierz
bica i Budziejowice, ubezpieczonego w kwocie 450 r. s. 
czyli w im. wartości o . 750
wynoszą przeto te kapitały z dniem 31. grudnia 1874 r.

Za wpłaconą powyżej gotówkę, tudzież za gotówkę 
podniesioną z rachunku bieżącego w galicyjskiem To
warzystwie kredyt, ziemskiem i za inne wpływy ma
jątku zarodowego, zakupiono częścią obligacye galic. 
pożyczki krajowej z r. 1873 po kursie 86'50 i 87 za 
sto, częścią zaś 7°/0 asygnaty kasowe galicyjskiego ban
ku kredytowego.

54.443 48%

Stan papierów publicznych z dniem 31. grudnia 
1874 był następujący:

7°|0 asygnaty galicyjskiego banku kredyt, na 
6° 0 obligacye gal. pożyczki kraj. z r. 1873 im. war. 
6 ° 0 asygnaty kasowe galic. banku liypotecz. na 
6 ° 0 książeczki galicyjskiego banku kredytowego 
5° „ listy zastawue Królestwa Polskiego

. 89.200 
227.700 

4.450 
15 

5.400
84

326.765 84

W porównaniu ze stanem z dnia 1. stycznia 1874 301.223 93
okazało się zwiększenie majątku w papierach publicz
nych o . . . . . . . 25.541 91
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B) Szpital ś w . Ducha.
Złr. cnt.

Stan kapitałów kypotekowanycli z dniem 1. sty
cznia 1874 wynosił . . . . . .
który to stan po koniec grudnia 1874 się nie zmieuił. 

Stan papierów z dniem 31, grudnia 1874 wynosił:

8.465 50

6° 0 obligacye galicyjskiej pożyczki kraj. z r. 1873 7.4U0 •
7°|0 asygnaty kasowe galic. banku kredytów, na 100 •
6°|0 książeczki tegoż banku na 103 75
5 ° 0 książeczki galicyjskiej kasy oszczędności na 287 35

7.891 10

W  porównaniu ze stanem z dniem 1. stycznia 1874,
który wynosił . . . . . . . 7.837 35

okazuje się zwiększenie majątku w papierach publi
cznych 0 . . . . . . .  . 53 75

Wysoki Sejm raczy niniejsze sprawozdanie przyjąć do wiadomości.

W ydział krajowy królestwa Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem Księstwem Krakowskiem

W e Lwowie dnia LI. marca 1875.

Leon książę Sapieha w. r.

Marszałek krajowy.

Sprawozdawca 
Oktaw Pietruski w. r.

Członek Wydziału kraj.





20.964/74

L. W.
Alegat l.

Adres dziękczynny do Najjaśniejszego Pana.

Najjaśniejszy Panie! 

Najmiłościwszy Cesarzu i Królu!

Najwyższe postanowienie z dnia 29. Września b. r., mocą którego założonem ma być we 
Lwowie czwarte gimnazyum państwowe z jeżykiem wykładowym polskim, przyjął najwierniejszy Sejm 
królestwa Galicyi i Lodomeryi wraz z wielkiem Księstwem Krakowskiem jako ponowny dowód Mo
narszej łaski Twojej, Najjaśniejszy Panie, rozbudzający tem bardziej gorącą wdzięczność w sercach 
ludności, ile że tyczy się najważniejszej dziś dla kraju sprawy, to jest publicznego wychowania i otwiera 
nowy przybytek dla łaknąpej nauk młodzieży, wychowywanej w uczuciach przywiązania do Tronu 
i najdostojniejszej Dynastyi.

Składając niniejszem w imieniu i z polecenia Sejmu u stóp Tronu Waszej ces. i król. 
Apostolskiej Mości najgorętszą podziękę za to wspaniałomyślne postanowi.ei#j|| błagamy Wszechmoc
nego, aby (lig Najjaśniejszy Panie .strzedz i ochraniać raczył.

Lwów dnia 20. Października 1874.



*



3.679/75
L. W.

Alegat 2.

Prośba do Najjaśniejszego Pana.

Najjaśniejszy Panie! 

Najmiłościwszy Cesarzu i Królu!

Monarszej łasce Waszej cesarskiej i królewskiej Apostolskiej Mości zawdzięcza królestwo 
Galicyi i Łodomeryi wraz z Wielkiem Księstwem Krakowskiem, iż na mocy Najwyższego postano
wienia z dnia 25. Czerwca 1867. ustanowioną została nad ludowemi i średniemi szkołami tej pro- 
wincyi Rada szkolna krajowa, jako najwyższa władza nadzorcza i wykonawcza kraju.

Czynności tejże Rady szkolnej usprawiedliwiły pokładane w niej nadzieje, wpływają bowiem 
na pożądany rozwój wychowania publicznego ku powszechnemu zadowoleniu publiczności. Boleśnie 
też dotknęła najwierniejszy Wydział krajowy królestwa Galicyi i Łodomeryi wraz z W. Księstwem 
Krakowskiem wiadomość, iż na posiedzeniu Izby posłów Rady państwa, z dnia 11. Grudnia 1874. 
uchwaloną została rezolucya, zmierzająca do ścieśnienia zakresu działania c. k. galicyjskiej Rady szkolnej.

Poczytując dążenie takie za bardzo szkodliwe dla postępu spraw szkolnych tej prowincyi, 
pozwolił sobie najwierniejszy Wydział krajowy wszystkie sprawie tej towarzyszące okoliczności zebrać 
w szczegółowym memoryale.

Składając niniejszem u stóp Tronu rzeczony memoryał, zanosi najwierniejszy Wydział kra
jowy do Waszej ces. i król. Apostolskiej Mości najpokorniejszą prośbę, ażebyś Najjaśniejszy Panie 
cios wymierzony przeciwko jednemu z najważniejszych autonomicznych, a z łaski Twej monarszej 
płynących nabytków Galicyi, jak najłaskawiej od niej odwrócić raczył.

Oby Wszechmocny Waszą ces. i król. Apostolską Mość strzegł i ochraniał , ^

Lwów dnia 16. Lutego 1875,
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Alegat 3.

* Fundusz pożyczki z r. 1873.

' W  y  k  a  z

udzielonych Wydziałom powiatowym pożyczek.

L. p. A U y d z i a ł  p o w i a t o w y
U d z i e l o n e  p o ż y c z k i

¥ roku 1873 ¥ roku 1874 Bazom
zł. zł. 7.1.

1 w Białe . . . . . . 5.COO 5.000
2 „ Birczy . . . . . . 8.000 8.000
3 „ Bochni . . . . . . 30.000 30.000
4 „ Borszczowie . . . . . . 5.000 5.000
5 „ Brzesku . . . . . . 35.000 35.000
6 „ Brzeżanacli . . . . . . 8.000 8.000
7 „ Brzozowie . . . . . . 5.000 15.000 20.000
8 „ Chrzanowie . . . . . . 5.000 5.000
9 „ Dąbrów ej . . . . . . 40.000 20.000 60.000

10 „ Dolinie . . . . . . 1.500 1.500
11 „ Gorlicach . . . . . . 15.000 10.000 25.000
12 „ Grybowie . . . . . . .‘50.000 50.0001 Oio .. Horodence . . - 15.000 15.000
14 „ Jarosławiu . . . . . . 18.000 36.000 54.000
15 „ Jaśle . . . . . . 14.475 14.475
16 „ Jaworowie . . . . . . 30.000 30.000
17 „ Kolbuszowej . . . . . . 49.000 20.000 69.000
18 „ Krakowie . . . . . . 22.000 22.000
19 „ Krośnie . . . . . . 13.000 13.000
20 „ Limanowej . . . . . . 2.000 2.000
21 „ Lisku . . . . . . 25.000 25.000
22 „ Łańcucie . . . . . . 20.000 20.000 40.000
23 „ Mielcu . . . . . . 37.000 # 37.000
24 „ Mościskach . . . . . . 13.000 13.000
25 „ Myślenicach . . . . . . 36.000 36.000
26 „ Nadwornej . . . . . . 50.000 50.000
27 „ Nisku • • • . . . 23.000 6.000 29.000
28 „ Nowym-Targu . . . . . . 12.000 12.000
29 „ Pilznie . . . . . . 21.000 21.000
30 „ Podhajcach . . . . . . 10.000 10.000

Do przeniesienia 497.975 247.000 1 744.975
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31 w Przemyślanach
Z przeniesienia 497.975

8.000
247.000 744.975

8.000
32 „ Rawie 10.000 , 10.000
33 „ Rohatynie . 5.000 5.000
34 „ Ropczycach 13.000 1.000 14.000
35 „ Rudkach 20.000 . 20.000
36 „ Rzeszowie 18.000 18.000
37 „ Samborze 20.000 20.000
38 „ Sanoku 28.000 20.000 48.000
39 „ Sączu-nowym 16.000 24.000 40.000
40 „ Sokalu 15.000 10.000 25.000
41 „ Stanisławowie 5.000 5.000 10.000
42 „ Starem-mieście 8.000 4.000 12.000
43 „ Tarnobrzegu 32.000 32.000
44 „ Tarnowie 22.000 1.000 23.000
45 „ Trembowli 5.000 5.000
46 „ Wadowicach 26.000 2.800 28.800
47 „ Wieliczce 40.000 20.000 60.000
48 „ Żydaczowie 3.000 3.000
49 „ Żywcu 20.000 9.000 29.000
50 Fundusz krajowy za skradzione w Jaśle 10.525 • 10.525

Razem 797.500 368.800 1,166.300



Alegat 4.

Ankieta rzeczoznawców zebrana staraniem komitetu Towarzystwa f/osp. 
dla objawienia opinii co do potrzeb krajowych w przedmiocie chowu koni; ma 
zaszczyt przesiać szan. komitetowi przez swą komisy ę celem dalszego załatwienia 
sprawy, w szczególności: przedłożenia J. Eksc. Ministrowi rolnictwa poszcze
gólnych życzeń i potrzeb w tym dziale gospodarstwa krajowego następujące

Sprawozdanie.

Przedewszystkiem poczuwamy się do obowiązku podnieść licznie objawione zdanie w zgro
madzeniu, co do obecnego stanu hodowli koni w kraju a mianowicie, iż chów ten w ostatnich latach 
znacznie podupadł: konie bowiem zbytkowe, na podniesienie i rozmnożenie których szczególną uwagę 
zwracano, nie stały się ani lepszemi ani liczniejszemi, gdy natomiast konie mniejsze będące, cennym 
materyałem dla produkcyi koni dla armii i gospodarstwa niewątpliwie pewny upadek w hodowli 
przedstawiają.

Toż ankieta wychodząc z przekonania, iż przy zamiarze podniesienia ogólnej hodowli koni
w kraju trzeba przedewszystkiem reflektować na warstwę koni najliczniejszą, to jest na konie wło
ściańskie, niemniej stada produkujące średnie konie, jakoteż konie będące w posiadaniu mniejszych 
hodowców przedstawia w tern pojęciu dwa za najodpowiedniejsze przez się uznane kierunki przyszłego 
pomocniczego działania.

Pierwszym w tym kierunku jest wspieranie chowu koni przez rządowe stacye ogierów.
Następnym podniesienie hodowli stad średnich w szczególności przez dawanie na stacye 

ogierów, o ile być może za najniższą opłatą, czy to właścicielom całych niniejszych stad, lub też zbio
rowo kilku posiadaczom kobył zdolnych do rozpłodu koni średnich.

Co do pierwszego, tu podnieść musimy, iż jakkolwiek stacye ogierów rządowych istnieją 
w kraju od lat wielu, wszelako nie odpowiadają one zupełnie rzeczywistym potrzebom hodowców.

Przyczyny tego szukać należy zarówno w niedostateczności tych stacyj (są bowiem po
wiaty, w których na parę tysięcy kobył nie masz ani jednej stacyi ogierów), jakoteż w nieodpowie
dnim i niezastósowanym do potrzeb miejscowych wyborze stadników; w końcu i najgłówniej zaś 
w złym i niestosownym rozkładzie stacyj, jak niemniej braku odpowiedniej kontroli w obsługiwaniu 
klaczy ogierami rządowemi-



Świadczą o tem wymownie zestawienia statystyczne wykazujące rażąco niski stosunek od
chowywanych w Galicyi klaczy ogierami rządowemu w porównaniu do innych prowiucyi państwa 
świadczy o tem dokładnie owa niepojęta bezpłodność ogierów rządowych, w końcu najniewątpliwiej 
owe degenerowanie się koni włościańskich, z których klacze wobec S ło d ó w  doznanych przy stano
wieniu ogierami rządowemi, wobec trudności dostania się do stacyj tychże, w końcu zupełnego braku 
onych w pewnych okolicach pokrywane są często źrebiętami jedno- lub dwuroczuemi wałęsającemi się 
po wsiach.

Owóż chcąc działać pomyślnie na wzrost hodowli koni w kraju stacyami ogierów rządo
wych, niezbędnem jest, aby te stacye były gęstemi, ustanowionenii i rozlokowanemi na podstawie żądań i za 
opinią odnośnych reprezentacyj autonomicznych lub gospodarskich, ażeby następnie stacye te obsadzono 
ogierami odpowiedniemi do podniesienia chowu koni włościańskich i mniejszych hodowców, zatem 
ogierami krwią i wzrostem do opisanych klaczy zbliżonemi a to w celu uniknięcia skutków szkodli
wych w progeniturze, pochodzących zwykle z gwałtownych przejść; w końcu, ażeby do utrzymania 
cwidoucyi i kontroli w stanowieniu klaczy .ua stacyach przypuszczone były wyż powołane reprezeulaeye, 
a nareszcie, by na pomieniouycb stacyach istniały księgi zażaleń dla stron pokrzywdzonych.

Za pomnożeniem przeto staeyj ogierów, zasileniem tychże prżOważnię końmi pochodzenia 
wschodniego, wresjftie reforrfc*}stosunków decydujących o rozlokowaniu stacyj, oświadczamy sio sta
nowczo i ten niewątpliwie najważniejszy dział w hodowli koni szczególnej troskliwości wysokiego
Rządu polecamy.

Przechodząc do drugiego kierunku, dążącego ku podniesieniu chowu koni w kraju, winniśmy 
przedewszystkiem wypowiedzieć, »ż o ile za konieczne uważamy, by wysoki Rząd nie wyłączając 
innych środków pomocy wspierał średnie stada, jak niemniej zbiorowo pojedynczych hodowców koni 
dawaniem tymże pod najłagodniejszymi warunkami ogierów na stacye, o tyleż znów pożądanem jest, 
by pomoi ta wykonaną była z pewnym programem, tj. by hodowcy utrzymywali jedynie takie ogiery, 
któro komisya krajowa uzna za właściwo, do łączenia je z klaczami.

Zadaniem bowiem ty cli hodowców powinno być prowadzenie koni dobrych, choć niezna-
komityc.h, którzy zresztą chcą i mogą produkować ogiery zdolne do podniesienia rany włościańskiej 
jakoteż konie zdatne dia użytku armii mogące być dalszym wynikiem tegoż kierunku.

Przemawiając stanowczo za popraPP i wspieraniem koni włościańskich mniejszych posia
daczy i stad średnich, nic mamf zamiaru przazto pominąć i wyłączyć z pod opieki rządowej stad 
czystej krwi dostarczających koni wyścigowych lub zbytkowyoh, owszem uważamy takowe za jednę 
z ważnych gałęzi pradukcyi krajowej i chociaż stawiamy je na 3. planie w ogllnej hodowli koni, toż 
domagamy się i żądamy, by Galftya przy rozkładzie ffgiorów czystej krwi zarówno z innemi pro
wincjami państwa traktowaną była.

Kończąc sprawozdanie nasze nic możemy pominąć Sposobności przesiania J. E. Ministrowi 
rolnictwa wyrazu (Silnego uznania w kraju f ł i  zbawienne poparcie naszych spraw ekonomicznych, 
tudzież wypowiedzenie przekonań, iż wobec zgodności zapatrywań objawionych przez ankietę i obranie 
mianowanego prezesa komisyi cliowu koni J. W". Juliusza lir. Dzieduszyckiego, jak również zaufania, 
którem tenże sio chlubi u hodow< ów krajowych, mani} wszelką nadzieję, iż władza mu (J. W. Juliu
szowi lir. DzioduszyokWmu) powierzona,, jodynie ku pożytkowi państwa i kraju użytkowaną będzie.

Lwów, dnia 15. Grudnia 1874 i\
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GVkól iiik.
Wydziału krajowego do wszystkich 'Wydziałów powiatowych:

Na posiedzeniu dnia 25. Września .1874. r. powziął wysoki Sejm nad petycją. PiotrŁCygi 
i Wrydziałów powiatowych w Jaśle i Brzesku o zaprowadzenie przymusu asekuracyjnego, uchwalę 
następującej treści:

„Petycyę tę o zaprowadzenie przymusu asekuracyjnego, odstępuje Mię Wydzia
łowi krajowemu, ażeby polecił" wszystkim "Wydziałom powiatowym, iżby przy każdej spo
sobności pouczał lud o korzyściach i koniecznej potrzebie asekurowania swego dobytku." 
W wykonaniu powyższej uchwały wys. Sejmu, wzywamy Wrydział powiaftwy, ażeby nie 

szczędząc słów i zabiegów, bezustannie działał w tym kierunku, —  nie podlega bowiem żadnej wąt
pliwości, że jedną z najgłówniejszych przijfcyu Sawryalnego upadku, mianowicie ludu wiejskiego, 
jest brak doraźnej a zarazem dostatecznej pomocy pieniężnej do podźwiguięcia nawiedzonych nieszczę
ściem pożaru.

Dość będzie wskazać na tak liczne niestety przykłady zubożenia tylu rodzin, które wozOraj 
jeszcze w dostatkach, dziś uajpierwszych potrzeb do życia pozbawione, o żebraczym kiju zagrody s fe  
porzucać muszą, —  na tlejące niemal jeszcze zgliszcza tylu zamożnych osad i miasteczek przez jedne 
noc w perzynę obróconych, —  ażeby u ludu naszego tak przywiązanego do rodzinnej strzechy, wzbu
dzić moralne przekonanie o konieczności i korzyści ubezpiec zenia swego dobytku od niszczącego żywiołu.

W  obywatelskiej gorliwości Wydziału powiatowego o dobro powiatu, pokładamy uieplonną 
nadzieję, iż szczerze nad rozpowszechnieniem tego przekonania, mającego ustawę przymusową za
stąpić, —• pracować zechoe.

We Lwowie dnia 3. Listopada 1*74.
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Alegat 6.

Wysoki Wydziale Krajowy!

Uchwałą z dnia 20 Października 1874 r. za L. 17628 wysłani zostaliśmy za granicę w celu 
nabycia doświadczeń o budowie i urządzeniu mnych gmachów sejmowych. Niemniej polecono nam 
ustnie, ażebyśmy starali się przy tej sposobności zwiedzić szpitale zagraniczne i poinformować się 
o urządzeniu pralni, łazienek i kuchni.

Stosownie do tego polecenia udaliśmy się w podróż dnia 3 Listopada 1874. Wiedeń, 
Drezno, Berlin, Bruksela, Paryż, Monachium i Peszt, dostarczyły nam sowicie materjału w zamie
rzonym kierunku.

Dnia 12 Grudnia ̂ (Stanęliśmy z powrotem we Lwowie nie mogąc już jak to zamierzaliśmy 
dla spóźnionej pory roku i zasp śniegowych zwiedzić Berna w Szwajcaryi i Turynu.

W i e d e ń .

a) Opera Wielka. Ponieważ głównym celem naszej podróży było opróca obejrzenia budyn
ków parlamentowych, zbadanie najnowszych systemów ogrzewania, wentylacyi i oświetlenia, dlatego też 
w Wiedniu, gdzie budynku stałego i specyalnego dla parlamentu dotąd nie nia  ̂ zwróciliśmy naszą 
uwagę na gmach Nowej Opery, słynny w Europie z doskonałej wentylacyi, połączonej z ogrzewaniem.

Wynalazsąi systematu w Operze wiedeńskiej po raz pierwszy na tak wielką skalę zasto
sowanego jest Dr. Bóhm.

Systemat ten tak zwany pulsyjny polega na wtłaczaniu powietrza owieżego a wyciąganiu 
zepsutego za pośrednictwem przyrządów mechanicznych. Jest on zatem pewnym i dającym stano
wcze rezultaty. Jedyną niedogodnością tego systematu jest zbytnia jego kosztowność, dla której 
właśnie, nie może być z korzyścią używany w budowlach niniejszych, tańszych.

Nie v. iiidomo nam wiele kosztowało zaprowadzenie dsystematu Dr. Bohma w Operze, ale 
w gmachu nowej giełdy w Wiedniu, budowanej przez profesora Hansena w ogólnym koszcie 4 milio
nów guldenów; wentylacja według tegoż systematu obliczona jest na 200.000 guldenów. W  gmachu
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zaś parlamentu wiedeńskiego, budowanym przez tegoż prof. Hansena, koszta wentyiaeyi wynosić mają 
około C00.000 złr. a koszt ogólny podobno około 10 milionów.

Jakkolwiek bez planów i rysunków nieś można dać zupełnie dokładnego pojęcia o całości 
systematu ogrzewania i wentylacyi w operze wiedeńskiej zastosowanego, jednakże postaramy się 
mniej więcej w jmzybłiżeniu takowy opisać.

Świeże powietrze wprowadza się do salt teatralnej przez otwory w podłodze parkietu 
i parteru, oraz w korytarzach poza łożami i galeryi trzeciego piętra. Zepsute zaś powietrze wychodzi 
przez otwory po nad wielkim żyrandolem i w suficie ostatniej galeryi.

W  najniższej z trzech kondygnacji piwnic znajduje się wielka komora sklepiona komuni
kująca z zewnętrznem powietrzem. W  jednej ze ścian komory, jest wielki otwór, przedłużający się 
szyją murowaną i sklepioną, coraz zwężającą się>, i zamkniętą wentylatorem śrubowym, (na wzór 
Turbiny Jouval'a).

Wentylator ten wprowadzany w ruch przez machinę parowąi o sile 12 koni. umieszczoną 
w podwórzu zewnętrznem przykrytem dachem szklannym, czerpie powietrze z jnerwszej i wpycha go 
do innej komory po pod główną sale, również w najniższem piętrze piwnic znajdującą się. Ztąd 
powietrze przez 12 cylindrów żelaznych umocowanych w sklepieniu komory wchodzi do drugiej 
i pierwszej kondygnacyi piwnic po nad nićSfumieszczonych, a z tej ostatniej przez 250 otworów w po
dłodze parteru pod każdjun fotelem wpychane jest do sali. W  komorze drugiej kondygnacyi powietrze 
w zimie ogrzełwa śid* przeż zetunięcie z systemem rur żelaznych silnie ogrzewanych parą. Temperatura 
zaś powietrza miarkuje się wpuszczaniem za pomocą klap powietrzsKSświeże^d' z komory pierwszej.

Z tejże komory pierwszej powietrze przez dwa boćzne pionowe kanały rozprowmdza się 
^kanałami poziomymi po korytarzach lożowych i idzie równi^H* aż do galfiryi 3. piętra, gdzie wycho
dzi na salę przez1 otwory po pod siklzeniami.

W pierwszej wielkiej komorze, o której na początku mowa, jsowietrze świeże zewnętrzne 
zanim go wentylator wepchnie wyżej, może by$ oczyszczone z pyłu i kurzu w mm urśi™ unoszących 
przez odpowiedni przyrząd. Przyrząd ten jest złożony z rur napełnionych wodą, połączonych z .całym 
systematem wodnym, przez co woda w nich ulega silnemu ciśnieniu. Na całej długości rur są włosko- 
wate otwory, przez które wroda za otworzeniem kranu z siłą wychodzi i rozbija się w mgłę o blaszki 
ostrym kantem naprzeciwko otworów ustawione. Mgła ta opada na dół, zabiera z sobą wszelki pył 
i nie tylko oczyszcza ale i chłodzi powietrze w czas je lata. Dla większego ochłodzenia powietrza, 
podłogę komory polewają jeszcze nadto wodą.

Dla odjęcia zaś powietrzu pierwszej ostrości w czasie zimy i złagodzenia jego temperatury, 
by tern łatwiej w dalszych komorach ogrzać się mogło, w tejże pierwszej komorze rozprowadzono po 
nad podłogą grube rury żelazne ogrzewane parą. Od rur tych powietrze już do pewmego stopnia 
ogrzać się może.

Dla odprowadzenia zepsutego powietrza porobiono otwory po pod sufitem górnych galeryi 
i po nad .samym wielkim żyrandolem. Z otworów tych '.dąee kanały, komunikują z wielkim kanałem 
na poddaszu z blachy żelaznej zrobionym. W  końcu tego kanału umieszczony podobny dolnemu 
wentylator, poruszany przez transmisją tą samą machiną parowrą, służy do wypychania powietrza 
z kanału na zewnątrz. Dla dopomożenia wentylatorowi i powiększenia ciągu, powietrze w kanale 
i tak już gorące ogrzewa się jeszcze kilkuset płomieniami gazowymi. Wszystkie kanały tak doprowa
dzające jak i odprowadzające powietrze, opatrzone są klapami, a cały mechanizm za pomocą przy
rządów elektrycznych koncentruje się w pokoju inspekcyjnym umieszczonym w sutereuaih. Cały 
przypływ i odpływ powietrza może być z tego pokoju jak najdokładniej przez jedną osobę regulo
wanym, tak, że temperatura w sali i korytarzach utrzymuje się zawsze i jednostajni) pomiędzy 15 
a 16 stopniami ciepła tak zimą jak i latem.
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Długość drutów elektrycznych użytych do komunikacyi wynosi 38/300 metrów. Długość 
zaś rur parowych do ogrzania powietrza jest 18.000 metrów. Wentylator przy szybkości 160 obrotów 
na minutę może wprowadzić do sali 40 do 120 tysięcy metrów kubiczuych powietrza na jedną^ godz. 
Pomimo tak wielkiej na pozór zmiany powietrza, ruch jego w sali jest tak delikatny i umiarkowany, 
że wcale uczuwać się nie daje, o czem osobiście przekonać się mogliśmy.

Całe urządzenie dotyczące ogrzania i wentylacji wykonała fabryka machin H. D. Schmidt 
w Simmering według projektu i danych wskazówek przez Dr. Bohma*).

b) Opera komiczna. Studjując sposoby ogrzewania i wentylacji, nie podobna nam było 
pominąć gmachu Opery komicznej.

Tuta;, niezastosowańo zupełnie siły mechanicznej, powietrze ogrzane samo wchodzić powinno- 
do sali zastępując miejsce powietrza zepsutego, które wyciągane jest przez aspiracyą. System więc 
sam przez się jest prosty, lćcz główną jego zaie't>ą jest to, że powietrze ogrzane przed wprowadzeniem 
go do sali może się mieszać z powietrzem świeżem zupełnie nieogrzanem. Przez mięszanie to po
wietrza osiąga się ten ważny rezultat, że przez ogrzewanie czy to w kaloryferze, czy przez zetkniecie 
z rurami żelaznemi ogrzanemi wodą lub parą, powietrze zanadto osuszone a przezto nie zdrowe 
i do oddychania nieprzyjemne, mięszając się z powietrzem świeżem nieogrzariem odzyskuje utraconą 
wilgoć i staje się zdrowszem i przyjemniejszem.

Świeże powietrze czerpane z podwórza między schodami cesarskiem i igalerjowemi wchodzi 
do głównegó'kanału, m ającego' 8'5 metrów kwadratowych przecięcia. Przypływ powietrza świeżego 
reguluje się tu dwoma klapami. Z tych jedna służy do wprowadzenia powietrza do komory kaloryfe
rowej, zkąd ogrzane wchodzi do komory do mieszania przeznaczonej. Druga zaś klapa służy do 
wprowadzenia świeżego powietrza bezpośrednio do tejże do mięszania przeznaczonej komory.

Kaloryfer służący jedynie do ogrzania powietrzą do wentyłacyi przeznaczonego, składa 
się z wielu rzędów rur, których powierzchnia zewnętrzna o g r z e w a j;! :w y n o s i  razem 120 metrów 
kwadratowych.

Powietrze świeże po zmieszaniu wchodzi do sali przez 4S0 otworów różnego przecięcia, 
rozmieszczonych na parterze, mezaninie i wszystkich 4. piętrach i może go wejść do 40 tysięcy 
metrów kubiczuych na godzinę. Powietrze zepsute wyciąga się przez aspiracyę. Kanał aspiraeyjny 
umieszczony jest po nad głównym żyrandolem.

Ogrzanie sali, sceny i wszystkich przyleglości uskutecznia się za pomocą systemu wo
dnego. (Heisswasserheizung mit Mitteldruck). W  tym celu w różnych miejscach ustawionych jest 
8 pieców, okrywających aparaty do ogrzewania. Ogólna długość rur ogrzewających wynosi 8800 
metrów.

Całkowite urządzenie tak ogrzania jak i weutylacyi wykonanem zostało przez pp. Hol- 
dorfł & Bruckner, przedsiębiorców i kosztowało 25.000 złr. Dokładne zaznajomienie się z systemem 
ogrzania i wentyłacyi w Wielkiej operze wiedeńskiej zawdzięczamy pośredniczeniu pana radcy mi- 
uisterjalnego W go Filipa Zaleskiego, który ze zwykłą sobie uprzejmością ułatwił nam wstęp i d o 
danie męża fachowego, który nas oprowadzał i wszystko tłómaczył i objaśniał.

Niemniej wyrazić musimy na tem miejscu podziękowanie c. k. starszemu radcy budowni
ctwa i architekcie p Teofilowi Hansenowi, którego wysokiej uprzejmości i grzeczności zawdzięczamy 
sposobność chociaż pobieżnego tylko obznajomienia się z urządzeniem nowego parlamentu i nowej 
Giełdy w Wiedniu.

*) Technie jher Fiirer durch Wien S. 264, 265, i 466. 
Deutsche Bauzeitung, Jahrgang VII. 1873 N. 104.
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c) Nowy parlament w V edniu. Gmach pai lamentu, dla którego dopiero zakładają,
fundamenta, oglądaliśmy tylko w rysunkach i w bardzo pięknym modelu gipsowym. Nadto pan
Hausen ofiarował nam rysunki gmachu wraz z krótkim opisem.

Z lewej strony jest sala posiedzeń Izby panów, z prawej Izby posłów, w środku obszerna
wspólna sień połączona galeryą ze schodami i przysionkiem. Po obu stronach każdej z sal pawi
lony mieszczące wszelkiego rodzaju bióra, pawilony te połączone są z głównym gmachem gałeryami. 
Na przodzie głównego przysionku portyk o podwójnym rzędzie kolumn i podjazd szeroki w formie 
rozciągniętej podkowy, podchodzący aż do wysokości 1. piętra, ułatwiają przystęp w dnie pogodne. 
W  dnie słotne powozy zajeżdżać mogą przez dziedziniec pomiędzy głównym gmachem i pawilonami 
i zatrzymywać się przy wejściu na schody główne. Po obu końcach przy głównych salach są wy
stępy podparte przez karjatydy i służące za podjazdy do pokoi i loż cesarskich.

Obie sale mają formę półkulistą przedłużoną prostokątem. W  około sali po za siedze
niami dla posłów i panów jest korytarz, ułatwiający tymże dostęp do ich siedzeń. Dalej w koło 
idą loże korytarze do nich doprowadzające.

Bióro prezydyalne umieszczone w przedłużeniu prostokątnem sali. Trybuna zaś wysu
nięta naprzód, jest tak umieszczoną, że mówca znajdować się będzie w samym środku półkola, 
formującego s a l ę ; —  głos zatem idąc w kierunku promieni, do wszystkich miejsc sali w jednakowej 
dochodzić będzie sile.

Podłoga samej sali jest zagłębiona,,,, podłoga _zaś ostatniego półcyrklastego rzędu siedzeń 
poselskich, jak również i prezydyalnego bióra są na tym poziomic, co i wszystkie inne lokalności 
gmachu. Do każdej z sal prowadzą trzy wejścia, z tych środkowe służy wyłącznie dla prezydenta 
i prowadź, wprost do miejsca dla niego przeznaczonego. Boczne zaś drzwi prowadzą do przed
pokojów, z których posłowie mogą albo schodząc po schodach na środek sali zajmować swoje miejsca, 
albo też mogą dostać się do tychże miejsc przez szerokie przejście okalające salę po za ostatnim 
rzędem siedzeń.

Lokalności wspólne dla obu izb, jak biblioteka, restauracja, biórfr stenografów, są umie
szczone w środku i w równej odległości od obu sal sejmowych. Jak z tego opisu i dołączonych 
planów widać, myśl przewodnia jest nadzwyczaj prosta, proste też jasne i łatwe jest całe urządzenie 
i rozłożenie wewnętrzne gmachu *).

4

*) Pan Hansen w broszurze swej objaśniającej przedłożony projekt po opisaniu wewnętrznego rozkładu, przytacza 
motywa, które mu przy projektowaniu przewodniczyły. Treść-ich jest następująca:

„Zanim Artysta do przedstawienia danego przedmiotu się zabierze powinien go przedewszystkiem 
„w zarysie i ogólnych dyspozycjach jasno w głębi swej duszy wytworzyć i  zobaczy??1

„Jak Minerwa wyszła z głowy Jowisza, tak pierwsza myśl w pełnej swej całości wyjść musi z głowy 
„artysty.1'

„Samo się przez się rozumie, że artysta winien jednocześnie wyrobić w sobie pojęcie i o formie 
„zewnętrznej swego utworu, gdyż ta niezaprzeczenie istotny wpływ na rozwiązanie zadania wywierać musi."

„Projektującemu zdawało się, że dla budowli tak wysokiego i poważnego przeznaczenia jedynie 
„tylko klasyczny grecki styl z czasów najwyższego jego rozwoju znaleść może zastosowanie."

„Grecy byli pierwszym narodem, który wolność i podległość pewnym prawom ukochał nadewszystko. 
„T o też i architektura ich pomimo najwyższej powagi z surowością graniczącej i pewnemi prawami 
„miarkowanej zostawia artyścje zupełną swobodę w ro.sjwijamu swoich myśli."

„Jakkolwiek Architektura grecka wyraz swój pozostawiła nam głównie w Świątyniach, nie należy 
„się obawiać, by zastosowanie jej do nowożytnych budowli miało nadawać tymże koniecznie świątyni cha
rakter. Architekt, który przez całe życie swoje oddając się wielostronnym pracom, usiłował najrozmaitsze 
„zadania i potrzeby swego czasu przyodziać zawsze w artystyczną a odpowiednią im formę, przez te 
„studja właśnie i przez to wnikanie w pojęcia i wymagania apółczesne więcej niż sam przypuszcza, wpły- 
„wowi ich ulegać musi. — Artysta taki w błąd naśladownictwa nigdy nie popadnie."
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Co do szczegółów te są dotąd w projekcie a kilkunastu rysowników zajmuje się opraco
waniem pojedynczych części.

Opracowanie projektu ogrzania i wentylacji według Systematu Dr. Bohma pi zypadło 
w udziale Panu T. Kallay inżynierowi Polakowi rodem ze Lwowa.

Jakkolwiek p. Kallay już od kilku miesięcy nad temi projektami pracuje, jednakże jest to 
zadanie tak trudne, mozolne i tyle różnych przedstawiające kombinacyi, że oprócz ogólników żadnych 
pozytywnych objaśnień bliższych szczegółów, odnoszących sio do sposobu zastosowania tego systematu 
wentylacyi udzielić nam nie był w możności.

d) Giełda. W  towarzystwie pana Kallaya obejrzano gmach Nowej-Giełdy. Tam zwracano 
słusznie uwagę na konstrukcję i znaleziono ją  pod każdym względem wzorową.

„Jak Ś'źyler i Goethe pomimo, że z wiecznie pięknych źródeł klasycznej literatury czerpali, ™ 
„najpierwszymi oryginalnymi niemieckimi jfóStami, tak samo władnie można wiecznie doskonałą plastyczną 
„formę greckiej sztuki do nowych ntworów za ’wżór nżyć.“

„Projektnjący sądzi,* że tym właśnie wymaganiom w obecnym wypadku zupełnie odpowiedział. 
„Architektura 'tylko w połączeniu ze swymi sjostrami, malarstwem i rzeźbą może zupełnie zadowolnić wy
smagania budowlanego dzieła. — Lecz i pod tym względem priy użyciu greckiego stylu najpiękniejsze 
„ i  najdoskonalsze można otrzyńiąc 'rezultaty."

„Projektującemu zdawało się, że zadaniem jego było stworzyć 'budynek pomnikowy, w którym 
„wszystkie sztuki o palmę pierwszeństwa walczyć ze sobą powinny. — Jak Grećy w swoich świątyniach, 
„Rzymianie w Forum a Chrześcijanie w katedrach doprowadzili sztukę do najwyższego rozwoju dosko
nałości, tak w naszych czasach uwaga ludów źeśrodkowuje się i zatrzymuje na parlamentach. Niemieckie 
„ludy usiłują s-wemu nowemu pałacowi parlamentu nadąć,ceche pomnika, którymby naród mógł się 
„poszcz^>ić.“

„Czyż Austryackie ludy miałyby w tym -wypadku pozostać w tyle.“
„Na ozdobienie miejsca, w którem uchwalają się prawa mające rozlewać błogosławieństwo dobrobytu 

„na cały kraj, wszystkie sztuki wspólnie słuwć im powinny.“
„Co do ogólnego roźkładu i ugrupowania to" naturalnem jest, iż- obie izby albo raczej te ich części, 

„w  których sale posiedzeń są położone, powinny b^#szczególmej wywyższone. Wżgląd nadto na praktyczne 
„potrzeby wewnętrzne, nakazywał sale te pomieścić tak, jak to w projekcie nczyniono. Przezto bowiem, 
„że sale posiedzeń znajdują się w dwóch przeciwnych stronach gmachu, że bióra prezydentów znajdują 
„się od środka a siectaenia posłów od zewnątrz można byłou;następującym potrzębom zadosyć uczynić :
1. otrzymać najbliższą i bezpośrednią łączność między prezydjami obu Izb ;
2. można było najłatwiej i najodpowiedniej sale zgromadzeń obrad i. t. p. których obie izby potrzebują 

ugrupować z trzech stron w około sal posiedzeń, w środku zaś pomieścić takie lokalności, które 
wspólne są obu izbom.

3. makoniec otrzymańo swobodę zupełnego odłączenia przystępów dla dworu i publiczności i wydzielenie 
dla tychże koniecznej dla nich przestrzeni. — Pomimo takiego rozdziału i uwydatnienia pojedynczych 
części dóm parlamentu winien przedstawić jedną całość. — Z estetycznego nadto względu w tak po
mnikowej budowli musi znajdować się jedna część, któraby główny środkowy łączącj^ounkt w gmachn 
stanowiła. — Takim punktem właśnie jest w projekcie portyk, który ustawiony na Wysokiem dominu- 

jącem podniesieniu tem większego jeszcze nabiera znaczenia. — Przez portyk ten wchodzi się do 
przedsieni schodowej, a z tamtąd przez kolumnadę i przestrony stylistycznie traktowany imponujący 
vestibule, przechodzi się do wspaniałej sali przyszłej Austryackiej Wahlhalli, w której członkowie obu 
izb zbierać się będą. Sala ta rozdzielająca obie izby służy zarazem za łączny punkt dla obydwóch. — 
Tn pomiędzy7 kolumnami staną kiedyś posągi najlepszych i najzasłużeńszych mężów w Austryi. Wielkość 
tej sali i wspaniałość jej późniejszym niezaprzeczonym pożytkiem usprawiedliwioną zostanie. Konieczną 
jest ona i ze względów architektonicznych, gdyż jak portyk .główny zewnętrznie, tak ona na wewnątrz 
służy do połączenia dwóch części gmachu w jedną zbiorową całość.

Erliiuterung zu der im Hohen Auftrage des k. k. Ministeriums des Inneren rerfassten Skizze fur 
da? in Wien neu auszufuhrende osterreichische Parlamentsgebaude — z trzema tablicami rysunków.
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Widać wszędzie, iż nie żałowano pieniędzy, by budynek dla użytku publicznego przeznaczony 
uczynić jak najmocniejszym i najtrwalszym, i by istnieniem swem mógł w daleką przyszłość świad
czyć, że w epoce naszej oprócz z dziś na jutro wznoszonych budynków umiano też dobrze, mocno 
i trwale budować. Z różnych szczegółów konstrukcyjnych, godnych naśladowania, wymieniamy tylko 
jeden, to jest: że wszystkie mury od fundamentów aż pod dach murowane są na zaprawę hydrau
liczną. Tym sposobem cały budynek stanowi jakby jedną monolitową maSg. Zwrócić tu jeszcze musimy 
uwagę, .że we wszystkich stolicach, które zwiedzaliśmy, budowle pomnikowe są wszystkie tak samo 
na zaprawę hydrauliczną murowane.

W  gmachu giełdy głównym materjałem budowlanym jest cegła, gzymsy jednak, ozdoby 
okien, kolumny, cokuły są z kamienia. Tło zaś czyli płaszczyzny gładkie od zewnątrz są wykładane 
tabliczkami fajansowemi. Tabliczki te w lulku kolorach układane sń1'w  dekeń.

Sposób ten licowania muru od zewnątrz w naszym klimacie, jest bezzaprzeczenia lepszym 
od wszelkiego rodzaju wypraw nawet cementowych. Tabliczki taki° szlifowane a nawet polewane, 
zabezpieczają mury od wsiąkania w siebie wilgoci zewnętrznej.

Do tego sposobu licowania murów powrócimy jeszcze przy opisie budowli berlińskich.
Wentylacja . ogrzewanie urządzone według^systematu Dr. Bohma. Machina parowa o sile

16 koni poruszać będzie dwa wentylatory umieszczone suterenaeh. Jeden z wentylatorów przezna
czony do wpychania świeżego powietrza, drugi do wyfciągania zepsutego.

Kanał główny dla powietrza świeżego mięć będzie G do 10 metrów kwadratowych powierzchni 
przecięcia i będzie komunikował z komorą do ogrzewania przeznaczoną, jak również z komorą do 
mieszania powietrza, 12 innych komor przeznaczonych również do ogrzewania a umieszczonych 
w różnych częściach gmachu czerpać będą dla siebie powietrze z głównego kanału.

e) Łazienki w szpitalu powszechnym. Korzystając z wolnego czasu jaki nam jeszcze 
w Wiedniu pozostał, zwiedzaliśmy Łazienki w szpitalu powszechnym.

W  jednym z tylnych pawilonów na dole Kilka sal sklepionych wraz z należącą do nich
częścią korytarza użyto na pomieszczenie łazienek. Pokoiki łazienkowe i korytarze je obsługujące
otrzymano przez pobudowanie przegród drewnianych na jeden mniej więcej sążeń wysokich. Pokoiki 
od strony korytarza nie są zamknięte drzwiami, lecz przesłonięte firankami z grubego drelichu.

W  pokoikach poustawiano po jednej lub dwie wanny. Wanny są czworograniaste metalowe 
o wielkości odpowiedniej do tego, czy jedne, czy też dwie, trzy lub cztery osoby jednocześnie w sie
bie zmieścić mSgą.1 Są też wanny tak urządzone, KI chory może pozostawać w kąpieli ciągle bez 
przerwy przez kilka tygodni lub miesięcy nawet.

Tuż obok #ffl! na łazienki przeznaczonych umiesźpźone kotły zaopatrują wszystkie wanuy 
w wodę gorąoą i zimną. Woda zanieczyszczona kąpielą'odprowadza się osobnemi rurami. Sala ogrzewa 
się wodą gorącą.

Pralni w szpitalu tym nie ma.

Drezno.
a) Landtag. Obie izby Landtagu saskiego pomieszczone są w starym pałacu Hr. Briihla 

przy Landhaus-Strasse położonym. Urządzenie wewnętrzne nie przedstawia nic interesującego.
Dwie wielkie sale formy wydłużonych prostąkątów w dwóch przeciwnycn końcach pałacu 

przeznaczone są na sale obrad. Aparat w obu salach to jest ławki, stoły, trybuna, są ruchome
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i wszystkie zastaliśmy porozbierane, zestaw-one rażęm w jedną gromady w ka.żdepJ sali i wszystko 
staranme płótnami poobrywane.

W sfcli posłów ławki są drewniane wyplatane, w sali panów wyścielane. Do każdej z«sał 
obradowych należy kilka pokoi przeznaczonych do obrad komisyi. Wszystko nosi na sobie cechę tym-, 
czasowości, która jednak trwa już dawno. Lecz podobno noszą się z myślą budowania nowego 
specyalne^o pałacu.

Obie sale ogrzane są zwyczajnemi żelaznemi kaloryferami. Wprowadzono tu jednak ule
pszenie przez mieszanie powietrza w kaloryferze ogrzanego z powietrzem świeżem z zewnątrz wziętem. 
Mięszanie to, jak i ilość powietrza wchodzącego do sań, miarkować można przez odpowiednio urzą
dzone klapy. Oprócz kaloryferów znajdują s if ‘ w każdej %ali piece, których zadaniem jest pomagać 
kaloryferem.

Wentylacja odbywa się przez aspirację zwyczajną do kominów, a w części przez piece. 
Oświetlenie sal dzienne przez zwyczajne okna, wieczorne z^ś przez gazowe pająki.

Zwiedziliśmy także nowo budujący się teatr, lecz nie znaleźliśmy tam pod względem ogrza
nia, wentylacyi nio jeśzcze stanowczo postanowionego.

B e r l i n .

a) R eich stag . Z powstaniem nowego niemieckiago cesarstwa i niemieckiego parlamentu 
otworzyła się potrzeba i, odpowiedniej lokalnośęi do obrad tegoż parlamentu.

Dla zaradzenia tej potrzebie ogłoszono konkurs na wybudowanie odpowiedniego gmachu, 
tymczasowo zaś polecono architekcie P. Hietzig przerobić' na ten ceł stary budynek przy Leipziger- 
Strasse położoiff*^

*) W  skutek ogłoszonego konkursu złożono bardzo wiele projektów. Wiele z pomiędzy, nich odznaczało się wyse- 
kiemi zaletamir, szerokiem pojmowania^ zadania pod względem ogólnej kombinaięyi architekt-pnicznej, łatwym, 
prostym i jasnym układem planu, liarmonijnem grupowaniem mas, wytwornością, bogactwem i wykwintnym 
smakiem tak wewnętrznej jak i zewnętrzjfiej architektury, ąle żaden nie wyczerpnął i nie zadowolnił wszystkich 
warunków wynikających z dzisiejszych potrzeb wewnętrznych parlamentów w ogóle, a w szczególności parla
mentu niemieckiego, który zę, względu na ducha narodu, jeg’o charakter i zwyczaje.atnawet odmienny konsty
tucyjny ustrój musi mieć pewne sobie tylko właściwe potrzeby.

Taki rezultat konkursu wywołał bardzo poważna i gruntowną dyskusję w piśmiennictwie nad wewnęlg-zł’ 
nemi potrzebami gmachu parlamentu niemieckiego, nacf formą sali, wzajemnem ustosunkowaniem i rozłożenie!# 
rozmaitych pomocniczych lokalności i t. p.

Wszyscy biorący udział w dyskhsyi zgadzają się n(J to -ze ogłoszony konkurs zaskoczył architektów nie
spodzianie, że żaden z biorących sT^tlo opracowania projektu nie był dostatecznie przy^otowam’’ i (jKmajoniiony 
z zadaniem,'bo przedmiot- nie był dotąd wcale teoretycznie opracowanym, projektujący zapatrując sig na istnie" 
jące aziś w różnych krajach budowle sejmowe, zapożyczali z nich wzory bez dostatecznej krytyki i wniknięcia 
w mieis*ioyve potrzeby i warunki.

Za jedną z przyczyn nie udania się konkursu uwtiżają krytycy wadliwe i niewyczerpująca.iulożenie pro
gramu konkursowego. Układający program ograniczyli się tylko na wymienieniu potrzebnych lokalności — a nie 
dotknęli zupełnie wzajemnego tychże lokalności do siebie stosunku i zależności, nie wykazali potrzeb wewnętrz
nej manipulacyi, nie zwrócili uwagi projektujących na charakter wynikający z konstytucyi pewnych ciał poli
tycznych. które w oliwili obrad zajmować muszą salę — a dla których architekt naprzód obmyśleć musi miejsca 
odpowiednie właśnie do charakteru tychże ciał i do wzajemnego pomiędzy* niemi stosunku.



Układ wewnętrzny tak przerobionego budynku jest następujący:
Główne wejście od Leipziger-Strasse. Z yestibulu na prawo odźwierny, garderoba i lokal 

restauracyjny, na lewo bióra pocztowe i telegraficzne, schody, pokój dla przybywających z interesami

Zarzucają nadto programowi, że żądał pomieszczenia w tymże samym gmachu, pomieszkali dla prezydenta 
.Reichstagu i dla Dyrektorów biór. Połączenie to pod jednym dachem dwóch tak odrębnego charakteru lokalności 
przysporzyć koniecznie musiało trudności i powikłanie, na których obie strony a przedewszystkiem lokalności 
parlamentu koniecznie ucierpieć musiały.

Zastanawiając się nad pojedynczemi częściami gmachu uważają salę posiedzeń jako część najważniejszą, 
najwybitniejszą, nadającą ton i charakter całości i kierującą wszystkiemi pomysłami i kombinacjami architekta 
W  kreśleniu zatem swego projektu architekt przedewszystkiem winien sobie rozwiązać zadanie kształtu i wiel
kości sali, bo od tego cała następna jego kombinacja zależeć musi.

Z istniejących dziś sal parlamentów trzy wyróżniają się zasadnicze kształty :
1. Francuski, mająćy za zasadę półkole przedłużone prostokątem opartym na średnicy tegoż półkola. 

2. Amerykański będący pełnym kołem i 3. Angielski prostokątny. W  Europie dotychczas kształt francuski pół
kolisty wszędzie znalazł zastosowanie. Krytycy niemieccy zapatrując się ze stanowiska ogólnego uważają urzą
dzenie sali Ciała prawodawczego i senatu w Paryżu za wzorowe i pod każdym względem doskonałe. Lecz 
w zastosowaniu do niemieckiego parlamentu jest ono ich zdaniem zupełnie nie odpowiednie. We Francyi 
i w krajach, które kształt francuski dla swych sal sejmowych przyjęły, dwie tylko grupy oddzielne miejsce 
w sali mieś dla siebie muszą t. j. bióro prezydyalne z trybuną i siedzenia dla posłów. W  niemieckim sejmie 
przybywa jeszcze trzecia grupa doniosłego politycznego znaczenia, członków Rady związkowej.

W  tynjiczasowym lokalu parlamentu niemieckiego zadanie pomieszczenia tych trzech grup jest bardzo 
niekorzystnie rozwiązane, bo członkowie Raiły związkowej są bardzo niewygodnie i nieodpowiednio pomieszczeni. 
Bióro prezydyalne rozdziela icb na dwie połowy, a mowrca na trybunie stojącym plecami jest do nich obrócony. 
Konkurenci jedni zapatrzyli się na mury francuskie, drudzy zaś bezmyślnie naśladowali istniejącą tymczasowość 
w Berlinie, i dla tego żaden zadnwalaiająco zadanie nie rozwiązał.

Krytycy wypowiadają zdanie, że najodpowiedniejszą formą dla niemieckiego parlamentu dozwalającą 
rozwiązać wszystkie trudności będzie połączenie form angielskiej 85 amerykańską t. j. zewnętrzny kształt 
sali prostokątny. — Siedzenia zaś wT półśrodkowo ustawione i podzielone na cztery wycinki. — Jeden z wy
cinków przy dłuższej ścianie prostokąta zajęłoby bióro prezydyalne z Trybuną . i miejscem dla stenografów. — 
Wycinek “temu przeciwległy zawierałby siedzenia dla członków Rady związkowej. Pozostałe zaś dwa wycinki 
przeznaczone by były dla deputowanych.

Za takiem urządzeniem sali parlamentu n i e m i e c k i e g o  przemawiają i względy akustyczne. Trybuna 
i stenografowie a szczególniej ci ostatni pomieszczeni byliby prawie w samym środku sali. Głos przemawia
jącego z ‘trybuny wszędzie zarówno Ryłby słyszany i wzajemnie głcfcy posłów z miejsc swych przemawiających, 
lepiej i dokładniej dochodziłyby do stenografów.

PoniewazPtjednak posłjraue po najmiększej części tylko w razie chęci wypowiedzenia swych przekonań 
w mowach dłuższych i wyczerpujących Wychodzą na trybunę, we wszystkich zaś utarczkach parlamentarnych 
zwykli przemawiać we swoich miejsc, a to dla zbytniej odległości od głównej trybuny, niektórzy zatem autorowie 
proponują urządzenie w pośtodku wycinków dla posłów przeznaczonych dwóch mniejszych trybun.

W  dalszym ciągu swoich uwag krytycy zastanawiała się nad pomieufceniem stenografów a z przedsta- 
wionyoh prac konkursowych w id;®  że projektujący zupełnie nie zdawali sobie sprawy i nie pojmowali ważności 
tej kwesty i.

Ciyniiośó stenografów jest podwójna, spisywanie na miejscu w sali Stenograficzne mów w czasie obrad 
Wygłaszanych i następnie tłómaczenie tychże stenograficznych notatek po za obrębem sali. Dwa zatem miejsca 
dla stenografów winny być obmyślane. Jedno w samej sali, drugie na zewnątrz, lecz jak najbjiżej, ęali.

W sali Ifcnografowię pomieszczeni być powinni przed trybuną. Pomieszczenie tp powinno odpowiadać 
następującym warunkom:

1. Przystęp do niego nie powinien być przez salę;
2. Powinno,być od sali oddzielone j  zamknięte,
3. Winno mieć taką formę, by stenografowie swobodniej^poruszać się mogli na prawo lub na lewo, 

stosownie do tego, z której.^trony sali głos przychodzi;
■4. nakoniec zawierać musi w sobie oddzielne miejsce dla przełożonego i to w bezpośredniej blisko- 

,. śęi.pracsającyeh stenografów.
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do posłów i wychodki. Z vestibulu na wprost wchodzi się do obszernego foyer przytykającego bez
pośrednio do sali jjosiedzeń. Po końcach foyer na prawo i lewo są drzwi prowadzące do korytarzy 
otaczających salę. Z korytarzy tych ośm wejść oddzielnych ułatwia wstęp na sale. Z korytarza z lewej 
strony sali wchodzi się do lokalu złożonego z wielkiej sali i mniejszego pokoju, przeznaczonych dla 
stenografów. Z korytarza tylnego przeciwległego foyer wchodzi się do sal przeznaczonych na bióra 
dla prezydenta Reichstagu, kanclerza i prezesa urzędu kanclerskiego. W  korytarzach tych są również 
pomieszczone wychodki obsługujący tę część całego lokalu i .sal dla posiedzeń Bundesrathu. Ta osta
tnia p om szczon a  jest w oficynie z prawej strony i w przedłużeniu prawego korytarza. Do sali tej 
można zajechać wprost przez peron w przyległym dziedzińcu pałacu pruskiej Izby panów.

Na pierwszem piętrze po nad korytarzami otaczającymi salę, są galerje i trybuny rozmai
tego przeznaczenia. W  pawilonie frontowym mieści się kancelarja Reichstagu oraz biblioteka i czy
telnia, w pawilonie przeciwległym oraz na drugiem piętrze pawilonu frontowego, sale przeznaczone 
dla obrad komisyj. Załączony przy niniejszem plan posłużyć może do dokładniejszego zrozumienia 
opisanego rozkładu.

Uzupełnić nam go jeszcze wypada krótkiem opisaniem oświetlenia, ogrzania i wuntylacyi.
Co do oświetlenia. Sala główna 'oświecona w dzień przez szklanny sufit.
Sufit ten nie jest zupełnie płaskim lecz lekko podniesiony w środku na kształt dachu na

miotowego. .Światło przychodź’ przez dach również szklanny. Wiązanie sufitu jest żelazne, 'wiązanie 
zalś dachu drewniane. Każde przęsło między dwiema krokwiami stanowi oddzielną latarnię, złożoną 
z dwóch płaszczyzn mocno do siebie nachylonych i formujących oddzielny daszek, którego grzbiet 
idzie w kierunku krokiew7. Między takiemi dwoma sąsiedniemi latarniami tworzy się rynn^ do odpływu 
wody deszczowej. Sufit szklanny 'klużrący do przepuszczania światła dziennego, służy zarazem i do 
przepuszczania oświetlenia nocnego, gdyż przyrządy oświetlające umieszczone s#Jr na poddaszu po nad 
tymże sufitem.

Oświetlenie nocne gazowe. Sufit szklanny podzielony jest na około 500 pól kwadrato
wych, mających każde około 0'60 metr. w kwadrat. Na każde pole przypada jeden płomień ga
zowy. Ogólna liczba płomieni podzielona jest na 10 części, z których każda tworzy osobną nieroz- 
dzielną całość i umieszczona jest na oddzielnym wózku. Wózek taki opatrzony czterema kołami, 
porusza się po szynach żelaznych. Płomienie na każdym wózku zasilane są gazem doprowadzanym 
oddzielną rurą, połączoną z rurą główną ramieniem ruchomem, dozwalającem pomienionej rurze 
doprowadzającej zmieniać położenie jednocześnie z posuwającym się wózkiem.

Dla zadosyćuczynienia lrnu warunkowi niektórzy K^teą miejsca, dla stenografów zagłębić w podłogę sali 
tak, aby głowa stojąco pracującego stenografa znajdowała się na poziomie głów posłów siedzących w pierwszym 
rzędzie ławek. Zagłębienie takie może ułatwić urządzenie komunikacyi do wchodu i wychodu stenografów po 
poci biórem prezydyalnem. Drugiem mifejscem dla stenografów jest oddzielna sala do iłómaczenia stenograficz
nych notatek, podczas^dy zjyjjkłe 2 stenografów pfhcuje w sali posiedzeń, to jednocześnie 8 do 10 jest zajętych 
głośnem dyktowaniem w sali dla stenografów. Sala ta zatem powinna być obszerną, widną . w bezpośredniej 
jak najbliższej odległości od sali posiedzeń położona. Kórma jej winna być podłużną i zawierać jylę,.okien, wiele 
potrzeba w niej ustawić stołów do praęy, a przy każdym czterech pracujących, to jest 2 stenografów i 2 sekretarzy 

W  bezpośrednim związku ze salą dla stenografów powinny zostawać 1. tak zwana sajiy korrektury, geraie 
posłowie poprawiają mowy swoje ptrzez stenografów spisane, 2. lokalność dla dziennikarz)7 przeznaczona. Kry
tycy sądzą jeszcze, żert-ząd powinien ogłosić drugń.konkurs, który jak]ę.olwiek może jeszczeby wszystkich kwestyj 
wipelnie zadąwalniaja^o nie rozwgz&ł, to przynajmniej odpowiedział tym warunkom, które w pierwszym kon
kursie tak rażąco zaspokojone nie zostały.

Tam gdzie chodzi o stworzenie pomnika narodowego nie należy przyśtępywać do dzieła bez należytego 
przygotowania i wyczerpania wszystkich wątpliwych kwestyj.

Deutsche bauzeitung Jahrgang V I  1872 i Jahrgang V I I  1873.
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Każdy płomień zaopatrzony jest w kinkiet z blaszki mikowej i w daszek rewerberowy 
blaszany. Proces zapalania lamp odbywa się nad częścią pełną nieoszkloną nieruchliwą sufitu i gdy 
wszystkie lampy we wózku są już zapalone, wtedy wózek posuwa się i zajmuje przeznaczone sobie 
miejsce po nad sufitem szklaunym.

Myśl do tego urządzenia wziętą została z podobnegoż zastosowanego do oświetlenia sali 
Ciała prawodawczego w Paryżu.

W entylacya  i ogrzan ie. Ogrzanie sali połączone jest z w entylacją.* Cieple świeże po
wietrze wpychane jest do sali górą przez otwory, umieszczone w wielkiej fasecie sali. Powietrze zaś 
zepsute wychodzi dołem przez otwory po pod siedzeniami w podstawkach stopni schodowych. W i
dzimy tu więl1: system pulsyjny połączony z aspiracyjuym. Powietrze świeże zimne czerpane z ze
wnątrz wpycha się do komory umieszczonej w suterenach po pod salą za pomocą 2cli aparatów 
wiatrakowych, poruszanych machiną parową o sile 6ciu koni. W komorze tej powietrze ogrzewa się 
systemem rur wypełnionych parą wodną. Z komory powietrze przechodzi do kanałów, do których 
wprowadza się również i powietrze zimne, dla mnszania i miarkowania stopnia jego temperatury. 
Tak ogrzane powietrze ulegając parciu wywieranemu przez machiny, podnosi się do góry i wpycha 
do sali, jak to wyżej powiedziano. Przestrzeń pod podłogą sali połączona z samą salą otworami 
w podstawkach stopni schodowych po pod siedzeniami, komunikuje z inną komorą, w której końcu 
zbudowany jest wielki obszerny i wysoki komin. W kominie umieszczony piec żelazny mocno ogrze
wany powoduje silny ruch i ciąg powietrza w komorze a przez to samo wyciąga powietrze z pod 
podłogi i z dolnych warstw samej sali. W miejsce wyciągniętego powietrza zepsutego wstępuje po
wietrze świeże i ciepłe z warstw górnych i tworzy się tym sposobem ciągły ruch powietrza z góry 
na dół. System ten jak widzimy jest bardzo zbliżonym do systemu Dra Bóhma a ma tę zaletę, że 
jest daleko mniej skomplikowanym i o wiele tańszym, gdyż koszt całego urządzenia wynosił 25.000 
talarów a jak nas objaśniono jest zupełnie wystarczającym. Sala posiedzeń Rady związkowej 
ogrzana jest wodą gorącą (Warmwasserheizung a wentylowana sposobem zwyczajnym przez otwory 
do kominów.

Inne części gmachu ogrzane są bądź zwyczajnemi kafłowemi piecami, bądź też kaloryfe
rami. Urządzenie całego lokalu choć tymczasowe est bardzo wytworne. Siedzenia posłów wyścielane. 
Podłoga cała nie tylko w sali, lecz i w korytarzach wyłożona dywanami. Ściany sali i wszystkich 
pokoi wybito płótnem malowauem.

Wszystkie krzesła, stoły, czy to w biórach czy salach dla komisyi przeznaczonych, czy 
też w gabinetach kanclerza i prezesa izby, lub też uawet w lokalu przeznaczonym na restauracyę, 
są podług danych przez architekta rysunków wykonane.

P ałac p ru sk iego  Sejm u. Po opisaniu pałacu Reichstagu nie wiele da się szczególnego 
powiedzieć o pałacu pruskiego Sejmu. Nie jest on także umyślnie na ten cel budowanym, lecz prze
robionym. Sala posiedzeń jak w poprzednim z dziedzińca przerobiona ma formę prostokątną. Przy 
jednej z dłuższych ścian prostokątu jest bióro prezydującego i trybuna. Siedzenia posłów podobnie 
jak w Reichstagu rozchodzą się w promienie. Po nad prezydyum i z dwóch boków sali są galerye. 
W ejścia główne dla posłów są po obu stronach bióra prezydyalnego. Z tyłu zaś po za ostatnim 
rzędem siedzeń, troje drzwi prowadzą do biór i sal komisyjnych. Sala ma ściany gładkie malowane 
kolorami ciem ®m i w rożne komportymeuta i fiiuugi.

Ogólne urządzenie muiej wytworne niż w Reichstagu, ale gustowne i wygodne.
Sala posiedzeń oświetlona w dzień z góry przez szklanny sufit, w nocy zaś pająkami 

i lampami gazowemi, które zapalają się równocześnie prądem elektromagnetycznym.
Ogrzanie i wentylacya jak w Reichstagu, z tą jednak różnicą, że powietrze świeże ogrzane 

wprowadzone jest dołem przez otwory po pod siedzeniami posłów, powietrze zaś zepsute uchodzi
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przez otwory w suficie po nad pająkami i ztamtąd kanałami wprowadzone jest w komin, w którym 
się aspiruje.

Przy zwiedzaniu obu gmachów parlamentów towarzyszył nam p. Gorgolewski królewsk: 
architekt, asystent przy akademii budowniczej w Berlinie. Tenże pan Gorgolewski zalecił nam zw ie
dzenie nowo wybudowauego a nawet jeszcze niezupełnie skończonego w i e l k i e g o  w i ę z i e n i a  
w P l o t z e n s e e  p o d  B e r l i n e m ,  gdzie nam towarzyszył a nawet wstęp ułatwił. Gmach ogro
mnych rozmiarów, mieszczący w ch"Tili, gdyśmy go zwiedzali przeszło 800 więźniów; pomimo swego 
przeznaczenia zewnętrznie dosyć przyjemnie dla oka się przedstawia i nie budzi owej grozy, jaką 
zwykle sprawiają więzienia a do której oczy nasze już nawykły,

Cały murowany z cegły czerwonej i fugowanej cementem bez tynku. Gzymsy również 
z cegły czerwonej modelowej. Dach przykryty łupkiem. Chodniki w około budynku i ścieki wykła
dane cegłą twardą, zwaną klinką (odpowiada naszej zendrówce lej klasy). Na szczególną uwagę 
zasługuje część gmachu, przeznabżona na pomieszczenie więźniów, skazanych na odsiedzenie swej 
kary w odosobnieniu.

Część ta gmachu dwupiętrowa podzielona jest w środku korytarzem, przez parter i dno
piętra wysokim. W końcu korytarza umieszczone schody żelazne, komunikują w krużganki idące
wzdłuż ścian korytarza po obu jego stronach. Z krużganków tych, także żelaznych, wchodzi się do 
cel pojedynczych. Przez to urządzenie dozór i obsługa są ułatwione, gdyż jeden dozorca wszystkie 
trzy piętra, razem około 60 cel dozoruje i obsługuje. Każda cela ma około 2ch metrów szerokości 
i SA długości. W ścianie węższej naprzeciwko drzwi Jest okno mające około 0'80 metrów w kwa
drat opatrzone kratami. Przy jednej ze ścian dłuższych łóżko żelazne z mateńatem, przytwierdzone 
do muru na hakach zawiasowych, może być złożone, podniesione i na ścianie zawieszone. Tym
sposobem więzień zyskuje wolne miejsce do swobodnego ruchu. Naprzeciw łóżka stolik nieruchomy,
obok niego szafeczka do muru przytwierdzona i jeden stołek drewniany. W  rogu celi jest water- 
closet czyszp^óny wodą i tak urządzony, że przy usiądzeniu klapa s4ę odmyka a woda w dostate
cznej ilości wchodząc wymywa i unosi ze sobą nieczystości. Drzwi mocne dębowe, otwierające się 
na zewnątrz zamykają celę, przez mały zaś w nich otwór okrągły najwięcej 2 całe średnicy mający, 
dozorca może w każdej chwili śledzić zachowanie się więźnia. W celi znajduje się nadto płomień 
gazowy, otwierany i zamykany z korytarza i rękojeść do dzwonka ogólnego na korytarzu na przy
padek, gdyby więzień czegoś szczególnie zapotrzebował.

Cały gmach ogrzany wodą, parą wodną lub ciepłem powietrzem wpychanem machiną 
parową. W entylacje przez otwory w murac-h zamknięte klapą.

Schody wszystkie kamienne.
Lazaret pomieszczony w oddzielnym budynku, nie przedstawia żadnych szczególnych urzą

dzeń. Korytarze ogrzewa się wodą, sale zaś ciepłem powietrzem, wpędzonem przez otwory w murze 
w wysokości jednego metra od podłogi. Otwory są przysłonięte grubem płótnem.

Kuchnia zajmuje oddzielny budynek parterowy. Kilkanaście kotłów miedzianych niebie- 
lonyoh do gotowania jedzenia ogrzewa się parą. Para do gotowania doprowadza się rurą od kotła
parowego obok umieszczonego. Para zaś powstająca z gotującej się potrawy odchodzi inną rurą
do wielkiego wspólnego komina.

Podłoga wyłożona cegłami klinkami na kant fugowana cementem.
Ścieki przykryte żelaznemi nakrywkami.
Pralnia zajmuje również oddzielny budynek parterowy. W  środku sień, z lewej strony 

właściwa pralnia, z prawej suszarnia i magiel.
Pralnia właściwa składa się z dwóch kadz; do moczenia, z dwóch kotłów do gotowania

i z ośmiu kadzi czyli balii drewniauych do ręcznego prania bielizny. 2 centryfugi poruszane parą
służą do wyciskania.
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Suszarnia zajmuje merwszą z dwóch izb z prawej strony sieni. Izba ta podzielona na 
dwie części. Część tylna zamknięta stanowi właściwą komorę, w której są umieszczone ruchome 
wieszadła w formie szuflad pionowych. W  drugiej izbie jest magiel zwyczajny, siłą rąk ludzkich 
poruszany i stoły do składania bielizny. Cały układ obsłużony jest przez małą machinkę parową, 
i dwa kotły parowe.

Bank królewski. Wspomniany wyżej p. Gorgolewski nie mogąc sam towarzyszyć nam 
w dalszych wycieczkach, udzielił nam łaskawie rekomendacyi do p. Hin arehitekty Królewskiego, 
kierującego budową gmachu Banku królewskiego. Pan Hin z całą uprzejmością pokazał plany bu
dowli, udzielił wszelkich objaśnień i pokazał na miejscu nie tylko budującą się obecnie część gma
chu, ale część już wykończoną i do użytku oddaną.

Nie mogąc się wdawać w opisanie wewnętrznego rozkładu i urządzenia, bo to nawet nie 
m ogłoby być ani dokładnem ani dosyć jasnem bez możności objaśnienia i uzupełnienia go rysunkami, 
ograniczymy się jedynie na kilku uwagach ogólnych.

Budynek dwupiętrowy ma front na 3 ulice. Zbudowany cały od fundamentów aż pod 
dach z cegły palonej na wapno hydrauliczne a raczej na wapno zwyczajne, hydraulizowane dodat
kiem J cementu. Zewnętrzna strona gmachu wyłożona cegłą szlifowaną i fugowauą cementem. 
Gzymsy, kolumny i ozdoby okienne z kamienia. Wszystkie sale i korytarze na wszystkich pię
trach sklepione. Sklepienia tak płaskie jak i łukowate wykonane z cegły pełnej, lecz tak lekkiej, 
że cegła wymiarów zwyczajnych waży zaledwie J^wagi cegły pełnej zwykłej. Korytarze i sale do 
użytku publicznego przeznaczone wyłożone są tafelkami kolorowemi i w deseń wypalonemi z gliny. 
Wszystkie te gatunki cegieł pochodzą z fabryk szląskicli.

Konstrukc.ya wszelka wykonana ze starannością i dokładnością wzorową, godną naślado
wania i odpowiadająca w zupełności rodzajowi budowy mającej przetrwać długie lata.

Cały gmach ogrzany wodą (Warmwasserheizung).-' Wentylacya zwyczajna przez otwory 
w murach. Sposób budowania odkrytą cegłą od zewnątrz jest bardzo upowszechnionym w Prusach. 
Zastosowanym on bywa szczególnie do budynków użytku publicznego, gdyż doświadczenie przekonało, 
iż jest najodpowiedniejszym dla klimatu. Używanym on był jeszcze przez Krzyżaków, których bu
dowle do dnia dzisiejszego przetrwały w jak najlepszym stanie. Przystęp do sal parlamentu nie
mieckiego i Sejmu pruskiego ułatwił nam z wszelką gotowością i uprzejmością c. k. radca ambasady 
w Berlinie pan baron Miinch, obecnie c,. k. minister pełnomocny w Atenach.

Bruksela.

Wszystkie doświadczenia jakie zebraliśmy w Brukseli, zawdzięczamy rzadkiej uprzej
mości JE. hrabiego Bogusława Chotka, ambasadora austryackiego w Belgii, który raczył nam 
osobiście towarzyszyć przy zwiedzaniu pałacu parlamentu i pałacu sprawiedliwości nowro budują
cego się.

a) P a ł a c  p a r l a m e n t u .  Pałac ten mieści się w zabudowaniach zwanych P a l a i s  
de  N a t i o n  i położonych przy ulicy de la Loi. Pałac teu wybudowany był w końcu 1S. wieku 
(1779— 1783) przez architektę Guimard i mieścił w sobie Radę Brabantu. W czasie panowania 
francuskiego były w nim sądy. W  r. 1820 przerobionym został dla pomieszczenia stanów jenerał-
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nych. Od r. zaś 1831 mieści w sobie obie Izby parlamentu belgijskiego. Na dole wspaniały przy- 
sionek, formy bardzo wydłużonego prostokąta oz,dobiony jest 6ma posągami z białego marmuru, 
przedstawiającymi znakomitych mężów z historyi Flandryi i 4ma posągami gipsowymi alegorycznymi 
przedstawiającymi cztery zasadnicze wolność' konstytucyi belgijskiej.

Po dwu końcach przysionka bardzo piękne marmurowe schody prowadzą na lsze piętro, 
z lewej strony do sali senatu, z prawej zaś do sali posłów.

Sala Seuatu formy półcerklastej przedłużonej prostokątem, zbudowaną jest w stylu Lu
dwika XVI.

Pióro prezydenta umieszczone jest przy ścianie płaskiej naprzeciw półcerkla. Przed 
biórem trybuna, przypada mniej więcej w środku półcerkla. Fotele dia senatorów ustawione rzędami 
półkulistemi, przedzielone przejściami w kierunku promieni. Nad biórem prezydenta obraz alego
ryczny, przedstawiający Peigię otoezonąp 9ma prowincyami. Po obu zaś stronach obrazu otwarte są 
loże dla dziennikarzy. W ścianach krótszych prostokątnej części sali są wejścia a po nad niemi 
z prawej strony loża królewska, z lewej zaś loża Ciała dyplomatycznego. W około zaś sali części 
jej półcerklastej po za siedzeniami senatorów i wysoko podniesionej ciągnie się piękna kolumuada 
koryntska a po za nią galerye dla publiczności.

Gładka ściana pod kolumnami ozdobiona jest 15 obrazami sławneg* malarza belgijskiego 
Galeait, przedstawiającymi sławnych ludzi z historyi Niderlandów. Sufit sklepiony formy eliptycznej 
bardzo zniżonej, ozdobiony w kasetony mocno złocone. W ogóle sala jest pięknych proporcyj a r 
chitektury wytwornej i wykwintnego gustu. Lecz za to wcale tego powiedzieć nie możua o saii 
Izby poselskiej. Ma ona tę samą formę, co i sala senatu, choć znaczne od niej większa. Pióro 
prezydenta, trybuna i siedzenia posłów jak w sali senatu. Loża królewska i dyplomatyczna źle 
i niewygodnie umieszczone odpowiednio swemu przeznaczeniu.

Sale otaczają dwa vzę,dy kolumn jedue na drugich —  kolumny dolne niesmacznie przecięte w pół 
wysokości gaieryą przeznaczoną dla publiczności. Sala bezproporcyonalnie wraoka a sklepienie prawie 
półcerklaste w drobne kasetony jeszcze bardziej wysokość sali powiększa.

.•ujuałość bez złoceń i malowań żadnych, lecz pozostawiona bipdo sprawia nieprzyjemne wra
żeniu —  jakby wielkiej rajtszuli —  przytem ; jbk nam mówiono jest bardzo nieakustyczua i w ogóle 
niewjjgt)clna.

Obie sale oświetlone są z góry; ogrzane wodą a wentylowąne przez otwory w suficie. 
Wieczorem oświetlone lampami gazowemi.

Urządzenie wszystkich przyległości obu sal, jest bardzo -wjfgodue pełne elegancyi i dobrego 
smaku. Niektóre zaś z sal jak gabinety obu prezesów, czytelnia dla posłów i inne oznaczają się wy
sokim gustem i wytwomem urządzeniem. Lokałności te jednak okazały się za szczupłe odpowiednio 
do dzisiejszych potrzeb i wymagały powiększenia. W tym też celu w dziedzińcach pałacu dobudowują 
dwa pawilony w których pomieścić się mają bióra i sale posiedzeń dla różnych komisyj. Pawilony te 
naturalnie mieć będą bezpośrednią komuuikacyę z łokaluościami odpowiedniemu Senatu i Izby poselskiej.

Pyłoby bardzo pożytecznem dla budowy przyszłego gmachu sejmowego we Lwęwie, gdyby 
Wydział krajowy miał do dyspozycyi architekta kierującego budową, plany pałacu parlamentu tak bu
dowli istniejących jak i nowo wznoszonych. Plany te możnaby dostać przez pośrednictwo JE. lir. Chotka, 
który przyrzekł już pod tym względem swoją pomoc.

b) P a ł a c  s p r a w i e d l i w o ś c i .  P. Architekt Poclaert, autor projektu i głównie kierujący 
robotami, pokazał nam łaskawie i objaśnił główniejsze plany i rysunki gmachu i następnie osobiście 
oprowadzał uas i objaśnił ważniejsze części budowy na miejscu. Ginach ten będzie bez zaprzeczenia 
należał do największych i najobszerniejszych w Europie.
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Architekt nieograniczony żadnemu względami puścił wodze fantazyi i stworzył budynek 
imponujący wielkością i masami a rozmiarów niepodobnych. Powierzchnia zajęta przez budynek wraz. 
z przyległościami zewnętrznemi i wewnętrznymi dziedzińcami wynosić będzie blisko 4 hektary, czyli 
8 morgów.

• Czy piękność gmachu pójdzie w parze z jego wiclkośc-uf*twuhio dzi.ś przewidzieć. Model 
gipsowy, który oglądaliśmy wiele pod tym względem pozóbtńwia do życzenia, a nawet sam autor pro
jektu nie jest jeszcze zupełnie z dotychczasowych studyów zadowolniony i sam przyznał, że wiele jeszcze 
części i szczegułów a nawet mas (jak wielka kopuhjj" musi uledz zmianom.

Nie mogąc dołączyć planów wstrzymać się musimy od opisów choćby nawet najpobie- 
żniejszycli. Żeby dać jednak wyobrażenie o wielkości budynku nadmienimy kilka rozmiarów. I tak 
główne wejście do gmachu mieć będzie 10 metnów szerokości i około 20 metrów wysokości. Wielka 
sala des pas perdus w formie krzyża greckiego. Środek krzyża jeden bok 20 metrów a wysokość tej 
sali od podłogi pod podniebienie sklepienia kopuły 80 metrów. Zatem tej wysokości prawie co kopuła 
Ś. Piotra w Rrzymie. Budynek stoi na pochyłości *gńry, u stóp której zbudowany będzie wielki piadfj 
z placu tego po schodach wewnętrznych idących w jednym kierunku dostać się będzie można do 
tejże sali des pas perdus przechodząc wysokość 40 metrów —  zatem wierzch kopuły będzie podnie
siony po nad plac nar blisko 130 metrów. Konstrukcja budynku bardzo ■ staranna przypomina ojve 
wielkie budowle rzymskie, których ruiny dziś jęązcze podziwiamy. Stosy kamieni różnej natury i wiel
kości piętrzą się jedne na drugich twąrząa olbrzymie filary., kolumny o średnicy ^j/a metra bądź z ka
mienuj bąęlź z (jegły murowanej i 12 do 15 metrów wysojpe noszą na sobie gzymsy z monolitów ma
jących 6 do 8 metrów kubiczuych objętości. Samem drzewem użytem na rusztowanie możnaby 
kilka morgów lasu zapełnić.;,...

Koszt ogólny wynosić ma podług zdania arehitekty około 36 milionów franków, —  ale 
przypuścić można, że dobrze będzie, je&óli tylko podwójna suma* na wykończenie wystarczy. I czy na
wet kiedy skończona, będzie ta agiomeraeya murów, przysionków,; wfcstibulów, sieni,-Schodów, ganków, 
krużganków, kolumn itd. itd. mających obsłużyć tylko 4 sale ̂ yłoiige i kilkadziesiąt zaledwie pokoi prze
znaczonych na bióra?

c )  S z p i t a l  św. Jana.  Przejdźmy z tych ogrmflów odznaczającycjj się przedewszystkiem 
niezem nieumiarkowaną i wszechstronną rozrzutnością, do budynków bardzo skromnych, w których 
jednak nie ma kącika napróżno i bez *użytku pozostawionego, bez którego harmonijna całolfl budowli 
nadwerężonąby być musiała. Budynkiem tym jest szpital św. Jana p ołR ogy p i®  bulwarze Botanicznym 
naprzeciwko botanicznego igrodu.

Przf^z piękną i obszerną bramę, w której na jednej ze ścian jest wykuty z kamienia cały 
plan szpitalu, wchodzi się na obszerny dziedziniec kwadratowy otoczony da koła portykiem, ułatwia
jącym  komunikację do wszystkich czyści budynku. YVj JBjjębi dziedzińca naprzeciwko bramy znajduje 
się. kaplica. W  lewym pawilonie od strony ulicy PJlehero jest druga brama służąca za właściwe 
wejście dla chorych. Z jednej strony bramy tej jest sała przyjęcia, kanąelarya i pokój dla lekarza 
dziennego, z drugiej zaś strony apteka wraz z iabOratOTyuin i magazynem podręcznym. W  prawem 
skrzydle mieszczą się kuchnie, magazyny Jrówniciżywnośęi, materyałów aptecznych, bielizny i. t. p 
Na piętrze są mieszkania dla urzędników zakładu, tudzież pokoje dla chorych oddzielnie płacących. 
Z dwóch stron kaplicy są wejścia do wjfcściwego szpitalu, z jednej strony dla kobiet z drugiej strony 
dla mężpzyzn. Każdy oddziel składa się z czterech oddzielnych pawilonów, połączonych korytarzem. 
W  każdym pawilonie dwie sale, jedna na parterze druga na piętrze, każda na 25 łóżek.

Sale oświecone dwoma rzędami okien w ścianach dłuższych sali. W końcu każdej sali 
są oddzielne łazienki, wychodki i pokoik dla dozorczyni lub dozorcy sali. W środku umieszczony piec
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żelazny płaszczowy, otoczony kratką żelazną, ogrzewa salę. Wentylacya zwyczajna przez kanały w ma
rach. Pale .są, tak obszerne, że ua każde łóżko przypada, około 1500 stóp Lubieżnych powietrza.

Z tyłu poza kaplicą są dwie wielkie sale, jedna na parterże druga na piętrze, przeznaczone 
dó' przechadzki dla rekonwalescentów.

Sale t.pyjtf wspólne dla kobiet i mężczyzn i komunikują też bezpośrednio z obu oddziałami.

W skrzydle lewem oddzielne schody prowadzania 1. piętro do oddziału położniczego, który 
zajmuje Lilka sal. Oddział ten nie przedstawia żadnych specjalnych urządzeń. Dlatego też jmzyjmują 
tam tylko taicie kobiety, które dłużej nad godzin parę do stanowczej chwili rozwiązania nie mają. Na 
szczególną uwagę zasługuje magazyn bielizny. Jest to ogromna sala w około ścian której ustawione 
są szafy piętrowre. Wysokość Szafy jest taką tylko jak kobieta średniego wzrostu może ręką sięgnijmy- 
bez pomocy żadnycli schodków i podstawek. Galerya w około szaf idąca ułatwia przystęp do -szaf 
.wyższych. Szafy są bez drzwi, lecz zasłonięte białemi firankami. Każdy rodzaj bielizny ma swoją 
oddzielną szafęfWNjflto są szafy oddzielne dla bielizny męskiej i kobiecej, jak również do użytku sal 
wspólnych i pokoi dla oddzielnie płacących czyli 1 klasy. Na środku sali wielkie stoły służą do 
składania i porządkowania bielizny przychodzącej z pralni. Pralnia mieśoi się w oddzielnym budynku 
w jednym z dziedzińców' tylnych. Urządzenie jej zwyczajne do rófznego prania. Jedynie tylko kadź do 
płuczenia bielizny ogrzewana parą. Zresztą nie ma żadnych przyrządów moShUnicznych.

W  gmachu szpitMi mieści się również piekarnia zaopatrująca w clileb nietylko wszystkie 
szpitale w Brukseli ale nadto wszystkie instytucje dobroczynne. Cztery wielkie piece piętrowe dwa 
po dwa są w nieustannym ruchu. Przyrząd mechaniczny do wyrabiania ciasta poruszany jest ma
chiną parową.

Cąły zakład w ogóle odznaczą się -wykwintną czystością i porządkiem.

cl) N o w a  G i e ł d a .  Korzystając z slokomeudaeyi hr. Chodka, zwiedziliśmy nową Giełdę. 
W  nieobeendSti p. Suys auckitekty, zastąpił go i z całą uprzejmością udzielił wszelkich na miejscu 
objaśnień p. Mosea inżynier i piujewszy inspektor budowy.

Nowa Giełda, zbudowana w .stylu nowożytnym francuskim, według projektów wspomnia
nego wyżej p. Suys ałchitekty, owartajj została w rolcu 1874.

Przjbc piękny perystyl, wsparty na wspaniałych monolitowych marmurowych kolumnach,
wchodzi się do przysiouka, w którym z lewej strony znajduje się pokój dla odźwiernego, z prawej
garderoba. Z yestibulu wprost wchodzi sil cło tóeSulj sali giełdowej, majlftej formę krzyża łnviń- 
ski&jtfr 4.1 metrów długiego i 37 Szerokiego.

28 kolumn stmkowauyeh z kapitelami ktćrynckimi z białego marmuru dźwiga, sklepienie 
główne, a na pnzaęiępiu krzyża wznosi Jię Łppuła mająca 45 metrów wysokości liezą£ od podłogi aż 
do podniebienia Jata rui. W  cztćreeli kątach Bnaadzy ra.m-itmiami krzyża ujsafitery sJjBny. z których 
dwa przeznlłzone są dla, agentów handlowycli i kortyerów zbożowych. Oprócz tsgo ua dole jest je 
szcze bufet, oraz bióra pocztowo i telegraficzne.

Ze strony przeciwległej perystelowi oddzielne wejście prowlulzi do apartamentów7 1 piętra
przeznaczonych dla izby handlowej i dla klubu kupieckiego. W  iokalnościadi klubu zasługuje na uwagę
wielka sala balowaa. mająca, 3.4 metrów długości a 9 szerokości. Do apartamentów tych prowadzą 
dwoje «&hoclów marmurowych. Posadzka sali giełdowej i .głównego yestibulu wyłożona jest mozaiką.

"Sala giełdowa wraz z jB Blepośeiaini ogrzana jest zwyczajnymi kaloryferami., umieszczo
nymi w suterenach. Syd.em mieszania powietrza, ogrzanego w kaloryferze z powietrzem zimnem, 
znajduje i tu zastosowanie.
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Oświetleni^*dzienne sali, uskutecznia się przez wielkie okna, umieszczone w końcaeL krót
szych ramion krzyża i w kopule; wieczorne zaś przez tak zwane lustra amerykańskie. Są to wielkie 
rewerbery metalowe, formy parabolicznej, umieszczone w odpowiednich wklęśnięciach sufitu, w ogni
skach zaś ich ustawiona wiązka płomieni gazowych, rzuca bardzo silne światło na cafe przestrzeń. 
Płomienia gazowe zapalają się iskrą elektryczną.

Gmach odzuacza’*'feię piękną i staranną budową i doskonaleni wykończeniem. Mury wszy
stkie budowane na zaprawę hydrauliczną. Wiązanie dachowe żelazne.

e) Ł a z i e n k i  i p r a l n i e .  Korzystając z wolnego czasu zwiedziliśmy zakład łazienek 
i  pralni publicznej, położonej przy zbiegu ulic Tanneurs et du Lavoir.

Zakjad ten wybudowany został przed dwudziestu laty przez towarzystwo akcyjne. Akcye 
przynosiły 4"/0 gwarantowany przez munieypalność miasta Brukseli. Gwarancya ta była konieczną 
gdyż zakład w celach humanitarnych dawał kąpiele po penach nadzwyczaj ruskich, ho wynoszących, 
zaledwie za kąpiel 1. klasy 50 centymów ^20 ct. w. a.), a za kąpiel 2. klasy 25- centymów i lOmt.  
w. a.). W pierwszych też paru latach munieypalność musjąła dopłacać akcyonaryuszom gwarantowany 
procent, gdyż dochody na to nie wystarczały. W  następnych jednak latach zakład tak się rozwinął, 
że dziś daje przecięciowo dziennie przeszło 450 kąpieli, pomimo, że o#l lat parę cena kąpieli z po
wodu podniebienia się cen w oggle, podniesioną być musiała na 60 i 30 centymów, czyli na LBji 24 ct. w. a.

O ile łazienki doskonale się opłacają, o tyle pralnie £uL§ przyniosły odpowiednich korzyści 
i dla tego towarzystwo widziało się zmuszonem tę cześć zakładu zwinąć. Zwiedzając zakład, zasta
liśmy właśnie robotników pracujących nad przerobieniem pralni na łazienki. Urządzenie łazienek jest 
nadzwyczaj proste, a odznacza się jedynie doskonałym porządkiem i czystością w utrzymaniu i pro
wadzeniu zakładu, którym kieruje pani de Bounier dyrektorka, Kasa wspólna dla obu oddziałów; na 
każdym z oddziałów z jecłuej śtrouy korytarza są wauuy dła mężczyzn, z drugiej strony dla kobiet. 
Przepisy wewnętrzne uie dopuszczają pod żadnym warunkiem do jednej łazienki clrocby z dwiema 
wannami —  wchodzić dwom osobom różnej płci

P a r y  ż .

a) Pałac ciała prawodawczego. Sposobność obejrzenia pałacu ciała prawodawczego w Pa
ryżu i sali posiedzeń zgromadzenia narodowego w W ersalu, zawdzięczamy ujmującej uprzejmości 
i grzecznoSęi p. Jolly, architekty Zgromadzenia narodowego, do którego wstęp i poznanie się ułatwił 
nam listownie p. Ludwik Wołowski, deputowany miasta Paryża.

Pan Jolly nietyłko, że pokazał nam wszystko na miejscu, ale uadto udzielił bardzo wiele 
ważnych, ciekawych a na długoletniem doświadczeniu opartych uwag i spostrzeżeń'''').

*) Pan Jolly pokazał nam nadto z caią uprzejmością i zalecił monografie wielu Ważniejszych w Europie pałaców
na parlamenta przeznaczonych, a mi ano wi cip i

1. Chambre de Deputes a Paris par Mr. Jolly, cliez Pauteur;
2. Pala.is d’Luxenbourg par Mr. de GisorS,- ehez Plous Freres-Poua;
3. The Pałace of Westminster Warrington et Gomp. 23 Gorrick street London;
4. Palacio del’ Congreso de los Deputados par Agnado impsessor di Camara de S. M. su real Casa Madrit.
Nadto pokazał nam kopie projektu przekształcenia pałacu Monte Citorio w Rzymie na użytek parlamentu

włoskiego.
Pod względem zaś went.ylacyi i ogrzewania zalecił dzieło: Manuel pratiąue de (fchauffage et yentilation 

par Mr. le generał Morin cliez Hachette Paris.
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Budynek ciała prawodawczego w stylu Reuaissanęe włoskim (fącyata główna od strony 
Sekwany w stylu greckim) zbudowany był za pierwszego cesarstwa specjalnie dla ciała prawoda
wczego. W  późniejszych jednak czasach, sala posiedzeń okazała się zacinała i za panowania Ludwika 
Filipa została przerobiona i powiększoną tak, by mogła pomieścić do 450 deputowanych.

W stanie tym pozostała, aż do końca ostatniej wojny., prusko-francuskiej.,)fGdy po skoń
czonej wojnie ...zwołaiieni zostało Zgroinadznnie narodowe, p. Jolly otrzymał polecenie przerobienia 
wewnętrznego urządzenia sali na pomieszczenie 700 deputowanych. W takim stanie znaleźliśmy ją 
obecnie. Ma ona formę pófcerklastą, przedłużoną prostokątem. Przy długiej ścianie prostokąta na
przeciwko półcerkla, jest bióro prężydnjącego, na przodzie trybuna-1 siecłzehia dla posłów w amfiteatr 
podnoszą Wę az do niuru obwodowego sali. Z tyłu po za Siedzeniami poslfew s% trylJuhy rozmaitego 
przeznaczenia i gaierye dla publiczności. Piękna kolumnada w stylu Renaissance włoskim podp:era 
trybuny i gaierye. Po nad gzómsem wysoka fffeętła bogato malowana i złocona stanowi przejecie do 
płaskiego szkiannego śuhtu. Dzienne zatem światło przychodzi góry.

Po obu stronach bióra prezydyalnego wielkie bogato ozdobione drzwi służą na wejście dla 
prezydującego i posłów i komunikują bezpośrednio z obszernym i pięknym weętibnłem głównym. 
Ławki dla posłów dziś istniejące są wąskie, ciasne i niewygodną i nie mogą nawet byp inne, skoro 
sale przeznaczone pierwotnie na 45*0 osób, mieścić obecnie mus®) osób 700.

Oświetlenie nocne sali jest gazowe i umieszczone całkowicie po nad szklarpnym sufitem. 
System jest zupełnie podobnym do opisanego wyżej w sali reichstagu niemieckiego w Berlinie i słu
żył temu ostatniemu za model. Różnica tylko zachodzi w tern, że gdy w Berlinie każda lampa ma 
swój rewerber oddzielny do odrzucania światła na dół, tutaj po zapaleniu lamp> i wprowadzenia ich 
na właśfciwe miejsca, cała przestrzeń uakrywa się-^a pom ocą. przyrządu mechanicznego jednym wiel
kim metalowym rewerberem, złożonym z pojedynczych caęści.

Wiązanie śufitu i dachu jnsfżblazne.
Sala ogrzana jest prze^'zwyczajne kaloryfery. Ciepłe powietrz^ wprowadźb, się przez otwory 

w facecie sali, a zatem górą. I tu również zastosowano 'System mieszania powietrza ogrżaire'gi> w ka
loryferze z powietrzem śwfeż$m.

Wentylacya oparta na aspiracyi, wyciąga powietrze zepsute dołem otworami w podłudze 
po pod siedzeniami posłów. Przyrządów mechanicznych nie ma żadnych.

b) Sala zgromadzenia narodowego w Wersalu.
Gdy zgromadzenie N arodowe zebrane w Bordeaux uchwaliło przenieś#. się nie do Paryża,

lecz do Wersalu otrzymał p. Jolly polecenie do odpowiednego urządzenia sali teatru w óamku Wer
salskim. Z zadania tego p. Jolly wywiązał się jak tylko mógł najlepiej.

Sufit rozebrał i zastąpił go szklannym dla wpuszczania światła z góry. Sceno od auclyto- 
ryum oddzielił lekkiem przepierzeniem obitem płótnem. Zajmując loże piarterowe, parter, orkiestrę
i część sceny, ustawił ławki z pnilpńtami na 750 osób. Przestrzeń ta wygodnie pomieścić mogła naj
wyżej 400 osób, ztąd można wnosić o obszerności pojedyńczych miejsc.

Najtrudniejszem zadaniem było ogrzanie, gdyż chodziło nietylko o ogrzanie samej sali. lecz 
ogrzanie całej przestrzeni zamkniętej zewnętrznemi murami a zawierającej salę. korytarze, scenę w
całej jej wysokości oraz pirzestrzeń pod salą i nad salą razem około 70.000 metrów kubicznych.

Do ogrzania użył 2 kaloryfery, które czerpią ‘ powietrze nie z zewnątrz jak to zwykle 
bywa. lecz z samej przestrzeni ogrzać się mającej._ Przy rozprowadzeniu powietrza ogrzanego zasto
sował system mięszania z pjowietrzem nieogrzanem, które również czerpie z tej samej pwzestfzeni.

Tym sposobem doszedł do tego, że cała ta masa piowietrza tak w warstwach najniższych
pod salą jak i w naj wyższych po uacł salą i na scenie jest wszędzie jednakową.
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Nocne oświetlenie jest gażowe; 8 wielkich pająków zapala się praw ic jednocześnie bo 
w przeciągu niespełna pół' minuty za pomocą elektrycznego prądu.

t)  Nowa wielka opera. Sala nowej wielkiej operj- pod względem ogrzania i deutylacyi 
pozostała bardzo w tyle za operą wiedeńską.

Nie zastosowano fkm wcale nowych ulepszeń. Ogrzewań?!' jest w ćzcśei zwyczajnymi kalo
ryferami w pofeczeidu z systemem mięszania powietrza, w części zds (jak scena) .ogrzana jćSt wodą. 

Komitet budowy nie chciał mieć w gmachu opery machiny parowej.
Sala wentylow;ić.. się będzie przę^ aspiracje do wielkiego komina umieszczonego po nad 

żyrandolem oraz przez otwory w wielkiej facecie wyprowadzającą gorące powietr® na poddasze 
a ztamtąd na zewnątrz sali. jPod względem wewnętrznęge urządzenia, wygody przestrzeni, bogactwa 
a nawet przepychu efektów perspektywicznych, jednem słowem wspaniałości i piękna jest bez zaprze
czenia arcydziełem, którem żaden z istniejących teatrów w Europie nawet porównać się nie da.

Monachium.
Lokal przeznaczony na posiedzenie obu izb parlamentu bawarskiego pod wszystkimi 

względami uie zasługuje na uwagę.
J, E. Baron Bruck ambasador austryacki łaskawie ułatwił nam obejrzeuie nowego system,atu 

ogrzewania gorącą wodą, którego wynalazcą jest Jan Haag inżynier i auteprener w Augsburgu. 
Apparat ten zastowany został do ogrzania pałacyku hrabiego Moj, wielkiego mistrza, cęremonii ba
warskiej, zaleca sią, szczególniej ogromną oszczędnością, opału, gdyż nie ma kotła w którym wielką 
masę wody ogrzewać trzeba i nie ma żadnych rezerwgarów dla'.sprawienia ciśnienia i wprowadzenia 
w ruch wody rurami po lokalnościach do ogrzem nia przeznaczonych rozprowadzonej. Miejsce kotła 
zastępuje weżowuica umieszczona w piecu specyalnie ua teu cel urządzonym. Cały systemat rur w y
pełnia się wodą a zatem i yężownica o której mowa jest również napełnioną.

W oda ta silnie bo do 1)5 stopni Cel. ogrzana naturalnem dążeniem z weżownicy podnosi 
się do g óry .i ustępuje miejsce wodzie zimniejszej z wyższych miejsS do niej spływającej. Tym 
sposobfeiu następuje we wszystkich ruifabh krążenie wody. Dla uzyskania bliższych objaśuień od Ta- 
brykauta J. E. Br. Bm ck przyrzekł łaskawie swe pośrednictwo.

P e s z t .

O pałacu parlamentu peszteńskiego nie. wiole jest do powiedzenia.
Sala posiedzeń pierwotnie miała kształt prostokątny, jednakże gdy przekonano się. że jcA  

nie akustyczą i bardzo niewygodną przerobiono' ją  nadając formę pófoerkhistą. Przy przerabianiu 
tern jednak nieuwzględuiono i niezaprowadzono żadnych nowych ulepszeń i wynalazków w oświetleniu, 
Ogrzewaniu i wentylacyi.

Dzienne oświetlenie z góry, nocne pająkami gazowTmi. Ogrzanie zwykłymi żelaznymi 
piecami, "wentylacja iwniez* bardzo zwyczajna i więcej naturalna niż sztuczna.
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Mieliśmy jeszcze zwiedzić Berno w Szwajcaryi i Turyn, musieliśmy wszelako odstąpić 
od tego zamiaru, ponieważ obfite śniegi spadłe w Szwajcaryi i w Tyrolu sprawiły przerwy w komu- 
nikacyi a nadto pora już była za nadto spóźnioną.

Na tern kończymy nasze sprawozdanie i tuszymy sobie, iż sprawozdanie to przyczyni się 
do zapoznania z różnemi systematami ogrzewania, oświetlania i wentylacyi a tern samem do grun
townego traktowania tych kwestyj tak w Wydziale krajowym jak w Izbie sejmowej skoro przystąpi 
się do badania planów i kosztorysów przyszłego budynku Sejmowego.

W  końcu załączamy zebrane przez nas materyały :
1. Tecknischer Fiihrer durch Wien, przez profesora Dr. Winklera.
2. Deutsche Bauzeitung z roku 1872. Nr. 20. 22. 24. 25. 27. 28. 29. 30. i z roku 1873

Nr. 2. 6. 22. 28. i 104.
3. Plan sytuacyjny parlamentu miemieckiego w Berlinie (Iłeichstag).
4. Rysunki tyczące się parlamentu w Wiedniu.
5. Broszura profesora Hanseua tycząca się tego pałacu.

Lwów, dnia 22 Stycznia 1875.

Pietruski wŁ r. 

Janowski wł. r.





L. i j t f c n . A legat 7.

W  podaniach o subwencje (lii d rłe  powiatowych i gjninuyeh z wuduszit na ten cel co
rocznie przez wysoki Sejm pwbznac-zouęgo, Wydziały powiatowe ograniczają się zwyczajnie na ogó1- 
nikoweńi sformułowauiu prośby i nieflokładnem poparciu takowej, przez pobieżne wyliczenie potrzeb 
i zamierzonycli robót.

Celiyn. stanowczego uregulowania tej sprawy i uzyskania podstawy do rozdziału sumy sub
wencyjnej w stosunku odpowiadająeyrn jej wysokości i rzeczywistym potrzebom każdego powiatu, jak 
niemniej ofiarom poniesionym w celu pomnożenia środków komunikaeyjnycb, oznajmiamy' przede- 
wszystkiem, iż uchwalą z dnia 1 fi Października r. b. zalecił wysoki Sejm ponownie Wydziałowi 
krajowemu, ażeby przy udzielaniu subwencji przestrzegał postanowienia §. 18. ustawy d iig lw ej, 
w inyśl którego wsparcie z funduszu krajowego udzielone być może tylko do b u d o w y  drogi powia
towej lub gminnej, ważnej pod względem komunikacji, a zbyt dla powiatu łub gminy i obszaru 
dworskiego kosztowuej.

Oprócz powyższego warunku oceniać będzie Wydział krajowy jeszcze nast#)ujące daty. 
które do prośby dWączyć należy:

1. Wwcaz i kosztorys robót zamierzonych na tej drodze, dla której Wydział powiatowy 
subwencji żąda.

3. Oznaczenie kwoty, jaką reprezentacja powiatowa na ten cel przeznaczyła.
3. Datki dobrowolne stron interesowanych na ten cel wniesione, albo prawomocnie przyrzeczone;
4. Jaki prtffient dodatków powiatowych do podatków na cele drAMve uchwalony został 

i jaką kwotę, ten dodatek 'reprezentuje;
5. Wysokość procentu dodatków, które powiat opłaca na swoje potrzeby w ogólności;
6. Roboty wykonane staraniem Wydziału powiatowego na drogach powiatowych albo gAnn- 

nycli, długość dróg zbudowanych w powiecie od początku istnienia Wydziału powiatowego.
Jeżeliby przedmiotem prośby była subweneya dla drogi gminnej, oprócz dat powyższych, 

przedłożyć należy;
7. Wykaz gfiiin i obszarów dworskich, przez których terytorya droga wiedzie.
8. Ilość dni robocizny obowiązkowej w każdej gminie, w myśl §. 12. ustawy drogowej, 

wartość tej robocizny, oraz wartość materyalu drewian?go przez obszary dwordue dostarczyć się mającego.
Nadto żądać będzie Wydział krajowy w każdym razie szczegółowego rachunku z użycia 

subwencji dawniej udzielonej. Dla ocenienia, czy j oboty były oszczędnie prowadzone, należy oprócz 
icli szczegółowego wykazu, podać także odległość w dowozie szutru, ceny jednostkowe pryzm szutru, 
robót ziemnych, ceny materyału drewnianego i tym podobne szczegóły. —  Do powyższych wskazówek
zechce Wydział powiatowy zastosować się ściśle w swojem ewentualuem przedstawieniu prośby bądź
reprezentacji powiatowej, bądź też gminy, lub obszaru dworskiego.

We Lwowie, dnia 17. listopada 1874.
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L. Q'i50/j)r. Ałegat 8.

jO&On, «=t “
□  d p i

okólnika do  wszystkich Sadów  w (*alievi.

Sejm krajoAcy na posiedzeniu ay dniu 24. Września r. b. nad petycją Piotra Cygi w przed
miocie zsrżądzenin środków przeciw pisarzom pokutnym, poAYziął następuj«.(*j treści u<liwale:

Sejm wzywŁ wysoki Rząd, aby wpłynął na Prezydya c. k. Sądów wyższych. av królestwie 
( ća lity i, iżby ponownie ziiJeca.no Sądom Iszej iustaiy^i, aby pisarzy pokutnych energicznie śledziły 
i z  całą surowością praw karały.

. Aviadomiouy av dniu 2S. W rześnia r. b. d. i. 7.1)00 ze strony Prezydyum c. k. Xanxiustni- 
ctAva Are LSvoAvie o tej uchwało sejmowej, w id *  się spowodowanym, c. Ir. Sądom ponownie poljfcie, 
ażeby sw zćgólną biirSSość na sprawo pokątnfego pisarstAYa zAvntcnły* Jfik zgubnie odziaływa. pi&Mgtwo 

p ok ą tifl na stosunki krajoW y wiadomo jest ogólnie, codzienne doŚAviadczenia aż nadto dobitnie tego 
dfrwodzą, zresztą już kilkakrotnie, w okólnikach tak ze strony niniejszego Prezydyum, jakoteż wyższego 
Sądu AYjdauyeh, sprawa tg szczegółów u poruszoną była.

Poiąca się wszystkim Sądom, aby przepisane przeciw pokątnym pisarzom dochodzenia, na 
m ocy rozporządzenia ministerralnego z dnia S. Czerwca 1857 L. 114 dz. p. p. przy każdej nadarza
jące j sio sposobności wdrażftły i z wszelką, surowością przeprowadzały, jak  również, by przestrzegały 
rozporządzenie e. k. Ministerstwa spiri/wiedliwości z dnia 5. Lipca 18->9 L. 112 dz. u. p. i podania 
które sAgnaturą adwokacką zaopatrzone być Arinne, a przez adrcokata podęńtino me s ą ,  bezskutecznie 
zAYMca-i y.

Z Prezydyum e. k. wyższego Sądu krajowego.

Lwów, dnia 10. Października l s < 4  r.



■



L .  16.056. Alegat 9.

Odpis
do o. k. Sądu krajowego w Krakowie.

Keskryptem tutejszo sądowym z dnia 27. Września 1B70 1. 10.746 wydano do c. k. Sądu 
krajowego przypomnienie, aby istniejące przepisy, tyczące się wykluczenia pisarzy pokątuyeli od 
wszelkiej bądź to pośredniej, bądź bezpośredniej iuterwencyi w sprawach strou przed sądami toczą
cych się, jak najściślej przestrzegał i w dostrzeżonych przypadkach pisarstwa pokątnego według roz
porządzenia wysokiego Ministerstwa sprawiedliwości z dnia 8. Czerwca ls©7 Ł. 114 dz. p. p. ściśle 
eostępowal.

Z powodu licznych skarg co do szerzenia się pokątnego pisarstwa, c. k. Sąd krajowy 
wyższy widzi się być spowodowanym, wszystkim sądom 1. instancji ścisłe przestrzeganie powyższego 
reskryptu ponownie przypomniey.

Kraków, dnia 18. Grudnia 18/ 4 r.



.



L. 9.070/pr. Alegat 10.

Pezoluoyą uchwaloną na posiedzeniu z dnia 15. Października b. r. wezwał galicyjski Sejm 
krajowy c. k. Rząd. by dla położenia tamy szerzącemu się k ł u s o w n i c t w u  przepisy cesarskiego 
patentu z dnia 24. października b. r. co do prawa noszenia broni jak najściślej były przestrzegane, 
by przy wydawaniu pozwoleń do noszenia b r o n i  m y ś l i w s k i e j  wszelka ustawami zalecona oglę
dność była zachowaną i by skonfiskowana broń myśliwska odebrana nieuprawnionym do jej noszenia 
była łamaną, dziurawioną i li jako stare żelazo sprzedawaną.

Z tego powodu zwracam ponownie uwagę Rana Starosty na wskazaną tylekrotnie potrzebę 
najoględniejszego postępowania przy wydawaniu kart pozwolenia noszenia broni myśliwskiej. Przy 
stosunkach, jakie w kraju istnieją, potrzeba noszenia broni palnej, a w szczególności broni myśliwskiej 
nie istnieje wcale u osób, które ani z powołania swego, ani dlatego, że dzierżą prawo polowania, 
nie zajmują się łownictwem. Najmniej zachodzi potrzeba noszenia broni myśliwskiej u osób trudnią
cych się rzemiosłem lub u włościan —  w ogóle u osób, które ani stanowiskiem społecznem ani sposobem 
zarobku nie usprawiedliwiają przypuszczenia, że prawnie w zajęciach myśliwskich udział brać będą.

Należy zatem przy rozstrzyganiu próśb o udzielenie karty na broń zawsze zbadać ściśle 
okoliczności uzasadniające potrzebę; a w każdym razie odmawiać wydawania kart na broń myśliwską 
tym, o których obawiać się należy, iżby jej nadużywali do nieuprawnionego polowania. Tak samo 
postępować należy przy badaniu próśb o odnowienie wydanych dawniej kart do noszenia broni. Pan 
Starosta czuwać będzie nad tern, aby karty na broń , które na lat trzy się wystawia, były należycie 
odnawiane, a c i, którzy używają broni z kartami już nieważnemi, byli pociągani do odpowiedzial
ności i karani w myśl przepisów ustawy o noszeniu broni.

Szczupła liczba rozpi-aw karnych z powodu przystępstw nieprawnego noszenia broni wobec , 
wzmagającego się k ł u s o w n i c t w a  każe przypuszczać, że organa bezpieczeństwa, zwierzchności gminne 
i żandarmerya nie zwracają całej potrzebnej i możliwej czujności na wykrywanie przestępstw tego 
rodzaju. Zechce Pan Starosta zatem wydać ponownie stosowne zlecenia tym organom i przy każdej 
sposobności zalecać im czujność w tym kierunku. Broń myśliwska odbierana przestępcom ustawy 
z dnia 24. października 1654 bywa zazwyczaj małej wartości częstokroć nawet tak źle wyrobioną, iż 
zachodzi niebezpieczeństwo uszkodzenia używającego takiej broni przez rozsadzenie strzelby; broń 
taką skonfiskowaną należy przeto łamać, dziurawić i tylko jako stare żelazo sprzedawać, bo wydarza 
się często, iż przestępca, któremu broń taką odebrano, przychodzi znowu do jej posiadania, nabywając 
ją  za pośrednictwem trzecich osób przy licytacyi publicznej, co udaremnia właściwy cel kary kon
fiskaty. C. k. Starostwa mają przeto konfiskowaną broń sprzedawać nie inaczej, jak tylko po jej 
rozbiciu jako żelazo.

Gdyby się zdarzyły sztuki konfiskowanej broni, mające większą wartość, któreby szkoda 
było niszczeć, będzie Ban starosta na przyszłość odsyłał takowe do c. k. Namiestnictwa celem zarzą
dzenia ich sprzedaży tutaj na rzecz tamtejszych miejscowych ubogich. W końcu zaleca się regularne 
przedkładanie i nadal peryodycznych wykazów półrocznych względem wydanych kart na broń.

Z Prezydyum c. k. Namiestnictwa.
W e Lwowie dnia 27. grudnia 1874 r.





A le g n t  11.

Odpis
odezwy Prezydyum c. k. Namiestnictwa z d. 30. stycznia 1875. 

do 1. 8855 do Wydziału krajowego wystosowanej.

Według załączonych aktów wniósł Władysław hr. Romer, członek rady powiatowej w Rop
czycach, na posiedzeniu tejże Rady w d. 5. października r. z. trzy wnioski następującej treści:

I. „Celem wydawania szczegółowych instrukcyj co do spraw należących do Wydziału 
powiatowego i sposobu icli załatwienia Rada wybiera ze swego grona inspektora, którego będzie obo
wiązkiem, z końcem każdego kwartału strutynować czynności Wydziału i na każdein kwartałnein 
posiedzeniu pełnej Radzie przedłożyć sprawozdanie z odpowiednim wnioskiem."

II. „W  celu zbadania, czy drogi powiatowe, a szczególnie droga z Ropczyc do W ielo
pola, są według zasad technicznych i ekonomicznych budowane, czy mogą być w tym stanie pozo
stawione, lub czy ich rekonstrukeya jest konieczną, Rada wybiera ze swego grona koinisyę z 5. człon
ków, która z przybraniem fachowego inżyniera zbada stan tych dróg, ile ńa takowe już wydano, 
i na pierwszein posiedzeniu przedłoży pełnej Radzie sprawozdanie z odpowiednim wnioskiem, a dopóki 
to nie nastąpi, systują się wszelkie roboty i wydatki na te drogi.

Na opędzenie kosztów' połączonych z tą czynnością, asygnuje się komisyi kwotę 50 złr.“

III. „Wysoka Rada raczy uchwalić: Wydziałowi powiatowemu poleca się, aby na ka- 
żdein posiedzeniu przedłożył pełnej Radzie dokładny wykaz kasowy z wyszczególnieniem wszystkich 
rubryk przychodu i rozchodu i jaka kwota w kasie powdatowej pozostaje po zamknięciu kwartalnych 
rachunków; wykaz ten ma być odlitografowany i wszystkim członkom rozdany."

Powyższe trzy wnioski wykluczył prezes Ropczyckiej Rady powiatowej od obrad na mocy 
§. 41. ustawy o reprezentacyi powiatowej, motywując to wykluczenie tein, iż wniosek Iszy sprzeciwia 
się postanowieniu §. 34. ustawy o reprezentacyi powiatowej, zaś wniosek lig i ze względu na przepis 
§. 27. ust. I. ustawy drogowej pod dyskusyę nie może być poddany, a wniosek Hlci sprzeciwia się 
postanowieniom §§. 22. i 30. ustawy o reprezentacyi powiatowej.

Przeciw temu zarządzeniu przewodniczącego Rady powiatowej wniósł Władysław hr. Romer 
zażalenie do c. k. Namiestnictwa
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W  celu rozstrzygnięcia tego zażalenia mam zaszczyt w myśl § .41. ustawy o reprez. pow. 
upraszać Świetny Wydział krajowy o uprzejme objawienie szacownego zdania, a przytem wypowie
dzieć swoje zapatrywanie się jak następuje:

Wniosek hr. Romera, przytoczony pod I., zmierza do ustanowienia przez Radę powiatową 
stałego z grona Rady wybranego organu, kontrolującego czynności Wydziału powiatowego.

Ustawa nie przyznaje Radzie powiatowej prawa wyboru i ustanowienia organu, któryby 
wykonywał kontrolę nad czynnościami Wydziału powiatowego.

W  myśl §. 34. ust. o repr. pow. jest wprawdzie Wydział powiatowy odpowiedzialny Radzie 
powiatowej za swoje urzędowe czynności; prawo kontrolowania tycli czynności przysługuje jednak 
tylko R a d z i e  p o w i a t o w e j  j a k o  t a k i e j ,  a w celu tej kontroli ma Wydział powiatowy obo
wiązek s a m  zdawać sprawę Radzie ze swoicb czynności.

Wniosek powyższy tyczy się więc według mego zdania sprawy, która wychodzi poza 
zakres działania Rady powiatowej, i dlatego wykluczenie tego wniosku od obrad Rady powiatowej 
uważam za uzasadnione.

Także wniosek przytoczony pod II. w sprawie dróg powiatowych zmierza do takiego za
rządzenia Rady powiatowej, które według mego zdania przekracza jej zakres działania, wytknięty 
ustawą o reprezentacyi powiatowej w ogóle, tudzież ustawą drogową z dnia 1S. sierpnia 1SG6 r. 
w szczególności.

Ustawa drogowa bowiem przekazuje w §. 27. punkcie I. Wydziałowi powiatowemu prowa
dzenie całego technicznego i ekonomicznego zarządu dróg powiatowych.

Do zbadania i ocenienia, czy droga powiatowa jest według zasad technicznych zbudowaną, 
powołany jest Wydział powiatowy.

Do Wydziału powiatowego też należy, według wyni.cu tego badania zdać sprawę Radzie 
powiatowej o stanie drogi, tudzież przedstawić jej dla powzięcia uchwały w myśl §. 2G. ustawy dro
gowej odpowiedne wnioski swoje co do dalszej kwestji, czy istniejące drogi powiatowe mogą być 
w obecnym stanie pozostawione, lub czy ich rekonstrukeya jest konieczną.

Wykluczenie więc od obrad powyższego wniosku, wykraczającego poza zakres działania 
Rady powiatowej uważam za uzasadnione.

Co się wreszcie tyczy wniosku pod III., to według §. 22. ustępu 2. ustawy o reprezen
tacyi powiatowej należy do Rady powiatowej rozpoznawanie i ustanowienie rocznego budżetu, jakoteż 
rozpoznawanie i załatwianie rocznych rachunków, odnośnie do dochodów i wydatków powiatu i za
kładów powiatowych.

Również ma Wydział powiatowy w myśl §. 30. ust. 2. powyższej ustawy obowiązek, 
układać corocznie budżety i rachunki.

Wniosek więc, aby Wydział powiatowy n a  k a ż  dem  p o s i e d z e n i u  przedkładał Radzie 
dokładny wykaz kasowy z wyszczególnieniem wszystkich rubryk przychodu i rozchodu, przekracza 
zakres działania Rady powiatowej i dla tego wykluczenie tego wniosku od obrad Rady powiatowej 
było zdaniem mojem uzasadnione.

D. j. w. .

»



Alegat 12.

Denkschrift
cles galizisclien Landesaussclinsses 

ii ber den k. k. galizisclien Landesscliulratli.

In den Sitzungen des Abgeordnetenhauses 
des Reichsraths vom 1 1 . Dezember 1874 erhoben 
einige Redner und der Specialberichterstatter des 
Finanzausschusses verschi.edene Beschnldigungen 
gegen den galizisclien Landesscliulratli. und die 
Majoritat dieses Hauses bescliloss nachsteliende 
R esolution :

„D ie Regierung wird aufgefordert, dafiir 
„zu sorgen, dass dem Landesscliulrathe fiir Ga- 
„lizien beziiglich seiner Zusanimensetzung und 
„seines W irkungskreises jene Einrichtung gege- 
„ben werde, welclie durch das d es  et,z vom 28. 
„M ai 1868. den Landesschulrathen fiir die ubri- 
„gen  Kronlander des Reiclies gegeben worden ist.“

Obgleich die Reiclisrathsabgeordneten Dr. 
Euzebius Czerkawski, Gniewosz, und Dr. Duna
jew ski in ihren gegen diese Resolution gerich- 
teten Reden, in beredten W orten die gegen den 
galizisclien Landesscliulratli erliobenen Beschul- 
digungen widerlegten, so bedarf dennocb diese 
Frage einer nocli naheren Beleuclitung, lmupt- 
sachlicli jenen Personen gegeniiber, welclie mit 
der Gescliiclite der Entsteliung des galizisclien 
Landesschulratlies, seineni W irkungskreise und 
seiner Thatigkeit nicht vollkoninien yertraut sind.

Dieser Aufgabe unterzielit sich biemit der 
galiziscbe Landesausscbuss in der gegenwarti- 
gen Denkschrift mit der A bsich t, allen jenen 
Personen gegeniiber, welcbe Einfluss auf diese 
Angelegenheit baben konnten, die H altlosigkeit 
der Griinde, auf welche obige Resolution gefasst 
wurde, so wie die Gefakren nacbzuweisen, w el
cbe dem offentlichen Erziehungswesen in Gali- 
zien droben, wenn die in der obigen Resolution 
heryortretenden Tendenzen der W irklichkeit zu- 
geftihrt werden sollten.

Memoryal
r

galicyjskiego W ydziału krajowego 
o c. k. Radzie szkolnej galicyjskiej.

R a posiedzeniach Izby  posłów Rady pań
stwa z d 11. grudnia 1874, podnieśli niektórzy 
mówcy a oraz specyalny sprawozdawca budżetu 
rozliczne zarzuty przeciwko galicyjskiej Radzie 
szkolnej, a większość Izby uchwaliła rezolucyę 
następującej treśc i:

„W zyw a się rząd, ażeby się starał nadać 
Radzie szkolnej galicyjskiej, co do jej składu 
i zakresu działania takie urządzenie, jakie usta
wa z dnia 25. maja 1868 przepisuje dla krajo
wych Rad szkolnych w innych krajach koronnych 
monarchii".

Jakkolwiek posłowie Dr. Euzebiusz Czer
kawski, Gniewosz i Dr. Dunajewski w przemó
wieniach wypowiedzianych przeciwko rezolucyi 
odparli wymownie pociski, na galicyjską Radę 
szkolną wymierzone, pozostało przecież jeszcze 
niejedno do wypowiedzenia, zwłaszcza w obec 
osób, nie zupełnie z historyą ustanowienia, zakre
sem działania i czynnościami galicyjskiej Rady 
szkolnej obznajomionych.

Zadania tego zamierzył W ydział krajowy 
dopełnić w niniejszym memoryale ; gdyż w obec 
uchwalonej już rezolucyi wydało mu się rzeczą 
nieobojętną, obznajomić wszystkich, wpływ na 
sprawę mieć mogących, jużto ze stronniczością 
powodów, które uchwaleniu powyższej rezolucyi 
służyły za podstawę, jużto z niebezpieczeństwami, 
które grożą sprawom wychowania w kraju, gdy
by usiłowano postępować w kierunku przez rezo- 
ucyę wskazanym.

1
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I.

Schon seit dera Anfange seines Besteheus 
hat der galizische Landtag seine Anfmerksam- 
keit der offentlichen Erziehung im Lande zuge- 
wendet. Bereits in der ersten Session des Jah- 
res 1861. wurde in liervorragenden Reden, in 
welchen das Program der legislatorisehen Tlia- 
tigkeit des Landtages anfgestellt wurde, der 
Nachdruck auf die Reorganisation der Scliulen 
und Verbreitnng der Aufklarung gelegt. Tn der 
Sitzungyom  31. Janner 1863 stellte Abgeordne- 
ter Dr. D ietl den A ntrag:

Es mogę „die Eiiiriclitung der Scliulen im 
.Lande in administrativer, pedagogischer und 
„didactisclier H insiclit in Erwagung gezogen 
„und entsprecliende Gesetzentwurfe ausgearbei- 
tet werden.“

D er Antragstęller stutzte sieli hiefcei auf den 
§.19. desLandesstatut.es und riethden diesfalligen 
allgemeinen Reichsgesetzen zuvorzukommen, in
dem er yoraussah, dieselben wlirden der gesetzgebe- 
rischen Thatigkeit der Landtage so enge Granzen 
setzen, dass es niclit mijglicli sein wenie, inner- 
balb der gegebenen Ramen „Anordnungen zu 
treffen, welclie den Eigentliuralic^keiten des Lan- 
des entspreclien wiirden/ 4 In  seiner we i teren Be- 
griindung wies der Redner auf den Umstand 
kin, dass, obgleich in den letzten zelm Jahren 
eine anerkennenswerthe Tliatjgkeit der k .k . Re- 
gierung im Schulfache niclit geleugnet werden 
kann, dennocli yieles nocli zu wiinschen iibrig 
bleibe, und berief sieli diesfalls auf das Aller- 
liochste Handsclireiben an den Śt-aats-Minister 
vom 20. Oktober 1S60, in welcbem betont 
wird, dass die, die Unteniclitsspraclie in Gali- 
zieu betreffenden Ailerlioclisten EntścMi&ssungen 
niclit so durchgefulirt wurden, wie es die Be- 
diirfnisse dieses Landes erfordern. In dlisteren 
Farben scliiJderte liierauf Dr. Dietl den Stand 
der offentliclien Erziehung in Galizien, zabite eine 
Reilie dringender Massregeln auf, allen voran 
aber stellte er die Erriclitung einer Landeser- 
zieliungs-Comraision, zusammengesetzt aus Reprii- 
sentanten der Regiernng, des Landes und der 
Scliule, dereń Aufgabe es ware, die oberste Lei- 
tung der Scliulen zu ubernehmen.

Dieser A ntrag des Dr. D ietl wurde eiu* 
stiramig angencnnnen und bildele seit dieser 
ideit ununterbroclien die G runllage aller A n-

I.

Od pierwszej chwili rozpoczęcia swych 
czynności zwracał Sejm galicyjski baczną uwa
gę na sprawy wychowania publicznego.

W  wybitniejszych przemowach, skreślają
cych program ustawodawczego działania Sejmu, 
podnoszono z naciskiem potrzebę, reorganizaeyi 
szkół i rozszerzenia oświaty już w ciągu pierw
szej sesyi w  roku 1861; na posiedzeniu zaś Sejmu 
z dnia 31. stycznia 1863 uczynił poseł Dr. D ietl 
wniosek, ażeby wzięto pod rozwagą „urządzenie 
szkół krajowych pod względem administracyj
nym, pedagogicznym i dydaktycznym" i wypra
cowano odpowiednie projekta. Czyniąc ten wnio
sek, oparł się był wnioskodawca na §. 19. statutu 
krajowego i radził uprzedzić w tej mierze w y
danie powszechnych ustaw państwa przewidując, 
iż mogą być one tak ciasne, że nie podobna 
będzie w danych przez nie ramach „umieścić ta
kich rozporządzeń, któreby odpowiadały prawdzi
wym potrzebom kraju“ . W  dalszem m otywo
waniu wskazywał mówca, że jakkolwiek c.k. rząd 
w ostatnim lat dziesiątku nie mało czynności 
w dziedzinie spraw edukacyjnych rozwinął, prze
cież stan szkół pozostawia jeszcze wiele do ży
czenia, i powoływał się w  tej mierze na odręczny 
list X . Pana z d. 20 . października 1860 do 
ówczesnego Ministra Stanu, w którym wytknię
to, że najwyższe postanowienie względem języka 
wykładowego w  Galicyi nie zostało przeprowa
dzoną w sposób, odpowiedni słusznym potrzebom 
kraju. Skreśliwszy smutny stan całego wycho
wania, wymienił poseł Dr. D ietl długi szereg 
naj nagiej szych potrzeb, na pierwszem atoli miej
scu, jako rzecz najpotrzebniejszą, ażeby naczel
ny zarząd szkół krajowych powierzono „komisyi 
edukacyjnej krajowej", w której skład wchodzi
liby, prócz reprezentantów władzy rządowej i re
prezentantów kraju, także ludzie fachowi.

W niosek posła Dra. Dietla przyjęty pod
ówczas jednogłośnie i myśl utworzenia krajowej 
władzy szkolnej, stały się odtąd programem



trage u n i E ntw iufe, welclis im Landtage im 
Erziehungswesen eingebracht wurden; die Er- 
richtung einer solchen LandesSehułbehorde wurde 
Programm des Landes.

D ie F olgę war, dass, ais im J. 1865. auf 
Grand Allerhoehsten Patentes vom 20. Septem- 
bar 1865. der galizisclie Landtag zur M itwir- 
kung bei Gewinnung dauerliafter Grundlagen 
fur die Yęrfassung des Kaiserstąątes berufen 
wurde, der Abgeordnete Adam G raf Potocki 
abermals die Frage der offentlichen Erziehung 
in A nregung brachte, und die Berufung einer 
Commission, welche die diesfalligen Antrage 
ausarbeiten nnd dem Landtage vorlegen sollte, 
yerlangte.

Zur Begriindung seines Antrages fiilirte 
G raf Potocki in der Sitzung vom 16. Dezember
1865. folgendes an: „A n  der Spitze unseres Pro- 
„grammes muss und wird stelien die Frage der 
„offentlichen Erziehung, namentlichdie lYieder- 

■ ^gewinnung derM oglichkeit die intellectuellennd 
„moralische Ausbildung unserer Kinder zu leiten,“ 
und im weiteren Yerfolge ausserte sieli G raf P o 
tock i:

„E s ist hohe Zeit, daśs die wichtigste von 
„allen Aufgaben, namlich die Heranbildung neuer 
„Staatsblirger und neuer M itglieder der mensc.h- 
„lichen Gesellschaft aufhore, ais M ittel zu ne- 
„bensachlichen Zwecken zu dienen. A u f diesem 
„F elde lassen Sie uns hauptsachlich arbeiten und 
„nach moglichen Concessionen ringen.“

„Ich bringe absiclitlich —  so lauten die 
„weiteren W orte des Grafen Potocki —  die Frage 
„der Autonomie des Landes in Sachen der offent- 
„liclien Erziehung mit dem Programme in Yer- 
„bindung, welches seinerzeit aufzustellen wir be- 
„rufen sind. Der Einflusą* des Landes auf die 
„offentliche Erziehung kann nicht auf die eine 
„oder die andere Gattung der Scliulen beschraukt, 
„dagegen von anderen Scliulen ausgeschlossen 
„werden. Dies£,r Einfluss muss vor Allem reel 
„und unmittelbar sein , und deswegen erachte 
„ich die Errichtnng filier Landeserziehungs- 
„Coiiimission, zusammengesetzt aus Landesinsas- 
„sen, dereń W ahl dem Monarclien zustehen 
„wurde, und die verpflichtet ware, dem Landtage 
„liher ihre Thatigkeit auf dem gesammten Ge- 
„biete des Erziehungswesens Rechenschaft abzu- 
„legen, ais das einzige M ittel zur Erreiclmng 
„des beabsiclitigten Zweckes und zur Befriedi- 
„gung der gerechten Wiinsche des Landes. “

działania Sejmu w zakresie edukacyjnym, i w 
ciągu dalszych sesyj wyłaniały się coraz dokła
dniej w poszczególnych wnioskach i projektach 
do ustaw, które Reprezentacya kraju uchwalała.

W  r. 1865. mianowicie, gdy na podstawie 
najwyższego patentu z d. 20. września 1865. 
powołanym był Sejm krajowy do współdziałania 
w uzyskaniu trwałych podstaw dla konstytucji 
państwa, podniesiono znowu jako jedną z naj
ważniejszych potrzeb : zarząd autonomiczny w za
kresie wychowania publicznego. Do tego zmie
rzał wniosek posła Adama hr. Potockiego, żą
dający wybrania specyalnej kom isyi, któraby 
projekta do urządzenia wychowania publicznego 
w kraju wypracowała i Sejmowi przedłożyła.

Uzasadniając ten wniosek na posiedzeniu 
Sejmu z d, 16. grudnia 1865. rzeki poseł hra
bia Potocki między ianemi: „N a czele progra- 
matu naszego stać musi i stać będzie kwestyą 
wychowania publicznego, odzyskania możności 
kierowania rozwojem umysłowym i moralnym 
dzieci naszych “ .

IV' dalszym zaś ciągu wyraża się :
„Czas już, by ze wszystkich najświętsze za 

danie, wychowanie nowych obywateli kraju i no
wych członków społeczeństwa przestało być 
środkiem wiodącym ku ubocznym celom... Na tem 
polu jest nasza główna praca, na tem pulu g łó 
wne ustępstwa, które nam przyznane być mogą“ .

„Sprawę autonomii krajowej w kwestyi w y
chowania — były dalsze słowa posła Potockiego 
— odnoszę z umysłu do programu, który w swoim 
czasie będziemy powołani postawie.... Y /pływ  
kraju na wychowanie publiczne nie może się 
ogrdniczać do tych lub owych szkół, a być bez
silnym dla innych ; przedewszystkiem winien on 
być rzeczywistym, bezpośrednim i prawdziwym.... 
Ustanowienie krajowej komisyi edukacyjnej, za
wisłej od wyboru Monarszego, ale złożonej z sił 
krajowych, a obowiązanej zdawać przed Sejmem 
sprawę z czynności swoich, obejmujących ogół 
edukacyjnego w kraju urządzenia — to jedynie 
może celowi zamierzonemu odpowiedzieć, i za
spokoić słuszne nasze żądania11.
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D ie zur Prufung dieses Antrages einge- 
setzte Kommission war nicht mehr iin Stande 
ilir Elaborat dera Landtage yorzulegen.

Dieses gelang erst dem galizischen Landes- 
ausscliusse welclier einen auf die oben entwickelten 
Ansichten des Grafen Potocki und auf das E la
borat der Kommission gegriindeten A ntrag auf 
Errichtung einer obersten Landesschulbehórde 
dem galizischen Landtage ain 27. Noyember
1866. unterbreitete.

I n  d e r  B e g r l i n d u n g  d i e s e s  A n t r a -  
g e s  -|. su c h e n  w i r  v e r g e b e n s  na  cli po l i -  
t i s c h e n  M o t i v e n .  Im Gegentlieil flnden wir 
daselbst das Bedauern ausgedriickt, dass die 
Leitung der Schulen, welche vor allem fachman- 
nische Kenntnisse verlangt, den politischen Be- 
horden anheim gegeben ist, und gelangt der 
Landesausschuss zu der Schlussfolgerung, „dass 
„die Errichtung einer Behórde in der ausser der 
„politischen Beliorde auch die Familie u n dW is- 
„senschaft vertreten ware, und welcher die ober- 
„ste wissenscliaftliche und administrative Leitung 
„der offentlichen Erziehung in den Yolks- und 
„Mittelschulen anvertraut wiirde, eine unabweis- 
„bare Nothwendigkeit sei.“

Diese Y orlage des galizischen Landesaus- 
schusses wurde dem Erziehuugsausscliusse, wel
cher aus 13 M itgliedern unter dem Yorsitze des 
gr. katli. M etropoliten Litwinowicz bestand, iiber- 
wiesen.

In seinem am 27. Dezember 1866. dem 
Landtage vorgelegten Berichte erklarte die- 
ser Ausscliuss, dass er mit dem A ntrage des 
Landesausschusses auf Errichtung einer Landes- 
scłralbehorde einverstanden sei , dass er jedoch 
filr diese Behorde nicht bloss den bisherigen 
Wirkungskreis der k. k. Landesstelle, sondern 
noch einen weiteren in Anspruch nehme, und 
zw ar:

a) das Recht die Landesschulinspektoren
S. k. k. Apostolischen Majestat zur Ernennung 
yorzuschlagen;

b) das Recht der Ernennung und Entfer- 
nung der Direktoren und Lelirer an den Yolks- 
und M ittelschulen;

c) das Recht der Yorbereitung von allge- 
meinen Unterrichtsprojekten (Systemen) hinsicht- 
lich der Volks- und M ittelschulen, die durch 
Landtagsbeschlusse in Ausfuhrung zu tretten 
hatten;

W ybrana na wniosek posła hr. Potockiego 
komisya nie zdążyła już przedłożyć obradujące
mu Sejmowi projektów, tyczących się wychowa
nia publicznego ; idąc jednakże w ślad za wska
zówkami wnioskodawcy i wygotowanemi już 
sprawozdaniami komisyi, przedłożył W ydział 
krajowy Sejmowi na posiedzeniu z d. 27. listo
pada 1866 projekt do ustawy, mający na celu 
utworzenie najwyższej władzy szkolnej w  kraju.

W  powodach •/. uzasadniających ten pro
jek t n i e  m a  w c a l e  ż a d n y c h ,  k t ó -  
r e b y  n a d a w a ł y  p o l i t y c z n ą  d ą 
ż n o ś ć  z a m i e r z o n e j  r e f o r m i e .

Owszem, W ydzia ł krajowy idąc za opinią 
komisyi sejmowej, wyraża ubolewanie, iż zarząd 
szkół, wymagający fachowego znawstwa, spoczy
wa w rękach władzy politycznej, i uważa za 
rzecz niezbędną „utworzenie takiego ciała, 
w  którem obok żywiołów administracyjnych mie
ścić się będą reprezentanci rodziców i nauki i 
nadanie temu ciału najwyższej władzy egzeku
cyjnej, tudzież zarządu administracyjnego i umie
jętnego wszystkich szkół ludowych i średnich 
w kraju. “

Projekta W ydziału krajowego oddane zo
stały do zbadania komisyi edukacyjnej, złożonej 
z 13 członków pod przewodnictwem ś. p. metro
polity lwowskiego obrządku grecko-katol. ks. 
Litwinowicza.

W  sprawozdaniu swem .1*, złożonem na stół 
izby w d. 27. grudnia 1866. oznajmiła komisya, 
iż zgadza się w ogóle ze zdaniem W ydziału 
krajowego względem utworzenia odrębnej wła
dzy szkolnej krajowej, podniosła jednak ważną 
różnicę na korzyść zakresu działaniu tejże, za
żądała bowiem, ażeby oprócz czynności wykony
wanych w obrębie wychowania przez krajową 
władzę polityczną, przyznano jeszcze naczelnej 
władzy szkolnej:

a) prawo przedstawiania inspektorów kra
jow ych do nominacyi Najjaśniejszemu Panu;

b) mianowanie i oddalanie dyrektorów i 
nauczycieli szkół średnich;

c) wygotowanie ogólnych drogą uchwały 
sejmowej w  wykonanie wejść mających proje
któw  naukowych, tyczących się szkół niższych 
i średnich; wreszcie
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d) das Recht der Verfassung des Yoran- 
schlages fur die Volks- und Mittelschulen; d en  a 
„ nur  e i n  s o l c h  er  W i r k u n g s k r e i s  d e s  k i l n f  
„ t i g e n  L a n d e s s c h u l r a t h e s "  —  so heisst 
es in dem Berichte des Ausscliusses —  „ k a n n  
„ d e m L a n d e  e i n e  s e i n e n  w i s s e n s c h a f t l i -  
„c h en B e d ii r f n  i s s e n en ts pr  e c h  en d e E  i n- 
„ r i c h t u n g  d e r  S c l i u l e n  s i c h e r n ,  das -  
„ s e l b e  v o r  f r e m d e n  d e m  F o r t s c h r i t t e  
„ d e r  Y o l k s a u f k l a r u n g  f e i n d l i c h e n  Ei n-  
„ f l i i s s e n  s c h i l t z e n ,  und jene freie Bewegung 
„fur den geistigen Fortschritt, welche dem Lande 
„durch das Octoberdiplom zugesichert wurde, 
„der Yerwirklichung zuzuftihren.“

TJeber diesen Antrag des Erziehungsaus- 
schusses entspann sich im Landtagssaale eine 
sebr lebhafte Debat te, da einige der ruthenisclien 
Abgeordneten die Yerwerfung der Errichtung 
eines solcben Landesschulrathes und den Ueber- 
gang zur Tagdsordnung beantragten.

Sie stiitzten sich hiebei a u f  d ie  I n c o m -  
p e t e n z  d e s  L a n d t a g e s  z u r  B e s c h l u s s -  
f a s s u n g  i n d i e s e r  A n g e l e g e n h e i t ,  m a cli-  
t e n  d ie  U n v e r t r a g l i  c h k e i t  d i e s e s  A n -  
t r a g e s  m i t  d e m  V III . A r t i k e l  d e s  Co n -  
v e n t i o n - G o n c o r d a t e s  g e l t e n d ,  und spra- 
chen die Befiirclitung aus, dass die Befreiung 
der Volksschulen von dem Einflusse der Consi- 
storien zum Naehtheile der ruthenischen Beyól- 
kerung und ihrer Sprache ausfallen werde.

Den E inwurf der Incompetenz widerlegte 
der A ntrag selbst, gemass welchem nicht der 
Landtag die Errichtung des Landesschulrathes 
beschliessen, sondem bloss die allerunterthanigste 
B itte an S. k. k. Apostolische Majestat um E r
richtung eines solchen Landesschulrathes stellen 
sollte.

Der Einwurf des Abgeordneten gr. kath. 
Domhernn Grinilewicz, wienach der A ntrag mit 
dem Concordate im Widerspruche stehe, wurde 
dadurch widerlegt, dass die Rechte der K irche 
beziiglich der Religionslehrer, der Religio ntbii- 
cher und der Yertheilung des Religionsunterrich- 
tes der K irche in der A rt yorbehalten wurden, 
wie sie bisher die Bischoffe ausiibten. Den haupt- 
sachlichen Nachdruck aber legte der Ausschuss 
auf die Absicht der Errichtung einer Behorde, 
w e l c h e  f r e i  v o n  p o l i t i s c h e n  o d e r  aus -  
s c h l i e s s l i c h  k i r c h l i c h e n  E i n f l u s s e n j

d) układanie rocznego budżetu na rzecz 
szkół ludowych i średnich.

„ T a k i e  b o w i e m  r o z s z e r z e n i e  z a 
k r e s u  d z i a ł a n i a  p r z y s z ł e j  R a d y  
s z k o l n e j  —  mówi w sprawozdaniu komisya — 
z a b e z p i e c z y ć  j e d y n i e  m o ż e  k r a j o w i  
o d p o w i a d a j ą c e  w ł a ś c i w y m  j e g o  p o - 
t r  z ę b o m  n a u k  o w y m  u r z ą d z e n i e  s z k ó ł ,  
o c h r o n i ć  g o  od  o b c y c h ,  p o s t ę p o w i  
o ś w i a t y  s z k o d l i w y c h  w p ł y w ó w  i 
z d o b y ć  d l a  p r a c y  u m y s ł o w e j  n a r o 
d u  t e  s w o b o d ę ,  k t ó r a  j e j  n a  p o d 
s t a w i e  d y p l o m u  p a ź d z i e r n i k o w e g o  
z a p e w n i a n ą  z o s t a ł a " .

Nad opracowanym przez komisye projektem 
rozwinęła sie na posiedzeniu Sejmu z d. 27. gru
dnia 1866. obszerna dyskusya, gdyż niektórzy 
z pomiędzy posłów ludności ruskiej przemawiali 
przeciw utworzeniu krajowej Rady szkolnej, i czy
nili wniosek,ażeby Sejm nad przedłożonym sobie 
projektem przeszedł do porządku dziennego.

Zarzuty przeciwników tyczyły się z jednej 
s t r o n y  k o m p e t e n c y  S e j m u  do  u c h w a 
l a n i a  p o d o b n e g o  p r o j e k t u ,  z d r u 
g i e j  s t r o n y  n i e z g o d n o ś c i  z a r t y 
k u ł e m  V III. k o n k o r d a t u ;  w y p o w i a d a 
no  z r e s z t ą  o b a w y ,  i ż  u s t a n o w i e n i e  
t a k i e j  w ł a d z y  s z k o l n e j ,  j a k ą  p r o 
p o n o w a n o ,  i w y d o b y c i e  s z k ó ł  z p o d  
w ł a d z y  k o n s y s t o r z ó w  w y p a d n i e  n a  
n i e k o r z y ś ć  l u d n o ś c i  r u s k i e j  i r o z w o 
j u  j e j  j ę z y k a .

Zarzut niekompetencyi upadał sam przez 
się w  obec formalnego wniosku komisyi, według 
którego nie miał być statut o Radzie szkolnej 
jako projekt do ustawy uchwalonym, lecz jedynie 
z uniżoną prośbą Najjaśniejszemu Panu do naj- 
miłościwszego zarządzenia przedłożonym. Prze
ciwko zarzutowi zaś posła ks. Ginilewicza o 
niezgodności projektu z konkordatem, podniósł 
sprawozdawca, że prawo kościoła co do nauczy
cieli religii, książek i rozkładu tejże nauki za
strzeżono kościołowi, U k jak je  przedtem przez 
biskupów wykonywał.

Z  rdzennego stanowiska zresztą, na którem 
komisya się oparła , wypływało, ż e  c h c i a n o  
s t w o r z y ć  w ł a d z ę  w o l n ą  o d  p r z e w a 
g i  w p ł y w ó w  p o l i t y c z n y c h ,  l u b  w y 
ł ą c z n i e  r e l i g i j n y c h ,  a zajmującą się
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sieli mit der offentlichen Erziehung vom rein- 
sachmannischen streag sacliliclien Standpunkte 
aus, befassen wiirde.

Bevor es zur Specialdebatte k am , entzog 
sieli eine gewisse Fraction mthenischer A bge- 
ordneten der weiteren Berathung, indem sie er- 
klarte, dass die Folgen der Errichtung eines 
solclien Landesscliulratlies fili* die Entwickliing 
der ruthenisclien jSTationalitat scliadłiche sein 
werden.

Dessen ungeachtet wurden die Antrage 
des Ausschusses beinahe einstimmig zum Be- 
scliluss erhoben.

Das Yorgeben der eben erwahnten Fraction, 
war vom ersten Anfange an gericlitet g e g e n  
d i e  E r r i c l i t u n g  d e s  L  an ’d es sc li u l r a t l i e s  
u n d  B e s e i t i g u n g  o d e r  Y e r m i n d e r u n g  
d e s  E i n f l u s s e s  d e r  C o n s i s t o r i e n  a u f  
die.  S c li u 1 a n g  e 1 e g  e 11 h e i t e n.

Sclion bei der im J. 1865. vorgenommenen 
W ahl des Erzieliungsausschusses enthielten sieli 
einige Mitglieder dieser Fraction der Abstim- 
mung, o b g l e i c h  auf  7 M i t g l i e d e r  d e s  
A u s s c h u s s e s  3 M i t g l i e d e r  r u t h e n i s  cli er  
N a t i o n a l i t a t  g e w a h l t  w u r d e n ,  u n d  o b 
g l e i c h  d i e s e r  A u s s c l n i s s  u n t e r  d e m  
Y o r s i t z e  d e s  h o c h s t e n  g e i s t l i c h e n W i i r -  
d e n t r a g e r s  gr.  ka t h .  R i t u s  s e i n e  B e -  
r a t h u n g e n p f  1 o g. Dieselben Abgeordneten 
enthielten sieli aucli im Jalire 1866. von der 
W ahl der zweiten Commission, obgleich auch in 
diese Commission, in welcher der obige liockste 
W iirdentrager denY orsitz flihrte, d ie  h e r y o r -  
r a g e n d s t e n  F a c h m a n n e r  r u t h e n i s c h e r  
N a t i o n a l i t a t  g e w a h l t  w u r d e n .  Beide 
diese Commissionen legten dem Landtage k e i n  
M i n o r i t a t s v o t u m  yor und es wurden auch 
d em  L a n d t a g e  k e i n e  f o r m u l i r t e n  A n 
t r a g e  i i b e r r e i c h t .  D e r  W i e d e r s t a n d  
g a b  s i c h  b l o s s  i n  d e m M i s s t r a u e n  g e 
g e n  e i n e  s o l c h ę  B e h o r d e  k u n d ,  in einem 
Misstrauen, welches im yorhinein in den erst zu 
errichtenden Landesschulrath gefasst wurde, und 
welches so weit ging, dass, ais der Landesschul- 
rath in das Leben trat, das gr. kath. Lemberger 
Metropolitanconsistorium, ohne die ersten amtli- 
chen Schritte der neuen Behorde abzuwarten, 
sogleich sich der Aufsicht iiber die Yolksschulen 
behob und sich der beziiglichen Amtsakten entle-

sprawami wychowania z fachowego, czysto przed
miotowego punktu widzenia.'

Zanim przyszło do szczegółowych rozpraw 
nad projektem, uchyliła się pewna frakeya po
słów ludności ruskiej od dyskusyi i uchwalania 
projektu, podając za powód obawę, iż skutki 
ustanowienia władzy szkolnej krajowej okażą się 
szkodliwemi dla narodowego rozwoju ludności 
ruskiej.

Mimo to przyjęto niemal jednomyślnie wnio
ski komisyi i zamieniono projekt jej w uchwałę 
sejmową.

Postępowanie nadmienionej tu frakcyi posłów 
było od samego początku n i e p r z y c h y l n e  
d l a  m y ś l i  u t w o r z e n i a  n a c z e l n e j  w ł a 
d z y  e d u k a c y j n e j  w k r a j u  i u s u n i ę c i a  
a p r z y n a j m n i e j  u s z c z u p l e n i a  o w e g o  
w p ł y w u ,  j a k i  na t o k  s p r a w  s z k o l n y c h  
w y w i e r a ł y  k o n s y s t o r z e .  Już przy w ybo
rze sejmowej komisyi edukacyjnej w  r. 1865. 
usunęli się niektórzy posłowie tej frakcyi od 
głosowania, jakkolwiek do komisyi, na o g ó l n ą  
l i c z b ę  s i e d m i u  c z ł o n k ó w ,  p r o p o n o w a 
no i w y b r a n o  t r z e c h  R u s i n ó w , ]  a komisya 
następnie obradowała pod przewodnictwem n a j
w y ż s z e g o  d u c h o w n e g o  d o s t o j n i k a  g r ,  
k a t o l i c k i e j  l u d n o ś c i .

Oiż sami posłowie uchylali się również i od 
wyboru drugiej komisyi w r. 1866; pomimo, że 
i w  tej komisyi, obradującej pod przewodnictwem 
metropolity, wzięli udział n a j w y b i t n i e j s i  
f a c h o w i  p o s ł o w i e  l u d n o ś c i  r u s k i e j .  
Z  komisyj tych nie wypłynął ż a d e n  w n i o s e k  
m n i e j s z o ś c i  i nie poddano nawet pod obrady 
Sejmu ż a d n y c h  ś c i ś l e  s f o r m u ł o w a n y c h  
ż y c z e ń .  C a ł y  o p ó r  w y r a ż o n o  t y l k o  w 
n i e u f n o ś c i ,  p o w z i ę t e j  z g ó r y  do  u t w o 
r z y ć  s i ę  m a j ą c e j  w ł a d z  y, nieufności po
suniętej tak daleko, iż wówczas, gdy władza ta 
istotnie ustanowioną została, konsystorz gr. kat. 
lwowski, działając w duchu owej sejmowej frak
cyi, nie uważał nawet za stosowne wyczekiwać 
pierwszych kroków nowej władzy, lecz z góry 
porzucił wszelką czynność nadzorczą nad szko
łami i pozbył się czemprędzej aktów, aby tylko 
nie mieć z tą władzą nic do czynienia.
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digte,um ja  nur mit der neuen Institution nichts 
zu schaffen zu liaben.

Die Yerdaclitigungen, dass die Majoritat 
des Landtages mit der Anstrebung eines Lan- 
desscliulrathes politisclie Zwecke yerfolge, iiber- 
schritten das Maass ruhigerDifltussion, fentbelir- 
ten jedoeli allen Grundes, d a  in  d e m  E n t -  
w u r f e  u n d s e i n  er  B  e g r  lin d u n g  s i e l i  y o n  
e i n e r  s o l c h e n  A b s i c h t  k e i n e  S p u r  vo r -  
f i n d e t , i m  G e  g ^ rn tb e i le  a u s d r  i i c kl  i cli 
d i e A  b s i c h t li e r v o r g e li o b e n w i r d , d i e  
S c h n i e  v  o n d e m  a u s s c l i l i e s s l i c l i e n  
E i n f l u s s e  d e r  p o l i t i  s c h e  n Y e r w a l  t ung,  
ai s  der  E n t w i c k l u n g  d e r S c h u l e n  sc l i i i d-  
1 i c l i . zn  b e t r  ei en.

In keinem iAbsatze des Projektes selbst, 
w i r d  e i n U e b e r g e w i c h t  d e r  e i n e n  o d e r a n -  
d e r e n  N a t i o n a l i t a t ,  o d e r d e r  e i n e n  o d e r  
d e r  a n d  e r  e n  C o n f e s s i o n  e i n  g e r a  lim t,  
im Gegentlieil, indem die Ernennung der M it- 
glieder des Landesschulrathes S. k. und k. Apo- 
stolisclien M ajestat und der W alii der Re^re- 
sentationskbrper anlieimgestellt wurde, wurden 
ais m a s s g e b e n d n u r  d e r  AV i 11 e S. k. u u d 
k. A p o s t o l i s c l i en  M a j e s t a t  u n d  d i e  
W  u n s o li e d er B  e y  o 1 k e r n n g li i n ge s t e 111. 
In den Landtagsdebatten wurde ausdriicklich 
lieiworgehoben, dass unter der, im Artikel TY. 
des Entwurfes erwalmten geistlielien Personen 
M itglieder aller Confessionen zu yerstelien seien, 
und dass bei der Wahl der iibrigfen Mitglieder 
nieht. die Nationalitat, sondern die Eignung maE- 
gebend sei.

Diese Anscliaiuing des Landtages fand aueh 
wirklieh bei Zu/ammenstelliing des Landesyjfhul- 
ratlies seine yolle Anwendung. Denn in dem- 
selben sind v i e r  M i t g l i e d e r  gr.  k a t  li. 
R i t u s ,  welclie, olme Eiicksicht auf politisclie 
Einflusse, mit der ihrer Stellung eiitsprechenden 
W lirde und iminer unter Wahrung der Dnter- 
riclitszwecke die Iuteressen und Reclite der ru- 
theiiiscken Nationalifrąt und ihrer Sprache ver- 
treien.Ueberdies wacht iiw rdie, in nitlieiiischer 

Sprache yerfassten Scliulbliclier eine aus l a u f e r  
R  u t h e n en zusammengesetzte Commission.

Der, yoni gal. Landtąge bęschlossene Ent- 
wurf des Regulatiys fiir den zu eyrichtejiden 
Landesscliiilrath, kam bei den Centralsteilen in 
Wien in der Zeit ziiiij Berathang, ais das Aller-

Podejrzy wania o zamiary polityczne, jakie 
większość sejmowa wlać miała w projekt o utwo
rzeniu oclA'ębnćj władzy edukacyjnej, przechodzi
ły zakres spokojnej dyskusyi, a byty jednakże 
całkiem bezzasadne, g d y ż  t a k  m o t y w a ,  
j a k  i p r o j e k t  k o  m i s y  i, n i e  t y l k o  n i e  
z a m i e r z a ł y  s t a w i a ć  s p r a w y  e d u k a 
c y j n e j  na s t a n o w i s k u  p o  l i  t y c z  nem,  
l e c z  o w s z e m  w y r a ź n y w 'j- p o w i a d a 1 y 
z ani i a r w y d o b y o i a j e j  z p o d  w y- 
1 ą c z n e g o w p i yfcw u w ł a d z  p o l i t y 
c z n y c h ,  j a k o  d l a  r o z w o j u  s z k ó ł  
s z o d 1 i w e g o. Zamiar taki nie przebija się 
również z postanowień projektu, nigdzie bowiem 
n i e  z a s t r z e ż o n o  w n i m  p r z e  w a- 
g  i n a r z e‘"C z t e g o  l u b  o w e g o  ż y- 
w i o 1 u n a r o cl o W  e g o, t e j  l u b  o w e j  
k o n f  e s y i ; uwszem, przekazując wybór człon
ków woli Najjaśniejszego Pana i ciai reprezen
tacy jnych / u s z a n o w a n o n a j w y ż s z e  
p r a w a M o n a r c h y  i ż y c z e n i a  1 u- 
d n o ś c i, n i e  k r ę p n j ą c j e j  w n i- 
c z e m ,  W  rozprawach sejmowych podnoszono 
to nawet, że między duchownymi, wymienionymi 
w art. IV. 4. regulatywu, rozumieć należy du
chownych wszelkiej konfesyi, tak jak  w dalszych 
punktach ludzi wszelkiej narodowości, lecz od
powiedniego stanowiska.

Jakoż wykonanie samo regulatywu stwier
dziło te zapatrywania, gdyż w obecnym skła
dzie Rady szkolnej krajowej zasiada c z t e r e c h  
c z t o n k ó w o b r z ą d k u  g r e c k o - k a- 
t o 1 i c k i e g  o, którzy nie ulegając politycz
nym namiętnościom, z odpowiednią stanowisku 
godnością i Jbęz uszczerbku dla splów nauki za
stępują interesa szkolne i prawa językowe ludno
ści ruskiej, a oprócz tego nad książkami szkolnemi 
w języku ruskim obraduje z ramienia Rady 
szkolnej speeyalna komisya, z samycliże Rusinów 
złożona.

Projekt o utworzenie Rady szkolnej przy
szedł do traktowania u -władz centralnych 
w chwili, gdy najwyższy manifest z dnia 20, 
września 1865 i patent z dnia 2. stycznia 1867,
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hochste Patent vom 20. September 1865 und 
ein zweites vom 2. Janner 1867, mittelst welchen 
der ausserordentlicbe Reichsrath einberufen 
wurde, zuriickgezogen, und mit dem Erlass vom
4. Februar 1867, der gewóhnliche Reichsrath 
einberufen wurde.

D er galizische Landtag, berufen zur W ahl 
der Delegation in den Reichsrath, liatte den 
Entwurf einer Adresse an Se k. k. Apostolische 
Majestat yoiiereitet, in welchem er alle fur die 
Landerautonomie schadlichen Bestimmungen des 
Patentes vom 26. Februar 1861 iiber den Reichs
rath heryorhob und sich an seinen Monarehen 
mit der allerunterthanigsten Bitte wandte, ,.niclit 
„zuzulassen, dass die historisch nationelle Indi- 
„diyidualitat des Landes geschadigt, und das 
„aus dieser Indiyidualitat fliessende Recht iiber 
„die Landesangelegenheiten nur im Landtagezu 
„beschliessen yerletzt werde.“ Mittlerweile 
eingetretenelim stande yerliinderten die endgiltige 
Besclilussfassung des Landtages iiber diese 
Adresse.

A llein  die Melirzalil der Abgeordneten 
trat an die Wahlurne in der Yoraussetzung, 
dass die Delegation bei Priifung der Gruudlagen 
der Gesammtyerfassung solche Zugest&ndnisse 
fiii- die Landesautonomie erwirken werde, welche 
zur Eutwicklung des Woliles des Landes unum- 
ganglich nothwendig sind.

Der heryorragendste Wunsch des Landes 
war die Bewilligung des obangefiihrten Regula- 
tivs fur den Landesschulrath.

A is es daher zur Berathung iiber die Re- 
yision der Gesammtyerfassung kam, und die ga
lizische Delegation in Yertretung der Wiinsclie 
des Landes sich nicht mit blossen Yersprechun- 
gen des damaligen Ministeriums begniigen wollte, 
entschloss sich dasselbe den Entwurf iiber den 
galizischenLandesschulrath Se k.k. Apostolischen 
Majestat yorzulegen.

Die Allerhochste Bestii tigung erfolgte 
unterm 25. Juni 1867 •/. und d a s  L a n d  b e- 
g r i i s s t e  mi t  F r e u d e  u n d  t i e f s t e n  D a n k  
d i e s e n  n e u e n  B e w e i s  k a i s e r l i c h e r  F iir -  
s o r  ge.

A u f  d i e s e  W e i s e  k a m b e i  G e l e g e n -  
h e i t d e r  R  f, v i s i o n d e r  Y  er f  a s s u n g, 
z w i s c h e n  d e r  R e g i e r u n g  u n d  d e n  Re-  
p r i i s e n t a n t e n G a l i z i e n s e i n p o l i t i s c h e s

zw ołujący naazwyczajną Radę państwa zostały 
cofnięte, a rozporządzeniem z dnia 4. lutego 
1867 zwołaną została napowrót zwykła Rada 
państwa. Powołany do wyboru delegatów Sejm 
krajowy przygotował był projekt adresu, w któ
rym podniósł był wszystkie szkodliwe dla auto
nomii strony prawa o reprezentacyi państwa 
z dnia 26. lutego 1861, i zwracał się z prośbą 
do Najjaśniejszego Pana., ażeby „przy nastąpić ma
jącej organizacyi Państwa niadozw olił naruszyć 
historyczno - narodowej indywidualności kraju 
i nadwerężyć wypływającego z niej prawa, sta
nowienia jedynie w Sejmie o sprawach krajo
wych, wskazanych samą istotą tej indywidual
ności." Okoliczności sprawiły, iż adres ów nie zo
stał ostatecznie przez Sejm uchwalony; znaczna 
atoli w iększość reprezentantów przystąpiła do 
wyboru delegatów do Rady państwa w  tern 
przekonaniu, iż przy badaniu podstaw konsty- 
tucyi zdoła delegacya galicyjska uzyskać takie 
ustępstwa na rzecz autonomii kraju, jakie do 
swobodnego rozwoju jego są niezbędne.

Najwybitniejszem życzeniem kraju było 
uzyskanie zatwierdzenia regulatywu dla Rady 
szkolnej krajowej. Gdy więc przyszło do rewizyi 
konstytucyi w  Radzie państwa, a delegacya, 
dążąca do ziszczenia życzeń kraju, nie zada- 
walniała się gołosłownemi przyrzeczeniami ów
czesnego ministerstwa, skłoniło się takowe do 
przedłożenia Jego Ces. i król. Apostolskiej 
M ości projektu o Radzie szkolnej krajowej.

Jakoż nastąpiło najwyższe zatwierdzenie 
rzeczonego projektu na dniu 25. czerwca 1867 
j. a k r a j  p o w i t a ł  z r a d o ś c i ą  i n a j 
g ł ę b s z ą  w d z i ę c z n o ś c i ą  ó w  n o w y  d o 
w ó d  m o n a r s z e j  p i e c z o ł o w i t o ś c i .  S t a 
n ą ł  z a t e m ,  p r z y  s p o s o b n o ś c i  r e w i z y i  
k o n s t y t u c y i ,  p o l i t y c z n y  k o m p r o m i s  

p o m i ę d z y  r z ą d e m  a p r z e d s t a w i c i e 
l a m i  G a l i c y  i, k o m p r o m i s ,  k t ó r y m
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u z n a n o  p o t r z e b ę  a u t o n o m i i  s z k o l 
n e j  i f a c h o w y c h  w ł a d z  s z k o l n y c h .

Ć o m p r o m i s  z u  S t a n d e ,  w e l c h e s  d i e  
N  o t h w e n d  i g k e  i t  d e r  S c h u l a u  t o n o m i e  
u n d  f a c h m a n n i s c h e r  S c h u l b e h o r d e n .  
a n e r k a n n t e .

D er Staiidpuiikt, auf den die galizische 
Delegation in dieser Angelegenheit sich stellte, 
war kein gelegenheitlicher, er war ein prind- 
pieller; es handelte sich nicht um Erwirkung 
eines einzelnen abgerissenen politischen Zuge- 
standnisses, welches geeignet ware einem poli
tischen Elemente das Uebergewicht iiber die 
andere zu yerschaffen.

Die Delegation kampfte nicht bloss fur 
Galizien, sie stand ein fur das Gesetzgebungs- 
recht aller Landtage in Schulsachen, fur die An- 
wendung dieses Grundsatzes auf alle Kronlander. 
Den Beweis dafiir liefern die Debatten im Reichs- 
rathe sowohl bei Berathung des §. 11 de^ Staats- 
grundgesetzes vom 21. Dezember 1867 ais auch 
der Schulgesetze vom 25. Mai 1868 und 14. 
M ai 1869.

In  der Sitzung des Reichsrathes vom 15, 
Oktober 1867 stellte Abgeordneter Sawczyński 
im Nam en der galizischen Delegation den An- 
trag, dass im §. 11 lit. i des Gesetzes vom 2 1 . 
Dezember 1867 dem Reichsrathe bloss die Ge- 
setzgebung, beziiglich der Uniyersitaten yorbe- 
halten , dagegen das Gesetzgebungsrecht iiber 
die Organisirung der Yolks- und Mittelschulen 
den Landtagen iiberlassen werde. In der Be- 
griindung seines Antrages hob Abgeordneter 
Sawczyński vor Allem  die Schadlickkeit der Un- 
klarheit and Elasticitat des Ausdrucks „Grund- 
satze des Unterricktswesens“ bezuglich welcher 
die Gesetzgebung dem Reichsrathe yerbehalten 
wurde, heryor. Im weiteren Yerfolge bewies 
derselbe im Einklange mit den im Landtage zu 
T a ge  getretenen Anschauungen, dass bei Orga- 
nisirung des offentlichen Unterrichtswesens haupt- 
sachlich Rucksickt zu nehmen sei auf die Ei- 
genthlimlichkeiten der einzelnen Lander und 
Nationalitaten, und dass es nicht angehe die In- 
teressen der Schule den politischen Eluktuationen 
des Reiches preiszugebeń, will man nicht die- 
selben bestandigen, somit fur ihre Entwicklung 
schadlichen Yeranderungen aussetzen.

„D ie Schule —  so sprach Redner —  ist 
,-flir mich eine zu heilige Institution; ich will 
„sie nicht mit der Politik yermischt wissen.“

Stanowisko zresztą, jakie dalegaci gali
cyjscy w sprawie tej zajmowali, nie było oko
licznościowe, lecz zasadnicze; nie szło o uzy
skanie jakiejś oderwanej koncesyi politycznej, 
ubezpieczającej przewagę jednego żywiołu poli
tycznego nad drugim, nie szło zresztą o samą 
Galicyę, lecz o zasadę przelania ustawodawstwa 
szkolnego na sejmy i zastosowanie tej zasady 
równomiernie do wszystkich krajów koronnych.

W ypływa to z rozpraw, toczonych w Ra
dzie państwa, już to przy uchwalaniu §. 11 lit.
i. państwowej ustawy zasadniczej z dnia 21 . 
grudnia 1867, już to ustaw szkolnych z dnia 
25. maja 1868 i z dnia 14. maja 18691.

Na posiedzeniu Rady państwa z dnia 15. 
października 1867, uczynił imieniem delegacyi 
poseł Sawczyński wniosek, ażeby w §. 11. lit. i 
ustawy z dnia 21. grudnia 1867 pozostawiono 
Radzie państwa jedynie ustawodawstwo co do 
uniwersytetów, stanowienie zaś o organizacji 
szkół ludowych i średnich przelano do zakresu 
ustawodawczego działania sejmów prow incjo
nalnych.

Uzasadniając ten wmiosek podniósł mówca 
przedewrszystkiem szkodliwą dla ustawmy nieja 
sność i elastyczność wyrażenia „zasady wycho
wania", co do których zastrzeżono Radzie pań
stwa prawe stanowienia; w dalszym zaś ciągu, 
zgodnie z zapatrywaniami, wypowiedzianemi wie
lokrotnie w  sejmie, dowodził, iż w organizacyi- 
wychowania publicznego należy mieć przeważny 
wzgląd na właściwości poszczególnych krajów 
i narodowości, i że nie należy jej rzucać na 
chwiejną szalę politycznej fluktuacyi państwa, 
gdzie stronnictwa i większości parlamentarne 
są zmienne, skąd zatem i wrpływ na szkołę, 
ulegający zmianie politycznych prądów, byłby 
tylko szkodliwym hamulcem edukacyjnego rozwoju. 
„Szkoła —  wyrzekł mówca — jest dla mnie za
nadto świętą instytucyą, ażebym sobie mógł ży
czyć,/ iżby ją  mieszano z polityką. “ „Nam idzie 
o to —  mówił dalej — ażebyśmy w kraju wy-

2
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Und an einem anderen Orte : „Es handelt 
„sieli, meine Herren, lieutzutage darum, in dem 
„Lande, welclieś zu yertreteirich die Elire liabe, 
„den Unterricht zu heben; denn ich mache lcein 
„H ehl daraus, dass unsere Unterrichts- und7) t
„Schulzustande im A rgen liegen. W ir konnen 
„keine Lehrer im strengen Sinne des W ortes 
„haben, weil man diese Lehrer nur zu Maschi- 
„nen herabwiirdigt; wir konnen keine Erziehung 
„haben, weil das Yerlialtniss des Lehrers zu 
„seinen Schulem ein sonderbares ist. Das Kind 
„konnte kein Zutrauen zum Lehrer haben, weil 
„politischeHefzereiendahinter gewittert wurden.“

A lso auch hier wurde mit Nachdruck her- 
vorgehoben, d a s s  d e r  U n t e r r i c h t  u n d  d i e  
E r z i e h u n g  u n a b h a n g i g  v o n  p o l i t i -  
s c h e n  R i c h t u n g e n  g e f o r d e r t  u n d  ent -  
w i c k e l t  w e r d e n  s o l i  en .

Die Ueberzeugung der galizischen Delega- 
tion drang jedoch nicht durch. Es felilte zwar 
nicht an Yersicherungen, seitens der Elihrer der 
M ajoritat, dass gerade der § . 1 1  lit. i die Er- 
weiterung der Landerautonomie bezwecke, doch 
der Antrag der galizischen Delegation blieb in 
der Minderheit.

Der Abgeordnete K a i s e r f e l d  nninte 
damals, dass der erwalinte Paragraf den Kron- 
landern den weitesten W irkungskreis, den ent- 
schiedensten Einfluss auf das Schulwesen sichere, 
dass die Einrichtung der Schulen, ihre Leitung, 
Ueberwachung, Dotirung den Landtagen zuste- 
hen werde; der Abgeordnete H e r r m a n n  aber 
sah darin eine Garantie fur die Nationalitaten, 
dass der Reichsrath nur die Grundsatze aufstellen 
wercle, in dereń Granzen genug Platz sein werde, 
die Schulen durch die Landtage den Bediirfris- 
sen der einzelnen Lander entsprechend ein- 
zurichten. W ie  illusorisch jedoch alle diese Y er
sicherungen waren, bewies leider die allernachste 
Zukunft. Denn ais es im Reichsrathe zu den De- 
batten iiber das Gesetz beziiglich der Trennung 
der Schule von der K irche und iiber die Grund
satze des Unterrichtswesens beziiglich der Yolks- 
schulen kam, trat die Sucht nach Yerringerung 
derlegislatorischenKom petenz der Landtage nocli 
greller heiwor und die galizischen Reichsraths- 
abgeordneten sahen sich in die Nothwendigkeit 
Yersetzt abermals und eindrmglicher die Lam 
desautonomie in Scliutz zu nehmen.

chowanie publiczne dźwignęli, nie robię bowiem 
tajemnicy z tego, iż nasze stosunki szkolne 
nie są dobre. N ie możemy mieć nauczycieli 
w ścisłem słowa tego znaczeniu, gdyż poniża 
się ich do rzędu m aszyn; nie możemy mieć 
prawdziwego wychowania, gdyż stosunek nau
czyciela do ucznia jest dziwny. D ziecko nie mo
gło mieć zaufania do nauczyciela, gdyż wietrzono 
w tern zaraz poduszczania polityczne. “

I  tu więc podniesiono znowu z naciskiem, 
a ż e b y  n a u k ę  i r o z w ó j  w y c h o w a 
n i a  p o z o s t a w i o n o  s a m y m  s o b i e  
i n i e  w y c i s k a n o  n a  n i c h  s z k o 
d l i w e g o  p i ę t n a  t e n d e n c y i  p o 
l i t y c z n e j .

Przekonanie delegatów' galicyjskich nie 
uzyskało jednak większości Nie brakło wpraw
dzie upewnień, wychodzących od przywódzców 
większości, iż §. 1 1 . lit. i ma właśnie na oku 
rozszerzenie autonomii krajów koronnych, ale 
wniosek, uczyniony imieniem delegacyi galicyj
skiej, został odrzucony. Poseł Kaiserfeld mnie
mał podówczas, iż pomieniony paragraf zapewnia 
krajom koronnym najszerszą działalność, najgłęb
szy w pływ  na szkoły, że urządzenie szkół, pro
wadzenie, nadzorowanie, dotacya, że wszystko 
to należeć będzie do krajów ; poseł Hermann 
zaś upatrywał w tern rękojmię dla narodowości, 
że Rada państwa uchwali jedynie zasady, gdyż 
w obrębie ich będzie dość miejsca, ażeby po
szczególne kraje „wedle własnych potrzeb" szko
ły urządzały. Jak zwodnicze jednak były te 
upewnienia, ukazała niestety bardzo bliska przy
szłość. (G dy bowiem przyszło w  Radzie państwa 
do rozpraw nad ustawami o rozdziale szkoły od 
kościoła i o zasadach urządzania szkoły ludo
wej, wystąpiła jeszcze dobitniej chęć ogranicza
nia ustawodawczego zakresu sejmów, a delegaci 
galicyjscy uczuli się zniewoleni występować po- 
nownie i jeszcze żarliwiej w  obronie samorządu 
szkolnego. •



D  ;r Bericht des konfessionelłen AusSchusses, 
mittelst welcliem dem Reichsrathe der Eatwurf 
des G-esetzes iiber Tfennung der Scliule von der 
K irche yorgetegt warde, enthalt am Sshlusse 
die Yersicheruug, dass die Reichsgesetzgebuag 
bernfenist der Landtagsgesetzgebung dieFreihcit 
in Erlassimg der speziellen Bestimmuugen iiber 
die Organisirung des Scbulwesens in den ein- 
ztlnen Landern za belassdn. Dessenungeachtet 
enthielt schon dieser Entwurf selbst so sehr in 
das Detail geliende Bestimmungen, dass der Lan- 
desgesetzgebung beinalie nichts melir zu tlmn 
tibrig blieb.

D ie galizischen Reiclisrathsabgeordneten 
widersetzten sieli im Interesse der Landesgesetz- 
gebung einem solchen Yorgehen. Namentlich der 
Reichsratlisabgeordnete Peter Gross liesm  sieli 
in folgenden W orteu  vernelimen:

„Gerade in Oesterreich wird die Auffor- 
„derung fur eine yolkstliilmliche Bildung zu sor- 
„gen zu einer gebietlierischen łNothwendigkeit, 
„da uns im ósterreichiscken Kaiserstaate eine 
„M anigfaltigkeit von Landern und Nationen ent- 
„gegentritt"; und indem er weiternacliw ies: „dass 
„es sich hiernickt bloss urn das Yerhaltniss der 
„Schule zur K irch e, sondern, dass es sich mit 
„Riicksiclit auf das H eil Oesterreichs um das 
G-edeihen eines naturgemassen Yerhaltnisses 

„der Schule zu den einzelnen Yolkern Oester- 
„reichs handelt“ , stellte er eine Reihe von Yer- 
besserungsantragen dahin zielend, dass das Recht 
die Zusammensetzung und den jWirkuugskreis 
der Schulaufsichtsorgane zu bestimmen, den Land- 
tagen zugewiesen werde.

Diese Antrage wurden theilweise beriick- 
sichtigt. D ie M ajoritat des Abgeordnetenhauses 
yerwarf nur den dahin gehenden Antrag den 
Landesschulrathen einen weiteren W irkungs- 
kreis, ni elit nur beziiglich der Yolksschulen und 
Lelirerseminarien, sondern auch beziiglich der 
Gimnasien einzuranmen.

Die galizischen Reichsrathsabgeordneten 
yertheidigten diesen Antrag nicht so sehr mit 
Riicksiclit anf ihr eigenes Land, da das Regu- 
latiy vom 25. Juni 1867. dem galizischen Lan- 
desschulrathe eben diesen weiteren 'Wirkungs- 
kreis, beziiglich der Gimnasien einraumte, ais 
in Yertrettung des Standpunktes, dass nnr da- 
mals der offentliche Unterricht den Bediirfnissen

Sprawozdanie komisyi, przedstawiającej I z 
bie posłów Rady państwa projekt do ustawy o 
rozdziale szkoły od kościoła, kończyło się za
pewnieniem, iż „ustawodawstwo państwowe jest 
powołane pozostawić ustawodawstwu krajowemu 
swobodę wydania szczegółowych postanowień, 
tyczących się organizacyi szkolnictwa w po
szczególnych krajach". Mimo to projekt komi
syi mieścił już w sobie postanowienia tak de- 
tajliczne, że ustawodawstwu krajowemu nie po
zostawiał prawie nic do uskutecznienia. Dele
gaci galicyjscy występowali więc z wnioskami 
dążącymi do rozszerzenia zakresu ustawodaw
czego poszczególnych krajów  w sprawach wy
chowania pnblicznego. Przem awiający imieniem 
ich poseł P iotr G ross, w ykazyw ał, że „właśnie 
w A u stry i, w której uderza bogata rozmaitość 
krajów i narodów, troska o wychowanie, odpo
wiadające właściwościom poszczególnych krajów, 
staje się nieodzowną koniecznością", a stwier
dziwszy następnie, że w przedłożonym projek
cie „nie idzie jedynie o stosunek szkoły do ko
ścioła, lecz, ze względu na dobro monarchii, o 
zbawienny i naturalny rozwój stosunków szkoły 
do owych ludów, które A ustryę składają11, uczy
nił szereg poprawek zmierzających do tego, aby 
prawo stanowienia o składzie i zakresie działa
nia nadzorczych władz szkolnych przelano na 
bej my krajowe.

Poprawki te zostały tym razem częściowo 
uwzględnione. W iększość Rady państwa nie przy
stała jedynie na to żądanie, ażeby nadać ra
dom szkolnym krajowym szerszy zakres działa
nia nie tylko co do szkół ludowych i semina- 
ryów, lecz również co do gimnazyów. Żądania 
tego bronili delegaci galicyjscy nie ze względu 
na kraj własny, gdyż regulatyw z dnia 25. 
czerwca 1867 nadawał właśnie galicyjskiej R a
dzie szkolnej ów szerszy zakres działania w za
rządzie gimnazyów, ale z tego zasadniczego 
punktu widzenia, że tylko wtedy zdoła wycho
wanie publiczne odpowiedzieć potrzebom i wła
ściwościom k ra ju , gdy władze kra jow e, z ludzi 
nauki i z wybrańców ciał reprezentacyjnych
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und Eigenthumlichkeiten der einzelnen Kronlan- 
der entsprechen werde, wenn die Landesschul- 
rathe, bestehend aus Mannern der "Wissenschaft 
und aus Mitgliedern der Reprasentationskorper, 
in der Lage sein werden, die Yolks- und Mittel- 
schulen zwangslos zu yerwalten. U e b r i g e n s  
b a t  der  d u r c h  das  A b g e o r d n e t  e nb . aus  
y o t i r t e  e n g e r e  W i  r k u n g s k r e i  s f l i r  d ie  
L a n d e s s c h u l r a t h e  a u f  d e n  g a l i z i s c h e  n 
L a n d e s s c h u l r a t h  k e i n e  A n w e n d u n g  ge -  
f u n d e n ,  da  d e r  o h n e  a l l e  O p o s i t i o n  vo -  
t i r t e  Y o r l e t z t e  P a r a g r a f  de s  G - e s e t z e s  
v o m  25. M a i  1868. d a s  g a l i z i s c h e  R e g u -  
l a t i y  a us  d e r  R e i h e  j e n e r  G - e s e t z e ,  w e l -  
che  d u r c h  d as  n e u  b e s c h l o s s e n e  G e s e t z -  
a u s  s e r  W i r k s a m k e i t  zu t r e t t e n  h a t t e n ,  
a u s s c h l o s s ,  und  d a d u r c h  d e n  R e c k t s b e -  
s t a n d  d e s  g a l i z i s c h e n  R e g u l a t i v s  a ne r -  
k a n n t e .

Noch erregter war die Debatte in der zwei- 
ten H alfte des Monates April 1869. bei Bera- 
tliung des Gesetzes jiber die Grundsatze des Un- 
terrichtswesens beziiglich der Yolksscliulen.

Der damals yorgelegte Gesetzesentwurf be- 
stattigte leider die Beflirchtungen, welche noch 
im Jahre 1863. im Landtage und von den gali
zischen Reichsrathsabgeordneten bei Berathung 
der Staatsgrundgesetze ausgeSprochen wurde.

Der Entwurf .stekte dem elastischen Aus- 
drucke „Grundsatze des Unterrichtswesens“  so 
weite Granzen, dass der Einfluss der Landtage 
auf das Schulwesen sich ausschliesslich nur auf 
die okonomische Seite der Errichtung und Er- 
haltung der Schulen zu beschranken liatte.

Dieser Entwurf wurde ais Attentat auf 
den in den Staatsgrundgesetzen noch ohnehin 
begranzten 'Wirkung.skreis der Landtage ange- 
sehen, und eines der heryorragendsten M itglie- 
der der galizischen Delegation nahm keinen An- 
stand auszusprechen, da.fjs die Yotirung dieses 
Gesetzes ein „Verfassungsbruch“ sei.

Die galizischen Reichsrathsabgeordneten 
wiesen in erschopfenden Reden nach, dass der 
yorgelegte Entwurf mit Detailbestimmungen ilber- 
fiillt sei, dereń Einstellung in den Entwurf dem 
Staatsgrundgesetze widerstreite, und stellten den 
Antrag auf Uebergang zur Tagesordnung. Sie 
thaten es nicht desswegen, ais ob sie eine Rege- 
luug der Schulyerhaltnisse nicht wiinschen wiir-

złożone szkołami ludowemi i średniemi będą 
m ogły swobodnie zarządzać.

U c h w a l e n i e  ci  a ś n i e j s z e g o  z a k r e s u  
d z i a ł a n i a  n i e  w p ł y n ę ł o  z r e s z t ą  na s t a 
n o w i s k o  g a l i c y j s k i e j  R a d y  s z k o l n e j ,  
u c h w a l o n y  b o w i e m  b e z  w s z e l k i e j  opo-  
z y c y i  p r z e d o s t a t n i  p a r a g r a f  u s t a w y  
z d n i a  25. m a j a  1868 w y ł ą c z y ł  r e g u l a -  
t y w  o R a d z i e  s z k o l n e j  g a l i c y j s k i e j  
z p o m i ę d z y  t y c h  p o s t a n o w i e ń ,  k t ó r e  
m i a ł y  b y ć  w  s k u t e k  n o w e j  u s t a w y  
u c h y l o n e ,  a t e m  s a me m z a t w i e r d z i ł  
j e g o  p r a w o m o c n o ś ć .

Żarliwszą jeszcze była walka o autonomię 
szkolną, gdy przyszła pod rozprawy ustawa, 
zawierająca zasady organizacyi szkół ludowych. 
Działo się to na posiedzeniach Rady państwa 
pod koniec kwietnia 1869.

Przedłożony podówczas projekt ziścił nie
stety obawy, wypowiedziane jeszcze w Sejmie 
w r. 1863. i przez delegatów galicyjskich przy 
uchwaleniu konstytucyi, pojął bowiem elastyczne 
wyrażenie „zasady wychowania '1 —  w tak sze
roki sposób, że wpływ sejmów na wychowanie 
elementarne redukował wyłącznie do ekonomicz
nej strony zakładania i utrzymywania szkół. 
Projekt ów przyjętym został jako zamach na 
ten szczupły wymiar autonomii, który w usta
wodawstwie krajowem znaleźć miał ziszczenie, 
a jeden z najwybitniejszych członków delegacyi 
nie wahał się wypowiedzieć, iż uchwalenie go 
równać się będzie „złamaniu konstytucyi11.

W  obszernych przemówieniach, wykazują
cych , iż projekt ustawy przepełniony jest dro
bnostkowemu postanowieniami, niezgodnemi wcale 
z pojęciem zasady, uczynili podówczas delegaci 
w niosek, ażeby Izba przeszła nad nim do po
rządku dziennego, nie dlatego, iżby sobie wy- 
czekiwańej z upragnieniem regulacyi stosunków 
szkolnych nie życzono, lecz jedynie z tego po-



den, aber nur aus dem Grunde, weil sie 111 dem 
Entwurfe die Absicht sahen, der Reiclisgesetz- 
gebung beinalie alle Gewalt beziiglich der Yolks- 
scbulen einzuraumen.

Da dessenungeacbtet die Stimme der gą- 
lizischen Reichsrathsabgeordneten kein Gehór 
fand, und auch keine Hoffnung yorbanden war 
den G-rundsatz der Landesautonomie in Scliul- 
saclien im W ege  von Yerbesserungs- und Zu- 
satzantragen bei der Spezialdebatte durchzufiih- 
ren, erklarte die galizisclie Delegation durch den 
Abgeordneten Grocholski, dass sie hn der Be- 
schliessung eines Gesetzes, welches so Sehr die 
Rechte der Landtage beschrankt, keinen An- 
theil nehmen konne und sich von der weiteren 
Beratkung desselben zuriickziehe.

Es wurde dalier das angeregte Gesełfc gć-' 
mass dem Entwurfe yom 14. M ai 1869. oline 
M itwirkung deb galizischen Reicksratksabgeord- 
neten und oline alle und jede Spezialdebaftb 
beschlossen, u n d  in  dem  § . 74 .  d e s s e l b e n  
e b e n s o  w i e  in d e m G e s e t z e  y om  25. M a i  
1868. d i e  T J n a n t a s t b a r k e i t  de s  R e g u l a -  
t i y s  d e s  g a l i z i s c h e n  L  a n d e s s c h u l r a -  
t k e s  a u s g e s p r o  c ke u .

B ei Beschliessung dięs|e% §. 74. kam ein 
Umstand vor, der beniitzt wurde um die Abnei- 
gung der Majoritat gegeu den galizischen Lan
desschulrath und die demselben durch A ller
hochste Entsckliessung allergnadigst yerliehenen 
Rechte zu manifestiren.

Der damalige Unterrichtsminister Seine 
Excellenz Dr. Hasner hob namlich heryor, dass 
obgleich in dem Regulatiy des galizischen Lan- 
desschulrathes eine ausdruckliche Bestimmung, 
wie nach derselben das Ernennungsrecht der Direk- 
toren und Lehrer an den Lehrerbildungsanstalten 
und das Recht der Bestattigung der Anstalten 
dieser Kategorie znstehe, nicht enthalten sei, 
diess jedoch selbstyerstandlick aus dem Rechte 
des galizischen Landesschulrathes zur Leitung 
der Yolks- und Mittelschulen und zur Ernennung 
der Direktoren und Lehrer an diesen Schulen 
fliesse. E r stellte daher den Antrag, dass in den 
§. 74 ausser der allgemeinen obigen Bestim
mung auch d ie  aufgerpunmen werde, dass die 
laut den §§. 35, und 68 des Gesęt?es vom 14. 
M ai 1869 dem Unterrichtsminister eingeraumten 
Rechte in Galizien auf den galizischen Landes
schulrath ubergeken, Diese gerechte Eorderung

wodu, iż ujrzano w projekcie zamiar nadania 
ustawodawstwu państwowemu wszelkiej prawie 
władzy stanowienia o szkołach ludowych po
szczególnych krajów.

Gdy wniosek delegatów galicyjskich nie 
znalazł posłuchu, a nie było nadziei, ażeby za
sadę autonomii szkolnej przeprowadzić w pro
jekcie za pomocą poprawek przy debacie szcze
gółowej , złożyła delegacya przez usta posła 
Grocholskiego oświadczenie, że w uchwalaniu 
ustawy, uszczuplającej tak bardzo prawa sej
mów krajowych, nie może wziąć udziału i usu
nęła $ię od dalszych obrad.

13

Bez udziału delegatów zatem i bez wszel
kiej szczegółowej dyskusyi, uchwalono zgodnie 
z projektem kom isji całą ustawę z dnia 14. 
maja 1869, a w §. 74. t e j ż e  t a k  s a m o  j a k  
w u s t a w i e  z d n i a  25. m a j a  1868, z a s t r z e 
ż o n o  n i e t y k a l n o ś ć  r e g u l a t y w u  g a l i 
c y j s k i e j  R a d y  s z k o l n e j .

Przy uchwalaniu tego właśnie paragrafu 
zaszła jedna okoliczność, z której skorzystano, 
ażeby objawić niechęć dla galicyjskiej Rady 
szkolnej i praw, postanowieniem Najjaśniejszego 
Pana łaskawie jej nadanych.

Ówczesny minister oświecenia Jego Eksce
lencja  Dr. Hasner podniósł mianowicie, iż jak
kolwiek w regulatywie Rady szkolnej galicyj
skiej nie ma tego wyraźnie, że służy jej prawo 
mianowania dyrektorów i nauczycieli seinina- 
ryów nauczycielskich, oraz prawo zatwierdzania 
zakładów tej k ategory i, przecież wypływa to 
z ogólnego zakresu zajmowania się szkołami 
ludowemi i średniemi, tudzież stosunkami słnż- 
bowemi dyrektorów i nauczycieli tych szkół, i 
w  myśl tego domagał się, ażeby oprócz ogólni
kowego zastrzeżenia zamieszczono również w §. 
74. zastrzeżenie szczegółowe, iż prawa w ypły
wające z §§. 35. i 68. przechodzą w Galicyi na" 
Radę szkolną krajową w myśl jej statutu. Spra
wiedliwe to żądanie p. ministra nie zostało je 
dnak uwzględnione; wniesioną przez niego po
prawkę uchylono, a tem samem w rażącej nie- 
konsekwencyi z całością regulatywu zaprzeczono 
galicyjskiej Radzie szkolnej prawa mianowania
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des Unterrichtsministers wurde abgelehnt und 
wurde auf aiese W eise in grillem  W iderspruche 
mit dem Regulatiy dem galizischen Landesschulra- 
the das Ernennungsreclit dęr Di rektor en und Leli- 
rer an den Lehrerbildungsanstalten abgesproclien, 
obgleich es A llen klar war, dass das R egulatiy nur 
deswegen die Lehrerbildungsanstalten nicht an- 
fiihrte, weil es zur Z eit der Erlassung des Regula- 
tivs noch keine Lehrerbildungsanstalten gab und 
die damals existirenden Praparanden in der Orga- 
nisation der Yolksschulen mitbegriffen waren. A is 
das Gesetz vom. 14. Mai 1869 an das hoheHerren- 
haus zur Beratliung gelangte, hoben die galizi
schen M itglieder dieses hohen Hauses mit glei- 
chem Naehdrucke heryor, wie abtraglich fur die 
Landesaatonomie die Aufstellung von Detailbe- 
stimmungen wirke, und yerlangten eine solche 
Umarbeitung des Gesetzes, dass in dasselbe 
wirklich nur die Grundsatze des Unterrichtswe- • 
sens aufgenommen werden. Dieser A ntrag fand 
ein geneigtes Ohr bei yielen Mitgliedern dieses 
hohen Hauses und wenn man annimmt, dass alle 
jene, welche gegen die Yotirung dieses Gesetzes 
en bloc stimmten, geneigt gewesen waren solchen 
Abanderungen in der Specialdebatte zuzu- 
stimmen, welche den W irkungskreis der Landes- 
gesetzgebung erweitern w iirden, so wiirde man 
zu dem allerdings auifalenden Resultate gelan- 
gen, d a s s  e i n  s o  w i c h t i g e s  G e s e t z ,  w e l  
c h e s  i m  A b g e o r d n e t e n h a u s e  o h n e  a l l e  
S p e c i a l d e b a t t e  b e s c h l o s s e n  w u r d e ,  a u c h  
i m H e r r e n h a u s e  e i g e n t l i c h  mi t  e i n e r  
M a j o r i t a t  v o n  n u r  E i n e r  S t i m m e  trotz 
des W iderspruches der galizischen M itglieder 
zu Stande gekommen ist, u n d  d a s s  m i t  d e r -  
s e l b e n  M a j o r i t a t  v o n  nur  E i n e r  S t i m m e  
d e r  G r u n d s a t z  d e r  L a n d e s a u t o n o m i e  
i n  S c h u l s a c h e n  f i e l .

Trotz alledem wurde jedoch a u c h  i m 
H e r r e n h a u s e  d i e  U n a n t a s t b a r k e i t  d e s  
g a l i z i s c h e n  R e g  u l a t i v s  a u s g e s p r o c h e n ;  
u n d  da  d a s  G e s e t z  v o m  14. M a i  1869 d ie  
A l l e r h o c h s t e  S a n k t i o n  e r h i e l t ,  so 
f o l g t  d a r a u s  u n z w  e i f  e 1 h a f  t , d a s s  
d a s  R e g u l a t i y  d e s  g a l i z i s c h e n  L a n -  
d e s s c h u l r a t h e s  a u c h  i m W e g w d e r  
R e i c h s r a t h s g e s e t z g e b u n g  y o l l i n -  
h a l t l i c h  b e s t a t i g t  w u r d e .

H iem it schliessen wir die Geschichte des 
Entstehens des galizischen I'andesschulrathes

dyrektorów i nauczycieli seminaryów nauczy
cielskich, choć jasnem było dla w szystkich, że 
regulatyw dlatego tylko seminaryów szczegó
łowo nie wym ienił, iż w  chwili wydania regu- 
latywu nie istniały wcale seminarya, a prepa- 
randy wchodziły ściśle w zakres organizacyjny 
szkół ludowych.

G dy ustawa z d. 14. maja 1869 przyszła 
pod obrady Izby  panów, członkowie tej Izby, 
pochodzący z Galicyi, podnosili z równym naci
skiem szkodliwą dla samorządu szkolnego szcze
gółow ość postanowień projektu i domagali się 
takiego ustawy tej przeistoczenia, ażeby istot
nie same tylko „zasady wychowania" były w niej 
zawarte. Domagania te znalazły posłuch u wielu 
innych członków  tej wysokiej Izb y ; a jeśli się 
przypuści, iż wszyscy c i, którzy przeciw przy
jęciu  ustawy en bloc głosow ali, byli skłonni 
przystać na takie w niej zmiany, któreby za- 
kręs ustawodawstwa krajowego rozszerzały, 
gdyby projekt w szczegółowy sposób był roz
bieranym —  natenczas uderzy ta nieobojętna 
okoliczność, i ż  u s t a w a  t a k  w a ż n ą ,  a b e z  
w s z e l k i e j  s z c z e g ó ł o w e j  d e b a t y  w I z 
b i e  p o s ł ó w  u c h w a l o n a ,  p r z y s z ł a  w ł a 
ś c i w i e  t y l k o  w i ę k s z o ś c i ą j e d n e g o  g ł o s u  
do  s k u t k u ,  wbrew zastrzeżeniom nie tylko 
z samej Galicyi pochodzącym, i ż e  t ą  s a m ą  
w i ę k s z o ś c i ą j e d n e g o  g ł o s u  z w a l c z o n a  
z o s t a ł a  w a ż n a  z a s a d a  s z k o l n e g o  s a m o 
r z ą d u .

i

Pomimo tego wszystkiego z a s t r z e g ł a  
r ó w n i e ż  i I z b a  p a n ó w  n i e t y k a l n o ś ć  
r e g u l a t y w  o w i  o g a l i c y j s k i e j  R a d z i e  
s z k o 1 n e j, a s k o r o u s t a w y  z d n i a  25. 
M a j a  1868 i 14. M a j a  1869. n a j w y ż s z ą  
s a n k c y ę  o t r z y m a ł y ,  w y p ł y w a  z t ą d  
n i e w ą t p l i w i e ,  ż e  i r z e c z o n y  r e g u 
l a t y w  d r o g ą  u s t a w o d a w s t w a  p a ń 
s t w o w e g o  w c a ł e j  s w e j  o s n o w . e  
z a t w i e r d z o n y  z o s t a ł .

Oto jest historyczny pogląd na działania 
Sejmu galicyjskiego w sprawach edykacyjnych
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und iibergehen nun zur Beleuchtung seiuer Tha- i na okoliczności, wśród których przyszło do
tigkeit und zur W iderftfrm g der Bescliuldigun- skutku ustanowienie Rady szkolnej galicyjskiej
gen, welclie gegen diese Behórde in letzter Z e it Obecnie pozwolimy sobie zestawić ogólny zarys
von einigen M itgliedern des Abgeordnetenhauses czynności tejże Rady szkolnej i odeprzeć po-
des Reichsratlies erhoben wurden. krotce zarzuty, czynione jej w ostatnich czasach

przez niektórych członków Rady państwa.

II.

Der Zustand des offentlichen Erziehungs- 
weseus in Galizien war zur Zeit, ais der gali
zische Landesschulrath seine W irksamkeit be- 
gann, keineswegs befriedigend. ErheblicheM angel 
iu der Organisation der Schulen, in den Lehr- 
planeu und in der Lehrmethode, die ausseror- 
deutlich niedrige Dotirung der Yolksschullehrer 
und die ganz unzulangeuden Praparanden, die 
nicht geeiguet waren die Yolksschulen mit 
tiichtigen Lehreru zu yersehen, der Mangel oder 
die Desorganisirung der Bezirksschulaufsichten 
und der nicht gehorig durchgefuhrte fcłchul- 
zwang, —  das waren die allgemeineu Gebrechen, 
welche der galizische Landesschulrath in seineni 
ersten Berichte aniuhrte.

Das grosste Hinderniss ab er der Entwicke- 
lung einer erspriesslichen Thatigkeit in der R e
form des Scliulweseus bildete das allgemeine 
Misstrauen des Publikums in die Schule, der 
formliche Krieg, welcher zwisclien Familie und 
Schule gefuhrt wurde, ein K rieg, welcher jeden 
pedagogisehen Einfluss der Schule auf die Ju- 
gend vernichtete und welcher seinen Grund 
darin hatte, dass die Schule immer verdacbtigt 
wurde, poiitisclie Zw ecke zu verfolgen.

Es bedurfte wirklich eines so vorsiclitigen 
und unpartheischen Yerfalirens, wie jtnes des 
valizischenLaudesschulratlies, um das allgemeine 
Misstrauen zu beseitigen, der offentlichen Schule 
die ihr gebiilireude Achtung zu ver.schaffeu und 
ilir jeneu holion Einfluss zu sicliern, deu sie auf 
die Gesellschaft zu uben berufen ist.

Es musste diese Denkschrift viel zu weit- 
laufig werden, wollte man geuau alle jene Um- 
stande aufzahlen, welche auf die Verbessepung 
der Schule und auf dasErwecken des allgemeineu 
Yertraueus zur Schule von Einfluss waren. A lle 
aber lassen sich auf die Existenz uud die W irk
samkeit des galizischen Landesschulrathes zu- 
riickfiihren, und insoferne die Erfolge sich in

II.

Stan wychowania publicznego w chwili, 
w której Rada szkolna galicyjska rozpoczęła 
swoje czynności, nie był wcale zadowalniającym.

Znaczne wadliwości w organizacyi szkół, 
w planie naukowym i w metodzie uauczania; 
nadzwyczaj niskie dotacye nauczycieli ludowych 
i bardzo niedostateczne preparandy nauczyciel
skie, nie dozwalające zasilać szkół należycie 
nzdolnlonemi nauczycielami; brak, lub rozprzę

ż e n ie  okręgowych władz szkolnych, niedokła
dnie przestrzegany przymus szkolny — oto są 
ogólne braki, które wymienia pierwsze spra
wozdanie Rady szkolnej. Lecz nie jest to jeszcze 
wszystko. Trudność uajwalniejszą w rozpoczę
ciu czynności nad reformą wychowania i w wpro
wadzeniu go na właściwe tory, stanowiła po
wszechna nieufność publiczności do szkół, for
malna wojna, jaka istniała między rodziną 
a szkołą, wojna podkopująca i niwecząca wszelki 
edukacyjny wpływ szkoły, podejrzywanej bez
ustannie o postronne cele polityczne. Trzeba 
było zaiste tylko tak oględnego i bezstronnego 
postępowania, jak postępowanie dzisiejszej wła
dzy szkolnej krajowej, ażeby nieufność tę roz
wiać, a wywalczywszy w opinii publicznej po
szanowanie dla szkoły7, zabezpieczyć jej ów wy7- 
soki wpływ moralny7, jakim ma przenikać spo
łeczeństwo.

Zanadto obszerną musiałaby być niniejsza 
rozprawa, gdyby chciano podnieść i wykazać 
dokładnie wszystkie okoliczności, które na po
lepszenie wychowania i wzbudzenie ufności do 
szkoły wpłynęły. W szystkie one odnoszą się 
jednak do istnienia i działania Rady szkolnej 
krajowej; o ile zaś dadzą się uchwycić i w y
razić w datach statystycznych, skreśla je  na-
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amtlichen statistischen Daten nachweisen lassen, 
mógen einige hieyon hier aufgezahlt werden.

M it Ende des Schuljahres 1869, :t nach 
zwei Jahren des Bestandes des Landesschul
rathes, wahrend welcher Zeit derselbe 82 neue 
Yolksschulen in das Leben rief, zalilte Galizien 
2476 Scliulen; am Schlusse des Schuljahres 
1873/1874 weisen die statistischen Tabellen 2764 
Yolksschulen nach. In  nicht ganz fiinf Jahren 
somit, hat sich die Zahl der Yolksschulen urn 
288 und in der ganzen Zeit vom Jahre 1868 bis 
Schluss 1874 um 370 Schulen yermehrt, obgleich 
von einer organisirten Thatigkeit des Landesschul
rathes in dieser Hinsicht keine Rede sein konnte, 
da das Landesgesetz iiber Errichtung der Y olks
schulen erst am 2 . Mai 1873 zu Stande kam. 
Die obige Yermehrung war somit nicht Eolge 
eines legislaąorischen Zwanges, sondern hatte 
ihren Grund in freiwilligen Dotationen, liefert 
somit einen unumstosslichen Beweis des hohen 
Vertrauens der Beyolkerung zum Landesschul- 
ratli.

Dessenungeachtet lag der Schwerpunkt 
nicht in der Yermehrung der Zahl der Y olks
schulen; viel wiehtiger war die Yerbesserung 
ilirer Qualitat und die Erweiterung des in ihnen 
ertheilten Unterrichtes durch Yermehrung der 
Klassen, liauptsachlich in den Stadten und Milrk- 
ten. Auch in dieser Hinsicht wurde sehr viel 
geleistet, denn, wahrend die Ausweise vom Jabre 
1869 nur 88 vierklassige und 7 ausschliesslich 
klosterliche holiere Schulen nachweisen, enthal- 
ten die Tabellen vom Jahre 1873 74, 12 Biirger- 
schulen und 114 Schulen von 4 und mehr K las
sen, nicht gerechnet eine bedeutende Anzahl 
von Schulen, welche von einer K lasse zu zwei 
und drei Klassen erweitert wurden.

D ie Anzahl der Schiller in den Yolksschu
len betrug mit Schluss des Jahres 1869 163917, 
dagegen mit Anfang des Schuljahres 1874/75 
205.506, somit um 41589 oder 25„|° mehr.

Die Dotation der Yolksschullehrer, von 
welcher zum grossen Theile ilire Tiichtigkeit 
somit auch ihre Kiitzlichkeit ftir die Scliule ab- 
hangt, hob sich nocli vor Einfiilirung des Ge- 
setzes vom 2. M ai 1873 imDurchsclmitt vonl74f l .  
91 kr. auf 19911.35 kr. o. W . W ie  viel jedoch diein- 
nere Einrichtung der Schule und die Ausstattung 
derselben mit Lelnmitteln dem Einflusse der

stępujące, na urzędowych sprawozdaniach oparte 
zestawienie.

Z  końcem roku 1869, a zatem po dwóch 
latach istnienia Rady szkolnej, w których za 
jej staraniem 82 nowych szkól założono, liczy
ła Galicya ogółem 2476. z końcem zaś roku 
szkolnego 1873/4 wykazują tabele statystyczne 
2764 szkól.

W  niespełna więc pięciu latach pomnożyła 
się liczba szkół o 288, w całym zaś peryodzie 
od roku 1868. do końca sierpnia 1874. o 370, 
pomimo, iż o uregulowanem działaniu w tej 
mierze nie mogło być mowy z powodu, iż usta
wa krajowa o zakładaniu szkół ludowych przy
szła dopiero lia dniu 2. maja 1873. do skutku, 
że zatem pomnożenie szkół w wykazanym po- 
wyżej peryodzie przypisać należy dobrowolnym 
deklaracjom  gmin, świadczącym o mierze ich 
zaufania do władz szkolnych.

K ie w pomnażaniu jednak liczby szkół lu
dowych leżał głów ny punkt ciężk ości; o wiele 
ważniejszą była poprawa ich jakości i rozsze
rzenie zakresu udzielanej w nich nauki przez 
pomnożenie klas, szczególniej po miastach i mia
steczkach.

I  w tej mierze zdziałano bardzo wiele. 
Gdy bowiem wykazy z roku 1869 wyliczają 88 
szkół 4 klasowych a zaledwie 7 szkół wyższych, 
wyłącznie klasztornych o większej ilości klas, 
wykazują już tabele z r. 1873/4 12 samodziel
nych szkół wydziałowych, a 114 cztero- i wię- 
cej-klasowycli, oprócz znaczniejszej liczby szkół, 
które z rzędu jedno-klasowych do dwóch i trzech 
klas rozszerzone zostały.

Liczba uczniów szkół ludowych z końcem 
roku 1869 wynosiła 163.917, z początkiem zaś 
roku 1874/5 zapisało się ich 205.506, wzrosła 
więc o poważną cyfrę '41.589 uczniów, czyli 
więcej niż o 25° „ !

Dotacya nauczycieli, od której w przewa
żnej części zawisł warunek ich zdolności a za
tem i pożyteczność samejże szkoły, podniosła 
się jeszcze przed przeprowadzeniem ustawy kra
jow ej z dnia 2. maja 1873. w  przecięciu z 174 
zł. 91 ct. na 199 zł. 35 ct.
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neuen Scliulbehorden zu yerdankeh hatte, das 
lasst sich zitfermassig nicht bestimmen, da die 
diessfallige Thatigkeit der Schulbehórden vor Ein- 
fiihrung des Landesschulratheslieinahe Nuli war.

Eiu grosserfes Yerdieust ais durch Yermeli- 
rung der Yolksschulen uud ihre Yerbesserung, 
hat sich der galizische Landesschulrath durch 
Heranbildung der Lehrer fur diese Schulen er- 
worbtn. Ehe noch das Glesetz vom 14. Mai 
1869 zu Stande gekommen war, hat der Lan
desschulrath ' ś'ein Augenmerk auf die unzu- 
reichende Bildung det Lehrer geworfen, und 
indem er einerseits in den Praparanden die M e- 
thode des ITnterrichtfestłbrbesserte und derfselben 
erweiterte, entwarf er anderSrseitsfróin Statut, 
auf Glrund dessdn selbststandige Lelirerbildungs- 
anstalten liatten organisirt werden tŚollen.

W enn der auf Grundlage dieses Elaborates 
von dem Landtage in der Sitzung vom 28. Sep- 
temUer 1868. beschlossene Gesetzesentwurf die 
Allerliochste Sanction erlangt liatte, w a r e  d i e  
I n s t i t u t i o n  d e r L e h r e r b i l d u n g s a n s t a l -  
t e n  u m  d r e i  J a h r e  f r i i h e r  i n  d a s L e b e n  
g e t r e t e n ,  u n d  i n d e m s e l b e n M a s s e w a r e  
a u c h  h e u t e  d i e  R e o r g a n i s i r u n g  d e s  
V o l k s s c h u l w e s e n s  u m e i n  B e d e u t e n -  
d e s  f o r t g e s c l i r i t t e n .  Dasselbe Yerdienst 
der Initiatiye muss dem Landesschulrathe und 
dem Landtage aucli in Betreff der Schulaufsichten 
zuerkannt werden. Es ist dies ohne Zw eifel 
eine bemerkenswerthe Erscheinung, d a s s  in 
G a l l z i e n ,  d e m  m a n  so gte-rne d e n  Y o r -  
w u r f  d e s  C l e r i c a l i s m u s  m a c h t ,  d i e  I n 
s t i t u t i o n  dfer w e l t l i c h e n  S c  hu l a  u f- 
s i c h t  f r i i h e r  a i s  i n i r g e n d  e i n e r  an-  
d e r e n  P r o v i n z  des  o s t e r r e i c h i s c h e n  
K a i s e r s t a a t e s  und  o h n e  I n i t i a t i v e  des  
R e i c h s r a t l i s  i n d a s  L e b e n  g er  u f en w urde. 
Das geschah vorerst in einero anselinlichen 
Theile des Landes auf Grand der Yerordnung 
des galizischen Landesschulrathes vom 23. April 
1868 Z . 1354, und ais die in den Sitzungen des 
galizischen Landtages vom 8 . October 1868. 
und vom 8 . November 1869 beschlossćnen dies- 
falligen Gesetzesentwiirfe die Allerliochste Sanc
tion nicht erhielten, wurden die Schulaufsichten 
iiber A ntrag des galizischen 7 mndesschulrath.es 
und im Grunde Allerhoclister Ermachtigung 
vom 28. November 1870 mittelst Yerordnung 
des k. k. Ministeriums fiir Cultus und IJnter- 
richt vom 1 . Dezember 1870. organisirt.

O ile zaś samo urządzenie szkól we
wnętrzne i zaopatrzenie ich w przybory nau
kowe wpływowi nowych władz szkolnych za
wdzięczają, tego nawet w porównaniu oyfrowem 
wyrazić niepodobna, gdyż działanie władz 
szkolnych w tym kierunku przed peryodem, o któ
rym się mów; niemal zeru się równa.

W iększą jednak zasługą Rady szkolnej 
niż pomnożenie i poprawa szkół ludowych, jest 
troskliwe zajęcie się wychowywaniem nauczy
cieli dla tychże szkół.

Znacznie wcześniej od norm, zawartych 
w ustawie z dnia 14. maja 1869, zwróciła ga
licyjska, Rada szkolna uwagę na niedosta
teczne kształcenie nauczycieli, a poprawiając 
z jednej strony sposób udzielania nauki i za
kres 'jej' na preparandach, uchwalała z dragi ej 
strony statut który imał samodzielne seminarya 
zorganizować. Gdyby oparty na tej podstawie 
prdjekt Sejmu, uchwalony na posiedzeniu z dnia 
28. września 1868, uzyskał był najwyższą sank- 
cyę, b y ł y b y  s e m i n a r y a  o t r z y  l a t a  
w c z e ś n i e j  p r z y s z ł y  d o  s k u t k u ,  
a t e m  s a m e m  i p o p r a w a  s z k ó ł  
l u d o w y c h  b y ł a b y  s i ę  j u ż  d z i 
s i a j  d a l e j  p o s u n ę ł a .

Też samą zasługą inieyatywy należy przy
znać Radzie szkolnej i Sejmowi w sprawie 
nadzorów szkolnych. R zecz to niezawodnie cie
kawa, i ż  w G a l i c y i ,  t a k  c h ę t n i e /
0 k l e r y k a l i z m  p o m a w i a n e j ,  p r z y- 
s z ł y  d o  s k u t k u  n a d z o r y  ś w i e c k i e  
n a d  s z k o ł a m i  w c z e ś n i e j ,  u i ź 
w k t ó r e j k o l w i e k  i n n e j  p r o w i n c y  !  
a n s t r y  a c k i e j ,  i t o  w c a l e  n i e  z a
1 n i c y a t y  w ą u s t a w y  p a ń s t w o w e j .

Stało się to najprzód w znaYznej części 
kraju na mocy rozporządzenia galicyjskiej Rady 
szkolnej z dnia 23." kwietnia 1868. 1. 1354, a gdy 
dwukrotnie, na posiedzeniach Sejmu z dnia 8 . 
października 1868. i 8. listopada 1869. uchwa
lony projekt do ustawy o nadzorach nie uzy
skał najwyższej sankcyi, zorganizowano nad
zory na podstawie rozporządzenia ministra 
wyznań j oświecenia, z dnia 1. grudnia 1870, 
wydanego na wniosek Rady szkolnej i na mocy 
cesarskiego postanowienia z dnia 28. listopada 
1870.

3
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W as die M ittelschulen anbelangt, so 
muss hervorgehoben werden, dass, wiewohl bei 
Errichtung derselben A lles von der Gnade des 
Monarchen und dem guten W illen  des hohen 
Ministeriums abhangig war, dennoch es ebenso 
dem Eifer des galizischen Landesschulratlies und 
seinem Einflusse auf die Gemeinden zuzuschrei- 
ben ist, wenn einerseits die Anzalil der M ittel
schulen und namentlich der dem Lande so noth- 
wendigen Realschuien sieli yermehrte, anderer- 
seits aber die Ereąuenz sieli bob und das' Inter- 
esse fur die W issenschaft belebt wurde. Die 
E olge war, dass seit dem Jahre 1868. zwei Un- 
tergymnasien in volle achtklassige umgestaltet, 
dagegen vier Realschuien und zwei Gymnasien 
yollstandig neu errichtet wurden, dass endlich 
die Zahl der Scliiiler, welche im Jahre 1868. 
7905betrug, sich im Jahre 1874. auf 9680, somit 
urn mehr ais 220|0 liob.

Dieser Zuwachs in der Freąueuz der Schil
ler ist unstreitbar ein Zeichen des Yertrauens, 
von welcliem die Bevblkerung gegeniiber- den 
Schulen dieser K ątegorien beseelt ist, des Yer- 
traueą?, (Ąfc seinen Ursprung der Ordnung, der 
D isciplin , dem Pflichteifer und der Achtung 
fiir die W issenschaft yerdankt, Eigenschaften je- 
ner Anstalten von denen die Beyolkerung sich 
taglich iiberzeugt.

Dieses aufbliihen der Mittelschulen findet 
hauptsachlicli und ausschliesslich d a r i n  sei- 
nen Grund, dass der obersten Schulbehdrde 
im Lande ein weiteres Eeld fiir die Leitung 
dieser Schulen und die Entscheidung iiber die 
personlichen Yerhaltnisse der Direktoren und 
Lelirer eingeraiunt wurde, ein Reclit, welclies 
tief in den eiJentlilunlichen Yerlialtnissen einer 
grossen Proyinz fusst, und von Mannern ausge- 
iibt w ird , welche die Yerhaltnisse der S cli ule 
ans ejgener unmittelbaren Anschauung kennen.

Ohne zur Rolle einer Dienerin leidenschaft- 
licher Streite und politischer Gegensatze herab- 
zusinken, dient die, W issenschaft in diesen A n 
stalten ais M ittel zu dem erhabenen Ziele der 
Aufklarung und Bildung und beseitigt jenes 
tiefe Misstrauen, von welchem friiher die Eltern 
gegeniiber dieseu Schulen durchdrungen waren.

Es kommen aber auch in den amtlichen 
Berichteu Daten vor, welche ein bezeichnendes 
L iclit auf j  ene Redner werfen, welche! Gebrauch 
machend von der parlamentarischen Redefreiheit,

Przechodząc do szkół średnich, należy pod- 
nieśty że choć w zakładaniu ich wszystko 
było od łaskawości M onarchy i życzliwości wy
sokiego M inisterstwa zawisłem — przecież 
przypisać wypada również bardzo wiele stara
niom Rady szkolnej i wpływowi jej na gminy 
miejskie,! A  z jednej strony pomnożyła się liczba 
rzeczonych zakładów, a mianowicie w dziale 
potrzebnych bardzo krajowi szkół realnych, 
z drugiej zaś strony ożywiła się frekweneya 
i większy dla nauki obudził się interes.

I  tak: począwszy od roku 1868 uzupełniono 
dwa gimnazya z klas 4 do ośmiu, założono zas 
całkiem nowe cztery szkoły realne i dwa gimna
zya; liczba uczniów zaś, która w roku 1868 w y
nosiła 7905,- podniosła się w roku 1874 do 9680. 
t. j. o więcej niż 22°/0.

Jest to niezawodnie dowodem większego 
zaufania ludności do szkół tej kategoryi, zaufa
nia mającego swą uzasadnioną podstawę w owym 
widoku coraz większego ładu, karności, poczucia 
obowiązku i poszanowania dla nauki, który rze
czone zakłady oczom ludności przedstawiają.

Szersze niż gdzieindziej prawo zarządzania 
szkołami średniemi i stanowienia o służbowych 
stosunkach dyrektorów i nauczycieli tych zakła
dów, owe prawo, tak bardzo uzasadnione w wła
ściwościach rozległej prowincji, a wykonywane 
przez ludzi patrzących z bliska na rozwój sto
sunków szkolnych i znających wszystkie jego 
czynniki, jest niezawodnie główną i jedyną przy
czyną tak pomyślnego rozkwitu szkół średnich. 
Nauka nie jest w nich służebnicą namiętnych 
rozterek i waśni politycznych; służy ona wznio
słemu celowi I szerzenia ii'światła i tem samem 
przyciąga uczniów a niweczy ową głęboką nie
ufność, którą dawniej niejednokrotnie u rodziców 
spostrzegano.

Są wszakże i w  urzędowych sprawozdaniach 
daty, rzucające dziwne światło na tych oskarży
cieli, którzy, koizystając z wolności słowa na 
parlamentarny trybunie, zarzucali galicyjskiej
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dem gal. Landesschulrathe die Tendenz vorwer- 
fen, die Ruthenen zu nationalisiren und das 
deutsohe Element niederzuhalten. Diese Daten 
stehen Jedem offen und aus denselben ist zu 
entnehmen, dass eś im  J a h r e  1869 im  L a n d e  
1293 S c h u l e n  m i t  r u t h e n i s c h e r  U n t e r -  
r i c h t s s p r a c h e  und  67 s o l c l i e r  !S c h u l e n  
g a b ,  i n d e n e n  b e i d e  S p r a o h e n  z u m  V o r -  
t r a g e  b e n i i t z t  w u r d e n ,  u n d  d a s s  clie 
Z a h l  d e r  Sc  li u l en m i t  aus s c lii  i e s s l i c h  
r u t h e n i s c h e r  U n t e r r i c h t s s p r a c h e  ni t 
d e m  S c h u l j a h r e  1873/74 b is  1537 s t i e g ,  
s o mi t  s i c h  urn 177 r u c k s i c h t l i c h  um 244 
y e r m e l i r t e .  Aus denselben statistischen Daten 
ist weiters zu entnehmen, dass die Zahl der 
Yolksschulen mit deutscher Unterrichtssprache 
im  J. 1869 61 b e t r u g ,  w a h r e n d  s i e  j e t z t  
110 b e t r a g t ,  s o m i t  b e i n a h e  a u f  d a s  d o p -  
p e l t e  s t i e g ,  u n d  d a s s  e i n e n  d e r  e r s t e n  
a m t l i c h e n  A c t e  des  gal .  L a n d e s s c h u l r a -  
t h e s  d i e  V e r m e h r u n g  d e r  U n t e r r i c l i t s -  
s t u  nd  en f lir  d ie  d e u t s c h e  S p r a c l i e  in 
d e n  M i t t e l s c h u l e n  b i l d e t e ,  was mittelst 
Yerordnung des Landesschulrathes vom 22 . A u
gust 1868 Z . 5371 durchgefiinrt wurde.

Aus den statistischen Tabellen ist weiters 
zu entnehmen, dass in den Mittelschulen die 
Anzahl der romisch-katholischen, grieckisch-ka- 
tholischen (ruthenischen) und israelitischen Schil
ler in glei&iem Verhaltnisse wachst, wobei jedoch 
mit Nachdruck heryorgehoben werden niuss, dass 
in dem akademischen Gimnasium in Lemberg 
mit ausścliliesslich ruthenischer Unterrichtssprache 
und in dem deutschen Gimnasium mit ausschliess- 
lich deutscher Unterrichtssprache die Zahl der 
Schiller alljahrich Fant, obgleich das Mass der 
Kenntniss der Unterrichtssprache, welches man 
von den in diese Anstalten eintretenden Schlllern 
yerlangt, ein gleiches, ja  yielleicht ein geringeres 
ist, ais jenes, welches von den in die polnischen Gi
mnasien eintretenden Schillera in Anspruch genom- 
men wird, die Lehrkrafte aber in beiden obigen 
Gimnasien zu den tfchtigon zahlen.

Der Reich srathsabgeordnete K ow alski hat 
zwar in seiner am 11. Dezember 1874 im Abge- 
ordnetenhause des Reichsraths gehaltenen Rede 
(pag. 3294) auf gewisse aussergewolmliclie Hin- 
dernisse, welche dem Besuche dieser Gimnasien 
ęntgegengestellt werden sollen, hingedeutet, allein

Radzie szkolnej już to dążność do wynarodowia- 
nia Rusinów, już to chęć tłumienia żywiofu nie
mieckiego. D aty te każdemu stoją otworem 
i łacno z nich można się przekonać, ż e  w r o k u  
1869 b y ł o  1293 s z k ó ł  z j ę z y k i e m  w y 
k ł a d o w y m  r u s k i m  a 67 t a k i c h ,  g d z i e  
o b u  j ę z y k ó w  d o  w y k ł a d u  u ż y w a n o ,  
i ż e  t a  l i c z b a  s z k ó ł  z j ę z y k i e m  w y -  
ł ą c z n i e  r u s k i , m ,  j a k o  w y k ł a d o w y m ,  
w z r o s ł a  w r o k u  l8 7 3/4 do  l i c z b y  1537, 
t. j. ż e s i ę  o 177 a w z g l ę d n i e  244 p o 
m n o ż y ł a !  Z  tychże dat statystycznych można 
dalej powziąść, że liczba szkół z językiem  w y
kładowym niemieckim w y n o s i ł a  w r o k u  
1869 t y l k o  61, a o b e c n i e  p o d n i o s ł a  
s i ę  d o  1 1 0 , t. j .  n i e m a l  o d r u g i e  t y l e ,  
i ż-e j e d n ą  z n a  j  p i e r w s z y c h  c z y n 
n o ś c i  R a d y  s z k o l n e j  g a l i c y j s k i e j  
b y ł o  p o m n o ż e n i e  g o d z i n  d l a  j ę z y k a  
n i e m i e c k i e g o  w s z k o ł a c h  ś r e d n i c h ,  
0)0 u s k u t e c z n i o n o  r o z p o r z ą d z e n i e m  
z d n i a  22. s i e r p n i a  1868 do L . 5371.

Z  tychże dat można się dalej przekonać 
że w szkołach średnich wzrasta w równym sto
pniu liczba młodzieży obrz. rzymsko katolickiego 
i grecko katolickiego, oraz izraelitów i tylko 
z niemałem zdziwieniem tę oryginalną okoliczność 
skonstatować, że w gimnazyum akademickiem 
we Lwowie, gdzie wyłącznie język ruski jest 
językiem wykładowym i w gimnazyum niemiec- 
kiem łiczba młodzieży z każdym rokiem spada, 
pomimo, że miara wymagań co do języka wy
kładowego u uczniów, wstępujących do tych za
kładów jest ta sama, a nawet mniejsza niż 
w gimnazyach z językiem wykładowym polskim, 
siły zaś nauczycielskie w obu tych zakładach 
do dzielnych zaliczyć należy.

Poseł Kowalski usiłował całkiem bezza
sadnie w przemówieniu swem w Radzie państwa 
(pag. 3294) dnia 11. grudnia 1874 insynuować 
stawianie jakichś nadzwyczajnych przeszkód 
w uczęszczaniu do tych zakładów, gdyż w kraju 
nikomu nic o nich nie wiadomo.
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hier zu Lande ist san solchen Hindernissen nichtsł 
bekannt.

Ołfenbar baben die Tlerren Anklager die 
Euhlung mit jenem Y olke verloren, ais dessen 
Yertheidiger sie auftreten, und in dessen Nam  en 
sie erdichtete Beschuldigungen erbeben, osobald 
die statistiscben Daten ihre Behauptungen 
widerlegen. Es scheint ibnen nicht bekannt 
zu sein, dasG d ie  B e v o l k e r u n g  s e l b s t  
b e i  W a h l  der  S c h u l e n  s e p a r a t i s t i -  
s c h e n  T e n d e n z e n  f r e m d  i st ,  d a s s  im 
G l e g e n t h e i l e  a l l e S t a m m e  G a l i z i e n ś  s i c b  
di e  B r u d e r h a n d  r e i c h e n  au f  j e n e m  neu-  
t r a l e n  G e b i e t e  de r  W i s s e n s c h a f t ,  w e l- 
c lie s  d er  gal .  L a n d e s s c h u l r a t h  in de n  
M i t t e l s c b u l e n  d u r c b  U n p a r t h e i l i c h k e i t  
und  O b j e k t i y i t a t  u n d a u c h  d a d u r c h  vo ę4 
b e r e i t e t d ' ,  d as s  er  a l l e n  p o l i t i s c h e n  ELa- 
d e r  im E n t s t e h e n  d u r c h  g e e i g n e t e  M a ss- 
r e g e l n  e r s t i c k t e .

Man konnte jedoch einwenden, dass 
der bedeutende E ortschritt, wie er aus obigen 
statistiscben Daten sich herausstellt, nicht 
dem galiz. Landesscliulrathe, sondern jenem 
allgemeinen Drange zuzuschreiben sei, welcher 
die offentlicbe Erziehung im ganzen Reiche for- 
dert, und ihre Entwicklung mit Eifer begiinstigt. 
Es ist ganz richtig, dass in jeder Riicksiclit ge- 
wisse allgemeine R iclitungen, welcbe man den 
„G eist der Z e it“ nennt, eine wichtige Rolle spie- 
len, doch ebenso richtig ist es, dass der Geist 
der, Z ejt nur oberflacbliche Eindriicke, die bald 
yerschwinden, zurticklassęn und dem ursprungli- 
ohen schadlichen Elemente, das eben umgeątaltet 
werden soli, Platz macben muss, w e n n  er  n i c h t  
dem Y o l k e  in e i n e r  i h m  ver ;s t a n d l i c h e n  
A r t  b e k a n n t  g e g e b e n  w i r d ,  w e n n  er 
k e i u e n  Y o l l s t r e c k e r  f i n d e t ,  de r  mi t  den 
Y o r t h e i l e n  und  M a n g e l n  d e ^ . T e r r a i n s ,  
a u f  d e m er  w i r k e n  s o l i ,  g e n a u  b e k a n n t  
i st .

Genau diese Bedeutung haben in unserem 
Lande jene Bestrebungen und Yersuche, welche 
mittelst den Reichsgesetzen gemacht wurden.

S ie  w u r d e n  i m m e r  nur  Y e r s u c h e  
b l e i b e n ,  f a n d e n  s i e  n i c h t  e i n  n a t i o n a l e s  
u n d  f a c h m a n n i s c h e ś  O r g a n ,  w e l c h e s  im 
S t a n d e  w a r e  d i e  E n d z w e c k e  d e s  R e i 
c h  es  d e n  B e d l i r f n i s s e n  u n d  V  e r h a 11- 
n i s s e n  d e s  L a n d e s  a n z u p a s s e n

Panowie oskarżyciele stracili snąć czucie 
z ową ludnością, na której obrońców chcą się 
wykierowaó i w której imienni uzurpowali sobie 
prawo rzucania zmyślonych zarzutów, skoro daty 
statystyczne tak bardzo przeciw nim przema
wiają! Snaó nie przejrzeli jg^zcze dotychczas,| że 
l u d n o ś ć  s a ma  u n i k a  w w y b o r z e  z a k ł a 
d ó w  d ą ż e n i a  s e p a r a t y  s t y  cz  n e g  o, 1 e c z 
o w s z e m ,  że  w s z y s t k i e  p l e m i o n a ,  z a- 
m i e s z k u j ą c e .  G a l i c y ę ,  p o d a j ą  s o b i e  
b r a t n i ą  d ł o ń  n a o w e m  n e u t r a l n e m  
p o l u  w i e d z y ,  j a k i e  w y t w o r z y ł  w sz  k o 
ł a c h  ś r e d n i c h  b e z £,t r o n n y, p r z e d 
m i o t o w y  i w s z e l k i e  p o l i t y c z n e  w a 
ś n i e  w  z a r o d z i e  t ł u m i ą c y  z a r z ą d  
R a d y  s z ko 1 n e j k r a j o w e j .

Możnaby jednak zarzucić, czytając powyż - 
sze zestawienia statystyczne, że skoro jest po
stęp w rozwoju stosunków edukacyjnych Galicyi, 
nie należy go przypisywać istnieni11 R ady szkol
nej kra jow ej, lecz owemu ogólnemu prądowi 
w państwie, który wychowanie publiczne w każ
dej prowincji naprzód popchnął i z zapałem nad 
jego dalszym rozwojem pracuje.

Zapewne, .iż w każdej rzeczy w®ąr wiele 
owe ogólne prądy, które „duchem czasu“ zwy
kliśmy nazywać, l e c z  j e ś l i  d u c h  c z a s u  n i e  
w y p o w i e  s i ę u g t a m i , t k t ó r e  są c a ł e m  u 
I n d o w i  z r o z u m i a ł e ,  n i e  z n a j d z i e  w y 
k o n a w c y ,  k t ó r y  z n a  b a r d z o  d o k ł a 
d n i e  z a l e t y  i w a d y  t e r e n u ,  n a  k t ó 
r y m  m a  d z i a ł a ć  —  n a t e n c z h s  w p ł y w  
j e g o  m o ż e  b y ć  t y l k o  p o w i e r z c h o w n ą ,  
n i e t r w a ł ą  p o z ł o t ą ,  którą wnet przegryzie 
rdza owego rodzimego m ateryału, co miał być 
przekształconym.

Takie same znaczenie w obec naszego 
kraju mają owe aspiracye edukacyjneJFIktóre 
złożono w ustawach państwowych; p o z o s t a 
ł y b y  o n e  z a w s z e  w z a k r e s i e  a s p i r a -  
c y i ,  g d y b y  n i e  b y ł o  r o d z i m e j  a f a 
c h o w e j  w ł a d z y ,  k t ó r a  d ą ż e n i a  p a ń 
s t w a  d o  p o t r z e b  i s t o s u n k ó w  k r a j u  
z a s t o s o w a ć  u m i e ,
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Hatte der Grundsatz einer erweiterten 
Landesautonomie in Schulsachen obgesiegt und 
waren die vom gal. Landtage noch vor Erlassung 
der Reichsgesetze beschlossenen Projekte in das 
Leben getreten, man ware niclit auf manche 
Schwierigkeiten und Unzukómmlichkeiten gestos- 
sen, welche nur eine Folgę jener zu sehr in das 
Detail gehenden Bestimmungen der Reiclisgesetze 
sind; viel fruher liatte in Galizien jener G-eist 
der Zeit, welcher nach griindlicher Volksaufkla- 
rung riugt, Fleisch und Blut angenommen. Der 
Landesschulrath ware fiir diesen Fali nur ein 
natiirlicher Ausfluss der Landesautonomie in 
Schulsachen gewesen. Jetzt aber—und immer in 
der Yoraussetzug, dass es sich um wirkUche 
Yolksaufklarung und nicht bios um einen leeren 
Ansdruck handelt—jetzt ist das Bestehen dieser 
Behorde eine unabweisliche Nothwendigkeit, da 
die Durchfiihrung von Bestimmungen, welche im 
Centrum des Reiches ihren Ursprung haben, mit 
mehr Schwierigkeiten verbunden ist, nnd ein 
grosses Mass von Zutrauen in das ansfiikrende 
Organ yerlangt, sollen seine Anordnungen wil- 
liges Geliór finden.

A lle  Faktoren, welche zur Entwicklung des 
offentlichen Erziehungswesens beitragen, lassen 
sich weder in Ziffern noch W orten fassen. Es 
ist daher billig , dass bei Beurtheilang seines 
Fortschrittes nnd seiner Gediegenheit, auch auf 
das Yertrauen reflectirt werde, welches das Pu- 
blikum dem mit der Leitung des offentlichen 
Erziehungswesens betrauten Organe schenkt. 
Dass gerade in dieser Hinsicht die Meinung der 
ganzen Bevolkernng Galiziens — mit Ausnahme 
jener geringen Fractionen, ais dereń Rechtsan- 
walte die im Abgeordnetenhause auftretenden 
Ankłager sich darstellen — einig ist, b e w e i -  
s e n  d i e  S t i m m e n  d e r  o f f e n t l i c h e n  
B l a t t e r i n  G - a l i z i e n ,  w e l c h e  a u f  d i e  
e r js t e  N a c l i r i c h t  v o n  d e n  A n g r i f f e n  a u f  
d e n g a l i z i s c h e n L a n d e s s c h u l r a t h d e n -  
s e l b e n  i n S c h u t z  n a h m e n ,  obgleich eiuige 
von ihnen friiher, vom nationalen Standpunkte 
ausgehend, ans Anlass einzelner Falle manches 
an ihm auszusetzen fanden.

Desselben Yertrauens erfreut sich der galizi- 
sche Landesschulrath auch von Seite der autono- 
men und Regierungsbehorden des Landes. Auch 
der galizische Landtag setzt in ihn sein volles Y er
trauen uud gibt diesem sein en Yertrauen auch

Gdyby zasada szerokiej autonomii szkolnej 
była zwyciężyła, i gdyby skutkiem tego owe; 
przez Sejm galicyjski jeszcze przed ustawami 
państwa uchwalane projekta praw szkolnych by
ły  weszły w życie, byłoby się uniknęło nieje
dnej trudności lub niewłaściwości, które są w ypły
wem zanadto szczegółowych ustaw państwowych, 
i o wiele prędzej byłby się w  Galicy i stał cia
łem ów duch czasu, domagający się szybkiego i 
wytrwałego szerzenia oświaty. W ładza szkolna 
krajowa byłaby w takim razie jedynie natural
nym autonomii szkolnej objawem; dziś jednak, 
jeśli istotnie o oświatę idzie a nie o czczy jej 
wyraz, staje się istnienie tej władzy konieczno
ścią nieodzowną, gdyż trudniejszem jest prze
prowadzenie postanowień, rozchodzących się 
z centrum państwa na kraje koronne, potrzebniej
szą wielka miara zanfania, ażeby dla postano
wień tych wyjednać posłuch.

W szystkie czynniki, składające się na roz
wój wychowania publicznego, nie dadzą się ani 
cyframi wyrazić ani w  słowa u jąć; słuszna więc, 
ażeby jako na miarę dobroci jego  i rzeczywistych 
postępów, zwracano także oko na owe zaufanie, 
którem otacza publiczność w ładzę , sprawami 
wychowania kiernjącą. Że w tym właśnie wzglę
dzie zdaje się być zgodną opinia prawie całej 
ludności Galicyi — bo tylko z wyjątkiem owych 
nielicznych frakcyj, których rzecznikami mienią 
się być oskarżyciele, występujący w Radzie pań
stwa —  dowodzą g ł o s y  d z i e n n i k ó w  k r a 
j o w y c h  r ó ż n y c h  p o l i t y c z n y c h  o d c i e n i ,  
k t ó r e  na p i e r w s z ą  w i e ś ć  o o s k a r ż e n i a c h  
w z i ę ł y  w o b r o n ę  ga l i c .  R a d ę  s z k o l n ą ,  
pomimo, iż przedtem niektóre z nich, z narodo
wego wychodząc stanowiska, z powodu szczegó
łowych wypadków niejedno jej miały do zarzu
cenia. Temże samem zaufaniem obdarzały i obda
rzają Radę szkolną galicyjską krajowe władze 
autonomiczne i rządowe, wreszcie Sejm krajowy, 
którego zaufanie ma zresztą tę praktyczną do
niosłość, iż się wyraża w znacznych sumach na 
cele wychowania wotowanych. W iadom o wszyst
kim, że utworzony z funduszów normalnych fun
dusz szkolny krajowy posiada zanadto mały ma-
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dadurch Ausdruck, dass er bedeutende Summen 
fur Schulzwecke bewilligt. Es ist allgemein be- 
kannt, dass der aus den Normalschulfouden ge- 
schaffenę Landesschulfond trotz der Reichssub- 
vention zu geriuge Einkiinfte besitzt, ais dass 
er den neuen bedeutenden Anforderuugeu ent- 
sprechen konnte. Schon jetzt, wo weder die Zahl 
noch die Qualitat der ‘yolksschulen jenen Hohe- 
punkt erreicht hat, den die neuen Landesschul- 
gesetze anstreben, stellt die neue Einrichtung der 
Schulen bedeutende Anforderungen an dieSchułbe- 
zirke und das Land. In  das letzte Landesbudget 
hat der galizische Landtag die bedeutende Summę 
von 337890 fi., s o m i t e i n e y i e r m a ł g r o s s e r e  
S u m m ę  ai s  d i e  E i n k i i n f t e  d e s  L a n d e s -  
s c h u l f o n d e s  b e t r a g e n ,  und  e i n e  m e h r  
a i s  z e h n m a l  g r o s s e r e  S u m m ę ,  
a i s  d i e  f r i i h e r  u n d  j e t z t  e r t h e i l t e  Sub-  
v e n t i o n  aus  R e i c h s m i t t e l n  b e t r a g t ,  ais 
Subyention tiir den Landesschulfond eingestellt, 
und dies nur aus dem Grunde, weil er volles 
Yertrauen hegt, dass der Landesschulrath die 
Schulreform entsprechend den Bediirfnissen des 
Landes durchfiihren werde. Dass dieses Y er- 
trauen nicht bloss den Ausdruck einer einzełnen 
Classe der Gesellschaft bildet, sondern dass auch 
diejenigen, fur welche die Yolkssohule haupt- 
sachlich bestimmt ist, uch von dem Eortschritte 
des Schułwesens in Galizien iiberzeugt haben, 
beweist in auifallender W eise der L mstand, dass 
in der Sitzung des galiz. Landtages vom 1", 
Oktober 1874, ais es sich darum handelte, die 
Dotationen der Yolksschullelirer zu erhohen, die 
Abgeordneten des kleinen Grundbesitzes, selbst 
Landleute, wie Laskorz und W łodek, sich fur 
die beantragte Erhohung aussprachen; ja , der 
Abgeordnete W łodek stelłte sogar den Antrag 
die Dotation hoher, ais es der A usschuss bean
tragte, zu stellen. W ei immer Gelegenheit hatte 
sich zu iiberzeugen, wie zali der Landmann 
an ciem Bestehenden festhalt, der wrrd die 
Tragweite des obigen Yorganges zu beuitheilen 
wissen und iD demselben uicht nur den A us
druck des Vertrauens, sondern auch den Triumph 
jener in den Bediirtnissen des Landes gegriin- 
deten Richtung erblicken, welche der galizische 
Landesschulrath dem offentlichen Erziehuitgswe- 
sen im Ganzen zu geben trachtet,

ją  cek zarodowy, ażeby dochodami tegoż, w liczyw szy 
w nie skromną subwencyę państwa, uczynić m o
żna było zadość nowszym wymaganiom szkół 
ludowych. Już obecnie, pomimo że nie dosięgnię
to jeszcze ani co do ilości ani co do jakości 
szkół owego stanu rzeczy, którego wyrazem są 
ustawy szkolne, wymaga nowsze urządzenie 
szkół znacznych ofiar od okręgów szkolnych i 
od całości kraju

W  ostatnim budżecie funduszu krajowego 
przyjął Sejm galicyjski bardzo znaczną kwotę 
33789J złr. w. a. jako zasiłek dla funduszu szkol
nego krajowego, a z a t e m  k w o t ę ,  p r z e n o 
s z ą c ą  n i e m a l  c z t e r y  r a z y  d o c h o d y  b y 
ł y c h  f u n d u s z ó w  n o r m a l n y c h ,  a w i ę c e j  
ni ż  d z i e s i ę ć  r a z y  u d z i e l a n ą  d a w n i e j  
i o b e c n i e  s u b w e n c y ę  ze  s k a r b u  p a ń s t  
wa,  i u c z y n i ł  to  d l a t e g o ,  ż e  ż y w i  z a 
u f a n i e  do  R a d y  s z k o l n e j  k r a j  o we j ,  iż 
przeprowadzona za jej staraniem reforma szkół 
ludowych odpowie potrzebom kraju. Ż e  zaś zau
fanie to nie jest jedynie objawem usposobienia 
pewnej warstwy społecznej, lecz owszem, że i ci, 
dla których szkoła ludowa przeważnie jest prze
znaczona, spostrzegli i zdołali już ocenić rzeczy
wisty postęp, jaki w  szkolnictwie galh-yjskiem 
daje się uczuwać —  najwymowniejszym podobno 
dowodem będzie ten fak t, że na posiedzeniu 
Sejmu z dnia 17. paźlziernika 1874, na którem 
szło o to, ażeby płace nauczycieli szkół ludo
wych podnieść, przemaw iali za tern również po
słowie włościanie, Laskorz i W łod ek , a ostatni 
czynił nawet popi a w k i, dążące do uzyskania 
wyższych kwot, niż je  stawiła komisya. K tokolw iek 
miał sposobność poznać konserwatyzm ludu wiej
skiego, ten będzie umiał ocenić doniosłość powyż
szego faktu i ujrzy w nim nie tylko wyraz za
ufania, lecz istny tryumf owego, w właściwościach 
kraju uzasadnionego praktycznego kierunku, 
który Rada szkolna krajowa wychowaniu publi
cznemu nadai usiłuje.
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A lle  Beschuldigungen allgemeiner Natur, 
die in den, in den Reichsrathssitzungen vom 
1 1 . Dezember 1874. gelialtenen Reden der A b- 
geordneten K ow alski, K a lliru n d  Szwedzicki er- 
hoben wurden, haben, wie wir lioffen, eine mehr 
ais geniigende W iderlegung in der obigen Zu- 
sammenstellung statistisclier Daten gefunden. 
Es eriibriget nur nocb auf einige spezielle Be- 
schuldigungspunkte zuriickzukommen, die wegen 
TJnmógliclikeit augenblicklicher Darthuung ihrer 
Grundlosigkeit nicht widerlegt werden konnten, 
oder die, was nocli mehr zu bedaueruist, durcli den 
Specialberichterstatter auf eine minder loyale A rt 
nach Schluss der Debatte, folglich in einem Au- 
genblicke vorgebracht wurden, wo nur noch von 
der M inisterbank aus das W o rt  ergriffen wer
den konnte, jede 'W iderlegung aber von den 
Abgeordnetenstimmen nicht mehr moglich war. 
D er Abgeordnete K ow alski hat unter Anderen 
rorgebracht (pag. 3291): „E s war am 16. Dezem- 
„ber 1865, ais der Berichterstatter iiber die 
„diesbeziigliclie Yorlage im galizischen Land- 
„tage das grosse W o rt  gefiihrt und vor Allem 
j- betont hat, dass er das Aorbild fur den zu- 
„sammenzusetzenden Landesschulrath in der 
„W arschauer Edukationscommission zu suchen 
„habe und dort den fertigen Plan zum Orgaui- 
„sationsstatute finde.“

N icht auf W orte  kommt es hier an, denn 
wennaus denselben eine'Anscliuldigung abgelei- 
tet werden wollte, so miissen wir erklaren, dass wir 
gar nicht einsehen, warum die Erinnerung an eine 
Behorde, welche seinerzeit bei der preussischen 
Begierung nur Ausdriicke des Lobes und der Be- 
wunderung gefunden hat, in irgend welcher Rich- 
tung abtraglich oder strafbar sein sollte, a b e r  
a u f f a l l e n d  m u s s  es  se i n,  d a s s  d i e  e b e n  
c i t i r t e n  W  o r t e  d e s  G r a  f e n  P o t o c k i  i n 
d e n  s t e n o g r a f i s c h e n  B e r i c h t e n  i i b e r  
d i e S i t z u n g  d e s  g a l i z i s c h e n  L a n d t a g e s  
v o m  16. D e z e m b e r  1865. g a r  n i c h t  v o r -  
k o m m e n .  D e r  A b g e o r d n e t e  G r a f  A d a m  
P o t o c k i  ( und  n u r  er a l l e i n  h a t  d a z u m a l  
i n  A n g e l e g e n h e i t e n  d e s  U n t e r r i c h t s -  
w e s e n s  d. h. z u r  B e g r i i n d u n g  s e i n e s  A n 
t r a g e s  g e s p r o c h e n ) ,  h a t  d e r  W a r s c h a u 
e r  E d u k a t i o n s c o m m i s s i o n  mi t  k e i n e m  
W orte  erwahnt.

111.

W szystkie ogólne zarzuty, mieszczące się 
w przemowach postów Kowalskiego, Kallira i 
iSzwedzickiego na posiedzeniach Rady państwa 
z dnia 11. grudnia 1874, znalazły, jak się zdaje, 
aż zanadto dostateczne odparcie w powyższem 
zestawieniu urzędowych dat statystycznych. Pozo
staje więc tylko poruszyć niektóre zarzuty szcze
gółowe, które nie zostały uchylone dla niemoż
ności doraźnego sprawdzenia, lub co gorsza, w 
sposób nielojalny wytoczone zostały przez 
sprawozdawcę po zamknięciu debaty, a zatem 
w  chwili, gdy tylko ministrom służyło jeszcze 
prawo zabierania głosu, a wszelka odpowiedź 
z krzeseł po selskich była już niemożliwą.

Poseł Kowalski rzekł między innemi (pag. 
3291): „Było to 16. grudnia 1865, gdy sprawo
zdawca odnośnego projektu w Sejmie galicyj
skim, przemawiając z ostentacyą, to przede- 
wszystkiem podnosił, że wzoru dla urządzić się 
mającej Rady szkolnej krajowej należy szukać 
w W arszawskiej komisyi edukacyjnej, i ztamtąd 
wziąść gotow y plan dla statutu organizacyjnego11.

III.

N ie idzie tu o wyrazy, bo jeśli w nich 
ma się mieścić oskarżenie, natenczas winniśmy 
oświadczyć, iż nie widzimy, ażeby wspomnienie 
władzy, której prace znalazły swego czasu 
u rządu pruskiego wyrazy pochwały i podziwu, 
miało być w jakimkolwiek kierunku ubliżające 
lub karygodne —  t o  j e d n a k  z a s t a n a 
w i a ,  i ż  p o w i e d z e n i a t a k i e g o  n i e  
m a  w c a l e  w s t e n o g r a f i c z n y c h  
z a p i s k a c h  p o s i e d z e n i a  s e j m u  
g a l i c y j s k i e g o  z d n i a  16. g r u d n i a  
1865. Poseł Adam hr. Potocki (a tylko on je 
den podówczas w sprawach edykacyjnych t. j. 
w poparciu swego wniosku przemawiał) nie wy
mienił nawet nigdzie W arszawskiej komisyi 
edukacyjnej.
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Ueber das Regulativ des galizischen Lan- 
desschulraths sprecliend, hat Abgeordneter K o 
walski an einer anderen Stelle angeflilirt, dass 
eine, im -U rtexte  des von dem galizischen Land
tage yerfassten Regulativs des galizischen Lan- 
desscliulrathefe enthaltene Stelle: „die Restim- 
„mung Iiber die Aufsicht rucksichtlich dei^Eni- 
„versitateii“ —  gemass welclier also der Land
tag die Aufsicht iiber die d':niversitaten dem 
Lande'g?chulratlie vorbelialten wisseli wollte, von 
dem holien Ministerium gestriclien wurde. Diese 
Behauptung ist nicht weniger befremdend, da 
mali bei aufmerksamer1 Priifung der ursprungli- 
clien Yorlagen des Landesausschussesk*śo wie 
der fiir das Erziehungswesen geYahlterf Land- 
tagscommission, weder die vom Abgeordneten 
K ow alski angeflihrte Bestimmung n o c h  den 
Ausdruck „ U n i y e r s i f a Y 1 f i n d e t ,  unter Er- 
ziehungsangelegenheiten aber unmoglich A nge- 
legenheiten der'K niyersitaten vei’standen wer
den kónnten, da den Zw eck der letzteren nur der 
hohere Unterricht, nicht aber auch die Erziehung 
der Jugend bildet.

Im weiteren Yerlaufe seiner Rede hat der- 
selbe Abgdordnete angeiuhrt (pag. 3292) „dass 
„der Lehrstand einer geliórigen Yertretung beim 
„Landesschulrathe entbehrt“ , wahrend es doch 
jederniann bekannt ist, dass ausser gediegenen 
administrativen Kraften und Mannern, welche 
auf dem Gebiete der Literatur eine anerkennens- 
werthe Stellung einnehmen, noch ais M itglieder 
des Landesscliulratlies fungiren: ein Universitats- 
Professor, ein Gymnasial-Director, ein Director 
der Lehrerbildungsanstalt und vier Inspektoren, 
dereń zwei Directoren die anderen zwei Lehrer 
an Mittelschulen wareu!

D iese, Umstande sind sehr charakteristisch 
und lassen die M ittel, dereń sich die Ankiager 
des Landesschuirathes zu bedienen fur gut be- 
funden haben, in einem sonderbaren Liclite er- 
scheinen.

W urden sich die ubrigen Beschuldigun- 
gen des angefiihrten Redners nicht ais ten- 
denziose Insinuationen heraussstellen, und wurden 
dieselben ihre W iderlegung nicht bereits in den 
obenangefuhrten statistischen Daten gefunden 
haben, so wurde uns d e r  Umstand, dass die 
obigen speziellen Beschuldigungen sich ais un- 
walir herausstellen, jeder weiteren Berichtigung 
uberheben.

W  innem miejscu, mówiąc o regulatywie 
galicyjskiej Rady szkolnej, przytoczył poseł 
Kowalski, że z pierwotnego tekstu wykreślono 
w ministerstwie ',i postanowienie o nadzorze nad 
uniwersytetami11 (pag 3291) jakiego nibyto 
Sejm w projekcie swoim doinagUć się miał dla 
Rady szkolnej1 krajowej. Przytoczenie to musi 
również niemały* wzbudzić podziw, gdyż kto
kolwiek przeglądnie pierwotny projekt kom isyi 
szkolnej sejmu galicyjskit-.go n i e *s p o t k a  s i ę  
w n i c h  z o y t o w a n e m  p r z e z  p o s ł a  K o 
w a l s k i  ; g o  p o s t a n o w i e n i e m ,  (gdyż tru- 
dnoby mu było przez „sprawy wychowania11
rozumieć najwyższy zakład, jedynie sprawom 
ścisłej nauki poświęco ny)'* a w y r a z  uMWJ n i- 
w e r s y t e t 11 n i g d z i e  t a m n i e  z n a j d z i e !

W  dalszym ciągu swej mowy (pag. 3292) 
przytoczył tenże sam poseł, że „stan nauczy
cielski nie ma dostatecznego zastępstwa w ga
li cyjskiej Radzie szkolnej11, gdy tymczasem 
wszystkim wiadomo, że oprócz poważnych sił 
administracją'nych i ludzi znanych na polu 
piśmiennictwa, wchodzą w skład tejże R a d y : 
jeden profesor uniwersytetu, jeden dyrektor gim
nazjalny, jeden dyrektor seminaryum, i czte
rech inspektorów, z których dwóch było dy
rektorami, dwóch zaś nauezjmielaii" szkół śre
dnich !

Okoliczności te są bardzo charakterysty
czne, i rzucają dziwne światło na środki, do 
których się oskarżyciele Rady szkolnej uciekali.

n (Gdyby inne zarzuty tego mówcy nie na
leżały do rzędu tendencyjnych insynuacyj, ni- 
czem zresztą nieuzasadnionych, i gdyby nie było 
już na rie odpowiedzi w przjTtoczonycli powyżej 
datach statystycznych, sama okoliczność skon
statowania nieprawdy w owych punktach, gdzie 
zarzuty stają się szczegółowszei ii, uwalniałaby 
od wszelkich dalszych sprostowań.
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Es Yst dein L  ande sau s s cli u s^e nicht moglich 
in die Beurtheilung yon Anschuldigungen einzu- 
gehen, welche die im Zuge amtlicher Erledigung 
befindlichen Gegenstande betreffen, Aolglich dem- 
selben aus authentischen Akten nicht bekannt 
sind. T.Th(1 gerade hielieM gehoreu die zwei vom 
Abgeordneten K allir yorgebrachten Punkte.

Dass aber in dem ersten derselbęn Vor- 
wiirfe die sehr naturliche Kontrole einer Schul 
behorde (welche auszuiiben diese sicherlich ge- 
rechte Griinde hatte), im letzteren hingegen ge- 
wohnliehe, mit einer G-emeinde wegen ilirer Be- 
theiligung an den Erhaltungskosten einer M it- 
telschule gepflogene Yerhandlungen -— mit dem 
bengalischen Peuer einer feindliclien Tendenz 
grell beleuchtet wurden —  dass mussjeinem je 
den unbefangenen Leser auffallen. Der erste 
jener Yorwiirfe gibt uns iibrigens nur Gelegen- 
heit unser Bedauern dariiber auszudriicken, dass, 
aus einem offentlichen LandesfondeL was unątrei- 
tig der sogenannte israelitisclie .Schulfond ist, 
und welcher deswegen mit den ,a ller konfessio- 
nellen Merkmale enlbehrenden, anderęn Schul- 
fonden(Normalschulfonden) hatte yereinigt wer- 
den sollen, sehr bedeutende Betrage zur Erhal- 
tung einer konfessionellen Schule ausgeschieden 
wewHn. Nur d i e s e r  Umstand, nicht aber die 
Kontrole iiber die Yerwendung der Subyention 
konnte, unserer Meinung nacli, der Gegenstaud 
einer K lage sein.

W as derselbe Abgeordnete in einigen A b- 
s&tzen seiner Bede heryorgehoben liat, dąsa, 
nahmlich das hohe k. k. Ministerium fur Cultus 
und Unterricht iiber die Thatigkeit des galizi
schen Landesschulratlies .nur W eniges erfaliren 
konne, g e h o r t  w i e d e r u m  i n  die R e i l i e  
j e n e r  I n s i n u a t i o n e n ,  w e l c h e  g e r a d e z u  
u n w a h r  s i n d  —  d e n n  es  i s t  j e d e r m a n n  
b e k a n n t ,  d a s s  d e r  L a n d e s s c h u l r a t h  
d e n  O e n t r a l s t e l l e n  s t a t i  s t i s  cli e, D a tę  n 
u n d a l  l g  e m e in  e B e i  i c h  te  y o r l e g t ,  d ass  
d e r s e l b e  a l l e  B e r i  eh t e  de r  L  anci e  s- 
s c h u l - I n s p e k t o r  e n f u r  M itte l-u n d  Yo l k s -  
s c h u l e n  s o w i e  d e n  T e x t  f ur  S c h u l b l i -  
c h e r  u n d  f i i r  A e n d e r u n g e n  i n d e n s e l -  
b e n  e i n s c h i c k t ,  d as s  er  a u s s e r d e m  in 
e i n e m j e d e n  w i n z e l n e n  F a l f e ,  s e i  ęs a u s  
A n l a s s  e i n e s  P e k i n  ses  o d e r  a b e r  a u f  
y e r  1 a n g e n  B e r i c h t e  i i b e r  s p e z i e l l e A n -  
g e l e g e n h e i t e n  e r s t a t t e t .

ISTiepodobna jest W ydziałowi krajowemu 
wchodzić w  ocenianie zarzutów, które się tyczą 
spraw, będących w toku urzędowego załatwia
nia, i nieznanych mu z autentycznych aktów.

D o rzędu takich należą właśnie dwa za
rzuty, podniesione przez posła Kallira. Że je 
dnak w pierwszym z nich naturalna bardzo 
kontrola władzy szkolnej krajowej, (do której 
takowa miała zapewne słuszne powody), w dru
giej zaś zwykłą,, rokowania z gminą o udział 
w kosztach utrzymania zakładu średniego,
oświecone zostały bengalskim ogniem wrogiej 
tendencyi, to musi uderzyć każdego nieuprze- 
dzonego czytelnika. Pierwszy nastręcza nam 
zresztą tylko sposobność do ubolewania, iż 
z krajowego funduszu publicznego, jakim jest 
niewątpliwie t. z. fundusz szkolny żydowski, 
a który powinien był się zlać z pozbawionemi 
wszelkiej cechy konfesyjnej innerni funduszami 
szkolnemi (normalnemi), wydzielane, bywa ją bar
dzo znaczne kwoty na utrzymanie szkoły kon
fesyjnej, i mniemamy, że ta właśnie okoli
czność, nie zaś kontrola nad użyciem subwen- 
cyi, może być jedynie przedmiotem skargi.

Co jednak tenże sam poseł uwydatnił 
w kilku ustępach swej mowy t. j. jakoby c. k. 
ministerstwo wyznań i oświecenia o czynno
ściach galicyjskiej Pady szkolnej nie wiele mo
gło się dowiadywać, to  n a l e ż y  z n o w u  do  
o w y c h  i n s y n u a c y j ,  k t ó r e  są w p r o s t  ni e  
p r a w d z i w e ,  g d y ż  w i a d o m o  k a ż d e m u  
że  P a d a  s z k o l n a  p r z e d k ł a d a  w ł a d z o m ,  
c e n  t r a l n y m  d a t y  s t a t y s t y c z n e  i s p r a 
w o z d a n i "  a o g ó l n e ,  ż e  p r z e s z y ł a  w s z y s t 
k i e  r a p o r t a  s z k ó ł  ś r e d n i c h  i l u d o 
w y ch , t e k s t y  do  k s i ą ż e k  s z k o l n y c h  
i z m i a n  t a k o w y c h ,  ż e  n a d t o  w k a ż d y m  
p o s z c z e g ó l n y m  w y p a d k u ,  c z y  t o  
z p o w o d u  r e k u r s ó w  c z y  na ż ą d a n i ^ ,  
d a j e  w y j a ś n i e n i a  w s p r a w a c h  p o s z c z e 
g ó l n y c h .
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Kein anderer Sehulrath leistet in dieser 
H insicht Melireres, oder ist auch nur zu 
Melirerem yerpflichtet. D ie Insinuation ais o, 
dass das k. k. Ministerium fur Oultus und U11- 
terricht diekonstłtutionelleVerantwortung fur den 
Gang der ftlTnterrichtsangelegenheiten in Gali- 
zien, aus dem Grunde nicht ubernehmen konne, 
weil dasśelbe mit dem galizischen Landesschul- 
rathe zu wenig in Beruhrung komme, niuss le- 
diglich ais ein geschicktes Manoyer der Gegner, 
keineswegs aber ais ein faktischer Yorwurf an- 
gesehen werden, der eine ernstliche W iderle- 
gung verdiente.

Es erubrigt uns nur nocli die Anschuldi- 
gungen zu beurtheilen, welche vom Abgeordne
ten Pawlików und dem Berichterstatter Suess 
erhoben wurden.

Die vom ersten dieser Bedner unter dem 
Yorwande einer faktischen Berichtigung (pag. 
3315) erhobene Klage. dass man namentlich fur 
die Schulen in M ogielnica bei Trembowla un- 
term 1 0 . Juli 1874 die Einflihrang der rutheni- 
schen Sprache ais ITiiterriektssprache yerlangte, 
und dass1 der Bezirkssehulratli dieses Yerlangen 
zuriiekgewiesen habe —  hat sich ais blosse Er- 
dichtung herausgestellt —  da in den Schulen 
zu M ogielnica schon seit Jahren die rutheni- 
sche Sprache Unterriclitssprache ist, was auch 
die amtliche Lem berger Zeitung in der Nr. 287. 
vom 16. Hezember 1874 konstatirt hat.

Hen grossten Eindruck aber machte die 
Schlussrede des Berichterstatters und konnte ihn 
wirklich heiwornifen, da es offenbar dem Bedner 
mehr um den Effect, ais um die Wahrheit von 
Fakten zu thun war, mit denen er gegen allen 
parlamentarischen Brauch erst' nach Schluss der 
Hebatte hervortrat. Ganzliche Unkenntniss dtr 
Yerhaltnisse des Landes yermengt mit tenuen- 
zioser Behandlung des Gegenstandes, c-haracte- 
risiren seine Bede in allen ihren Theilen. Indem 
er Oitate anfiihrt, ręisst er sie aus ihrem Zu- 
sammenhange heraus, ftilirt sie nicht treu an, 
und bedient sich Bticher, die keine Schulbiicker 
sind, denn eines derselben (Siedm wieczorów —  
Sieben Abende) wurde nur fur Schulbibliotheken 
zuhtssig erkannt, dasandere (W ieczory pod lipą—  
Abende unter der Linde) erluellf nie die Zu- 
lassungsbewilligung des galizischen Landesschul
rathes. Es ist Wer niclit moglich, alle Bucher 
zu untersuchen; doch in welcher A rt der Abge-

Żadna inna Bada szkolna nie czyni więcej 
i czynić nie jest obowiązaną; podsuwanie więc 
tej myśL, iż c. k. ministerstwo wyznań i oświe
cenia nie może dźwigać na sobie konstytucyjnej 
odpowiedzialności za tok spraw edukacyjnych 
wr GaliĆyi, gdyż za mało ma styczności z gali
cyjską Badą szkolną, poczytać należy jedynie 
za zręczny manewer atakujących, lecz nie za 
faktyczny zarzut, z którymby się na seryo 
warto było rozprawiać.

Pozostają nam jeszcze do ocenienia za
rzuty, podniesione przez posła ks. Pawlikowa, 
i sprawozdawcę Suess’a.

Skarga wytoczona pod pozorem faktycz
nego sprostowania (pag. 3315.) przez pierwszego 
z tych mówców, a mianowicie, że dla szkół 
w M ogilnicy pod Trembowlą dopominano się 
na dniu 10. lipcit' 1874 języka ruskiego jako 
w ykładowego, i że Bada szkolna okręgowTa od
mówiła temu żądaniu —  okazał się jako proste 
zmyślenie —  a to z tego powodu, że w szko
łach M ogilnickich jest już od wielu lat język  
ruski językiem wykładowym

Skonstatowała tu urzędowa „Gazeta Lwowr- 
ska“ w numerze 287. z dnia 16. grudnia 1874.

Najwięcej wrażenia wywołało ostatnie prze
mówienie sprawozdawcy i mogło je  wr istocie 
w yw ołać, gdyż samemu mowrcy widocznie wię
cej chodziło o efekt, niż o prawdziwość przy
toczeń . z którem i w sposób życiu parlamentar
nemu niewłaściwy na samym końcu wTystąpił.

Zupełna nieznajomość stosunków krajowych 
obok tendencyjnych naciągaj cechują tę mowę 
w każdym jej ustępie.

Podając cytaty, wyrywa mówca takowe 
z całości a w dodatku jeszcze nie dość wiernie 
i to z książek, nie będących wcale książkami 
szkolnem i, bo jedna z nich ( S i e d m  w i e c z o 
r ó w )  dopuszczoną została jedynie do bibliote
czek szkolnych, druga zaś ( „ W i e c z o r y  p o d  
l i p ą “ ) zalecenia do szkół od galicyjskiej Bady 
szkolnej w c le  nie otrzymała.

Niepodobna jest tutaj wertow-ać całych ksią
żek , lecz w jaki sposób poseł Suess z niemi 
postąpił, pouczy następujący przykład.
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ordnete Suess mit ilmen Yerfuhr, mogę folgendes 
Beispiel dartlian:

Dieser Redner behauptete, dass in dem 
Biiclilein: „Siedm wieczorów —  Sieben Abende11 
nacbstehendes gedruckt ersckeine: „Eben dess- 
„wegen, weil es dem polnischen Bauer so gut 
„g in g , wurde Polen getkeilt“ — wahrend dieser 
Absatz folgendennassen lautet: „ E b e n  d e s s -  
„w e g e 11, w e i 1 d e r p o ] u i s c b e L a u dt  a g  
„ e i n  s o  g u t e s  G e s e t z  f u r  d i e  B a u e r  
„ b e s c h l o s s ,  v e r a b r e d e t e n  s i c h  P r e u s -  
„ s e n  u n d  R u s s l a n d  ( v o n  O e s t e r r e i c b  
„ i s t  k e i n e  R e d  e) P o l e n  z u t b e i l e n ,  
„ i n d e m  s i e  b e h a u p t e t e n ,  d a s s  e i n  
„ s o l c h e s  G e s e t z  b e i i h r e n Y ó l k e m  
„ H o f f n u n g e n  e r w e c k e n  und e i n  s c h l e c h -  
„t  e s B  e i s p i e 1 g e b e n w i i r d e .  D  i e d a- 
„m a 1 s r e g i e r e n d e  K a i s e r i n  M a r i a  
„ T b e r e s i a  w o l l t e  d i e s  n i c b t  z u 1 a s- 
„ s e n ,  d o c b i i b e r E i n r a t h e n  d e s M  i- 
„ n i s t e r s  K a u n i t z  u n t e r s c l i r i e b  s i e ,  
,.j e d o c li m i t  T  li r a n e n i n d e n  A  u g en

D er Abgeordnete Suess bat daker nicbt 
A lles angefiibrt, und die Eliminationen die er 
sicb erlaubte, zeugen von einer Absicbtlicbkeit, 
welcbe ein gewissenbafter Yolksvertreter ver- 
meiden sollte.

D ie endlicb von dąmselben Abgeordneten 
erzahlte Gescbicbte von zwei Lehrern des D ro
hobyczem Gymnasiutns, und die biebei dem gal. 
Landesschulratke zur Last gelegte Partkeilich- 
keit, flndet in dem Umstande ibre Erklarung, 
dass die Hauptbedingung der Ernennung der 
Direetoren und Lebrer an diesem Gimnasium 
der W ilie  der Gemeinde und das ihr zuste- 
hende Prasentationsrecht bildete, welcbem der 
Landesscbulrath nicbt ausweichen konnte.

W ir  fragen endlicb, ist es schicklick zu 
solchen Angelegenbeiten die parlamentariscbe 
Rednerbiihne zu benlitzen, da der W eg  des Rekur- 
ses viel einfacher und sicberer ist? G e  g e n  
d ie  Y e r f i i g u n g e n  d e s  g a l i z i s c h e n  L a n .  
d e s s c b u l r a t h e s  s t e b t  j a  d e r  R e k u r s  an 
d a s  li. M i n i s t e r i u m  o f f e n ,  u n d  j e d e m  
G e k r a n k t e n  w i r d  u n d  mu s s  a u f  d i e s e m  
W e g e  G e r e c b t i g k e i t  w e r d e n .  Es lag so- 
mit in den vom Abgeordneten Suess dtirten 
Eacten keine unzweilfelhafte Krankung, und der 
galiz. Landesscbulrath bat sich gewiss keiner 
Ungereclitigkeit scbuldig gemacht, sobaki Abge-

Mowca ten twierdzi, że w książeczce p, t. 
„Siedm wieczorów 11 wydrukowano co następuje: 
„W łaśnie dlatego, że polskiemu wieśniakowi było 
tak dobrze, podzielono Polskę". Tymczasem ustęp 
ten opiewa jak następuje: „ Z a  to  w ł a ś n i e ,  
ż e  S e j m  p o l s k i  t a k  d o b r e  d l a  w ł o ś c i a n  
u c h w a l i ł  p r a w o ,  P r u s y  i R o s y a  (o A u 
s t r y i  n i e  ma  w z m i a n k i )  z m ó w i ł y  s i ę ,  
ż e b y  P o l s k ę  r o z e b r a ć ,  p o w i a d a j ą c ,  że  
to  d a j e  o t u c h ę  i z ł y  p r z y k ł a d  i c h  l u
dom.  P a n u j ą c a  p o d ó w c z a s  c e s a r z o w a  
M a r y a  T e r e s a  c h c i a ł a  t e g o  n i e  d o p u 
ś c i ć ,  l e c z  m i n i s t e r  K a u n i t z  n a m ó w i ł  
j ą  w r e s z c i e .  C e s a r z o w a  p o d p i s y w a ł a ,  
a l e  z e  ł z a m i  w o c z a c h 11,

Poseł Suess nie przytoczył więc w s z y s t 
k i e g o ,  a opuszczenia, których sobie pozwolił, 
charakteryzują dostatecznie tendencyjność, ja
kiej sumienny reprezentant ludu unikaćby po
winien.

Opowiedziana w końcu przez posła Suess’a 
historya o dwóch nauczycielach w gimnazyum 
Drohobyckiem i zarzucona w niej nieprawidłowość 
postępowania Rady szkolnej krajowej z owymi 
nauczycielami, tłumaczy się tem, że najgłó
wniejszym warunkiem mianowania nauczycieli i 
dyrektorów w Drohobyczu była wola samejże 
gminy i służące jej prawo prezentowania, któ
rego władza szkolna omijać nie mogła.

Czyż zresztą godzi się dla takich spraw 
nadużywać trybuny parlamentarnej, gdy o wiele 
prostszą i pewniejszą jest droga rekursów? 
W s z a k  o d  z a r z ą d z e ń  g a l i c y j s k i e j  
R a d y  s z k o l n e j  s ł u ż y  p r a w o  r e k u r 
s ó w  d o  m i n i s t e r s t w a ,  i k a ż d e m u  p o 
k r z y w d z o n e m u  s p r a w i e d l i w o ś ć  n a  
t e j  d r o d z e  p o w i n n a  b y ć  w y m i ę  r z o- 
n ą. Lecz w faktach , cytowanych przez posła 
Suessa nie było snać tak niewątpliwych po- 
krzywdzeń, i sprawiedliwość nie była pewnie 
przez galicyjską Radę szkolną obrażona, skoro 
wolał okrasić niemi efektownie swą mowę i

4*
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fcrdneter Suess es vorzog, mit jenen Fak- 
ten seine Rede aufzuputzen und den galiz. 
Landesschulrath mit einer Unzahl von Yerdach- 
tigungen zu belasten, statt diese angeblichen U 11- 
gereclitigkeiten der ruhigen und entsprechenden 
Behandlung im Rekurswege zu iiberlassen.

Dies ist der Yerlauf der Angelegenheit, 
welche der galizische Landesausschuss den poli- 
tischen Partheien gegeniiber uud im Angesichte 
der ganzen Bevolkerung mit moglichster Obje- 
ktiyitat darzustellen fur seine Pfliclit erachtet hat.

W ie in allen Kampfen um die Autonomie 
Galiziens begegnen sich aucli in dieser Aftgele- 
genheit unaufhorlich zwei einander diametral 
entgegengesetzte Stromungen: einerseits das
Bestreben der Kronlander den Einfluss der Land
tage und Landesbehorden auf die Schulsachen 
zu erweitern, andererseits das Bestreben der Mehr- 
heit des Reichsrathes, dahin gehend, immer mehr 
den obigen Einfluss zu verringern.

Es bedarf wahrlich eines grosses Masses 
von Yorsicht und unpartheiischer Beurtheilung 
der Yerhaltnisse, um sich Tn einer solchen Lage 
nicht von der politischen Stromung fortreiss'en 
zu lassen, nnd jene harmonische R.uhe in der 
M itwirkung zu bewahren, welche so sehr zur 
Entwicklung des W ohles der Kronlander, noch 
aber mehr des W ohles der Gesammtheit noth- 
wendig ist.

W enn schon fur viele andere Zw eige der 
socialen Thatigkeit bestandige politische Oscilla- 
tionen vom Nachtheile sind, um wie viel schiid- 
licher iind sie fur die bffentJiche Erziehung! 
Gehor zu schenken Einfliisterungen, um durch 
die Schnie und Lehrer politischen Einfluss zu 
gewinnen, zu werfen die Erziehung auf die 
anfgeregten AYogen politischen Kam pfes, hiesse 
die offentliche Erziehung dem Verderben preis1- 
geben.

Ans dem ganzen Yerlaufe der Thatigkeit 
des gal. Landtages in Sachen des olfentlichen 
Erziehungswesens ist klar zu ersehen, dass die 
Bevolkerung Galiziens und ihre Reprffisentanten 
auf eine entsprechende Organisation der Schulen 
und auf eine solche Einrichtung derselben, das^ 
in ihnen bios didaktische nicht aber auch politische 
Zw ecke vej‘folgt werden, grosses Gewieht legen. 
A Y i i r d e  m a n  d a h e r ,  s i c h  s t i i t z e n d  
au f  t e n d e n z i b s  e n u n d  un g e g r  ii nd  e t e n

Radę szkolną obarczyć tysiącem podejrzeń, niż 
zostawić rzecz spokojnemu a najwłaściwszemu 
tokowi rekursu.

Takim jest przebieg sprawy, którą W ydział 
krajowy uznał za swój obowiązek w obec stron
nictw politycznych i całej ludności o ile możność 
jak  najbardziej przedmiotowo wy łuszczyć.

Jak we wszystkich dążeniach autonomi
cznych GalLyi, tak i w tej sprawie spotykają 

bezustannie dwa diametralnie sobie przeciwne 
prądy: prąd krajów koronnych, usiluiący wpływ 
sejmów i władz krajowych na sprawy szkolne 
rozszerzyć" i prąd większości parlamentarnej 
w Radzie państwa, zmierzający bezustannie do 
coraz większego uszczuplenia owego wpływu. 
Niesłychanej zaiste trzeba przezorności i bardzo 
sumiennego ocenienia stosunków, ażeby w podo- 
bnem położeniu nie dać się uwieść politycznej 
namiętności i utrzymać ów harmonijny spokój 
współdziałania, potrzebny nie tylko do wewnę
trznego rozwoju krajów koronnych, lecz jeszcze 
bardziej do dobra całości monarchii. Jeżeli zaś 
dla wielu działów życia społecznego szkodliweuii 
Są bezustanne oscylacye polityczne, tedy naj- 
szkodliwszemi niewątpliwie są one dla wychowa
nia publicznego. Dać posłuch podszeptom, dążą
cym do uzyskania wpływów politycznych przez 
szkołę i nauczycieli, rzucić wychowanie na roz
hukaną widownię zapa'sów politycznych, znaczy
łoby tyle co zatracić takowe.

Z  całego przebiegu czynności Sejmu gali
cyjskiego w sprawach wychowania przebija do
wodnie, że ludność Galicyi i jej reprezentanci 
przywiązują bardzo wielką wagę do odpowie
dniego urządzenia ^zkół i takiego zarządzania 
niemi, iżby w nauce ściśle tylko naukowych 
przestrzegano celów, a nie Miodzono lia uboczne 
tory polityczne. G d y b y  w i ę c  c l z i s ; a j ,  b u 
d u j ą c  na z ł o ś l i w y c h  a b e z z a s a d n y c h  
o s k a r ż e n i a c h ,  m i a n o  j e j  o d e b r a ć  l u b  
u s z c z u p l i ć  j e d n ą  z n a j w a ż n i e j s z y c h
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. B e s c h u l d i g u n g e n ,  d e r  B e v ó l k e r u n g  
e i n e  d e r  w i c h t i g s t e n  I n s i i t u t i o n e n ,  
w e l c h e  s i e  d e r  G  n a d e Sr .  k. u n d  k. 
A p o s t o l i s ć h e n  M a j e s t a t  y  e r d a n k t ,  
e n t z i e h e n  o d e r  b e s c h r a n k e n ,  wi i r de  
f f lan a u f  d i e s e  W e i s e  j e n e s  C o m p r o m i s  
b r e c h e n ,  w e l c h e s  z u r  A e i t  d e r  Y e r f a s -  
s u n g s r e y i s i o n  mi t  d e r  R  eg i  e r u n g s p  ar-  
t h e i  a b g e s c h l o s s e n  w u r d e ,  d a n n  w ii r- 
de  m a n  d e m  L a n d e  n i c h t  n u r  e i n e  
t i e f e  W u n d e  s c h l a g e n ,  s o n d e r n  i hr a  
a u c h  den G l a u b e n  b e n e h m e n ,  d a s s  
a n s  d e r  B e t h e i l i g u u g  an  d e n  k o n- 
s t i t u t i o n e l l e n  A r b e i t e n  d e s  R e i c h s -  
r a t h e s  i r g e n d  e i n Y o r t h e i l  f i i r  d a s  
W  o h 1 d e s  L a n d e s z u  e r w a r t e n  sei .  
M ehr noch ais der politische Standpunkt miisste 
aber unter einer solchen Masśflegel der Fortschritt 
des Schulweśens in Galiżfcn. welcher so feste 
Wurzeln gefasst hat, leiden. Denn welche waren 
die Folgen, wenn dieselbe Landtagsmajoritat, 
welche mit so grosser Bereitwilligkeit die Schul- 
gesetze vom 2. Mai und 25. Juni 1873 votirt 
und so bedeutende Summeu fiir Schulzwecke 
bewilligt hat, s i c h  zu  w e i t e r e n  O p f e r n  
m i nd e r  b e r e i t w i l l i g  z e i g e n  w i i r d e ?  
D er ganze so sorgsam aufgefiihrte Bau der 
offentlichen Erzieliung konnte in seinen Grund- 
yesten erschiittert werden.

Die Majoritat des gal. Landtages und der 
aus demselben heryorgegangene Landesausschuss 
haben immer eine solche Haltung eingenommen, 
dass alle Differenzen im Keime beseitigt und 
stets’ Grundlagen zum einyerstandlichen Zusam- 
menwirken mit der Regierung gewonnen werden 
konnten. Sobald jedoch aus dem Centrum des 
Reiches Angriffe erfolgen, welche nur yerletzen 
miissen, dann wird eine solche Haltung mit 
grossen Schwierigkeiten yerbunden sein, und dann 
wird die Yerantwortung fiir die Folgen nicht 
der Landtagsmajoritat aufgebiirdet werden konnen.

Der galizische Landesausschuss hegt yolles 
Yertrauen zu der politischen Einsicht aller jener, 
welche Einfluss auf die Fassung der Beschliisse 
des Reichsrathes haben, d a s s  sie den,  g e g e n  
G a l i z i e n  d u r c h  B e s e i t i g u n g ,  Ur a g e -  
s t a l t u n g  o d e r  B e s c h r a n k u n g  des W ir -  
k u n g s k r e i s e s  d e s  gal .  L a n d e s s c h u l -  
rat hes ,  b e a b s i c h t i g t e n S t o s s  a b w e n d e n ,

k o n c e s s y j ,  k t ó r ą  ł a s c e  N a j d o s t o j n i e j 
s z e g o  M o n a r c h y  z a w d z i ę c z a ,  g d y b y  
z r y w a n o  ś w i a d o m i e  ó w k o m p r o m i s  z 
p a r t y ą  r z ą d z ą c ą ,  k t ó r y  w c z a s i e  r e w i 
z j i  k o n s t y t u c y i  . z o s t a ł  z a w a r t y :  za-  
d a n o b y  j e j  c*os b a r d z o  b o l e s n y  i o d e 
b r a n o  w i a r ę  w p o m y ś l n y  s k u t e k  d a 1' 
s z e g o  w s p ó ł d z i a ł a n i a  nad u t r w a l e n i e m  
k o n s t y t u c y j n y c h  p o d s t a w  p a ń s t w a .

Bardziej atoli niż stanowisko polityczne, 
mógłby na tern ucierpieć kiełkujący tak pięknie 
rozwój szkolnictwa w Galicyi. Cóżby się bowiem 
stało, gdyby taż sama większość sejmowa, która 
z taką skwapliwością uchwaliła ustawy szkolne 
z dnia 2. maja i 25. czerwca 1873, i która tak 
znaczne kwoty na cele szkół ludowych przyzwala, 
okazała się zniechęconą do dalszej ofiarności 
w tym kierunku ? Cała tak troskliwie wznoszo
na budowa instrukcyi elementarnej mogłaby być 
naówczas w samychże podstawach zagrożoną.

W iększość Sejmu galicyjskiego i będący 
jej wyrazem W ydział krajowy starały się za
wsze takie zajmować stanowisko, ażeby wszelkie 
skrajne objawy niechęci powstrzymywano w za
rodzie, i uzyskiwano podstawę do harmonijnego 
współdziałania z rządem. Jeżeli jednak z cen
trum państwa wymierzano będą zamachy, zdol
ne tylko drażnić a nie łagodzić, stanowisko to 
stawać się będzie coraz trudni ejszem do'utrzy
mania, a odpowiedzialność za skutki, nie będzie 
mogła być większości tej przypisywaną.

W ydzia ł krajowy pokłada też ufność w po
litycznej roztropności wszystkich, którzy wpływ 
na uchwalanie spraw w Radzie Państwa mieć 
m ogą, że  u c h y l ą  c io s , w y m i e r z o n y  p r z e 
c i w G a l i c y i  p r z e z  z n i e s i e n i e  R a d y  
s s k o l n e j  k r a j o w e j ,  p r z ei s t o c  z e n i e  j e j  
s k ł a d u  l u b  ś c i e ś n i e n i e  d o t y c h c z a 
s o w e g o  z a k r e s u  d z i a ł a n i a ,  a t e m
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d a s s  s i e  d a d u r c h  d i e  i m L a n d e  a u f g e -  
r e g t e n  G e m i i t h e r  b e r u h i g e n  a n d  d e m  
S c h u l w e s e n  in G a l i z i e n  g e s t a t t e n  we r -  
den,  s i c h  a u f  j e n e n  g e s u n d e n  G r u n d -  
l a g e n  w e i t e r  z u  e n t w i c k e l n ,  a u f  d i e  
e s  d i e  G n a d e  S e i n e r  k. u n d k .  A p o -  
s t o l i s c h e n  M a j e s t a t  g e l e i t e t  h a t .

s a m e m  u s p o k o j ą  z a t r w o ż o n e  w k r a j u  
u m y s ł y  i d o z w o l ą  s z k o l n i c t w u  w G a 
l i  c y i  r o z w i j a ć  s i ę  n a d a l  n a  t y c h  
z d r o w y c h  p o d s t a w a c h ,  na  j a k i e  j e  
m o n a r s z a  ł a s k a w o ś ć  N a j j a ś n i e j s z e 
g o  P a n a  n a d a n i e m  r e g u l a t y w u  w p r o 
w a d z i ł a .

Lemberg am 12 . Februar 1875. W e Lw ow ie dnia 12. lutego 1875.

I t d a Furst S a p i e h a ,  m. p. L e & n  książę S a p i e h a  w. r.
Landesmarschall. Marszałek krajowy.

Oktav z Siemuszowy Pietruski m. p. Oktaw z Siemuszowy Pietruski w. r.
LandesausschuBsmitglied. Członek Wydziału krajowego.



B e lla g e  łJ, Kałaczuifev l Jt

B e r i c h t
des Łandesausschusses in Sachen der offent- 

lichen Erziehung.

Hoher Landtag!

Unter den Angelegenheiten, welche mit 
der Zuknnft unseres Landes im innigsten Zu- 
sammenhange stehen, heflndet sich in ersten 
Reihe und unstreitig am ersten Platze die An- 
gelegenheit der offentlichen Erziehung. Ihre 
W ichtigkeit ist allgemein anerkannt, woriiber 
den hesten Beweis die grosse Anzahl von 
Schulen in unserem Lande hiethet, die oft nur 
unter Tragung empfindlicher materieler Opfer 
zu Stande kamen.

Diesem allgemeinen. fiir unser Land eine 
bessere Zukunft yerlieissenden edlen Streben 
folgend, hat der hohe Landtag in der abgelau- 
fenen Cadenz dieser Angelegenheit in Folgę 
Antrages des Abgeordneten Grafen Adam P o
tocki seine Aufmerksamkeit zugewendet, und 
eine spezielle Commission gewahlt, dereń A uf- 
gabe es gewesen ware, die Angelegenheit der 
Offentlichen Erziehung in Erwagung zu nehmen, 
und dem hohen Landtage die diesbeztiglichen 
A ntrage vorzulegen.

Es hat auch wirklich die erwahnte Com- 
mission dem hohen Landtage zwei Berichte er. 
stattet, worin dieselbe die Ursachen der in un
serem Lande yerkiimmerten offentlichen Erzie. 
hung und ihres mit steter Beschleunigung na- 
henden ganzlichen Yerfalls nachgewiesen und 
die M ittel, wie demselben durch eine entspre-

Sprawozdanie
Wydziału krajowego w przedmiocie wy

chowania publicznego.

Wysoki Sejmie!

Pomiędzy sprawami, najściślej wiążącemi 
się z przyszłością kraju naszego, w  pierwszym 
rzędzie i niezaprzeczenie na czele stoi sprawa 
wychowania publicznego. W ażn ość jej czuje i 
uznaje powszechne przeświadczenie, czego naj
lepszym dowodem mnogość nowo otworzonych 
po całym kraju szkół różnego rodzaju, często 
z najwyższem wytężeniem środków materyal- 
nych. Idąc za tem ogólnem , dla naszego kraju 
lepszą przyszłość rokuj ącem szlachetnem dąże
niem —  W ysok i Sejm na ubiegłej kadencyi w sku
tek wniosku p. Adama hr. Potockiego ujął 
w swoje ręce tę sprawę, wysadzając komisyę 
edukacyjną, której zadaniem było zająć się sprawą 
wychowania publicznego, i przedłożyć W y so 
kiej Izbie dotyczące wnioski. Jakoż komisya 
ta przedłożyła W ysokiej Izbie dwa sprawozda
nia, w których wykazując przyczyny zwichnię
tego w naszym kraju wychowania publicznego, 
a w skutek tego coraz raźniej zbliżającego się 
upadku we wszystkich względach, podała środki 
ku powstrzymaniu jego przez reformę wycho
wania publicznego.

L ecz niestety! nie dozw oliły okoliczności 
W ysokiem u Sejmowi wziąć te sprawozdania pod 
swoje obrady, i rzecz ta tak ważna została 
w gronie spraw niezałatwionych.

5
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chende Reform der offentlichen Erziehung Ein- 
halt gethan werden k on n te ; angegeben hat. 
Leider jedoch, haben die Umstande dem hohen 
Landtage nicht gastattet diese Berichte seiner 
Berathung zu unterziehen und diese so w ichtige 
Angelegenheit ist unter den Unerledigten ge- 
blieben. Der Landesausschuss wiirde seine 
Pflichten dem Lande gegeniiber verkennen> 
wenn er diese Angelegenheit nicht neuerdings 
zur Sprache bringen und dieselbe der Beschluss- 
fassung des hohen Landtags nicht yorlegen 
wiirde, um auf diesem W ege die Grundlagen 
in diesem Zw eige der Landesgesetzgebung zu 
legen und dadurch unseren Nachfolgern ein 
schon fiir die weitere A rbeit vorbereitetes Eeld 
zu iibergeben.

W e r  immer nur auch fliichtig unser óffent- 
liches Erziehungswesen in das A uge gefasst hat, 
muss in derselben folgende Missstande ais die 
hervorragendsten bemerkt haben.

1 . Das in unserem Lande bis nun hochst 
einseitige Lehrsystem indem dasselbe haupt- 
saehlich und fast ausschliesslich die endlichen 
Studien in den Uniyersitaten im Auge hat, 
walirend Lehranstalten in der zweiten realisti- 
schen Bichtung im Yergleiche mit der ersteren 
fast gar nicht bestehen.

2. A n  diese Einseitigkeit reihet sich der 
M angel an solchen Schulen, welche den Be- 
diirfnissen der einzelnen Schichten der Gesell- 
schaft entsprechen wiirden, —  der M angel eigent- 
licher Yolksbiirger- und Fachschulen, indem 
jene wclche wir gegenw artig besitzen, nur Y or- 
bereitungsanstalten fiir unmittelbar hohere 
Schulen sind, und ihrer Aufgabe, welche schon 

in ihrer Benennung und in ihrem W esen liegt, 
fast durchaus nicht G-eniige leisten.

3. Die Lelirplane unserer Schulen bediirfen 
dringend einer Aenderung. Sie entsprechen den 
bisherigen Erfahrungen gemass ihrem Zw ecke 
nicht, indem sie entweder zu viel Z e it fiir nntz- 
loses Studium in Anspruch nehmen oder aber 
sich mit dem blossen Schein statt wirklichem 
Erfolges begniigen.

4. Die Erlheilung des Unterrichtes in einer 
den Schiilern fremden Sprache worin eines der 
grellsten Yergehen gegen alle didaktisch - pada- 
gogischen Regeln liegt.

5. D er M angel entsprechen der Lehrbii- 
cher. '

W ydzia ł krajowy zapoznałby swój w zglę
dem kraju obow iązek, jeżeliby nie poruszył na 
nowo tej kw estyi, nie przedłożył jej pod roz
poznanie i uchwałę W ysokiej Izby, ażeby przy
najmniej w ęgły  położyć w tym dziale prawo
dawstwa krajowego, a przezto podać naszym 
następcom przygotowaną już rolę do dalszego 
opracowania.

K tokolw iek  tylko pobieżnie rzucił okiem 
na nasze wychowanie publiczne,-'ten musi w  niem 
dostrzedz następujące najgłówniejsze wady:

1. System naukowy w naszym kraju dotąd 
jednostronny, bo dążący głów nie, a prawie w y
łącznie ku uniwersytetom, gdyż zakłady nau
kowe w drugim czyli realnym kierunku w po
równaniu z pierwszym prawie nie istnieją.

2 . Z  jednostronnością tą łączy się brak 
szkół odpowiadających potrzebom pojedynczych 
warstw społecznych, brak właściwych szkół lu
dow ych, miejskich i fachowych, bo te, które 
dziś mamy, są tylko zakładami przygotowują- 
cemi. do szkół bezpośrednio w yższych, a w ni- 
czem prawie nie czynią zadość przeznaczeniu 
swemu, które już tkw i w ich nazwach i istocie.

3. Plany naukowe szkół naszych potrze
bują zmiany, bo według dotychczasowej prak
tyki szkoły nie odpowiadają celom , jakie szko
łom w ytknięto, albowiem bądź to marnuje się 
wiele czasu na naukę bezow ocną, bądź poprze
staje się na pozorach zamiast skutków rzeczy
wistych.

4. Udzielanie nauk w języku uczniom nie
właściwym , co stanowi jeden z najwyższych 
występków przeciw prawidłom dydaktyczno- 
pedagogicznym.

5. Brak odpowiednich książek wykłado
wych.
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6. Der M angel entsprechender Lehrer im 
allgem eineu, und insbesondere der Mangel an 
gehorig gebildeten Lehrern.

7. D er Mangel einer geniigenden Anzahl 
von VoIksscliulen, endlich

8 . D ie oberste Leitung durch administratiye 
Behorden. Diesen Haupt- so wie den zahlreichen 
untergeordneten Mangeln abzuhelfen ist Oblie- 
genheit der Landesgesetzgebung, welche hiezu 
durch die Staatsgrundgesetze berufen ist.

D ie  Angelegenheit der offentlichen Erzie- 
hung ist jedoch keine rein politische, sie istvor- 
wiegend eine didaktische und padagogische 
Erage, und kann ais solche ohne fester Grund- 
lage, d. h. ohne Zuratheziehung von Fachman- 
nern nicht geregelt werden. W enn man sich 
schon in einem jeden Fache, welches spezielle 
Kenntnisse erheischt, auf das Hrtheil von Fach- 
mannern stiitzen muss, um wie viel mehr muss 
diess der Fali sein, bei der Gesetzgebung iiber 
offentliche Erziehung, der wichtigsten vielleicht 
auf dem gesammten Felde der Gesetzgebung, 
weil sie in ihren Folgen weittragend ist, weil 
sie das W ohl und die Zukunft des Landes be- 
einflusst; der schwierigsten yielleicht, weil sie 
griindliches Wissen, allergenauste Daten, lang- 
jahrige Erfahrung und yolle Aufopferung er- 
fordert.

Das Anpassen der Anzahl der Yolksschulen 
an das Erforderniss des Landes, ihre Einrich- 
tung, die Reorganisation der Fortbi1 dungss chu- 
bm, die Aenderung der Lehrplane, tiichtige B il- 
dung und entsprechende Entlohnung der Lehrer, 
Hebung derselben aus der moralischen Yersun- 
kenheit, Madchenschulen, padagogische Lehran- 
stalten, Lehrerseminarien, Einflihrung von Real- 
gimnasien, Reorganisation anderer Mittelschulen, 
Errichtung von Handwerker- und Gewerbscliulen 
und viele andere Fragen, alle diese Aufgaben, 
wie yiel A rbeit, Talent, Kenntniss, Erfahrung 
und Aufopferung erfordern sie zu ihrer Losung!

Diese so zahlreichen und wichtigen, so yiel spe
zielle Kenntnisse erheischenden Reform en durchzu- 
fiihren, dazureichen blosse parlamentarische Bera- 
thungen keineswegs hin. W eder der fiir parlamen
tarische Yerhandlungen, gewohnlichkarg zugemes- 
sene Zeitraum , noch das dem Landtage zu Ge- 
bothe steliende M ateriał reichen hin, um selbst- 
standig, ohne Zuhilfenahme von fachmannischen

6. Brak odpowiedniej części nauczycieli 
w ogóle , a należycie wykształconych w szcze
góle.

7. Brak dostatecznej ilości szkół ludo
w ych, nakoniec

8. najwyższy kierunek przez biura admi
nistracyjne.

Zaradzić tym głównym  i mnogim innym 
pomniejszym wadom musi być zadaniem legisla- 
cyi krajowej, do tego ustawami zasadniczemi 
powołanej.

Lecz kwestya wychowania publicznego nie 
jest kwestyą czysto polityczną, jest ona prze
ważnie kwestyą dydaktyczną i pedagogiczną, i 
jako taka nie może być zdecydowaną bez pod
stawy gruntownej, to jest bez zasiągnienia zda
nia ludzi fachowych. Jeżeh już w każdym za
w odzie, wymagającym specyalnych wiadomości, 
opierać się trzeba na zdaniu ludzi fachowych, 
cóż dopiero przy legislacyi o wychowaniu pu- 
blicznem , najważniejszej może w jej skutkach 
gałęzi prawodawstwa, bo wpływającej na po
myślność i przyszłość kraju, a najtrudniejszej, 
bo wymagającej głębokich wiadomości, najdo
kładniejszych dat i długoletniego doświadczenia 
i poświęcenia Się.

Zastosowanie liczby szkół ludowych do 
potrzeb kraju, ich urządzenie, reorganizacya 
szkół pow tarzać, zmiany planów naukowych, 
dokładne wykształcenie i odpowiednie wynagro
dzenie nauczycieli, ich dźwignienie z poniżenia 
moralnego, szkoły dziewcząt, szkoły pedago
giczne, seminarze nauczycielskie, wprowadzenie 
w życie gimnazyów realnych, reorganizacya in
nych szkół średnich, założenie szkół rzemieśl
niczych i przemysłowych, i wiele innych kwe- 
styj, ileż te zadania wymagają do ich rozwią
zania pracy, zdolności, wiadomości, doświad
czenia i poświęcenia? Do przeprowadzenia tak 
mnogich i tak ważnych, specyalnych wiadomo
ści wymagających reform, nie wystarczą nigdy 
same obrady parlamentarne. A ni czas wyzna
czony zwykle dla rozpraw parlamentarnych, ani 
materyały, które stoją Izbie do dyspozycyi, wy
starczają, iżby, sama bez podstawy danej je j 
przez inne ciało mogła przystąpić do grunto
wnej reformy wychowania publicznego. To też

5*
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widzimy, iż we wszystkich krajach konstytu
cyjnych przyjęto ten tryb , iż ciała parlamen
tarne tylko na podstawie wypracowań ciał zło
żonych z mężów temu fachowi oddanych, przy
stępują do reform w zawodzie wychowania pu
blicznego.

Elaboraten, zur grundlichen Reform der óffent- 
lichen Erziehung schreiten zu konnen. Deswe- 
gen sehen wir, dass man in allen konstitutio- 
nellen Landern jenes Yerfahren angenommen 
hat, wornach Parlamente zu Reformen auf dem 
G-ebiethe der offentlichen Erziehung nur auf 
Grundlage von Elaboraten schreiten, welche aus 
Eachmannern bestehenden Korperscliaften liefern.

Daraus ergibt sich, dass bevor wir jene 
Reformen in A ngriff nehmen, wir zuerst und 
vor A llem  zur Bildung einer Korperschaft schrei
ten mussęn, welche, śei es aus eigener Initia- 
tive, oder in E olge einer ihr durch das Gesetz 
auferlegten Pflicht oder endlich auf Geheiss des 
Landtages auf Grundlage mogiiclist genauer Da
ten iiber die Yerhaltnisse der Nationalitaten, 
Bediirfnisse deś Landes, materielle M itte l, so 
wie iiber die didaktischen und padagogisehen 
R iicksichten, —  die die Reform der offentlichen 
Erziehung betreffenden Antrage dem hohen Land
tage vorzulegen hatte. Nur auf dieser ferudlage 
w iid  die holie Kanim er mit aller Beruliigung 
zur Berathung iiber Reformen der offentlichen 
Erziehung schreiten konnen, da im Angesichte 
der statistisch und wissenscliaftlicli beleuchte- 
ten Yerhaltnisse des Landes und seiner Bediirf- 
nisse, jeder Yerdacht einer Partheiliclikeit ent- 
fallen , und die Erage der offentlichen E rzie
hung auf jenem Gebiethe zur Erorterung gelan- 
gen w ird , worauf dieselbe mit Riicksiclit auf 
ihre W ichtigkeit, so wie im H inblick auf den 
UmStand verhandelt werden soli, dass in ihrem 
Schoosse fast die ganze W ohlfahrt und Zu- 
kunft unseres Landes ruht. W ir  miissen dalier 
nothwendig eine aus Eachmannern bestehende 
und am entsprechendsten mit dem Namen „Lan- 
desschulratli14 zu bezeichnende Korperschaft schaf- 
fen , welche dazu berufen ware, dem Landtage 
in Angełegenheiten der offentlichen Erziehung 
Antrage zu stellen.

Schon die in der yerflossenen Session des 
hohen Landtages erwahlte Commission hat den 
traurigen Zustand der offentlichen Erziehung 
und die daraus resultirende materielle und gei- 
stige Yerarmung des Landes geschildert; ais 
Hauptursache dieses Yerfalls hat sie die der- 
zeitige, seit einem Jahrhunderte bestehende Yer- 
waltung der Schulen durch administrative Be- 
horden nachgewiesen.

Z tąd  wynika, że nim przystąpimy do tych 
reform , przystąpić nam potrzeba najpierw i 
przedewszystkiem do utworzenia takiego ciała, 
które czy to z własnej inicyatywy, czy też 
z obowiązku nań przez ustawę włożonego, czyli 
też nakoniec z polecenia Sejmu na podstawie 
jak  najdokładniejszych dat wyświecających sto
sunki narodowościowe, potrzeby kraju, środki 
materyalne, względy dydaktyczne i pedagogiczne, 
wnioski tyczące s ię ' reformy wychowania pu
blicznego W ys. Sejmowi przedłożyć powinno. 
N a tej tylko podstawie W ysoka  Izba będzie 
mogła przystąpić z wszelkiem zaspokojeniem do 
uchwalenia reform w wychowaniu publicznem, 
odpadną w obec statystycznie i umiejętnie w y
świeconych stosunków kraju i jego potrzeb wszel
kie podejrzenia stronniczości, a kwestya w y
chowania publicznego toczyć się będzie na tern 
polu, na którem ze względu na jej ważność i 
na okoliczność, iż w je j łonie kryje się prawie 
cała pomyślność i przyszłość naszego kraju, to
czyć się powinno.

Stw orzyć nam przeto wypada koniecznie 
ciało złożone z ludzi fachowych, najwłaściwiej 
z nazwą „Rada krajowa szkolna,“ któreby po
wołane było do czynienia wniosków do Sejmu 
krajowego w sprawie wychowania publicznego.

Już komisya wysadzona na poprzedzającej 
sesyi W ys. Sejmu skreśliła smutny stan w y
chowania publicznego, a stąd pochodzące zubo
żenie materyalne i duchowe kraju; główną przy
czynę tego upadku wykazała w dutycliczaso- 
wym wiekowym zarządzie szkół przez władze 
administracyjne.
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Diese Yerwaltung musste einseitig sein, 
weil dieselbe polizeilicli — staatlicli, keineswegs 
aber fachmannisch und nationell war.

Diesem Urtbeil muss der Landesaussckuss 
vollkommen bripflichteń, denn wo es in der 
obersten Leitung keine padagogischen und wis- 
senschaftlicken Elemente g ib t, und die A ngele
genheiten der offentlichen Erziehung, wie jeden 
andere Verwaltungszweig, ohne Reprasentanten 
der E ltern und Eaclrmanuer behaudelt werden, 
dort muss die offentliche Erziehung, uud mit 
ihr auch das Land in Yerfall gerathen. D ie Er- 
richtung also einer Korperschaft in welcher ne- 
ben den administrativen Ełementen, auch Yer- 
tretter der Eltern und der Wissenschaft vor- 
lianden waren, so wie die Yerleihiuig an diese 
Korperschaft und dereń Hauptattribut die ober- 
ste Yollzugsgewalt, und die oberste administra- 
tive und scientifische Leitung ałler Yolks- und 
Mittelschulen des Landes bilden wiirde, stellt 
sich ebenfałłs ais eine unumgangliche Kothwen- 
digkeit dar.

Indem der Landesausschus die diessbeziig- 
łiche Yorlage dem holien Landtage zur Bera- 
thung und Beschlussfassung unterbreitet, kann 
derselbe die Kompetenzfrage in dieser A ngele
genheit nicht libergehen. Die Y olks- und M it
telschulen im Lande sind entweder Gemeinde- 
oder Landesanstalten. D ie Yerwaltung dersełben 
also durch eine oberste Landesinstanz ist un- 
streitig reine Landesangelegenheit; durch Er- 
richtung eines Landesscliulrathes werden die all- 
gemein zu Eecht bestehenden Gesetze keines- 
wegs beeintrachtigt, und es findet nur eine for- 
melle Aenderung statt, und zwar darin, dass 
der bisherige W irkungskreis der obersten poli- 
tischen Behorde auf die Schulbehorde ubertra- 
gen , oder vielmehr die bisherige oberste Lei- 
tung im Lande durch neue Elemente d. i. 
durch Yertretter der Eltern und der W issen
schaft verstarkt wird.

Indem also der holie Landtag ein Gesetz 
iiber die Landesschulbeliorde beschliesst und 
dassełbe der ałlerliochsten Sanction unterbreitet, 
błeibt derselbe in dem ihm durch die Reichs- 
und Landesgrundgesetze vorgezeichneten W ir- 
kungskreise.

Gestiitzt auf obige Grundsatze łegt 
der Landesausschuss den Antrag ffber defffLan- 
desschulrath zur Beschlussfassung vor.

'  Zarząd ten musiał być jednostronnym , bo 
był policyjno-państw ow ym , a nie umiejętnym i 
narodowym.

W ydzia ł krajowy nie może jak tylko po
dzielać w zupełności to zdanie, bo gdzie w naj
wyższym kierunku nie ma żywiołów pedago
gicznych i um iejętnych, a sprawa wychowania 
publicznego traktowaną bjrwa jak każda inna 
gałęź administracyi bez reprezentantów, rodzi
ców i ludzi fachow ych, tam wychowanie pu
bliczne a z niem i kraj upaść musi.

Utworzenie więc takiego cia ła , w którem 
obok żywiołów administracyjnych mieścić się 
będą {reprezentanci rodziców i nauki, i nada
nie temu ciału najwyższej władzy egzekucyjnej, 
tudzież zarządu administracyjnego i umiejęt
nego wszystkich szkół ludowych i średnich 
w kraju , okazuje się także niezbędną konie
cznością, i ta władza powinna być głównym  dzia
łem atrybucyi Rady szkolnej krajowej.

Przedstawiając W ysokiem u Sejmowi doty
czącą ustawę pod obrady i uchwałę, W ydzia ł 
krajowy nie może pominąć milczeniem kwestyi 
o kompetencyi do uchwalenia tej ustawy. Szkoły 
ludowe i średnie w kraju są instytucyami albo 
gminnemi, albo krajowemi, ich zarząd zatem 
w najwyższej instancyi krajowej jest niezawo
dnie rzeczą czysto krajową; przez utworzenie 
Rady szkolnej krajowej nie ubliża się zupełnie 
ogólnie obowiązującym prawom, a zmiana za
chodzi tylko co do formy, to jest w tein, iż 
dotychczasowy zakres naczelnej władzy poli
tycznej przenosi się na władzę szkolną , a ra- 
czćj, iż dotychczasowy najwyższy kierunek 
w kraju wzmacnia się nowymi żywiołam i, to 
jest reprezentantami rodziców i nauki.

Uchwalając tedy ustawę . o władzy szkol
nej krajowej i przedkładając ją  do sankcyi naj
w yższej, W ysoki fesejm zostaje zupełnie w za
kresie, jaki jemu przez ustawy zasadnicze Pań
stwa i kraju wytknięty został.

Oparty tedy na powyższych zasadach, W y 
dział krajowy przedkłada projekt tyczący się 
krajowej Rady szkolnej i wnosi jego uchwa
lenie.
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B e ila g e  3/ s Z a łą c z n ik  ~j..

B e r  i c h t
des Erziehun gsausschusses iiber den An
trag des Landesausschusses bezuglich der 
Errichtung eines Landesschulrathes im Kó- 
nigreiche Galizien und Lodomerien und 

im Grossherzogthume Krakau.

Mit, dem in der 7. Sitzung gefassten Be- 
schlusse liat der hohe Landtag den Bericht des 
Landesausschusses in Betreff der offentlichen 
Erziehung dem aus der M itte der liohen Yer- 
sammlung gewahltHi Erziehungsausschusse zur 
naheren Priifung zngewiesen.

Der Landesausschuss hat in seinem Be- 
richte dem hohen Hause zwei Projecte yorge- 
legt, von denen das eine den Entwurf zum Ge- 
setze iiber die Errichtung des Landesschulrathes, 
das andere aber den Entwurf zum Gesetze iiber die 
Unterrichtssprache in Volks- und Mittelschulen 
im Konigreiche Galizien und Lodomerien sammt 
dem Grossherzogthume Krakau enthalt.

Nachdem der Erzieliungsausschuss den A n
trag des Landesausschusses in Betreff der E r
richtung des Landesschulrathes einer griindli- 
chen Priifung unterzogen hat, beehrt er sich 
hiemit das Ergebniss seiner Berathungen dem 
Hohen Hause yorzulegen; die Berichte iiber die 
Unterrichtssprache und andere der Commission 
zugewiesenen Antrage werden nachfolgen.

D er Erziehungsausschuss ist mit dem A n 
trage des Landesausschusses dariiber im Ein- 
klange, dass die oberste Leitung der Yolks- und 
Mittelschulen im Lande dem bisherigen aus- 
schliesslichen Eiuflusse der politischen Behorden 
entzogen und einem besonderen Landesschulra-

Sprawoz danie
komisyi edukacyjnej o wniosku Wydziału 
krajowego względem ustanowienia krajo
wej Rady szkolnej w Królestwie Galicyi 

i Lodomeryi z W. Ks. Krakowskiem.

N a 7. posiedzeniu W ysok i Sejm uchwalił, 
ażeby sprawozdanie W ydziału  krajowego w przed- 
miocie wychowania publicznego odesłane było 
w  ceiu bliższego rozeznania do komisyi eduka
cyjnej przez W ys. Izbę wysadzonej.

W ydział krajowy przedłożył W ys. Izbie 
w  swojem sprawozdaniu dwa projekta: jeden 
do ustawy o krajowej Badzie szkolnej; drugi 
do ustawy o języku wykładowym w  szkołach 
ludowych i średnch w Królestwie G alicyi i L o 
domeryi z W . Ks. Krakowskiem.

Kom isya zbadawszy wniosek W ydziału 
krajowego o krajowej radzie szkolnej, przed
kłada W ys. Izbie wypadek swych obrad w  ui- 
niejszem sprawozdaniu, po którem nastąpić 
mają sprawozdania o języku wykładowym i  in
nych komisyj przekazanych wnioskach.

Kom isya zgadza się ze zdaniem W ydziału  
krajowego, że najwyższy zarząd szkół ludowych 
i średnich w kraju nie powinien jak dotąd zo
stawać pod wyłącznym wpływem władz polity
cznych, lecz że winien być oddany osobnej od 
tych władz niezależnej Badzie edukacyjnej kra-



tlie, der yon diesen Behorden unabliangig wure, 
zuzuweisen ware, und zwar theils aus den Grun- 
den, die der Landesatissohuss in seinem A ntrage 
angefiihrt hat, hauptsachlich Ł e l  in Berucksicii- 
tigung der Griinde, welclie der, in der Yorigen 
Landtagssessiou fiir Schulsachen gewahlte' Ans- 
schuss in seinem Berichte kłargelegt hat.

D er Erzielrangsausschuss stimmt auch der 
im A ntrage des Landesausschusses Art. I I . zum 
Ausdruck gehrachten Ansinłrt, (feei, dass dem zu 
bildenden Landesscliulratli e in Erziehungssachen 
die oberste Anfsicht und die Exęęutivgewalt 
zukommen sollte, dass ihm sowohl die wissen- 
schaftliche Leiiuns ais auch die ekonomische 
Yerwaltung der Landesschulailstalten (Bericlit 
des Landesausschusses Art. I I I . alinea 1) an- 
vertraut werden solle, da der Laudesschulrath 
nur auf solćhę0 W eise sich iiber dięv Stellung 
eines blossen Beiyates -erheben und seinen Yer- 
fiigungen die nbthige Yollziehung wird sichern 
konnen.

W as aber den W irkungskręis und die Zu- 
sammensetzung des zu bildenden Landesschul- 
rathes anbelangt, in d ieser, Jlinsicht waltet ein 
w ichtiger U liprschied zwjęchen der Ansicht des 
Landesausschusses und der A nsicht, welche der 
Erziehungsauą^lniss yertńj^ , ob. D ie dem kiinf- 
tigen Landesgchulrathe |nvertraute wissensclydf- 
liche* Leitung und die oberste J0|rwaltung darf 
sich nicht auf den bishęrigen W irkungskręis der 
politischen Landesregierung tŁchranken, im G-e,- 
gentheile muss selnę. Kompetenz auf andere wich- 
tige, im Artikel III . des beigeschlossenen Korn- 
missionsentwurfes sub 2, 3, 4 und 6 angefuhrte 
Agenden ausgedehnt werden.

Nur eine solche E rw eitoung des W ir- 
kungskreises des zu bildenden Landesschulrathes 
kann dem Lande eine seinem eigenthiimlichen 
wissenschaftlichen Badurfnisse entsprechende Ein- 
richtung der Schulen sichern, es vor, fremden, 
dem Eortschritte der Bildung schadlichen Ein- 
fltissen schiitzen und der Nation auf dem Gtebiethe 
der wissenschaftlichen Bildung jene Ereiheit der 
Entwickelung yerschaffen, welche ihr auf Grrund 
des Octoberpatentes zugesicheit worden ist.

Dagegen hat der Erziehungsausschuss fur 
angemessen gefunden im Antrage des Landes- 
ausschusses im A rt II I . den zweiten Absatz

jow ej, a to z powodów, jakie po części W ydział 
krajowy przytjapzył, głównie zaś komisya dla 
załatwienia spraw szkolnych przez W ys. Izbę 
w  ubiegłej kaden<jyi sejmowej w swem sprawo
zdaniu wyłuszczyła,

Komisya podziela także zdanie W ydziału 
krajowego w art. II . wypowiedziane, te usta
nowić się mająca Bada szkolna krajowa po
winna być co do spraw wychowania najwyższą 
władzą nadzorczą i wykonawczą w kraju i mieć 
sobie poruczony tak umiejętny ster i admini
stracyjny zarząd szkół krajowych (pierwszy 
ustęp art. I I I . sprawozdania W ydziału), bo tylko 
tym sposobem wzniesie się ona po nad znacze
nie doradczego zgromadzenia naukowego i po
trafi zabezpieczyć swym uchwałom stosowne 
wykonanie.

Wąjfcna, jednak różnica zachodzi między 
zdaniem W ydziału krajowego a zdaniem komi- 
syi co do atrybucyi i co do składu ustanowić 
się mającej Rady szkolnej.

Zarząd administracyjny i umiejętny przy
szłej Rady szkolnej nie może się ograniczać do 
zakresu działania naczelnym władzom politycz
nym kraju dotychczas przyznanego, musi on się 
według zdanja komisyi rozciągać i do innych 
ważnych czynności, w artykule I I I . przyłączo
nego projektu komisyi pod liczbami 2,, 3, 4 i 6. 
wyszczególnionych.

Takie bowiem rozszerzenie zakresu działa
nia przyszłej Rady szkolnej zabezpieczyć jedynie 
może krajowi odpowiadające właściwym  jego po
trzebom naukowym urządzenie szkół, ochronie 
go od obcych postępowi oświaty szkodliwych 
wpływów, i zdobyć dla pracy umysłowej narodu 
tę swobodę, która jej na podstawie dyplomu, 
październikowego zapewnioną została.

Natomiast komisya uznała za stosowne, 
opuścić w art. I II . sprawozdania W ydziału, 
punkt 2 . jako sprawę do dotychczasowego za
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wegzulassen, da derselbe eine Angelegenheit be- 
trifft, die zum bisberigen W irkungskreise der 
obersten politiscben Beliorden geliort, ais solche 
aber kraft der alinea 1 A rt. I I I . der Competenz 
des zu bildenden Landesscliulrathes ztifallen wird, 
ebenso wie den 3. Punkt, der die Verwaltung 
der Schulbucherausgabe beliandelt.

Das Recht der Herausgabe und des Ver- 
lages der Schulbiicher fur Yolksschłilen ist nem- 
licli bis auł den lieurigeu Tag kraft eines Pri- 
yilegiums der Kaiserinn Maria Theresia ein der 
W iener Verlagsgesellscliaft ausscliliesslich zu- 
steliendes Recht. Um die Uibernalime der A d- 
ministration des Yerlages und der Herausgabe 
der Schulbiicher fiir den Landesschulrath zu er- 
m bglichen, sind sowol mit den Beliorden, ais 
aucli mit der obgenannten Gesellschaft Unter- 
handlungen noth ig , die zwar vom liolien Land
tag in der letzten Session angebahnt, bisher 
aber zum gewiinschten Erfolge nicht geflihrt 
haben.

Ferner land der Erziehungsausschuss ftir 
rathsam aus dem III . A rtikel des Berichtes des 
Landesausschusses den II . A bsa tz  wegzulassen, 
da der kiinftige Landesschulrath ais ein mit 
exekutiver Gewalt versehenes Regierungsorgan 
in einem amtlichen Yerhaltnisse mit dem Land
tage, ais einem gesetzgebenden Korper nicht 
yerbleiben kann.

M an beschloss endlich den 5. Punkt des
Berichtes des Landesausschusses dem 4. Absatz
des Berichtes des Erziehungsausschusses, in 
welchem dem Landesschulrathe nicht nur das 
Recht der Yerfassung der allgenieinen Lehr- 
plane, sondern auch das Recht partielle Ent- 
wiirfe beziiglich der unteren und mittleren Schu- 
len im W ege  des Landtagsbeschlusses in Aus- 
fuhrung zu bringen, zuerkannt worden ist, ein- 
zuyerleiben.

IVas die Zusammensetzung des zu bilden
den Landesscliulrathes anbelangt, ist der Erzie
hungsausschuss zwar in dieser Richtung mit 
dem Landesausschusse der gleichen Meinung, 
dass in dem kiinftigen Landesschulrathe die 
Vertretter der Regierung, des Landes resp. der 
Eltern, der Geistlichkeit und der W issenschaft 
Platz nehmen sollen, differirt aber vor der M ei
nung des Landesausschusses hauptsachlich darin, 
dass sie im zweiten Absatze des Art. IY . statt

kresu działania naczelnych władz politycznych 
należącą, a tem samem na mocy punktu 1 art. I I I . 
na przyszłą Radę szkolną przejść mającą, punkt
3 . mówiący o administracyi wydawnictwa i na
kładu książek wykładowych. Prawo bowiem w y
dawania i nakładania książek wykładowych, dla 
szkół ludowych jest po dziś dzień przywilejem 
Towarzystwa wiedeńskiego przez ś. p. cesarzowę 
M aryę Teresę nadanym.

A żeby więc administracya wydawnictwa 
i nakładu książek wykładowych przeszła pod 
zarząd R ady szkolnej, potrzebne są pewne 
z władzami i powyższem Towarzystwem  roko
wania, które jakkolwiek przez VYys. Sejm 
w  ubiegłej komisyi rozpoczęte, nie doprowadziły 
jeszcze do pożądanego skutku.

Dalej uznała komisya za w łaściw e: opuścić 
w  art. I I I  sprawozdania W ydziałowego punkt 
4., bo przyszła Rada szkolna, jako instancya 
wykonawcza rządowa nie może zostawać w sto
sunku urzędowym do Sejmu, jako ciała ustawo
dawczego.

W cielić nareszcie punkt 5. sprawozdania 
W ydziału  do punktu 4. sprawozdania komisyi, 
w którym Radzie szkolnej przyznane jest prawo 
nietylko wygotowywania ogólnych planów na
ukowych, ale i częściowych projektów we wzglę
dzie szkół niższych i średnich drogą chwały 
sejmowej w wykonanie wejść mających.

Co do składu ustanowić się mającej Rady 
szkolnej, zgadza się wprawdzie komisya z W y 
działem krajowym, że w przyszłej Radzie 
szkolnej zasiadać powinni reprezentanci Rządu, 
kraju względnie rodziców, duchowieństwa i na
uki; odstępuje zaś od zdania W ydziału komi- 
misya głównie w tem, iż w punkcie 2 . arty
kuł IV . zamiast referenta dla spraw admini
stracyjnych proponuje dyrektora Rady szkolnej, 
a w  punkcie 5. zamiast dwóch posłów, jednego
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yorschlagt und dass sie im fiinften Absatze statt 
zweier Landtagsabgeordneten ein Mitglied des 
Landesausschusses delegirt wissen will.

Dem Antrage des] Erziehungsauschussse ge- 
mass soli der Direktor aus der Mitte der wis- 
senschaftlich' gebildeten und sich der allgemeinen 
Achtung im Lande erfreuenden Manner ernannt 
werden, um mit seiner Persoriliclike.it volle 
Biirgschaft fur die saehgemasse gehbrige Ver- 
waltung der Schulsachen zu gewahren.

Anstatt der Wahl zweier Landtagsabge
ordneten glaubt der Erziehungsausschuss die 
Delegirung eines Mitgliedes des Landesaus
schusses desshalb befiirworten zu sollen, dass der 
Landesausschuss seiner Bestimmung nach sich 
mit den Schulsachen zu befassen hat und seine 
Mitglieder ihren Wolmsitz iirLemberg zu neli- 
men verpflielitet. sind.

Im Artikel V. hat man den wiclitigen 
Grundsatz ausgesprochen, dass die Beschliisse 
des Landesschulrathes mit Stimmenmehrheit ge- 
fasst werden, da nur auf solche Weise die Ver- 
waltung des Schulwesens von Einseitigkeit und 
bureaukratischer Willkiihr geschntzt wird.

Im Y I. Artikel hat man dem Yorsitzenden 
des Landesschulrathes in Beriicksichtigung sei
ner Yerantwortlichkeit das Recht eingeraumt: 
die Ausfuhrung jener Beschliisse zu sistiren, 
die seiner Ansicht nach gegen das Gesetz ver- 
stossen.

Der V II. Artikel legt dem Landesschul
rathe die Pflicht auf, nach seiner Konstituirung 
den Entwurf zu seiner inneren Einriclitung und 
seines Beamtenetates im geeigneten Wege zur 
Bestattigung vorzulegen, da die diessfalligen 
Bestimmungen keinen Gegenstand des gegen- 
wartigen Gesetzes bilden konnen.

Es ist somit in den obzitirten drei Arti- 
keln, d. i. in dem Y ., Y I. und V II. Artikel der 
Erziehungsausschu^’ mit dem Antrage des 
Landesausschusses einverstanden. InderKompe- 
tenzfrage ist der Erziehungsausschuss einer ver- 
schiedenen Meinung und schlagt die Form einer 
Petition an Seine Majestat den Kaiser vor, da 
die Kreirung der Regierungsorgane das aus- 
schliessliche Recht der Krone bildet.

członka Wydziału krajowego przez Wydział 
wydelegowanego

Dyrektor powinien być według wniosku 
komisyi, z ludzi światłych i poważnych w kraju 
mianowany, a tern samem stać się rękojmą 
umiejętnego zarządu spraw szkolnych.

Zamiast wyboru dwóch posłów sejmu, wy
bór jednego członka Wydziału krajowego, zda
wał się komisyi, o tyle stosowniejszy, ile że 
Wydział krajowy z powołania swego zajmować 
się musi sprawami szkolnemi i że członkowie 
Wydziału we Lwowie zamieszkiwać są obo
wiązani.

W  artykule Y . nader ważna wypowie
dziana jest zasada, że uchwały zapadają więk
szością głosów, taki tylko bowiem sposób uchwa
lania zabezpieczyć może zarząd szkół od je
dnostronności i samowładztwa biurokratycz
nego.

W  artykule Y I. przyznane jest, przewo
dniczącemu ze względu na jego odpowiedzial
ność, prawo wstrzymywania wykonania uchwał, 
gdyby zapadła uchwała sprzeciwiała się podług 
jego zdania obowiązującym ustawom.

Artykuł V II. zaleca, ażeby ukonstytuowa
na Rada szkolna przedłożyła projekt swego 
wewnętrznego urządzenia i etatu do zatwier
dzenia na drodze właściwej, które to urządze
nie co do swych szczegółów i prawideł w ni
niejszym projekcie umieszczonym być nie może.

W  powyższych trzech artykułach: Y. YI. 
i V II . zgadza się przeto komisya z projektem 
“Wydziału krajowego. Co do kwestyi kompeten- 
cyi, komisya różni się od Wydziału i proponuje 
formę petycyi do Najjaśniejszego Pana, g d y ż  
u s t a n o w i e n i e  w ł a d z  r z ą d o w y c h  w y -  
ł ą c z n e m  j e s t  p r a w e m  k o r o n y .
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Nachdem der Erziehungsausschuss die an 
dem Entwurfe des Landesausschusses vorge- 
schlagenen Abanderungen gerechtfertigt zu ha- 
ben glaubt, stellt sie den Antrag:

Das Holie Haus wolle eine alleruntertha- 
nigste Bitte Sr k. k. Apostolischen Majestat 
unterbreiten um flBergnadigste Yerordnung, dass 
im Konigreiche (laliziert und Lodomerien mit dem 
Grosslierzogthume Krakau ein Landesschulrath 
im Sinne des anruhenden Entwurfes errichtet 
werde.

Yorsitzender:

t i i s c h o f  J j U m i n o w i c s .

Berichterstatter:

Dr. Dietl.

Komisya przeto uzasadniwczy zmiany, jakie 
powzięła w projekcie Wydziału krajowego do 
ustawy o Badzie szkolnej wnosi:

Wysoki Sejm zechce uchwalić:
„Uniżoną prośbę do Najjaśniejszego Pana, 

„ażeby najłaskawiej ustanowić kazał Badę 
„szkolną krajową dla królestwa Galicyi i Lo- 
„domeryi z Wielkiem Księstwem Krakowskiem 
„podług przyłączonego projektu.“

Przewodniczący:

K s. Łltwinowicz.

Sprawozdawca :

Br. Dietl.

6*



.

'

.

-

’



Beilage 3. 3/ s Załącznik 3. ®/3

XXIX. Kundmachung
d er k . k . S ta ttlia lte rc i v o m  6 .  J u li  

1 8 6 7  Z .  5 3 0 6  P r . ,

b e tre ife n d  die E in setzu n g  eines Łan*  
d esseh u ira th es fu r  das K o n ig re ic h  
G a liz ie n  u u d  Ł o d o m e r ie u  s a m m t d em  

G ro ssh e rz o g th u m e  K r a k a u .

Seine k. k. Apostolische M ajestat haben 
mit A llerhochster Entschłiessung vom 25. Juni 
1867 in Gewahrung der vom galizischen Land
tage beschlossenen B itte, die Einsetzung eines 
Landesschulrathes fiir das Konigreich Galizien 
und Lodomerien sammt dem Gosslierzogthume 
K rakau allei-gnadigst zu genehmigen geruht.

Dieser Landesschulrath wird auf Grundlage 
des folgenden Organisations-Regulativs in W irk- 
samkeit gesetzt.

A g e n o r  Gf. G o lu c h o w sk i m. p.

Organisations-Regulativ,
betrełfend die E insetzung eiues I.au- 
dessckulratkes im  K ónigreiche G ali- 
zien und L od om erien  sam m t dem  

G rossherzogthum e K ra k au .

A  r t i k  e 1 I.

Fiir das Konigreich Galizien und Lodo
merien sammt dem Grossherzogthume Krakau 
wird ein Landesschulrath unter dem Yorsitze 
des Statthalters eingesetzt.

XXIX. Obwieszczenie
e . k . N a m iestn ictw a  z d n ia  6 .  lip c a  

1 8 6 7  r . lic z b a  5 3 0 6  p r . ,

tyczące się  u sta n o w ien ia  R a d y  s z k o l
n ej k ra jo w e j d la  K ró le stw a  G a lic y i  
i Ł o d o m e r y i z W ie lk ie m  K się stw e m  

K r a k o w s k ie m .

Jego Ces. K ról. Apostolska Mość, przy
chyliwszy się do prośby Sejmu, najwyższem po
stanowieniem z dnia 25. czerwca b. r. raczył 
najmiłościwiej przyzw olić na ustanowienie Rady 
szkolnej krajowej dla Królestw a G alicyi i Lo- 
domeryi z W ielk iem  Księstw em  Krakowskiem.

Rada ta ma być ustanowioną i rozwijać 
czynność swoję na podstawie załączonego sta
tutu organizacyjnego.

A genor hr. G oluchow ski m. p.

Statut organizacyjny,
ty czą cy  się u stan ow ien ia  R a d y  s z k o l
n ej k ra jo w e j w K ró le stw ie  G a lic y i  
i  Ł o d o m e ry i z W ie lk ie m  K s ię s tw e m  

K ra k o w sk ie  m .

A r t y k u ł  I.
Ustanawia się dla K rólestw a Galicyi i Lo- 

domeryi z W ielkiem  Księstw em  Krakowskiem, 
pod przewodnictwem Namiestnika, Rada szkolna 
krajowa.
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D er Landessclmlrath ist in Angelegenhei- 
ten der Yolks- und Mittelschulen die oberste 
Aufsichts- und vollziehende Behorde des Landes.

A r t i k e l  III .

Insbesondere gehoren in den W irkungs- 
kreis derselben:

1 . D ie administrative und scientitische 
Yerwaltung der Schulen und Bildungsanstalten, 
innerbalb des bisher der politischen Landesbe- 
horde zugestandenen Msfrkungskreises und in- 
nerhalb der geltenden G-esetze.

2. D ie Erstattung des Yorschlages zur 
A llerhochsten Ernennung der Schnlinspectoren.

3. D ie Ernennung und Dienstesbehand- 
lung der D irectoren und Lelirer bei den M ittel- 
und Yolksschulen, unter W ahrung der den Ge- 
meinden, Corporationen und Privatpersonen zu- 
stehenden speciellen Rechte.

D er Einiiuss der Bischofe auf Ernennung 
der Religionslehrer bleibt auch fernerhin un- 
beriihrt.

4. D ie Vorbereitung von aligemeinen Un-' 
terrichtsprojecten (Systemen), sowie von theil- 
weisen Entwiirfen hinsichtlich der Yolks- und 
M ittelschulen, die durch Landtagsbeschliisse n 
Ausfuhrung zu treten haben.

Beziiglich des Religionsunterrichtes blei- 
ben die bestehenden Gesetze in yerbindlicher 
Kraft.

5. D ie Vorzeichnung der Lehrtexte fur 
Yolksschulen und Genehmigung von Lehrbii- 
chern fur Mittelschulen.

Die M itwirkung der Bischofe bei Geneh
migung der Religions-Lehrbiicher bleibt in der
selben A rt aufrecht, wie solche durch die bis- 
herigen Gesetze gewahrt wurde.

6. Die Yerfassung des Jahresvoranschlags 
fur die aus dem Staatsschatze subventionirten 
oder erhaltenen Volks- und Mittelschulen.

7. D ie Yeroffentlichung des Jahresberich- 
tes in Angelegenheiten der offentlichen E rzie
hung im Lande.

A r t i k e l  IV .

D er Landesschulrath besteht:
1 . aus dem Statthalter, oder dem von 

ihm bestimmten Stellyertreter;

A r t i k e l  II.

Rada szkolna krajowa jest w sprawach 
szkół ludowych i średnich najwyższą władzą 
nadzorczą i wykonawczą w kraju.

A r t y k u ł  III .

Do je j czynności należą :

1. Zarząd administracyjny i umiejętny 
szkół i zakładów naukowych w zakresie, przy
znanym dotychczas naczelnym władzom poli
tycznym kraju, i w obrębie ustaw obowiązujących.

2. Przedstawienie do nominacyi przez N aj
jaśniejszego Pana inspektorów szkolnych.

3. Mianowanie i wszelkie stosunki służbowe 
dyrektorów i nauczycieli szkół średnich i ludo
wych , z zastrzeżeniem szczegółowych praw, 
gminom, korporacyom i osobom prywatnym słu
żących.

W pływ  biskupów na nominacyę nauczycieli 
religii pozostaje i nadal.

4. W ygotow anie ogólnych projektów na
ukowych (systemów), tudzież częściowych pro
jektów  we względzie szkół łudowycli i średnich, 
drogą uchwały sejmowej w wykonanie wejść 
mających.

Co do nauki religii, obowiązują istniejące 
ustawy.

5. W skazywanie wzorowych textów nau
kowych dla szkół ludowych, i zatwierdzanie dla 
szkół średnich książek wykładowych.

Udział biskupów w zatwierdzeniu książek 
do nauki religii będzie taki sam, jak i dotąd 
zastrzegały ustawy.

6. Układanie rocznego budżetu na rzecz 
szkół ludowych i średnich, ze skarbu publicznego 
zasilanych lub utrzymywanych.

7. Ogłaszanie corocznego sprawozdania 
w przedmiocie publicznego wychowania w kraju.

A r t y k u ł  IY .

Rada szkolna krajowa składa się:
1 . z Namiestnika lub Zastępcy, z jego  

ramienia w yznaczonego;

A r t y k u ł  II.
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2 . ans dem jew eiligen Statthalterei-Refe- 
renten fiir Schulangelegenheiten;

3. aus zwei Inspectoren, welche zu den 
Sitzungen durch den Statthalter beigezogen 
w erden;

4. aus zwei Allerhochst berufenen Per- 
sonen d « j geistlichen Standes;

5. aus einem vom Landesausschusse dele- 
girten Landesausschuss-M itgliede;

6. aus zwei Abgeordneten, die von dem 
ffeineinderathe der Hauptstadte Lem berg und 
K rakau gewahlt werden;

7. aus zwei im Lehrfaclie durch her- 
vorragende. Leistungen bekannten, iiber Vor- 
schlag des Landesausschussas Allerhochst er- 
nannten Personeń.

Das LandesaifŚisehuss - M itglied versieht 
sein A m t tur die Dauer des vom A ąsschusse 
erhalt-enen MandatąŁjdie- stadtischen Abgeordne
ten, —  uud die zwei’i A^itgliedei- aus dem Lehr- 
tache amtiren durch drei Jahre, nach dereń Ver- 
lauf sie abermals li er u ten werden konnen.

A  r t i k e 1 Y .

D ie Beschliisse werden durch Stimmen- 
Mehrheit gefasst; im Falle der Stimmengleich- 
heit entscheidet der Yorsitzende.

Zur Griltigkeit des Beschlusses ist die A n - 
wesenheit, von mindestens seelis M itgliedern 
nothwendig.

A r t i k e l  V I.

D er Yorsitzende ist berechtigt, die Aus- 
fuhrung der Beschliisse zu sistiren, wenn der 
gefasste Beschluss nach seiner Ansicht gegen 
die bestehenden Gesetze,łverstossen wiirde.

A  r t i k e 1 V II.

Der eingesetzte Landesschulrath hat einen 
Entwurf iiber die i n n e r e  E i n r i o h t u n g  
und den E t a t  zur Bestatigung im geeigneten 
W ege  vorzulegen.

2 . z każdoczasowego referendarza N a
miestnictwa do spraw szkolnych;

3. z dwóch inspektorów, do posiedzeń 
Rady szkolnej przywoływanych przez Namiest
nika ;

4. z dwóch duchownych, przez Najjaśniej
szego Pana powołanych;

5. z członka W ydziału krajowego przez 
' ydzial w ydelegow anego;

6 . z dwóch delegowanych, wybranych przez 
Rady miejskie głównych miast Lwowa i K ra 
kowa;

7. z dwóch osób zaszczytnie znanych
w zawodzie naukowym, przez W ydział krajowy 
przedstawionych, a przez Najjaśniejszego Pana 
mianowanych.

Członek W ydziału  krajowego urzęduje
przez czas trwania mandatu od W ydziału otrzy
manego; delegaci miejscy i dwaj członkowie 
z zawodu naukowego urzędują przez lat trzy, 
po których upływie mogą znowu być powołani.

A  r t y  k u 1 V .

Uchwały zapadają większością głosów:
w razie równości rozstrzyga przewodniczączy.

Do ważności uchwał potrzebna jest obecność 
przynajmniej sześciu członków.

A r t y k u ł  V I.

Przewodniczącemu służy prawo wstrzyma
nia wykonania uchwał, gdyby zapadła uchwała 
sprzeciwiała się według jego zdania ustawom 
obowiązującym.

A r t y k u ł  V II.

Ustanowiona Rada szkolna przedłoży pro
jekt swego wewnętrznego urządzenia etatu do 
zatwierdzenia na właściwej drodze.

t





Alegat 13.

O d p i s

odezwy c. k. Prezydymn Namiestnictwa we Lwowie z dnia 2. 
września 1874. L. 6.537 (L. W.kr. do Wydziału krajowego

we Lwowie.

Jego Eksceleiuya Pan Minister spraw wewnętrznych, oznajmił reskryptem z dnia 2. z. m. 
L. 1312, iż z powodów przytoczonych w dekrecie z d. 16. lutego l y 73 r. L  2802, zaintymowanym 
Świetnemu Wydziałowi krajowemu tutejszem pismem z d. 20 . lutego 1873 r. L. 1368/pr. nie możo 
się przychylić do ponownej prośby Wydziału krajowego o całkowite przyjęcie na koszt Państwa czte
rech równoległych dróg wojskowych w zachodniej Galicyi, tudzież o wybudowanie kosztem Skarbu 
państwowego dróg Zboiska - Stojanów, Krystynopol - Dołliobycze, Nadbrzezia - Rzeszów, tudzież drogi 
Tarnów - Szczuciu, która ustawą krajowi,;,ż dnia 12. lutego 1873 r. (Dz. u. kr. Nr. Ś5) wyraźnie za 
drogę krajową uznaną została, zwłaszcza, że Skarb Państwa uietylko na budowę dróg, lecz także na 
budowę kolei żelaznych w Galicyi już i tak bardzo znaczne ponosi wydatki. —  Mam zaszczyt zawia
domić o tem Świetny Wydział krajowy, odnośnie do szacownych pism z dnia 29. października z. r. 
L. 16142, tudzież z d. 1. kwietnia i 8. maja b. r. L. 2998 i 8051.
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Alegat 14.

O  ĆL p  i  s
pisma Wydziału krajowego z dnia 20. listopada 1874 1. 23.387 
do Jaśnie W go Pana Dra Kazimierza Grocholskiego, c. k. Ministra, 
Prezesa koła polskiego deputowanych galicyjskich do Rady 

państwa w Wiedniu.

Jaśnie Wielmożny Panie! W  uznaniu, że brak środków komunikacyjnych tamuje wszelką 
produkeyę i nie dozwala korzystać należycie z bogactw, któremi przyroda, uposażyła ziemie naszą, 
powziął wysoki Sejm krajowy w ostatnich latach cały szereg uchwał, dążących do utworzenia sieci 
najnaglejszyeh dróg krajowych.

Zwróciwszy pilną baczność na potrzeby wszystkich okolic, uznał wysoki Sejm dziesięć 
dróg za krajowe, w łącznej długości około 44 mil, których budowa w części już w roku przyszłym 
rozpoczętą zostanie.

Drogi te przecinać będą kraj niemal we wszystkich kierunkach, dotąd zaniedbanych, 
z wyjątkiem okolicy znajdującej się w trójkącie między granicą polsko-rosyjską a kolejami lwowsko- 
brodzką i lwowsko - tomaszowską.

Na okolicę tę zwrócił był wprawdzie wysoki Sejm przedewszystkiem swą uwagę, lecz 
projekt zbudowania dróg bitych: lwowsko - stojanowskiej, krystynopolsko - dołhobyczowskiej i lubycko- 
sokalskiej w połączeniu z Krystynopolem, okazał sie z powodu braku materyału kamiennego tak 
kosztownym, że uznanie dróg tych za krajowe nastręczyło zbyt wielkie trudności. Z drugiej strony 
nie można było w interesie kraju dopuścić, ażeby ogromne przestrzenie ziem żyznych i produkcyj
nych, które drogami temi przecięte być miały, pozostały i nadal prawie bez wszelkich środków komu
nikacyjnych. Wobec tej altermatywy nasunęło się pytanie, czyliby zaprojektowane tamże gościńce 
bite nie mogły i nie powinny być zastąpione kolejami wicyiiahiemi. Z przedsięwziętych przeż Wydział 
krajowy studyów okazało się jednak, że i koszta kolei wicynalnydi zbyt są znaczne, iżby mogły być 
pokryte wyłącznie z funduszu krajowego.

Zważywszy, że budowa kolei wicynalnydi w północno-wschodniej części naszego kraju 
niewątpliwie być musi także dla Państwa pożądaną, jeżeli już nie ze względów ekonomicznych to 
w każdym razie ze względów strategicznych.



Zważywszy, że Państwo, które na zbudowaniu kolei żelaznych w innych prowincyach przed-
litawskich nie szczędzi ofiar, jak świadczą n. p. ustawy z 10. kwietnia, 30. kwietnia, 16. maja r. b.
(D. p. p. N. 37, 92, 93, 64 i 65 z 1874 r.) te same obowiązld ma także względem kraju naszego;

zważywszy nakoniec, iż w razie udzielenia subwencyi na budowę kolei żelaznych w Galicyi 
przez Państwo nie podobnaby było odmówić temuż wpływu, na oznaczenie linii, dla którychby ta snb- 
wencya była przeznaczona:

powziął wysoki Sejm na posiedzeniu 13. października r. b. następującą rezolucyę:
„"Wzywa się c. k. Rząd, aby wyjednał subwencyę ze Skarbu Państwa po 150.000 

zł. w. a. na milę na wybudowanie dwóch linii drugorzędnych w trójkącie między granicą 
polsko-rosyjską, a kolejami lwowsko-brodzką i lwowsko-tomaszowską. 11 
Nie ograniczając się na przesłaniu tej rezolucji c. k. Prezydyum Namiestnictwa, udaje się

Wydział krajowy przy załączeniu odnośnych alegatów •/. do Jaśnie Wielmożnego Pana z prośbą,
ażebyś raczył przedstawić tę sprawę kołu posłów galicyjskich, któremu przewodniczysz „celem po
parcia jej u c. k. centralnego Rządu, poruszenia w Radzie Państwa a następnie wyjednania jej 
pomyślnego dla kraju załatwienia.

Upraszając o zawiadomienie nas w swoim czasie o skutku niniejszej odezwy mamy zaszczyt 
przesłać Jaśnie Wielmożnemu Panu wyrazy głębokiego szacunku.



Alegat 14 ya.

O ™] ™cL p  i  s
pisma Wydziału kraj. z dnia 3. listopada 1874 L. 22.096 do W y

sokiego c. k. Ministerstwa handlu Wiedniu.

Wysokie c. k. Mimsteryum!
*

Jeszcze w r. 18G5 jioruszoną została w galicyjskim Sejmie kwestyą przeniesienia do Lwowa 
siedzib centralnych zarządów galicyjskich kolei żelaznych i dodała żywego i jednomyślnego poparcia 
tak ze strony Sejmu krajowego jak i całego kraju.

Uchwałą z dnia 28. grudnia 1860 r. polecił Sejm galicyjski swemu Wydziałowi wniesienie 
najpodclańszej petycyi do Najjaśniejszego Bana, ażeby przy udzielaniu koncesyj na budowę kolei że
laznych krajowych a mianowicie przy nadaniu koncesji na budowę kolei żelaznej ze Lwowa do Bro
dów i do Tarnopola ustanowiony był warunek, że rady zawiadowcze i jeneralne Dyrekcye tych kolei 
mają mieć swą siedzibę we Lwowie, jako stołecznem mieście kraju. W skutek petycyi do Ironu, 
wniesionej w myśl powyższej uchwały sejmowej, uwiadomiło c. k. Namiestnictwo galicyjskie podpisany 
Wydział krajowy odezwą z dnia 1 . sierpnia 1SG7 L. 4-7.IGI, że wedle reskryptu e. k. Ministeryum 
spraw wewnętrznych z 20. lipca 18G7 L. 11.235 prośba galicyjskiego Sejmu nie mogła być naów- 
czas uwzględnioną, ponieważ konresya na budowę kolei ze Lwowa do Brodów i do larnopola udzie
loną została istniejącemu już Towarzystwu akcyjnemu, że jeduak stosownie do Najwyższego postano
wienia cesarskiego z dnia 22. czerwca t. r., zapadłego w skutek onej prośby, nie ulegnie na przyszłość 
żadnej przeszkodzie, ażeby przy tworzeniu nowych towarzystw w celu budowy kolei żelaznych 
w Galicyi, życzenie Sejmu galicyjskiego spełniouem zostało.

Kiedy zatem w 1871 r. nadaną być miała koncesja nowej kolei a mianowicie Lwowsko- 
Stryjsko-Beskidzkiej, wniósł podpisany Wydział krajowy do wys. c. k. Ministeryum podanie pod dn_ 
2 1 . kwietnia 1871 L. 5.10G, w Wtórem poparł odnośną prośbę gminy m. Lwowa z dn. 13. kwietnia 
1871 L. 466, upraszając przytem z swej strony, ażeby wys. c. k. Ministeryum w nadać się mającej



koneesyi na budowę kolei żelaznej Lwowsko-btryjsko-Beskidzkiej raczyło w myśl Najwyższego posta
nowienia z dnia 22. czerwca 1867 umieścić wyraźnie warunek, że naczelny zarząd tej kolei tj. rada 
zawiadowcza i dyrekcya jeneralna mają mieć siedzibę we Lwowie, jako stołecznem mieście kraju.

Na to podanie nie otrzymał wprawdzie Wydział krajowy bezpośredniej odpowiedzi, lecz 
powszechnym życzeniom kraju stało się o tyle zadość, iż w §. 4. statutu towarzystwa kolei Arcyksięcia 
Albrechta, zatwierdzonego na mocy Najwyższego rozporządzenia reskryptem wysokiego c. k. Ministeryum 
spraw wewnętrznych z 12 . lutego 1872. L. 197&-. przyjętem zostało postanowienie, iż po otwarciu 
ruchu na wszystkich liniach kolejowych i na żądanie administracyi państwowej przeniesioną będzie 
siedziba Towarzystwa z Wiednia do Lwowa.

Wobec brzmienia tego paragrafu i postanowienia Najwyższego z dnia 22. czerwca 1867. 
wydać się musi nieprawdopodobną rozpowszechniona w tutejszych pismach publicznych wiadomość, 
jakoby Rada zawiadowcza kolei Arcyksięcia Albrechta miała zamiar przenieść ze Lwowa do Wiednia 
dyrekcyę ruchu tejże kolei.

A jednak wiadomość ta zaniepokoiła umysły w kraju w tak wysokim stopniu, iż podpi
nany Wydział krajowy poczuwa się do obowiązku poprzeć jak najusilniej wniesioną w tym przedmiocie 
do wysokiego o. k. Ministeryum petycyę gminy miasta Lwowa, z dnia 1. listopada r. b. L. 938 a 
przytem uprasjząć, ażeby wysokie c. k. Ministeryum łaskawe ni i ile możności rychłem załatwieniem 
niniejszego podania raczyło rozwiać obawy, które ogarnęły umysły dbałe o dobro kraju i jego stolicy.

We Lwowie dnia 3. listopada 1874.



Alegat 15.

Oświadczenie
złożone przez delegata Wydziału krajowego Władysława lir. 
Badeniego przy rozprawie konkurencyjnej, odbytej w starostwie 
Przemwskiem dnia 25. stycznia 1875 r. — a dotyczącej regulacyit-' fJ f C rj —

Sanu od Składu solnego do Przemyśla.

O ile z dotychczasowego przebiegu łOzprawy konkurencyjnej wnosić mogę, większość kon- 
kurencyi, reprezentująca około 75.000 zł. z repartowanego datku konkurencyjnego oświadczyła się 
w zasadzie za przeprowadzeniem regulacyi i z małym wyjątkiem oświadczyła gotowość do poniesienia 
datków konkurencyjnych. Nie zadziwia mnie zupełnie, iż konkurenci z oświadczeniem powyższem po
łączyli pewne desiderya. —  Pod tym względem konkurencyi przychylni regulacyi podzielili się na 
dwie główne grupy. —  Desiderya postawiono przez grupę, na której czele podpisany Wielmożny 
Maurycy Kraiński, zdają mi się być bezwzględnie do przyjęcia przez c. k. Rząd.— Sądzę, że i desi
derya grupy, na której czele podpisany J. O. książę Adam Sapieha, jakkolwiek desiderya te 
nieco dalej idą, mogłyby być przez c. k. Rząd przyjęte, albowiem zmienienie poszczególnych części 
trasy w zasadzie dopuszezoneni już zostało reskryptem J. E. Ministra spraw wewnętrznych, a życzenie 
ażeby potrzeba zmiany trasy już z góry wyrzeczoną została tam głównie, gdzie takowa przerzyna 
posiadłości i budynki wiejskie, zdaje mi się być usprawiedliwionem i przy dobrej chęci komitetu, 
mającego się tą sprawą zająć, może być do pożądanego celu doprowadzono. Innne desiderya i za
strzeżenia tejże grupy zgadzają się przeważnie z desideryami grupy, do której należy Wielmożny 
Maurycy Kraiński.

Na wypadek zatem, jeżeli c. k. Rząd, zgodnie z zapatrywaniem się delegata Wydziału 
krajowego, uważać będzie rezultat tej rozprawy konkurencyjnej jako za taki, iż na jego podstawie 
i po .przychyleniu się c. k. Rządu do desideiyów przez konkurentów postawionych uważać można, iż 
większość konkurencyi zgodziła się na wykonania regulacyi, a tem samem po potrąceniu sumy 
50.000 zł. przez wysoki Sejm przyzwolonej, reszta sumy od konkurencyi się należąca, a do sumy 
kosztorysowej brakująca, uważaną być może jako przez strony interesowane niniejszem protokoiainem 
oświadczeniem pokryta i reszta ta w swoim czasie przez c. k. Rząd na żądanie ustanowić się mają
cego komitetu w miarę potrzeby będzie ściąganą, ua taki wypadek oświadczam imieniem Wydziału



krajowego, iż fundusz krajowy z sumą 50.000 zł. w pokryciu kosztów regulacyi Sanu udział weźmie 
i udział ten do rąk komitetu wybrać się mającego corocznie przez czas budowy w równych ratach 
składać będzie.

Ponawiam jednak warunek przez Sejm krajowy postawiony, iż roboty mają być rozłożone 
nie na lat 10 lecz na lat 4 —  i również ponawiam życzenia przez Sejm krajowy wyrzeczone, ażeby 
pierwszeństwo w uzyskaniu przedsiębiorstwa na wykonanie robót regulacyjnych przez c. k. Rząd, 
konkurencyi zostało przyznane.— Wreszcie zgodnie z objawionem przez strony życzeniem, oświadczam 
imieniem Wydziału krajowego, iż inżynier fachowo-uzdolniony komitetowi na koszt funduszu krajowego 
na czas robót zostanie przydzielonym.



Alegat 16.

W Y K A Z
dróg powiatowych, ułożony na podstawie dat zebranych z wy

kazów przez Wydziały powiatowe przedłożonych na r. 1874.

■WVWW\—
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W obrębie powiatu wynosi

c3
•H
*
0

b

N asfiw a «li*o|»-i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
g końcem 
r. 1873

przestrzeli 
nie 

zbudowana 
7F końcem 

r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

£

a

o3

Wrocławska 2 Łobzów.

Wojskowy zakład naukowy.

Bronowice.

Fortyfikacye, komuuikacya do 
komory w Syczack w królestwie 
polskiem.

Zabiegów.

Stacya kolei żelaznej i punkt 
zbiegających się dróg komunika
cyjnych w okolicy.

M

w Lisiecko-
(Hernichowska

1 757 Liszki.

Miejce jarmarków, targów, Sąd 
powiatowy, urząd pocztowy.

Czernichów.

Zakład rolniczo-naukowy, fa
bryka wapna, cegieł, urząd pocz
towy.

£
'0
(5
o3
N
W
£

0

Krakowsko- 
Wrocławska

oO 1000 1 2000 Droga ta zaczyna się od gra
nicy powiatu Krakowskiego we wsi 
Sowiarce, ciągnie się przez osady 
wiejskie Niegoszowice, Rudawe, 
Mlynke, Nielepice, Nowojową 
górę, Psary, Zbik, Krzeszowice, 
Tenezynek, Filipowice, Woia-li- 
lipowska, Dulowa, Karniowice, 
Młoszowa, Trzebinia miasto i wieś 
Kościelec, Piłe, Wodnę, Trze-
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AYydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

1. Koszta zarządu i nadzoru tej drogi:
a) Drogomistrz . . . . 121 zł. 10 et.
b) dwóch dróżników . . . 204 —  „

2. Koszta utrzymania . ..................................
3. „ nowej b u d o w y .......................................
4. Inne w yda tk i........................................................

Suma wydatków

385
1714
1600

52
3751

10

64
74

385
1714
1600

52
3751

10

64
74

Pokrycie.

u. Z myt. Droga ta ma ua dwa myta koncesyę 
w r. 1873 już uzyskaną. Ponieważ w budowie 
ukończoną nie została, c. k. starostwo nie ze
zwoliło na ustanowienie rogatek, pokąd uie 
nastąpi zupełne wykończenie, które w r. 1874 
do skutku już doprowadzonem zostało.

G. Z osobnego dodatku do podatków 5"/0 . .
7. Z ogólnych funduszów pow ia tu ......................
8. Z subwencyi Wydziału krajowego . . . .
9. Z pożyczek.................................................. . .

10. Z innych ź r ó d e ł ...................................................

3129
622

25
49

3129
622

25
49

Suma pokrycia 3751 74 3751 74

1. Koszta zarządu i nadzoru drogi:
a) Drogomistrza . . . .  92 zł. 22 et.
b) dwóch dozorców . . . 264 „ —  „

2. Koszta u trzym an ia .............................................
3. Koszta nowej b u d o w y .......................................
4. Inue w y d a tk i........................................................

Suma wydatków

356
1714

176
2247

22
85

71
78

356
1714

176
2247

22
85

71
78

Pokrycie.

5. Z myta w M y śla ch ow ica ch ............................
6. Z osobnego dodatku 2°/0 ..................................
7. Z ogólnych funduszów pow iatu .......................
8. Z subwencyi Wydziału krajowego . . . .
9. Z p o ż y c z e k .................................. .....  . . .

10. Z innych ź r ó d e ł ..................................................

850
1251

146
70
8

850
1251

146
70

8

Suma pokrycia 2247 78 2247 78
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W  obrębie powiatu wynosi

-

*
0
-

N a z w a  d r o g i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 

końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

£
■0
s
-
N
H
HfH

U

Chrzanowsko-
Zatorska

2 210

W  zeszłoroeznem sprawozda
niu Wydziału powiatowego z d. 
26 lipca 1873 1. 433 była ta 
droga już jako powiatowa przed
stawiona, lecz budowa jej do 
pomyślniejszych czasów odłożoną 
została. I dziziaj znajduje się 
w tym samym stanie, albowiem 
Wydział powiatowy dalekim jest 
proponować Padzie nałożenie 
większych dodatków na powiat 
nad dotąd istniejące —  mając 
wyższe krajowe względy na oku 
a nic mając pewności, czyliby 
się droga ta z czasem z samych 
myt utrzymać była w stanie.

Droga ta prowadzoną będzie 
od Chrzanowa przez Kościelec, 
Pogórzyce, Zagórze, Wygiełzów, 
Jankowice, Matków, przez prze
wóz na Wiśle do Zatora.

0

Polhorska 0 600 — — — — Żywiec, Sporysz, Świnna, Te- 
leśnia, Krzyżowa, Kozbielów.

©

•H

*

b
Pietrasińska — 2200 — — — — Szare.

•s
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1S73 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Kazein
Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Droga ta w całej przestrzeni wybudowana 
i do charakteru drogi powiatowej przyprowa
dzona, kosztować będzie mniej więcej 30.000 
zł. w. a. Dla dosyć ożywionego ruchu komu
nikacyjnego na tej drodze, zwraca się na na
prawę tejże większą uwagę za pomocą zwy
kłych prestacyi drogowych gminnych, i tern 
się niejako fundament do jej przyszłego zna
czenia zakłada. Wydział powiatowy zarządza 
jednocześnie zrobienie dokładnego planu i ko
sztorysu tej drogi, i zamierza wys. Wydział 
krajowy o subwencyę dla tejże upraszać.

Uwaga. Fundusz drogowy powiatowy w tu
tejszym powiecie jest od innych funduszów 

* osobno, —  dla wszystkich dróg innych razem 
administrowany, rachunek jedną księgą kasową 
objęty, której pozostałość z początkiem r. 1873 
wynosiła 686 zł. 32 J/a ct., z końcem zaś r. 1873 
pozostała kwota (110 zł. 20 '/a ct. w. a.

Wydatki.
1. Koszta zarządu i nadzoru dróg powiatowych 

tj. place i wynagrodzenie (diety7) urzędników7 
i służby. Inspektorowde drogowi bezpłatni.

2. jeden dozorca drogowy . po 120 zł. —  ct. 
3 dozorców drogowych . „ 100 „ 80 „

3. Koszta utrzymania . ..................................
Suma wydatków7

422
5087

40
62

j.

422
5087

40
62

5510 2 5510 2

P6krye ie.
4. Z m y t ....................................................................
5. Z funduszu powdatowego..................................

Suma pokrycia

4354
1156 2

5510 2

Koszta zarządu i nadzoru:
1 dozorca d rog ow y .............................................
Koszta u trzym an ia .............................................

Suma wydatków

100
1

40
40

101 80

Pokrycie,.

Z funduszu pow iatow ego..................................
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W  obrębie powiatu wynosi

+a
-

•H

£
0
Pk

Nazwa d r o g i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
s końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

w
i

e
c

Międzybrodzka 1 1500 Zadziele, Międzybrodzie, od 
Żywiec, Porąbka, Kobiernice.

kjiMam. :,

W  powiecie Bialski® prze
strzeń zbudowana przed rokiem 
.1^73 wyuosi 1 milę 100 sążni.

>>

•s

'0*
•
H

cS

£

0

fc

j Nowotargsko- 
•zarno-Dunaj ecka 

Piekielnicka i 
Czarno-Dunaj ecka 

Sucho-Gorska

OO 354G w y , I mili wieś Ludzimierz 
» 7l n » „ Rogoźnik 
„ Y, II „ „ Stare Bystre 
„ 3/ t „ „ miasteczko Czarny 

Dunajec
,. 3/, III „ wieś Podczerwone 
» Vi „ „ „ lloliołów
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i icli pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem
Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ! ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

1 dozorca drogowy . . . 120 zł. —  ct.
2 dozorców clrog. po 100*40 200 80 „ 
Koszta utrzym ania.............................................

oprócz zapłaconych za rok 1872 zaległość] 
2318 zł. 16 ct. w. a.

Suma wydatków

320
2590

80
15

— — — 2910 95

Pokrycie.

Z m v t ....................................................................
Z innych źródeł: zwrot wydanej na budowę 

mostu w Międzybrodziu w r. 1871 kwoty
Suma pokrycia

3046

932 34
3978 34

1. Wynagrodzenia za zawiadowstwa drogą powiat.
2. Płaca 3 dróżników po 12 zł.............................
3. Dostawa 520 pryzm s z u tr u ............................
4. Czyszczenie r o w ó w .............................................
ó. Piozsypanie p r y z m .............................................
6. Kaprawa i budowa m ostków............................
7. Sporządzenie nowych slupów milowych ićwierćm.
8. Koszta k o m is y jn e .............................................
!J. Budowle spowodowane powodziami . .

10. Nieprzewidziane w y d a tk i ..................................

96
360

1226
5

82
282

53
93

783
216

98%
50
79%
72

25
53
47

Suma wydatków 3200 25

Pokrycie.

]. Pozostałość z roku 1872 ..................................
2. Czynsz dzierżawny z myta w Czar. Dunajcu
3. Zasiłek otrzymany od wys. Wydziału krajowego
4. Dodatki do podatków bezpośrednich . . .

Suma pokrycia

64
1300
1000
1032

o - ll

8%
3396 44

*
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Nil*wa rtroiri

W obrębie powiatu wynosi

przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

mil I saż.

przestrzeń 
zbudowana 
s kofhem 
r. 18(73

mil | sąź.

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

mil | sąż.

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

fi
o
•H
fi
fi

*3!

H

fi

A

N

fi

•H
f—i

fi

•H

*

Głogoczowska

Wielicko-
Gdowska

Wielicko-
Dobczycka

529

3300

870 2500

Wieliczka, Tomaszkowice Prze- 
bieczany, Trąbki, Łazany, Wola 
Podtazańska, Bilczyce, Gdów.

Wieliczka. Iłóznowa, Taszyce 
Koźmice małe, Ilaciborsko, Jan- 
kówka, Sieraków, Dziekanowice, 
Dobczyce.
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Wydatki na drogi powiatowe vc r. 187.9 
i kii pokrycie ]

Uiszczone Zaległe Kazein

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. 1 ct. zł. ct. zł. | ct.

Nadzorcyr drogi roczna p ł a c a .......................
2 dróżników po 120 zł. 96 ct.........................
Koszta utrzymania drogi wynosiły w r. 1873 

o g ó łe m ...............................................................

110
241

3430

92

83
Suma wydatków — —• — — 3782 75

Pokrycie.' *1

Dochód z myta d ro g o w e g o ............................
Niedobór pokryty został z oszczędności lat po

przednich .........................................................

2800

982 75
Suma pokrycia — — — — 37S2 75

1. Koszta zarządu i nadzoru: nadzorca dróg 400 
zł., czterech dróżników po 160 zł. rocznie.

2. Koszta utrzymania a) drogi Wielicko-Gdowskiej
b) „ „ Dobczyckiej

3. „ nowej budowy „ „ „
4. Inne w yd.: spłata długów drogi „ ,,

Suma wydatków

1149
3439

791
11991
21173

1712 
9 4 11 a 
74
29 ‘ |,
22'j,

10S9

3116

97

37

1149
4529

791
15107
21173

1 7 ',
9 1 \
74
661 j
2 2 \

38545 38 4206 34 42751 72

Pokrycie.
1. Z myt: drogi Wielicko-Gdowskiej wPrzebiecza-

n a c h ........................................ 3251 zł. 60 ot.
drogi Wielicko-Dobczyckiej

w Taszycach . , . . . 518 „ 85 „
2. Z 5 prc. dodatku na cele drogi Wielicko-Dob

czyckiej ..............................................................
3. Z ogólnych funduszów" p ow ia tu ......................
4. Z subwencyi wys. Wydziału krajowego . .
5. Z pożyczek ........................................................
6. Z innych źródeł drogi Wielicko-Gdowskiej

74 zł. 48 ct
drogi Wielicko - Dobczyckiej 658 „ 85 „

Suma pokrycia

3770

4497
1713
3000

24829

-no i O O

45

91

86

o.;> 11Ot) |2
— — — 38545 38

Kwota wydatków pod rubryką „zaległe" umie
szczona, przeniesioną została do wydatków 
roku 1874.
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N a * w a  d r o g i

W obrębie powiatu wynosi

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

przestrzeń 
z budowana 

przed  
r. 1*73

przestrzeń 
zbudowana 
s Icońcem 
r. 1873

przestrzeń
nie

zbudowana
s końcem 
r. 1873

mil saż. mil sąż. mil | saż.

Miełecko-
Radomyska

— 2220 — 1047 1 518 Mielec, Wola Mielecka Piątko- 
wice, Wadowice g'órne, Giełda, 
Zgórsko, Partyn, Radomyśl, Wól
ka Dubiecka:

Budowę drogi prowadzi się 
w trzech miejscach i dotąd u- 
kończona jest od Wisłoki przez 
Wolę Mielecką do granicy Piąt- 
kowea następnie od Giełdy przez 
Zgórsko do Partynia i przez 
miasto Radomyśl.

l
e

c

H
*

V
8
C3

! g

Sawlińsko-Laskowska 
(część dawnej Bo- 

c li e ń s ko - S;i w 1 m sLi ej j 
wykończona w r. 1092

1 724 — — — — Laskowa, Młynne,. Lasosina 
górna, i Sawliny.

•H
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Wydatki na drogi powiatowe w r. .1878 
i icli ])okrycie

Uiszczone

zł. ct

1. Koszta zarządu i nadzoru: a mianowicie pen
s ja  i remuneracya inżyniera 920 zł. 28 ct., 
pensya dozorców 210 zł. w. a. —  razem .

2. Koszta konserwacji ukończonej przed r. 1873 
drog1' . . . . . . .  . . .

. Koszta prowadzonej w r. 1873 budowy . .

. Inne wydatki: komisja dła oznaczenia miejsca
na zaporę m y t n i e z ą .......................................

Suma wydatków

Pokrycie.

5. Z m y t ....................................................................
6. Z osobnego dodatku do podatk. na cele drogowe
7. Z dodatku do podatków na ogólne potrzeby po

wiatu uchwalonego.............................................
8. Z subwencyi wys. Wydziału krajowego . .
9. Yj p o ż y c z k i .........................................................

10. Y innych źródeł: a mianowicie z procentu od
ulokowanego na pewien czas funduszu drogo
wego 147 zł. 11 ct. od gminy Radomyśl kw ota 
konkurencyjna 200 zł. razem . . . . .

Suma pokrycia 
Pozostało z końcem r. 1873 . . .

Materyału drewnianego na mosty w wartości 
przeszło 300 zł. otrzymał Wydział powiatowy 
bezpłatnie.

1. Koszta zarządu i nadzoru:
a) płaca konduktora . . . 300 zł. —  ct.
b) zasługa Gciu dróżników’ . 767 „ 50 „
c) dyety •  ....................... 16 „ 32 „

2. Koszta utrzymania i rekonstrukcye:
a) drogi Sawlińsko-Laskowskiej 885 zł. 52 J- ct.; 
bj „ Kamieniecko-Stopnickiej 1094 „ 3 1 1 „  
cj „ Dobrsko-Skrzydlniańskiej 970 „ 92 „

3. Koszta nowej budowy: drogi Kamieniecko-Sto
pnickiej  ...................................... , . .

4. Inne w y d a tk i ........................................................
Suma wydatków’

1130
414

5515

1 0

3723
2000
3000

10S3

2950

1982
63

2SC1!

82

42

11

82

! i

79

Zaległe

zł. j ct.

Razem

zł. u t.

7070

9070

521,,

6080 38

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. I ct.

2000



IG

W obrębie powiatu wynosi

-u
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£
0

h

N a z w a  d r o g i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowaua 

0 końcem 
r. 1*73

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

£

Kamienicko- 
Stopnicka, 

budująca się 
od r. 1853

2 2400 2S3 817 Kamienica, Zalesie, Stopnice, 
i Zamieście.

Długość całej linii drogi Ka
mieniecko - Stopnickiej wynos' 2 
mile 3500 sążni, a na niej 80 
objektów, nie licząc tych, które 
na linii dotąd niezbudowanej 
mają być postawione, pomiędzy 
któremi projektowane są trzy 
wielkie kanały.

e

C3

s

M

Dobrsko- 
Skrzydlniańska, 

uznana za powiatową 
w r. 18G9

1 2025 Dobra, Porąbka, i Skrzydlna. 
Długość całej linii tej drogi 

wynosi 1. milę 2025 sążni a na 
niej 40 objektów.
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Wydatki na drogi powiatowo w r. 1873 
i ich pokrycie

-i i i a i r  irnaarim

Uiszczone Zaległe Razem

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. 1 zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Pokrycie.

jh Z myt:

A) Na drodze Sawłińsko- Laskowskiej.

a) część z myta w Rzegocinife w powiecie Bo
cheńskim położonego, przypadająca na po
wiat tutejszy w kwocie . . 1003 zł. OS ct.

b) dodatek od posiadłości dwor
skiej w Lasocinie górnej na 
mocy ustawy kraj. z dn. 1 2 .  

sierpnia 1S60 i 1.870 . . .  40 „  — - „

B. Na dr. Kamieniecko-Stopnickiej 283 „  77 „ 1327 75

2. Z ogólnych funduszów powiatu czyli z dodat
ków do podatków na ogólne potrzeby .

Na ogólne potrzeby powiatu uchwalono bu
dżetem 12 prc. dodatku do p/adatków, Gdy 
suma podatków w r. 1S74 opłacanych wynio
sła 44970 zł. 45 ct., przeto 12 proc. uczyniły 
kwotę 53J6 zł. 45 ł/ I# ct. ; wydana więc na 
drogi kwota 2770 zł. 03 ct. równa się 6 '/s g 
dodatków do podatków.

2770 03

3. Z subwencyi w. Wydziału krajowego:

Reskryptem z dnia 9. maja 1874 1. 5550 
udzielił w. Wydział krajowy .zasiłek w sumie 
2500 zł., zas *vr r. 1873 pozostało reszty z ta- 
kiejże subwencyi . . . .  754 zł. 174 ct.

razem . 3254 „  174 „

z tej sumy użyto w r. 1874 na dalszą budo
wę drogi Kamieniecko-Stopnickiej . . . .  
pozostałą zaś resztę w kwocie 1272 zł. 17J 
ct. przeniesiono na r. 1875 na ten sam cel.

1982 —

Suma pokrycia — — — — 0080 38 — —

.
3
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W  obrębie powiatu wynosi
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•H

£
0
b

N a z - w a  < lrog -i
p>rzestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
s końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

W ażn ie jsze  
m iejscow ości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil Sąż. mil sąż.

Bocheńsko - Sandecka 
fSowlińska)

3 1200 Miasto Bochnia, Czerwieniec, 
(zastawa mytnieza) wieś Dołu- 
szyce, Kopaliny, miasto Wiśnicz, 
wieś Leksandrowa, Potom duży, 
Muchówka, tstacya pocztowa na 
gbścińcu rządowym z Gdowa 
do Zakluczyna) wieś Łąkta górnia, 
Rzegocina (stacya pocztowa i my t- 
uicza zastawa), wieś Rozdzielę 
górne, do granicy pow iatu Lima
nowskiego.

cd

•H

c

Bo cheńsko - Ujska 2 2170 1: Miasto Bochnia, Karolina (my t- 
uicza zastawa), wMu Krzec-zów, 
Słomka, Gawłów stary i nowy, 
Majkowice stare i nowe, Bogu
cice, Beszów, Cerekiew, Cząsła- 
wice i miasteczko Ujście solne 
(nad Wisłą).

a

0

W

Boclieńsko-
Łapanowska

2000 *2 Budowa tej drogi , rozpoczęła 
się z miesiącem majem 1874 
i takowa przechodzi przez na
stępujące miejscowości: wieś Do- 
luszyce, Kopaliny, Pogwizdów', 
Zawada, Nieprzęśnia, Sobolów, 
Kamyk Kobylee i miasteczko 
Łapanów'.

Lipnicka
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Dla drogi pow. Boeheńsko-pandcckiej.
1. Koszta zarządu i nadzoru drogi tj. płaca i wy

nagrodzenie urzędników.......................................
.Inżynier dróg p o w ia t o w y c h ............................
Dróżników 4 ........................................................

2. Koszta utrzymania d r o g i ..................................
•3. Zwrot należytośei z rogatki Rzegocińskiej

Wydziału pow. w L im anow ej............................
Suma wydatków

1000
480

4379

1003

---
---
20

92
68€3 12 6863 12

Pokrycie.

>. Z pozostałości z roku u b ie g łe g o ......................
Myto na Czerwieńcu (pod Boelmią) . . .

., w Rzegeiinie . ............................
Suma pokrycia

275
5170
1936

84

7387 84

Dla drogi pow. Bocheńsko - Ujskiej.
1. Koszta zarządu i nadzoru drogi, tj. płaca dla 

konduktora i 3ch dróżników po 120 złr. . .
2. Koszta utrzymania i dokończenie budowy drogi

Suma wydatków

760
6681 80
— — 7441 80

Pokrycie.

1. Z osobnego dodatku na budowę drogi powiat. 
Boclieńsko-Ujskiej (stopa proŁentoAva 4 f j[

2. Z myta na K arolin ie .............................................
3. Tytułem pożyczki z funduszu powiatowego

Suma pokrycia

4360
505

2576 80
— — 7441 80

Dla drogi pow. Bocheńsko-Łapanowskiej.

I. Wydatki.

1. Koszta budowy d r o g i .............................................
2. Dozór i narzędzia przy budowie drogi . . .
3. Koszta projektowania budowy drogi. . . . .

Suma wydatków

7041
4:k§
347

95
58
98

7848 51

II. Pokrycie.

4, pożyczki zaciągniętej z funduszu krajowego .
Suma pokrycia 1

19000
— — 19000 —

|
3*
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W obrębie powiatu wynosi
+5
cS

£
0

Pk

N a z w a  d r o j f i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1S73

przestrzeń 
zbudowana 
s końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nic 

zbudowana 
e końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil saż. mil sąż. mil saż.

Ibwniczniańska ‘2 1500 — — - — Stary Sącz Ii.ytro - piwniczna 
Mniszek.

Nowy Sącz 
Tylicz-Muszynka

5 , 3500 — — — — Nowy Sącz, Łabowa, Tylicz 
Muszynka wieś.

s

u
Huta-Zegestów 4 2525 — — — — Krynica- Muszynka, do granicy 

Leluchowa.

Op Stopniea-Zabrzeź — 1775 — — — — Zabrzeź.

®

>3

£

0

fc
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i ich pokrycie

1

I. Wydatki.

Koszta zarządu i. nftdzoru dróg powiatowych. 
Płaca urzędników i służby:
a) płaca inżyniera powiatowego . . . .
b) temuż dodatki na o b ja zd y ......................
c) konduktorowi drogi Piwniczniańskiej
d) „ Nowy-Sącz-Tylicz- Muszynka
c) „ Huta - Zegestów . . . .
f  ) „ Stopnica - Zabrzeź . .
g) trzem dróżnikom na drodze art c) .
h) siedmiu na drodze ad d ) ......................
i) trzem na drodze ad c ) ............................
k) jednemu na drodze ad f ) .......................
1) czynsz dworowi Nawojowy za myto mostowe

^  Koszta utrzymania:
a) konserwacya drogi Piwniczniańskiej . .
b)
<-0

d.) »
Inne wydatki

Huta - Zegestów 
Nowy-Sącz - Tylicz -Mu
szynka ............................
Stopnica- Zabrzeź . .

Suma wydatków

II. Pohryefę.
4. Hochód z myt:

na drodze P iw n icz n ia ń sk ie j............................
„ „ Nowy- Sącz Krzyżówka krajowa w

Muszynee . ..................................
„ „ Huta-Muszyna-Zegestów w Muszynie

5. Z dodatków do podatków zestopą3°/0 . . .
(j. Z subwencjo Wydziału krajowego......................
7. Zwrot pożyczki funduszowi na cele rady po

wiatowej w r. 1874 udzielonych.......................
8. Z innych źródeł:

a) zwroty różnych z a l i c z e k ............................
b) nadzwyczajny przychód . .......................

9. Z zapasów kasowych w r. 1873 powstało. .
Suma pokrycia

Bilans.

I. W y d a tk i ............................
II. Pokrycie............................

Pozostałość z końcem grudnia 1874r.

Uwaga. Obie te drogi Uchwalą Rady po
wiatowej z dnia 3. listopada r. 1874 uznano 
za powiatowe.

Uiszczone

zł.

500 —
270 —
199 99
400 —
300 —

20 —
42 o --
681 --
432 ---

20 ---
1110 68

2690 1
2443 1

4255 8
— —

576 40

Zaległe

ct. zł. ( t.

Razem

zł. ct.

1124 52
4424 21

751
im
34

3208 83
4000 —

■885 21 'II2

120 32
197 66
517 06

4356

9ł>88
576

74321

6555
3208
4000

885

317
557

15485

14321
15485
1164

67

10
4-0*1 .

PT1!

63
83

21'/,

98
98

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct.

63

176 
631
46
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W obrębie powiatu wynosi

N a z w a  ( lr o g - i
przestrzeń 

zbudowana 
przed 

r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
s końcem 
r. 18.73

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

W ażn ie jsze  
m iejscow ości 

leżące 
przy  drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

Żabno - Sieradzka _ __ ._ __ <114 -- Żabno-Dąbrowa.

£

Jauińska W łaszy-; drogę powiatowąA iTucho- 
wsko - Jodłowską, tudzież jako 
droga dojazdowa do kolęi Tar
nowsko - Leluchowskiej i jako 
droga pocztowa pomiędzy Ołpi- 
nami a Ryglicami.

.A.V

C3

H

Tarnowsko - Czyżow
ska (z Tarnowa ku 

granicy Król. polskie
go, Komory, Ujście 

jezuickie)

2 2600 Tarnów, Klikowa, Łęg od Par- 
tyń, Jurków, Rudno, Niedomice, 
Żabno miasteczko, Konary, Nie- 
ciecza, Czyżów powiat Dąbrowa.

cS

H

Tarnowsko-Tuchowsko- 
Gromnicka (schodząca 
się w Gromniku z drogą 

wojskowo-paralelną 
Gdowsko- Gorlicką)

3 2497 Tarnów. Tarnowiec, Nowo
dworze, Poręba, Łękawica, Piotr
kowice , Zabłędza, Karwodrza, 
Tuchów miasteczko, Dąbrówka, 
Siedliska, Chojnik, i Gromnik.

Tucliowsko-Jodłowska 
(prowadząca z Tucho

wa w strony powiatów 
Jasielskiego i Brzoste- 
ckiego i Pilznieńskiego

2 Tuchów miasto, Kielanowice, 
Bistoczowa, Uniszowa, Ryglice 
miasteczko, Jouiirf, Kowalowy, 
Jodłowa powiat Pilzno.

0

c

s

•rt

fc

Pdzno Czarna 
Radomyśl

1 465 1852 1 2922 Pilźnionek, Chotowa, Czarna, 
Borowa, Jaźwiny, Przerytybor, 
Dąbie, Radomyśl.

Uwaga. W bieżącym r. 1874 
buduje się i zupełnie wykoń
czoną zostanie przestrzeń 432 
sążni, a w dalszej przestrzeni 
przeszło 600 sążni uskutecznione 
będą w tymże roku roboty ziemne.
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Wydatki na drogi powiatowe w r. BP73 
i id i pokrycie

Uiszczono : Zaległe Razem
Pozo
stałość 
na r.
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

1 Koszta zarządu i nadzoru dróg powiatowych 
płace i wynagrodzenia konduktora i. 9 dró
żników ...................................................................

2. Koszta utrzymania wszystkich trzech dróg 
ryczałtowo rachowane ............................................

3. Koszta nowej b u d o w y .......................................
A. Inne w y d a t k i ........................................................

Suma wydatków

2142

24G3G

(.00

9S .

2142

24G36

600

—

98 

■—
27378 98 2 ^ 7 8 98

Pokrycie.
5. Z m yt:

a) na drodze pierwszej K lik ow a ......................
b) „ „ drugiej Tarnowiec, Tuchów, Sie

dliska ....................................................................
, c) na drodze trzeciej (I ty g lic je ) ......................
U. Z osobnego dodatku do podatku na cele dro

gowe .........................................................................
7. Z ogólnych funduszów p o w i a t u ......................
8. Z subwencyi wysokiego Wydziału krajowego .
9. Z p o ż y c z e k .............................................................

10. Z innych ź r ó d e ł ...................................................
Suma pokrycia

3175

G913
475

8315

2000

50

12

3G

6500

10563

8315

8500

62

36

20878 98 #500 27378 98

Uwaga. Subwencja 1000 zł. z funduszu kra
jowego pod dniem 23. kwietnia 1873 r. 1. 
20892 udzielona nie należy do rachunku 
niniejszego, udzieloną bowiem była na drogę 
gminną Jasińsko-Swoszawską.

1. Koszta zarządu i nadzoru drogi powiatowej 
płace i wynagrodzenia urzędników i służby 
t. j. 2 dróżników po 12 zł. miesięcznie czyli 
288 zł. i dyety 14 zł. 80 ct...............................

2. Koszta utrzymania czyli konserwaeya tej drogi 
powiatowej . ...................................................

3. Koszta nowej budowy i 'wynagrodzenia za wy
właszczone grunta pod tę drogę powiatową 
z a ję te .........................................................................

4. Iuue wydatki mianowicie spłata długu 2000 
zł. kasie oszczędności w Tarnowie z procen
tami i pierwszej raty na rachunek 3500 zł. 
z funduszu krajowego wypożyczonych .

302

80

7229

2I?F

80

57

26 ' 

37

28GG 91

302

80

10096

2581

80

57

17

37

Suma wydatków 10194 — 2866 91 13000 91
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W obrębie powiatu wynosi
-tJ
es

•H

£
0

h

N fta s w a  < lvo«-i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 

z końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie, 

zbudowana 
s końce,m 
r. 1 W i

W ażniejsze 
m iejscow ości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil | sąż.

Drogi komunika
cyjne od kopalni wę
gla w Gfrudny dolnej 
do Dębicy prowadzące.

1 2740 2008 : Grud na dolna, (rlobikotta, Bra- 
ciejitwa , "tTunniislcń , \Vrolica 
i Latoszyn.

0

s

s

Ta sama droga ko
munikacyjna od ko

palni węgla wGrudny 
dolnej do Brzostka 

prowadząca.

1 193 2071 1'lumpa. Drogi pod pozy
cyjni i 2 i 3 ogółem 3 mile 
i 3012 sążni mierzące są dra
gami gininneini, lecz z powodu 
kopalni węgla i połączenia niemi 
miasteczek Brzostku i Dębicy, 
są najważniejszą koinunikacyą 
w naszym powiecie. —  Wysoki 
Wydział krajowy udzielił w r. 
1873 subwencyą w sumie 1000 
zl. dla tej drogi.

pH

•H

1

«

hN
0
-
0
K

Ropczyce 
i Wielopolska

.. Sędziszów 
Czudecka

2 2500

Sędziszów, Zwierzyce, Nockowa, 
Ofettdee. Droga ta utrzymywaną 
jest przeważnie jako droga ko
munikacyjna —  połowa tej drogi 
leży w powiecie Rzeszowskim.
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Wydatki na drogi powiatowo w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. | ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Uwaga. Oprócz zaległości za nową budowę 
w pozycyi 3. w kwocie 2860 zł. 91 ct. z r. 
1873 wykazanej, winien fundusz drogi powia
towej resztę pożyczki 3500 zł. z funduszu 
krajowego zaciągniętej, na którą w r. 1873 
dopiero pierwsza rata z 1. listopada 1873 
w kwocie 547 zł. 40 ct. w r. 1873 spłaconą 
została.

Inżynier drogowy płacony był po koniec 
r. 1873 z ogólnych funduszów powiatowych. 
Teraz od 1. stycznia 1874 płaca inżyniera 
przeniesioną została na fundusz drogowy.

Pokrycie.
Pozostałość kasowa z r. 1872 w gotowiźnie 
Zaległe po koniec r. 1872 dodatki powiatowe

w y n o s i ły ..............................................................
5. Z myt drogowych i mostowych 
fi. Z 7g dodatku powiatowego i dodatkowo na po

krycie pożyczki 1 {J dodatku do podatków bez
pośrednich czyli razem 8}} dodatku na cele 
drogi powiatowej uchwalonego na rok 1873

7. Z ogólnych funduszów p o w i a t u .......................
8. Z subwencyi wys. Wydziału krajowego . .
9. Z pożyczki z funduszu krajowego w r. 1873 

zaciągniętej..............................................................
10. Z innych źródeł, sprzedaż starej drogi i od- 

s z k o d z e n ie ..............................................................

425

980

4259

1000

3500

28

1

30

45

93

32

892 7

425

980

5152

1000

3500

28

30

45

32

Suma pokrycia 10194 __ 892 7 11086 7

Z tej sumy nic w gotowiźnie na rok 1874 
nie pozostało, lecz tylko z alegały na kontry- 
buentach z końcem r. 1873 dodatki powia
towe w kwocie 892 złr. 7 ct. jak to w po
zycyi Gej wykazano.

4
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Nazwa drogi

W  obrębie powiatu wynosi

przestrzeń 
zbudowana 

■przed 
r. 1873

mil I saż.

przestrzeń 
zbudowana 
z końcem 
v. 1873

mil ) sąż.

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

mil saż.

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
p rzy  drodze

Bogusławsko-
Strzyżowska

Domaradzko - 
Strzyżowska

Głogowska

Głogowsko - Widelska

Rzeszów-Ujazdy

Rzeszów-Czudec-Strzyżo w.

Strzyżów.

Rzeszów, Głogów.

Głogów.

Rzeszów-Tenczyn Błażowa.
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1S73 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem
Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Tokrycie.
-

1. Reszta kasowa z roku u b ieg łego ......................
2. Dochody z myt — drogi:

1105 1-9 '|, — — 1165 19'

a) Bogucliwalsko- Strzyżowskiej na Wygnaniu
w Babicy . . 

„ „ w Strzyżowie
b) Domaradzko-Strzyżowskiej w Strzyżowie .
c) Głogowskiej w S ta ro m ie śc iu .......................
d) Rzeszów-Ujazdy w T y c z y n ie .......................

„ „ w Michałówce i Konkolówce 
'&) Dodatki powiatowe 5 J ct. od 1 zł. .
4) Z subwencyi wys. Wydziału krajowego
5) Z p o ż y c z e k .................................. . . . .
6) Z innych źródeł . . ........................................

1902
1115
971

93
2560
2.941
1577
5344

5860
406

o i 1!,
25
68
40
65 
6 6 ',  
ó ‘> 1 
331

66

172
101
88
45

233
258
143
932

302

91 
39 
3312

33 ‘ , 
3 3 ',

2075
1216
106C

138
2790
3100
1720
6276

5860
708

■---
64

1 \
40
98'
—

94 
33 *

66
Suma pokrycia 25744 4 5 1 , 2270 72 28021 1 7 ',

1. Koszta zarządu.
a) in ż y n ie r ..............................................................
bj j  drogomistrz (k o n d u k t o r ) ............................
c) 5ciu dróżnik, drogi Boguchwalsko-Strzyżów
d) 2ch „ „ Domaradzko-Strzyżów
e) 2ch „ „ Głogowskiej . . . .
f )  1 dróżnik drogi Głogowsko-Widelskiej . . 
gj 5ciu drożn. „ Rzeszów-Ujazdy . . .

2. Koszta utrzymania
a) drogi Boguchwalsko-Strzyżowskiej . . .
b) ., Domaradzko-Strzyżowskiej . . . .
c) „ G łogow skiej............................................
d) „ G łogow sk o-W idelsk ie j.......................
e) „ R ze szó w -U ja zd y ..................................

3. Koszta nowych budowli.
•y Inne wydatki, pomiędzy temi 3000 zł. na wy- 

kupno mostów Nr. 13 i 18 na drodze Bogu
chwalsko-Strzyżowskiej, dla powiatów Jasiel
skiego i Ropczyckiego o g ó ł e m ......................

1000
600
600
240
240
120
600

4707
672

1824
551

4453

8293

4 3 ',  
l l 1, 
10’ , 
84' ‘ 
01 l ,

32'j,

631
310
167

1617

63

3212
741 2 
27

3400

5338
982

1991
551

6070

8356"

76 
86 
3 7 1, 
841, 
O l1/,

32'/,
Suma wydatków 23901 84 2789 34 26691 18

Z porównania okazuje się z końcem r. 1873 reszta ---* 1329 19%

4*
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Nazwa drogi

W  obrębie powiatu wynosi

przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

mil sąż.

przestrzeń 
zbudowana 
z końcem 
r. 1873

mil sąż.

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
z końcem 
r. 1873

mil sąż.

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

Warzycko-
Lubelska

Frysztacko-
Strzyżowska

2995

cd

4

2483 Warzyce, punkt łączący tg 
drogę z drogą rządową do Jasła 
i Krosna prowadząca.

Siekłówka, punkt łączący ją 
z drogą do Kołaczyc i Frysztaka; 
Twierdza punkt łączący ją  z 
drogą do Rzeszowa.

Krosno, Frysztak, Strzyżów, 
Czudec i Rzeszów.

Ż mi gr od- Grab ska 3000

0
S

0
U

w

Żmigród, Kąty, Krępna, Żydowskie, 
Grab. Uwaga. Droga ta istnieje od 
kilkudziesiąt lat, była zbudowaną 
w sposób gościńców skarbowych 
kosztem konkurencyi i utrzymy
waną bywa od początku roku 
18G8 wyłącznie funduszami po
wiatu, —  Cała przestrzeń znaj
duje się obecnie zupełnie w do
brym stanie, z tym jedynie wy
jątkiem, że nad rzeką Wisłoka 
w Kątach i w Krępnej, tudzież 
nad potokiem „Ryjak“ w Zy- 
dowskiem niema mostów, których 
postawienie przechodzi możność 
powiatu, i z którego powodu 
w czasach zimowych i letnich słot
nych przy wezbraniu wody, kornu- 

nikacya chwilowo bywa przerwaną.
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i ich pokrycie

1. Konduktora roczna p ł a c a ..................................
Temuż na objazdy d r ó g ..................................

. Płaca 4ch dróżników po 108 zł. rocznie . .

. Bud. i utrzym. drogi Warzyeko-Lubelskiej
„ „ „ Frysztaoko-Strzyżowskiej

. Remuneraeye i nadzwyczajne wydatki . . .
Suma wydatków

Pokrycie.

Pozostałość z roku u b ieg łego .......................
Z myta drogi Frysztacko-Strzyżowskiej 
Z dodatków do podatków na cele drogowe 
10 proc. od podatku stałego 64000 w. a.
Z subwencyi wys. Wydziału krajowego
Z pożyczek .........................................................

Suma pokrycia 
Pozostałość z końcem roku ,

Uwaga (do pozycyi 3. pokrycia). Wprawdzie 
podatek stały w powiecie tutejszym wynosi 
70471 zł. 67§ ct., lecz w roku zeszł. na od
padki gruntowe odeszła kwota 6447 zł. 39 
ct., z dodatku lOpre. wpłynęła tylko kwota
5293 zł. 21 ct., 
nieściągnięta a 
miejsce w każdym roku.

dla tego, że reszta zalega 
zaległość tego rodzaju ma

Uiszczone Zaległe Razem

Pozo
stałość 

na r. 
1874

zł.

400
200
432

5187
3322

364

810
1000
5293

1500
1390

ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

12
59
37

9906

21

21

9993 42
87 34
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W  obrębie powiatu wynosi

CS
•H
£
0

h

N a a w a  <lx*ojŁfi
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 

s końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nic 

zbudowana 
z końcem 
r. 1S73

W ażniejsze 
m iejscow ości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

Frysztacko-
Strzyżowska

3700 Fraszówka, Ustrobna, Bajdy.

Uwaga. Zbudowana przez 
konkureneye przed rokiem 1808 
w sposób gościńców skarbowych, 
obecnie utrzymywana z fundu
szów powiatowych znajduje się 
obecnie w dobrym stanie.

0
Komborsko- 
Żmigrodzka 

której długość 
ogółem wynosi

— — o 3000 1 3880 Kombornia, Korczyna, Krosno, 
Zręcin,1 Chorkówka, Kobylany, 
Sulistrowa, Nienaszów, Toki.

A

m

0

u

w
-
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Wydatki na drogi powiatowo w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Uwaga. Długość tej drogi wynosi 4 mile 2880 
sążni. Od lat 3. rozpoczął Wydział powiat, 
budowę tej drogi na całej przestrzeni, uży
wając do takowej po części funduszów po
wiatowych także po części prestacyi gmin
nych. Przestrzeń od Krosna do gościńca skar
bowego w Tokach w długości 2 3/ 4 mili, na 
którą oprócz prestacyi gminnych, także fun
duszów powiatu użyto, jest już prawie zu
pełnie wykończona, ma pokład kamienny kil
kakrotnie żwirem nawieziony, dobrze zbudo
wane mosty i kanały, w części murowane 
w części drewniane, i fosy należycie wybrane, 
potrzebuje jedynie w niektórych miejscach 
podniesienia i wyrównania bankietów, która 
to robota do 8 dni wykonaną będzie. Prze
strzeń od Krosna do Korczyny w długości 
3 4 mili budowaną była jedynie przez gminy 
Krosno, Krościenko niżne, Białobrzegi i Kor
czyną bez subwencyi powiatu i chociaż w do
brym stanie znajduje się, bo ma szerokie i 
głębokie fosy i kilkakrotnie nawożoną była 
żwirem, to jednak potrzebuje niezbędnie miej
scami pokładu kamiennego, rozszerzenia, pod
niesienia bankietów na całej przestrzeni i 
ponownego powozienia grubą warstwą szutru. 
Przestrzeń między Korczyną i Kombornią, 
w długości 3540 sążni jest dotąd zaledwie 
licho ofosowana i prawie nic nie szutrowana, 
gdyż tu dla braku żwiru, kamień tłuczony 
użyty być musi. W  r. 1873 zwieziono zna
czną ilość kamienia łupanego na pokład ka
mienny, który to bezwarunkowo na całej 
przestrzeni jest potrzebny, w roku zaś bie
żącym głównie na tę część wszystkie roboty7 
i fundusze pieniężne będą skierowane, aby

.
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W  obrębie powiatu wynosi

+S
{$•H

£
0
-

N a / w n  <lrojgfi
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
g końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
z końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

0

s

*

0

u

Uwaga. Z wykazanego obok 
pokrycia Wydział powiatowy 
spłacić musiał dług zaciągnięty 
w r. 1872 u Wgo Ignacego Łu- 
kasiewicza na budowę drogi 
Komborsko-Zmigrodzkiej, której 
koszta 6959 zł. wynosiły i tylko 
w '|3. części w roku 1872 spła
cone być mogły. Z tego powodu 
koszta budowy tej drogi w r. 
1873 łożone przez Wgo Łuka- 
siewicza, dopiero w roku bieżą
cym spłacone będą, którym to 
celem wstawiono je w budżet 
funduszu drogowego na r. 1874. 
Z dodatków do podatków na r. 
1873 przyzwolonych, zaległo z 
końcem roku w kasie podatko
wej 2244 zł. 7 ct. w. a.



Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem
Pozo
stałość 
na r. 
1874

54. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

j
po koniec jesieni cała droga wykończoną zo
stała. Ponieważ na całej przestrzeni równo
cześnie przez 3 lata robiona, przeto nie mo
żna w cyfrach dokładnie oznaczyć, ile w któ
rym roku zbudowano.

Wydatki.

1. Koszta zarządu i nadzoru:
a) płaca drogomistrza powiat. 500 zł. i na 

obiazdy 100 zł....................................................
b) Jeden dróżnik dla drogi Frysztackiej, 3 dla 

drogi Żmigród - Grabskiej i 3 dla drogi od 
Krosna do Toków, z roczną płacą po 140 
zł. w. a. r a z e m ............................................

2. Koszta utrzymania drogi:
a) F r y s z t a c k ie j .................................. .....  ■ ■
b) Ż m ig ró d -G ra b sk ie j.......................................

3. Koszta nowej budowy na drodze od Krosna 
do T o k ó w * ..............................................................

4. Inne wydatki, jakoto na sprawienie odznak 
dla dróżników, naprawę narzędzi drogowych, 
dopłat za postawdenie budki mytniczej, aseku- 
racya budki . . ..................................................

Suma wydatków

600

840

722
2587

92

89
68

4130 4

1440

3310

4130

92

57

4

4842 57 4130 4 8972 61

Pokrycie.

Pozostałość kasowa z r. 1872 ......................
5. Z  myta:

a) w Twierdzy na drodze Frysztackiej . .
b) na drodze Żmigród - Grabsldej w Kątach i 

w Grabie razem wydzierżawionych . . .
6. Osobny dodatek cło podatków w wysokości 10{}
7. Zaległe dodatki do podatków z lat ubiegłych, 

opłacone w r. 1873 .............................................
8. Subwencya wys. Wydziału krajowego. . . .  

i fabryki nafty w Chorkówce .......................
9. Pożyczka z funduszu k ra jo w e g o .......................

393

565

1025
4845

1455
1000
1000
1031

39

80

53

88

Suma pokrycia 11319| 60

1
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Nazwa płfotri

W obrębie powiatu wynosi

przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

mil | sąż.

przestrzeń 
zbudowana 
z końcem, 
r. 1873

mil sąż.

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
z końcem 
r. 1873

mil saz.

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

Brzozowsko - 
Domaradzka 

wraz
z odnogą Jasieniecką

Brzozowsko-Kyma- 
nowska w roku 1874 

prestacyami gmin 
utrzymywana lecz na 
r. 1875 już na koszt 

powiatu wzięta

1300

1875

Grabownica, Humniska, Brzo
zów, Stara wieś, Bliżne, Doma
radz.

Bliźne, Jasienica.

2000
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Bazem
Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. | ct. zł. ct. zł. ct.

1. Koszta zarządu i nadzoru dróg powiatowych 
Brzozowsko - Domaradzkiej wraz z odnogą Ja- 
sieniecką t. i, place i wynagrodzenia (dyety) 
urzędników i służby:
a) Ad. Charzewski,naddrogowy, pensyi 300 zł. f 

tenże wynagrodzenie koszt podróży 100 „ \
b) Michał Bąk, dróżnik, zasługi rocznej . .
c) Jan Ciekomski „ „ „ . .
d) Mich. Lobara „ „ „ . .

2. Koszta utrzymania (konserwacyi) dróg powia
towych Brzozowsko-Domaradzkiej wraz z od
nogą J a s ien ieck ą ...................................................

3. Koszta nowej budowy powyższych dróg . .
4. Inne w y d a t k i ........................................................

Suma wydatków

400

* 120 
120 
120

2914 76

3674 76

Pokrycie.

Pozostałość kasowa z r. 1873 miała wynosić 
tylko kwotę 71 zł. 77 ct., jednakowoż w r. 
1874 wpłynęła de rachunek tejże kwota .

5. Z  myt a) w H u m n is k a ch ..................................
b) w B rz o z o w ie .......................................

6. Z osobnego dodatku do podatków na cele dro
gowe 3g od podatków bezpośrednich . . .

7. Z ogólnych funduszów powiatu, dodatków do 
podatków na ogólne potrzeby powiatu, z za
pasów kasowych z lat ubiegłych itp. . .

8. Z subwencyi wys. Wydziału krajowego
9. Z  pożyczek ..............................................................

10. Z  innych ź r ó d e ł ...................................................

478
1558
1120

1152

56

28
30
20

07 V,

83

402 98

478
1538
1120

1555

56

28
30
20

05 '|2

83
Suma pokrycia 4345 68 S 409 98 4748 66 'la

odtrącić od tego wydatki pod 1. wykazane . .
i

pozostało z końcem roku . .

3674 76

670 92 'la

5*
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W  obrębie powiatu wynosi

przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

mil sąż.

przestrzeń 
zbudowana 
g końcem 
r. 1873

mil | sąż.

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
z końcem 
r. 1873

mil sąż.

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

*
$

N

0

W

o

£

£

m

Tarnawska

Rymanów
Brzozowska

2000

3600

Zagórz, Szczawne, Komańcza 
dworzec kolei.
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i icli pokrycie

Uiszczone Zaległe Razem
Pozo

stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. I

ad 3. Wydatki na drogi powiatowe w r. 1874 
i ich pokrycie.

1. Koszta zarządu i nadzoru dróg powiatowych 
(Brzozowsko-Rjunanowskiej) t. j. płace i wy
nagrodzenia urzędników i służby. Jakób Opa
liński zasługi ro czn e .............................................

2. Koszta utrzymania drogi za powiatową uznanej 
(Brzozowsko - Rymanowskiej) lecz w r. 1874. 
z powodu braku funduszów tylko szarwarkiem 
gminnym utrzymywanej . . . .  .

3. Koszta nowej budowy tej d r o g i .......................
4. Inne w y d a t k i .........................................................

Suma wydatków

90

7 01

90

7 01
97 01

Pokrycie.

5. Z m yt..........................................................................
0. Z osobnego dodatku do podatków na cele 

d r o g o w e ....................................................................
7. Z ogólnych funduszów p o w ia t u .......................
8. Z subwencyi wys. Wydziału krajowego . . 
U. Z p o ż y cz e k ..............................................................

10. Z innych ź r ó d e ł ...................................................
Suma pokrycia

97 01

97 01

Pokrycie.

5. Z myta mostowego na drodze powiatowej 
Rymanowsko - Brzozowskiej w Landzinie, za
prowadzonego od 1. sierpnia 1873 r. czynsz 
za 4 miesiące do końca listopada 1873

6. Z osobnego dodatku do podatków na cele 
d r o g o w e ....................................................................

7. Z ogólnych funduszów powiatu mianowicie:
a) Z oszczędności z łat poprzednich . .
b) Z dodatku do podatków na ogólne potrzeby 

powiatu nałożonego na r. 1873. w wyso
kości lOg . . ■ .......................................

8. Z subwencyi wys. Wydziału krajowego udzie
lonej rozporządzeniem z d. 10 marca 1873. 
do 1. 9635 ..............................................................

9. Z p o ży cz e k .......................................
10. Z innych ź r ó d e ł ...................................................

136

2500

2131

1000
2239

84

8%

34 21 171

2500

2131

1000
2239

5

81,

Suma pokrycia 8041 13'/,
I 1 l
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W  obrębie powiatu wynosi

-p
-

•H

£
0

N a z w a  d r o g i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
s końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
s końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż mil sąż. mil sąż.

a

0

&

-

m

0
Xw
•H

H

Baligrodzka

Lutowiska

6

21,

447

900

2

V,

535 Hoszów, Bialigród, Cisną.

Ustrzyki, Jasień , Hoszów, 
Czarna, Lutowiska.

Ja
ro

sł
aw Jarosławsko-

Pruchnicka

B
ir

cz
a Birecko-Dobromilska Uwaga. Droga ta istnieje 

tylko de nomine jako powiatowa 
koszta na potrzebne naprawy 
oblicza Wydział powiatowy.
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'' ydatlu na drogi powiatowe w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Ptazem

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

A. Tarnawska droga.

1. Koszta zarządu i nadzoru dróg powiatowych
tj. płace i wygrodzenia:
a) Płaca konduktora dróg 400 zł. dodatek 

na utrzymanie konia 100 zł. i dodatek 
drożyzny 80 zł....................................................

b) wynagrodzenie dróżnika..................................
c) diety i koszta podróży konduktora dróg 

i innych urzędników w sprawach tej drogi 
dotyczących.........................................................

2. Koszta u t r z y m a n ia .............................................
3. Koszta nowej b u d o w y ........................................
4. Inne w y d a t k i .........................................................

B. Bymanowsko-Brzozowska.
1. Koszta zarządu i nadzoru dróg:

a) Konduktor jest jeden, który nadzoruje ra
zem obie drogi pow..........................................

b) płaca dróżnika .............................................
c) diety i koszta podróży konduktora dróg 

i innych urzędników w sprawie tej drogi
2. Koszta u t r z y m a n ia .............................................
3. Inne w y d a t k i .........................................................

Suma wydatków

58C
12C

145
4544

142

120

81
2075

233

—
—

4
27 %

07

75
8041 13%

Uwaga. Zaległy czynsz za myto mostowe 
w Ładzinie ud 5, wpłynął w kwocie 34 zł. 
21 ct. w miesiącu styczniu 1874 r. Dodatku 
drogowego nie nakładano, tylko pokryto nie
dobór z dodatku na potrzeby powiatu roz
pisanego.
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W  obrębie powiatu wynosi

CS
•H

0

f i

N azw a drogi
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
z końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
g końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

Borysławska l*l« 88 Hubicze, Borysław. 
Borysław, Tustanowice.

N

V

h

f i

0

£

Stebnicko
Truskawiecka

2 T|ł 40 Drohobycz, Stebnik. 
Drohobycz, Truskawiec.

0

u

1

f i

Uwaga. Mimo wykazanego 
niedoboru posiada fundusz tej 
drogi kapitał w książeczkach 
Kasy oszczędności i kasy po
życzkowej powiatowej w sumie 
2198 zł. 52 ct. w. a.

•H

T3

Komarno
Gródecka

1 70 1 690

tf

f i
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Wydatki na drogi powiatowo w r. 1*73 
i ich pokrycia

1 dr-izrzone Zaległe
;

liazom

Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. | ct. zł. ct. zł. j U

Droga Borys!aw.sk a

1. Płaca, konduktora..................................................
dwóch dróżników a 1 14 zł. (jeden w ciągu 
roku p rz y ję ty )........................................................

2. Koszta u t r z y m a n ia .............................................
3. Inno wydatki (do. fol go z myta i t. p. .

Suma wydatków'

100

288
2078

28

02

30
31

2572 03

Pokrycie.

Z końcom roku 1873 pozostałość kasowa .
Z myta w D ubiczach ...................................................

Suma pokrycia

4842
2G27

21
40

0909 07
Pozostało z końcom roku 1*74

Droga Stcbńicko- Truskawiooka.

1. Płaca konduktora............................ , . . .
dwóch dróżników a) 1*0 zł. b) 144 zł.

2. Koszta u t r z y m a n ia .............................................
3 Inne w y d a t k i ........................................................

Suma wydatków

100
324

1581
41

02

02
25

4457 24

17
99
98

2040 89 |||___ ,____

Pokrycie.

4. Z myta na Soleckiej g ó r z e ............................
5. Z końcem roku 1873 p o z o s ta ło .......................
0. Inny p rz y ch ó d ........................................................

1855
9

i
s

Suma pokrycia
. <- 4933 14

Pozostaje z końcem roku 187-1 2880 25

«

L. P-ht/a konduktora..................................................
2. Koszta u trz y m a n ia ..............................................
3. Inne wydatki ........................................................

Suma wydatków

5042 
10009

05 1

15591 05

i
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W obrębie powiatu wynosi

+3
c3
•H
£
0
-

N a z w a  rti^ og ł
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
z końcem 
v. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
z końcem 
r. 1873

Ważniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

•H

S

S

*

Kossów
Żabie

Rabiniec

5 1500 fi 1500 Kossów, Manastersko, Moska- 
lówka, Horod, Sokołówka. Jawo
rów, Krzyworównia, Żabie, By- 
strzec, ZełenaS, Jawornik, Babi
niec (granica węgierska). Trzy 
ostatnie miejscowości są przy
siółkami Żabiego, Bystrzec jest 
przysiółkiem Krzyworówni.

0̂

%

Kuty
Hryniawa
Rabiniec

9 oO
1

Kuty, Tudziów, Rożen wielki, 
Rostolee, Białoberezka, Cboro- 
cowa, Berwinkown, Stebna, B ol- 
liopol, Uścieryki, Polanki, Feres- 
kul, Jabłonica, Hryniowa.

m

0

M

•
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Wydatki na drogi powiatowo w r. 1873 
i ich pokrycie

Uiszczone Zaległe Piazem
Pozo
stałość 
na r. 
1874

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

'Pokrycie.

4. Z m y t ....................................................................
5. Z osobnego dodatku do podatkÓAv na cele 

d ro g o w e ....................................................................
6. Z ogólnych funduszów p o w ia t u .......................
7. Z subwencji wys. Wydziału krajowego . .
8. Z p o ż y cz e k ..............................................................
9. Z inny ź r ó d e ł ........................................................

Uwaga. Pożyczkę w wys. Wydziale krajowym 
zaciągniętą w kwocie 1U.U00 zł. spłaca rada 
powiatowa ratami począwszy od roku 1873.

666
10489

66
20

H  * 
2* g

1. Kosz® zarządu i nadzoru dróg powiatowych 
tj. płaca konduktora rocznie 400 zł. pauszale 
120 zł. trzech dróżników, z roczną płacą po 
120 zł. r a z e m .......................................

2. Koszta utrzymania drogi Kossowsko-Żabiowskiej-,
3. ,. „  „  Hueko-Hryniawskiej
4. Koszta nowej budowy drogi Kossowsko-Zabio- 

wskiej między Jaworowem a Jasienowem 
Y, m i l i ...................................................................

4. Inne w y d a t k i ........................................................

SSO
1433
1278

984
6

35
66

46 J 
81

Suma wydatków 4602 18* 4602 18*

Pokrycie.
6. Z m y t ....................................................................
7. z osobnego dodatku do podatków na cele dro

gowe (zaległy datek konkureacyjtoj:)•• ■ •' •
8. z ogólnych funduszów powiatu............................
U. z subwei|cvi Wydziału krajowego......................

10. z p o ż y c z e k ..............................................................
11. z innych źródeł (zwrot zaliczek i datek do 

saliny).........................................................................

186 27 186
4190

256

27

38
Suma pokrycia 4633 65

Uwaga. Do 1. 1600 sążni zbudowanych 
w r. 1873. i 1500 sążni niedobudowanych 
nie jest przedłużeniem drogi, tylko zmianą 
kierunku pomiędzy miejscowością Jaworów 
i Jasionów górny, dokonaj* z powodu bar
dzo przykrej i błotnistej góry na starej 
drodze, a braku w bliskości twardego mate- 
ryału (kamienia).

6*
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W  obrębie powiatu wynosi

+J
cd•H
£
C

Ph

INTiWWil r t r o g i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 
s końcem 
r. 1873

przestrzeń 
nie 

zbudowana 
z końcem 
r. 1873

W ażniejsze 
m iejscowości 

leżące 
przy  drodze

mil sąż. mil sąż. mil sąż.

0
A
0
fl

ćd
b

Tiirnopolsko-13roclzkii

Grzymałowska

Smykowiecko-
Grzymałowska

2 3500 — — — 2500 Panasówka . Kołodziejówka , 
Skałat, Zarubińce, Grzymałów.

+->

Grzymałowsko-
Trembowelska — — — — 1 —

Z Grzymalowa do granicy 
powiatu Trembowelskiego nie do
tyka żadnej miejscowości.

cd
p*H

cd

a

Skałacko-
Mołczanowiecka L 3000

Idzie po przy Nowosiólkę 
Skałacką przez Mołczanówke do 
drogi kraj. Podwołoczysko-lirze- 
żańskiej.

Uwaga. Drogi pod 2 i 3 
wykazane, uznała Rada powiat, 
uchwałą z d. 4. czerwca 1868 
za drogi powiat, lecz budowa 
tychże dla braku funduszów od
łożoną została na czas nie okre
ślony.

Wadowicko - Suska 2 3300 — — — — .

©
©

•H

0
'dd
odk

£
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wydatki na drogi powiatowe w r. 18'/3 
i i cli pokrycie

Uiszczono Zaległe Karem

Pozo
stałość 
ua r. 
1874

d zł. ct. zł. | ct. zł. ct.

4

1. Koszta zarządu i nadzoru drogi tj. płacfc nad- 
drogowego rocznie 250 zł. i trzecli drogowych 
rocznie po 1^0 zł. r a z o m ..................................

2. Koszta u t r z y m a n iu .............................................
3. Koszta rocznej b u d o w y .......................................
4. Inne wydatki pokrycia nicMboru z r. 1^72 .

Suma wydatków

G10
1997

1115

50

©9 7,
3723 19’ |,

Poler 1 1 1

5. Dochód z myta na stacyi Krzywe-Pauasówka 
(J. Z osobnego dodatku do podatków na cele dro

gowe . . . . . . . _. . . . .
7. Z ogólnych funduszów powiatu tj. z dodatków 

do podatków na ogólne potrzeby powiatu
8. Z subwencya wys. Wydziału krajowego . . . 
!J. Z p o ż y c z e k .................................. .....

10. Z innych ź r ó d e ł ..................................................

1725

1000

—

Suma pokrycia 3725

1. Płaca trzem dróżnikom, każdemu z nuli ro
cznie po 100 zł. 80 ct. w. a. wynosi . . .

2. Wydatki na roboty konserwacyjne i koszta 
b u d o w l i ...................................................................

3. Różne inne wydatki tj. remuneracya urzędni
kom e. k. Urzędu podatkowego prowadzącym 
rachunek z funduszu tej drogi i zasiłek 3. 
dróżnikom z powodu d r o ż y z n y .......................

|  Suma wydatków

302

1965

120

40

29

2387 69
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W obrębie powiatu wynosi

cd
•ri

£
1 * i V

I N i i z w a  d r o " i
przestrzeń 
zbudowana 

przed 
r. 1873

przestrzeń 
zbudowana 

0 końcem
-i 10 7 9 i . l o / o

przestjfcń  
nie 

zbudowana 
8 końcem 
r. 1873

W ażniejsze 
miejscowości 

leżące 
przy drodze

mil sąż. mil sąz. mil sąż.

c 
e

;

♦

•H

£

0

pH

cd -

£

T 
u 

r 
k 

a

Lutowisku-
Ust-rzycka

1700 Zbudowana cześć drogi do-'* 
miodzi z Czarnej do Ustrzyk 
(powiat Liskoj.

N

Itezierzańsko-
Zabłotowska

632 Jeziorzany, C liociniierz, do 
g r a n w  Obertyua.

0

cd

3

T-tumaoko-
Oltynieeka

■ 06 430 Tłumacz, K oliń® , llrynitiwce, 
Taruawiea, Zakrzewce, Grabież, 
Ottyuia.

rtp-
F*-rt

tH

B
rz

es
ko

Zakliczyńsko- 
Uogumilowicka 

Jurkowsko-ljędzieazy ńska 
Szozurowska- 
Strzelce małe
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Wydatki na drogi powiatowe w r. 1873 
i i cli j in krycie

Uiszczone Zalegle Razem

Pozo
stałość 

na r. 
1874

zł. ct. 7.1. ct. 7,\. et. zł. ct.

Pokrycie.

4. Pozostałość kasowa z końcem roku 1872
5. Czynsz dzierżawny z dwóch myt w Gorycz

ko w cu i w Skawcaeh razem w roku 1873
fi. Z osobnego dodatku do podatków na cele 

drogowe . , .........................................................
7. Z ogólnych funduszów powiatu (z dodatków 

do podatków na ogólne potrzeby powiatu 
z zapasów kasowych z lat ubiegłych i t. p )

8. Z subwencyi wysokiego Wydziału krajowego
9. Z p o ż y c z e k .............................................................

10. Z innych ź r ó d e ł ..................................................

363

3224

fi G 

7

Suma pokrycia o f) 8 7 7 3
przeto fundusz drogi Wadowicko-Suskiej z końcem 
roku 1873 s t a n o w i ................................................... 1^00 4

1. Koszta zarządu i nadzoru dróg powiatowych 
Konduktor dróg gmiuno - komunikacyjnych 
i powiatowych z płacą r o c z n ą ......................

2. Koszta utrzymania dróg powiatowych . . •
3. Koszta nowej budowy. Założenie dren na 

drodze Tłumacko - Ottynieekiej w przestrzeni 
450 sążni w y n o s i ły .............................................

4. Inne w y d a t k i ........................................................
Suma wydatków

400 

4 GO

8G0

Pokrycie.
5. Z m y t ....................................................................
G. Z osobnego dodatku do podatku......................
7. Z ogólnych funduszów p o w ia tu ......................
8. Z subwencyi wys. Wydziału krajowego . .
9. Z p o ż y cz e k .............................................................

10. Z innych ź r ó d e ł ..................................................
Suma pokrycia

4G0

4-00





L. 21.261.

Alegat 17.
z 5 s u b a l e g a t a m i .

Na posiedzeniu z dnia 13. października r. b. polecił wys. Sejm Wydziałowi krajowemu, 
ażeby przy oznaczeniu porządku, w którym budowa dróg nowych ma być przedsiębraną, kierował się 
nietylko względami na potrzeby komunikacyjne okolic, lecz baczył zarazem na gotowość okolicznych 
mieszkańców do ułatwienia ze swej strony dokonać się mającej budowy i do zmniejszenia jej kosztów.

Celem uzyskania podstawy do wykonania powyższej uchwały postanowił Wydział krajowy 
zbadać, w jakim stosunku interesowane powiaty, gminy, właściciele obszarów dworskich, właściciele 
zakładów fabrycznych itp. zechcą przyczynić się dobrowolnemi datkami do kosztów budowy następu
jących dróg, uznanych za krajowe:

1. z Suchej do Zatora; 2. z Tarnowa do Szczucina; 3. ze Szklar do Przeworska; 4 
z Rohatyna do P>rzeżan; ń. z Krasnego do Buska; 6. ze Zborowa do Załoziec; 7. z Tarnopola
do Zbaraża; 8. z Kopyczyniec do Sm y"owiec; 9. z Borszczowa do Jezierzan; 10. z Rzeszowa do
Nadbrzezia.

Rozumie się sarno przez się, że datki te nie wchodzą w zakres obowiązku określonego 
ustawą krajową z 12. lutego 1873. r. stanowiącą, iż powiaty, przez których terytoryum drogi krajowe 
przechodzić będą, opłacać mają wszelkie wynagrodzenia za grunta, czy to stale pod drogę zajęte, 
czy też na cele budowy używane.

Niezależnie też od kosztów wywłaszczenia gruntów, oceni Wydział krajowy datki dobro
wolne, które będąc miarą gotowości okolicznych mieszkańców do zmniejszenia znacznych kosztów 
przez fundusz krajowy ponieść się mających, ułatwią oznaczenie porządku, w którym budowa dróg 
nowych ma być przedsiębraną.

W interesie mieszkańców swego powiatu, którym na przyspieszeniu budowy zależeć musi, 
zechce Wydział powiatowy uwiadomić natychmiast o treści niniejszego reskryptu, wszystkie strony 
interesowane, a mianowicie: Radę powiatową, gminy, /właścicieli obszarów dworskich itp. zapytując: 
czy i jakiemi datkami dobrowolnemi bądź w gotówce, bądź w materyale kamiennym lub drewnianym, 
chcą przyczynić się do kosztów budowy dróg

• W załączeniu .]• przesyłamy osobne wzory deklaracyi dla powiatów, gmin i pojedynczych
właścicieli z uwagą, iż deklaracye tych ostatnich zezuane być mają aktem notaryalnym z mocą egze
kucyjną. Deklaracye wniesione4zechce Wydział powiatowy przedstawić nam najdalej do końca listo
pada r. b., gdyż Wydział krajowy nie może wstrzymywać się dłużej z oznaczeniem tych niewielu 
dróg, których budowa już w roku przyszłym ma być rozpoczętą i wymaga bezzwłocznego zarządzenia 
czynności przygotowawczy cli.

We Lwowie 26. października 1874.



su bal. a, do al. 17.

Jł

Deklaracya.

W  myśl §. 24. ustawy o reprezentacyi powiatowej, uchwaliła Rada powiatowa . . .
na posiedzeniu odbytem dnia . . przyczynić się do kosztów budowy drogi krajowej . . .
datkiem dobrowolnym w sumie . . . (cyframi i literami) upoważniając swój Wydział do złożenia
niniejszej deklaracyi.

W  skutek tego obowiązuje się powiat . . . .  działając przez swoje reprezentacyę, 
wypłacić funduszowi krajowemu Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielk. Ks. Krakowskiem a względnie 
Wydziałowi krajowemu, jako władzy zarządzającej funduszem krajowym, niezależnie od kosztów wy
właszczenia gruntów', które powiat obowiązany jest ponieść w myśl ustawy krajowej z d. 12. lutego 1873 
(dz. u. kr. Nr. 86) sumę . . . (cyframi i literami) w miarę postępu budowy i najdalej do dnia,
w którym takowa w terytoryum p o w ia t u ...................... ukończoną zostanie.

W  tym celu obowiązuje się reprezentacya powiatowa, imieniem powiatu . . . wstawiać
co roku niezależnie ocl wydatku na wywłaszczenie gruntów,''aż do zupełnego umorzenia powyższej sumy, 
a względnie do ukończenia budowy drogi , . . w p o w u e o ie ............................w rubrykę wy
datków budżetu powiatowego, potrzebną kwotę w granicach zakreślonych §. 23. ustawy o reprez. pow. 
i z zastosowaniem postanowień artykułu II. uątawy krajowej z dnia 7. czerwca 1874. (D. u. kr. Nr. 52).

Nakoniec poddaje się reprezentacya powiatowa imieniem p o w ia t u  w razie
sporu z niniejszego aktu wyniknąć mogącego, jurysdykcyi odpowiedniego Sądu w7e Lwowie.

W  dowód czego podpisy prezesa (zastępcy prezesa) dwóch członków wydziału pow7iatówSgi?, 
przy wyciśnięciu pieczęci urzędowej

Działo się w .........................................................................

Subili, b, do al. 17.

E ?kiamcya.
(a) w jrotowiźnie).

Na posiedzeniu odbytem dnia . . . .  uchwaliła Rada gminna w ............................
przyczynić się do kosztów7 budowy drogi krajowej . . . datkiem dobrow7olnym w sumie
(cyframi i literami) upoważniając naczelnika gminy . . . (imie i' nazwisko) przysiężnegp (aąęso-
ra) . . . (imie i nazwisko) i dwóch radnych . . . (imiona i nazwiska) do złożenia niniejszej
deklaracyi.

W skutek tego obowiązuje się gmina . . . .  działając przez swoję reprezentacyę wy
płacić funduszowi krajowemu Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem Krakowskiem, 
a względnie Wydziałowi krajowTemu, jako władzy zarządzającej funduszem krajowym, sumę . . .
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(cyframi i literami) w miarę postępu budowy i najdalej do dnia, w którym takowa w tery tory um 
gminy . . . .  ukończoną zostanie.

W  tym celu obowiązuje się gmina . . . wstawiać cer roku aż do zupełnego umorzenia 
powyższej sumy, a względnie do ukończenia budowy drogi . . . .  w powiecie 
w rubrykę wydatków budżetu gminnego, potrzebną kwotę w granicach, zakreślonych §. 80. ustawy 
gminnej i z zastosowaniem postanowień artykułu 1. ustawy krajowej, z dnia 17. czerwca 1874 r. 
(dz. u. kr. Nr. 52.

Nakoniec poddaje się gmina w razie sporu z niniejszego aktu wyniknąć mogącego, jurysdykeyi 
odpowiedniego sądu we Lwowie.

W dowód czego podpisy naczelnika ( zastępcy naczelnika) gminy, —  członka zwierzchności 
gminnej, dwóch radnych, przy wyciśnięciu pieczęci urzędowej.

Działo się w . . .  . g o .............................. 187 .
Powyższą deklaracyę zatwierdza w zastępstwie Rady powiatowej Wydział powiatowy, w myśl 

§. §. 98 i 99. ust. gminnej.

Mibai. c. do al. 17.

Deklaracya.
(b) w materyalo).

Na posiedzeniu odbytem d n ia  uchwaliła Rada gminna w ..................................
przyczynić się do kosztów budowy; drogi k r a jo w e j .............................................datkiem dobrowolnym
w materyale (wyrazić w jakim) w w a r t o ś c i ........................... (cyframi i literami) upoważniając naczel
nika g m i n y ............................ (imie i nazwisko) przysiężnego (asesora ).............................. (imie i nazwisko)
i dwóch r a d n y c h .............................................(imiona i nazwiska) do złożenia niniejszej deklaraeyi.

Wskutek tego obowiązuje się g m i n a .......................................działając przez swoję reprezen-
tacyę, dostawić na d r o g ę .........................................................materyał (kamienny, drewniany) w wartości
............................................. (cyframi i literami) przyjmując przytem następujące warunki:

1. Wartość materyału dostawić się mającego, ocenioną będzie na podstawie kosztorysu 
budowy drogi.

2. Jakość materyału, termin i miejsce dostawy, oznaczy inżynier kierujący budową drogi.
3. Gdyby się okazało, że materyał wskazany jest rieużyteczny, lub dostawionym być nie 

może, natenczas obowiązuje się g m i n a .................................zapłacić Wydziałowi krajowemu sumę, ró
wnającą się wartości datku przyrzeczonego w inat.eryale, a to w miarę postępu budowy i najdalej 
do dnia, w którym takowa w terytoryum gminy .................................ukończoną zostanie.

W  takim zaś razie obowiązuje się g m i n a  wstawiać co roku aż
do zupełnego umorzenia sumy, wyobrażającej wartość datku w materyale, a względnie do ukończenia
budowy d r o g i .................................................. w p o w ie c ie .............................................w rubrykę wydatków
budżetu gminnego, potrzebną kwotę w granicach zakreślonych §. 80. ust. gin. i z zastosowaniem  po
stanowień artykułu I. ustawy krajowej z dnia 17. czerwca 1874 r. (dz. u. kr. Nr. 52).
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Nakouiec poddaje się gmina . . . . . . . . .  wrazie sporu z niniejszego aktu
wyniknąć mogącego, jurysdykcyi odpowiedniego sądu we Lwowie.

W  dowód czego podpisy naczelnika (zastępcy naczelnika) gminy, członka zwierzchności 
gminnej, dwóch radnych, przy wyciśnięciu pieczęci urzędowej.

Działo się w .........................................................................187 .
Powyższą deklaracyę zatwierdza w zastępstwie Rady powiatowej Wydział powiatowy w myśl 

§§. 98 i 99 ustawy gminnej.

Subal. d. do al. 17.

A k t  notaryaliiy.

Deklaracya.
(a) w gotówce).

Celem przyspieszenia budowy drogi krajowej . . . .  obowiązuję się w imieniu swo-
jem  i moich spadkobierców, przyczynić się do kosztów pomienionej budowy datkiem dobrowolnym
w sumie . . . .  (cyframi i literami) w miarę postępu budowy i najdalej do dnia, w którym ta
kowa w terytoryum gminy . . . ukończoną zostanie.

Wrazie sporu z tego aktu wyniknąć mogącego, poddaję się jurysdykcyi odpowiedniego sądu 
we Lwowie. ^

Nakouiec przyznaję niniejszemu aktowi co do sum dłużnych, moc egzekucyi z §. 3. ustawy 
notaryalnej z dnia 25. lipca 1871 1. 75 Dz. p. p.

Subal. e. do al. 17.

Akt notaryalny.

Deklaracya.
(b) w materyale).

Celem przyspieszenia budowy drogi krajowej . . . .  obowiązuję się w imieniu swojem 
i moich spadkobierców", przyczynić się do kosztów pomienionej budowy datkiem dobrowolnym w mate
ryale (wyrazić w jakim) w wartości . . . .  (cyframi i literami) przyjmując następujące warunki.
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1. Wartość materyału dostawić się mającego ocenioną będzie na podstawie kosztorysu bu
dowy drogi.

2. Jakość materyału, termin i miejsce dostawy, oznaczy inżynier kierujący budową drogi.
3. Gdyby się okazało, że ma tery ał wskazany jest nieużyteczny, lub dostawionym byo me 

może, natenczas obowiązuję się w indeniu swojem i moich spadkobierców zapłacić Wydziałowi kra
jowemu sumę, równającą się wartości datku przyrzeczonego w materyale, a to w miarę postępu bu
dowy i najdalej do dnia, w którym takowa w terytoryum gminy . . . .  ukończoną zostanie.

Wrazie sporu z tego aktu wyniknąć mogącego, poddaję się jurysdykcyi odpowiedniego sądu
we Lwowie.

Nakoniec przyznaję niniejszemu aktowi co do sum dłużnych moc egzekucyi z §. d. ustawy 
notaryalnej z dnia 25. lipca 1871. 1. 75. dz. p. p.



*



Alegat 18.

Odpis
rozporządzenia Wydziału krajowego z dnia 16. stycznia 1875. L. 24808 

wystosowanego do Wydziałów powiatowych w Dąbrowie i Tarnowie.

Datki dobrowolne ofiarowane dotychczas przez strony interesowane w powiatach Dąbrow
skim i Tarnowskim, na rzecz budowy drogi z Tarnowa przez Dąbrowę do Szczucina a wynoszące 
razem, po zredukowaniu datków w materyale na pieniądze kwotę 1G315 złr. w. a., upoważniają W y
dział krajowy do nadziei, iż na w'osnę bieżącego roku będzie mógł przystąpić do rozpoczęcia budowy 
rzeczonej drogi.

Przed oznaczeniem składu komitetu, któremu bezpośredni zarząd budowy poruczony będzie, 
postanowił Wydzifił krajowy zwołać ua dzień 29. stycznia r. b. o godzinie lOej zrana koufereneyę 
do Tarnowa celem zbadania tych wszystkich okoliczności i szczegółową których znajomość przydatną 
być może do wrprowradzenia jak najskuteczniejszej administracyi i wykonania budowy z jak największą 
oszczędnością.

W  konferencyi tej, w biórze Wydziału powiatowego odbyć się mającej, weźmie ze strony 
Wydziału krajowego udział referent spraw komunikacyjnych Władysław lir. Badeni, któremu towa
rzyszyć będzie inżynier oddziału technicznego, ze strony zaś Wydziałów powiatowych po dwóch do trzecli 
delegatów. Przedmiotem konferencyi będą następujące kwestye:

1. Trasa drogi pod względem kierunku, spadków, szerokości, grubości i rodzaju pokładu 
kamiennego, przyczem w szczególności wypadnie zastanowić się nad warunkiem gminy miasta Dą
browy, która datek swój wr kwocie 1000 złr. czyni zawisłym od prowadzenia budowy w kierunku 
rynku miasta.

2. Jak wielkie są miejscowe siły robocze, któryehby do budowy drogi użyć można bez 
potrzeby ściągania robotników z okolic sąsiednich. Od dat w tym względzie zbadać się mających 
zależeć będzie oznaczenie wysokości sumy na budowę drogi w roku bieżącym.

3. Czy roboty około budowy drogi rozpoczęte być mają w jednym lub w więcej punktach
i w których?

4. Oznaczenie cen robocizny pieszej i ciągłej, tudzież cen materyałów i dowozu tychże 
na pojedyńcze kilometry.

5. Czy materyału drzewnego ściętego w porze właściwej dostanie na składach po cenie
umiarkowanej, czy też z budową mostów wypadnie wstrzymać się do roku następnego.



6. Oznaczenie najstosowniejszych szutrowisf i kamieniołomów, odległość ich od pojedyn
czych kilometrów oraz warunki wydobywania i prawdopodobna obfitość.

7. Wskazanie w ogóle tych środków, z pomocą których można urzeczywistnić z najwięk
szą możliwą korzyścią dla funduszu krajowego to zasadnicze postanowienie Wydziału krajowego, iż 
roboty ziemne zawsze, a o ile być może także dostawa kamienia, budowa mostów, itd. wykonane być 
mają w zarządzie własnym przy współudziale miejscowych obywateli z wykluczeniem ryczałtowych 
przedsiębiorstw i ugód.

Ponieważ tak w interesie kraju jak i w miejscowym interesie powiatów jest rzeczą bardzo 
pożądaną, ażeby powyższe, jak również i inne z budową drogi związek mające kwestye dokładnie były 
przedyskutowane, przeto zechce Wydział powiatowy na wyżej oznaczony termin wydelegować dwóch 
lub trzech ze stosunkami lokalnemi dobrze obznajomionych obywateli, którzyby o ile możności byli 
w stanie na wszystkie pytania ścisłe i wyczerpujące dać odpowiedzi i którzyby w ogóle mogli udzielić 
trafnych rad i wskazówek co do sposobu jak najlepszego i najtańszego wykonania zamierzonej budowy.

W  załączeniu j. przesyłamy szczegółowy wykaz datków dobrowolnych, ofiarowanych na 
* rzecz budowy drogi Tarnowsko - Szczucińskiej z uwagą, iż równocześnie otwieramy w naszych księ

gach rachunkowych konta dla wymienionych w wykazie stron interesowanych, które w myśl złożo
nych deklaracyj mogą datki przyrzeczone spłacać częściowo w kasie krajowej, lub za pośrednictwem 
Wydziału powiatowego.

ad 1) Wyjątek stanowi tylko deklaracya JWgo Artura hr. Potockiego, który obowiązał 
się uskutecznić wypłatę 3000 złr. w czternaście dni po urzędowem zawiadomieniu, iż budowa drogi 
Tarnów-Szczucin albo Sucha-Zator rozpoczętą została.

Ponieważ jednak prawdopodobnie budowa obu pomienionych dróg w roku bieżącym rozpo
czętą będzie, przeto postanowił Wydział krajowy na ten wypadek kwotę powyższą w ten sposób 
rozdzielić, iż połowa t. j. 1500 złr. przypadałaby na rzecz drogi Tarnowsko-Szczucińskiej, druga zaś 
połowa na rzecz drogi z Suchej do Zatora. "•

D. j. w.



L. 22.924. Alegat 19.

W  myśl uchwały wys. Sejmu z dnia 15. września 1808. r. postanowił Wydział krajowy 
otworzyć listy służbowe dla konduktorów i ich zastępców, według załączonego •/. wzoru.

Rubryki 1. 2. i 3. wypełnić ma sam kwalifikowany i przedłożyć listę wraz z dowodami
inżynierowi okręgowemu, który sprawdziwszy wypełnione rubryki, w razie zgodności tychże z przed-
stawionemi dowodami stwierdzi to podpisem swoim na tabeli i wypełni rubryki 4, 5, 0, 7, a w razie 
ubiegania sie o posadę inną, także rubrykę 8, i przedstawi tabelę Wydziałowi powiatowemu, którego 
Prezes zechce w porozumieniu z inspektorem drogowym, wypełnił rubrykę 9 a), zapisując zgodną lub 
odmienną opinię.

Następnie należy listę z końcem grudnia r. b. przedłożyć Wydziałowi krajowemu.
Listy służbowe odnawiane będą z końcem każdego roku, przyczem rubryki 1, 2. i 3, wy

pełniane być mają przez zostającego w służbie tylko co do zmian zaszłych.
W  załączeniu ■/. przesyłamy egzemplarzy wzoru listy służbowej z wezwaniem, ażeby

Wydział powiatowy dał 1 egzemplarz konduktorowi i pouczył co do dalszego postępowania, 
zalecając przytem, ażeby pierwsze trzy rubryki natychmiast wypełnił i listę z dowodami inży
nierowi przedłożył .

Przy tej sposobności polecamy Wydziałowi powiatowemu, ażeby począwszy od 1875 r. 
przedkładał regularnie Wydziałowi krajowemu wykazy dróżników, stosownie do rozporządzenia z dnia 
27. grudnia 1870. 1. 10.494.

We Lwowie dnia 10. listopada 1874.
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Aleg-at 20.

3 i 3 e z ; - u . l t a / t

l i c y t a c y i  m y t n i c z y c h  w r o k u  1874.

Nr. P o w i a t N a z w i s k o  s t a c y i Cena
wywołania

Wydzie
rżawiono 
za kwotę

1. Krakowski Przeginia duchowna 870 877

2. Babice 495 640

Brzeski

3. Łososina dolna 900 1250

4. Kurów 400 420

N. Sącz

5. Łącko

6. Łękcica 4787 4841

7. Stary Sącz

8. *' 'Bobrka Bobrka
(Spilczyzna) 624 550

do przeniesienia 8076 8578



Nr. P o w i a t N a z w i s k o  s t a c y i Cena fis
kalna

Cena wy
dzierża
wienia

9.

10.

11.

12.

1-3.

14.

Cieszanów

Z przeniesienia

Bełżec

Płazów

Cieszanów

Oleszyce

Wulka Zapałowska

8076

10300

8578

o
. CO

ci
C l

Jarosław

Jarosław 6154

15.

16.

17.

18. 

i 9.

20.

21.
i

22.

23.

24.

Żółkiew

Żółkiew

Mosty (drogowe) 

Mosty (mostowe)

3960 

647 

'  661

Rohatyn

Zalipie 

Podkainień . 

Demianów j
2550

Gorlicki

Konieczna 

Gładyszów 

Ropica ruska 1 

Siary )

o
co

o 80075

420

3850 '

j

|
do przeniesienia 34860'60 3S538-, 5



Nr. P  o  w i a t N a z w i s k o  s t a c y i
Cena fis

kalna

Cena wy
dzierża
wienia

Trembowla
Z przeniesienia 34S60-50 38538-75

25. Strusów 1175 11 c-

26. Dobropole 1100 25
81

Bforszczów

27. Uście Biskupie 1340 1368

28. Białokiernica 935so 1082

29. Iwauków 401 471

30. Iwanie 900 2354, „

Mielec

31. Tuszów 1477 1613

32. Annopol 431 656

33.
Tarnobrzeg

Miechocin 1112 1250.50

33 Stacyi razem wynoszą: 46857 49915.51

Rezultat zatem licytacyjny na 33 stacyaeli z ceną fiskalną 
wyniósł wyżej nad tg cenę o kwotę roczną 3058 złr. 51 ct.

Oprócz powyższego wydzierżawiono nowe stacye mytnicze 
licytowane bez ceny wywołania jako to:

34. Krakowski Branica 525

35. Brzeski Zakluczyn (Biesnik) oOł—1

36. Iwkowa 300

37. Oraz zaprowadzono własny zarząd na stacyi w Borszczowie 
gdzie spodziewanym jest dochód wyżśzy nad cenę fiskalną wyno
szącą kwotę 540





Alegat 21.

s u z

czynszów z myt na drogach krajowych za rok 1874 i 1875 na podsta
wie kontraktów dzierżawnych lub zatwierdzonych ofert licytacyjnych.



C z y n  s z
1 8 7 4

Ł T e i z - w e i  o t a , C 3 r j  r o ^ t n - I c z ^ c ł i . Wykazany 
w sprawozdaniu 

z roku 1874
zł. ct.

1 Mogiła, Bieńczyce, Przegorzały, Podzagórnia, Chełmek, Gródek, Zabełcze, 
Dębno, Klikuszowa (Obydowa), No wy-Targ przy Białym-Dunajcu. Nowy- 
targ przy Czarnym Dunajcu, Dąbie, Brzeźnica, Olchowce, Tyrawa wołoska, 
Bircza, Grabownica, Dynów, Niewistka, Nozdrzec, Porzecze, Stawc-zany, 
Dawidów, Brzeżany, Kozowa, Horodyszcze. Halicz, Jamnica, Jezupol, Po- 
bereże, Biała karczma, Podwołoczyska, (Zadniestrzanka, Tłumacz, Miło
wanie, Niezwiska, Puhary, Czortków, Dziury n, Koszyłowce, Dawidkowce, 
Buczacz, Manasterzyska, Zaleszczyki, Kozaczówka, Babince, Kasperowce, 
Bedrvkowce, Korolówka, Tłuste, Łopeczyńce, (Husiatyn), Krogulec 
i Szczawnica . . . . . . . . . . 82.117 32

2 Babice i Przeginia duchowna . . . . . . . 1.365 —
3 Pomianowa i Gnojnik . . . . . . . . 2.24S
4 Łososina dolna, . . . . . . . . . . 900 —
5 Kurów . . . . . . . . . . . 400 —
6 Iwkowa . . . . . . . . . . . 200 —
7 Rzyszki . . . . . . . . . . . 2.007 —
8 Miechocin . . . . . . . . . . . 1.112 30%
9 Tuszów i Annopol . . . . . . . . . 1.758 „ 01

10 Stary Sącz, Maszkowice i Łękica . . . . . . . 4.788 —
11 Konieczna . . . . . . . . . . . 1.050 50
12 Przemyśl i Olszany . . . . . . . . . 4.620 60
13 Cieszanów, Bełżec, Płazów, Olszyce i  Wulka zapałowska 10.300 ■—
14 Mostowe na Sanie pod Jarosławiem . . . . . . 6.154 —
15 Repecliów . . . . . . . . . . . 679 99
16 Szpilczyn . . . . . . .  . . . . 575 38
17 Podkamień, Demianów i Zalipie . 2.994 79
18 Żółkiew, Turynka i Wielkie mosty (mostowe) . . . . . 5.526 —
19 Wielkie mosty (drogowe) . . . . . . . . 620 —
20 Otynia i Odaje . . . . . . . . . . 3.500 —
21 Raszków i Serafińce . . . . . . . . . 2.S00 —
22 Bohntyn i Rozhadów . . . . . . . . . 2.260 —
23 Smykowce . . . . . . . . . . . 2.062 —
24 Zagrobela . . . . . . . . . . . 5.171 —
25 Dobropol i Strusów . . . . . . . . . 2.275 42
26 Białokiemica . . . . . . . . . . 935 50
27 Iwanków . . . . . . . . . . . 401 —
28 Borszczów . . . . . . . . . . . 540 •—
29 Uście-Biskupie . . . . . . . . . . 1.340 —
30 Iwanie . . . . . . . . . . . — —
31 Siary, Ropica ruska i Gładyszów . . . . . . . — —
32 Branica . . . . . . . . . . . —
33 Zakluczyn (Bieśnik) . . . . . . . . . — —

Razem . 150.700 43 %

UWAGA, W  rachunku za rok 1874 pomieszczone być nie mogą wydatki korektywne z dochodami 
mytniczemi, ani też dochody z zysków i strat, oraz z kar za przestępstwa drogowe, odnośne
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U  w  a  g  a
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Z t e g o  od jy i s a n o Pozostaje z koń
cem roku 1S74 
czynsz w kwocie

Wedle zatwier
dzonych ofert 
i kontraktów

Na mocy rozpo
rządzenia Wydziału 

krajowego

k w o t  ę

zł. | ct. zł. ct. zł. ct.

LW . 20.968 1874 6.835 19% 75.282
1.365

12% 75.306
1.517

12%

__ --- 2.248 62 2.248 62
--- — --- 900 — 1.250 —
--- . — . --- 400 — 420 —
--- — ---- 200 — 300 —
--- — --- 2.007 —• 2.007 —
--- — --- 1.112 30% 1.250 50
--- — --- 1.758 01 2.269 —
--- — --- 4.788 — 4.841 —
---- ___ --- 1.050 50 800 75 j Ofiarowany czynsz na rok 1875,
--- — --- 4.620 60 4.620 60 \ lecz kontrakt jeszcze nie nade- 

( siany
LW . 20.166 1874 1.297 45 9.002 55 9.050 —
LW . 15.629 1874 3.777 85 2.376 15 7.260 —

— — — 677 99 677 99
.— __ — 575 38 550 —
—. ___ — 2.994 79 2.550 —
— — — 5.526 — 5.242 — \'/. r. 1875 bez Turynki,
— — — 620 — 788 — 1 jako staOyi zniesionej.
— — — 3.500 — 3.500 —
__ __ — 2.800 — 2.S00 —
__ __ — 2.260 —. 2.260 —
— — — 2.062 — 2.062 —
— __ — 5.171 — 5.171 —
— __ — 2.275 42 2.581 76
— __ — 935 50 1.082 —
— — — 401 — 471 ■—
— — .— 540 — 540 — W i'. 1875 własny zarząd
— —. — 1.340 .—- 1.368 —
__ __ .—. __ __ 2.354 50
__ __ __ ___ __ 4.270 —
__ __ __ __ __ 525 —
— — — --- — 1.401 50

11.910 49% 188.789 94 153.335 34%

bowiem księgi rachunkowe dopiero z końcem czerwca zamknięte zostaną.





Alegat 22.

Od p i s
odezw y Wydziału krajowego z dnia 4. lutego 1875 do 1. 590 

wystosowanej do c. k. Namiestnictwa w miejscu.

Odezwą z dnia 7. marca 1872 r. 1. 15971, a w następstwie uchwały sejmowej z dnia 28. 
września 1871 r. Wydział krajowy miał zaszczyt przedstawić świetnemu Prezydium c. k. Namiestnictwa, 
konieczną potrzebę uregulowania myt prywatnych, i poszczególni! zarazem wszystkie kategorye, na 
które myta te, rozdzielać dzisiaj wypada. Świetne c. k. Namiestnictwo, utrzymując, że §. 6. ustawy 
ustawy drogowej z r. 1866 wstecz obowiązywać nie może, pod dniem 19. lipca 1872 r. L. 28.075, 
objawiło w sprawie powyższej opinię: że tylko do zaprowadzenia nowych myt potrzebną jest ustawa 
krajowa, że zatem tam, gdzie prawo mytnicze nie jest do pewnego czasu ograniczone, takowe niena
ruszalnie istnieć powinno wedle dawnych przywilejów, aż do zmiany dotychczasowego systemu myta 
niczego, że wreszcie myta bezprawnie istniejące, lub których termin trwania upłynął, należy usuwać 
w drodze administracyjnej. Piorąc na uwagę, że z prawem mytniczem, połączony jest zawsze obo
wiązek utrzymywania własnym kosztem i w dobrym stanie przedmiotu omyconego, że zatem potrzebną 
jest ścisła wt tej mierze kontrola, Wydział krajowy postanowił przystąpić do ogólnej regulacji myt 
prywatnych, na zasadach, przez świetne c. k. Namiestnictwo wypowiedzianych, a zarazem przestrzegać, 
aby myta te w przyszłości, na prawnej istniały podstawie. Przy czynności jednak podobnej, napotkano 
na liczne wątpliwości, autonomiczne bowiem władze krajowe nie otrzymały dotąd od władz rządowych, 
koniecznych i wyczerpujących wskazówek, o istniejących z czasów dawniejszych mytach prywatnych. 
Brak ten Wydział krajowy starał się wprawdzie wypełnić, wiadomości jednak zebrane za pośred
nictwem Wydziałów powiatowych i c. k. starostw, okazują się zupełnie niedostateczne a częstokroć 
jedne i drugie ze sobą niezgodne. Wykazy dostarczone przez c. k. starostwa, zwrócone zostały świet
nemu c. k. Namiestnictwu przy odezwie z dnia 28. lipca 1871 r, L- 6829, w wykazie zaś myt pry
watnych ułożonym przez Wydział krajowy, z pominięciem myt późniejszemi ustawami krajowemi na
danych, odszczególnić należy następujące kategorye a) myta istniejące na podstawie dawnych koncesji 
z terminem nieograniczonym; b)  takież same myta dla których koncesye, niewiadomo na jaki prze
ciąg czasu były wydane; c )  myta, których koncesjre są zupełnie nieznane, lub takowych wcale nie 
było; d) nakouiec myta, do pobierania których termin koucesyami rządowemi określony,już upłynął, 
a dalsze prawo pozyskanem nie jest. Przesyłając świetnemu c. k. Namiestnictwu dla każdej kategoryi



odpowiednio sporządzony wyciąg, Wydział krajowy w myśl poglądu świetnego c. k. Namiestnictwa, 
nie kwestyonuje dalszego wykonywania poboru opłat mytniczych w kategoryi a) będących, o tyle 
o ile strony interesowane szanować będą obowiązujące przepisy mytnicze. Względem kategoryi b) i c) 
jako wątpliwych, zmuszonym się widzi Wydział krajowy prosić świetne c. k. Namiestnictwo o obja
wienie zdania, czy i jak dalece zgodnie z zasadą długoletniej w tej" gałęzi administracyi rządowej, 
uważać można myta te za prawomocnie istniejące, w przeciwnym zaś razie, wykazując Wydziałowi 
krajowemu pozycye nieuprawnione, raczy świetne c. k. Namiestnictwo wydać stosowne zarządzenia, 
mające na celu poszanowanie prawa a w szczególności §. 6. ustawy drogowej. Nakoniec, ponieważ czas 
trwania koncesyi rządowych dla myt kategoryą cl) objętych minął od dawna, Wydział krajowy przeto, 
odnosi się do właściwych Wydziałów powiatowych z poleceniem, ażeby strony interesowane starały się 
niezwłocznie o dalsze uprawnienie do pobierania opłat mytniczych, w razie bowiem przeciwnym, myta 
te zniesione byćby musiały. Nadmienia przytem Wydział krajowy, że co do myt pobieranych na 
rzecz funduszów powiatowych, gminnych, oraz na rzecz stron prywatnych, o ile koncesyi na takowe 
odnowione lub pozyskane są w drodze ustawodawczej, zaprowadzoną jest przez władze krajowe nale
żyta kontrola i właściwy nadzór.

D. j. w.



Alegat 23.

O d p i s
odezwy e. k.  Prezydyum Namiestnictwa z dnia 2. stycznia 1875  1. 921ojpr. 

wystosowanej do Wydziału krajowego we Lwowie do 1. W . '311 1875.

UstóWa państwowa z dUfia 7. maja 1874 (Dz. u. p. Nr. SO) o zewnętrznych stosunkach 
prawnych kościoła katolickiego iDNHera w dziale VI pdśtanowienia co do gmin parafialnych. Według 
§. 35 tejże ustawy stailowi gminę parafialną ogół katolików tego samego obrządku w obrębie parafii 
mieszkających, a wszystkie do przedmiotu k<»ś6ielnfe&ó'oduosząe&"Sfi£ prawa i obowiązki, które ustawy 
gminom przyznają lub też na gminy wkładają1, przysługują gminom parafialnym, a względnie ci[mii 
na gminach parafialnych. §. 37, powyższej ustawy zastrzega osobnej wydać się mającej ustawie bliższe 
szczegółowe postanowienia co do urządzenia i reptezentacyi gmin parafialnych, ’ tudzież co do zawia
dywania ich sprawami.1 W ‘ myśl tego §. zb a d a ł Tan Minister Wyznań i Oświaty, bym porozumiawszy 
się z świetnym Wydziałem krajowym i ordyuaryatami przestaw ił ilu  wnioski w sprawi” wydać' sie 
mającej ustawy. Przy tem zwrócił Pan Minister moje uwagę na zapatrywanie Rządu, które tenże przed
kładając Radzie Państwa projekt do wzmiankowanej na wstępie ustawy państwowej, złożył w doty- 
czącem sprawozdaniu co do §. 37. tej ustawyfi W sprawozdaniu, zawierającem motywu rządowego 
projektu do rzeczonej ustawy państwowej (ak?gat Nr. 40 do stenogr. sjSrawozd. z posiedzeń Izby De
putowanych R. P. Sesyi VIII. z 1874 r. stron 2GG i 2G7) oświadczył się c. k Rząd za tem, fz 
uchwalenie bliższych szczegółowych postanowień co do urządzenia i reprezentacyi gmin parafialnych 
tudzież co do zawiadywania ich sprawami, uależy pozostawić ustawodawstwu krajowemu. Zapatrywanie 
to uzasadnił Rząd postanowieniem §. 18. (względnie 19) II. 2. batutów krajowych, tudzież względami 
na różnorodność stosunków w pojedynczych krajach zachodzących. Niommej miał Rząd przytem na 
względzie także tę okoliczność, iż w wielu krajach wobec przeważnie większej części ludności kato
lickiej nie będzie zachodziła potrzeba tworzenia osobnych organizmów do 1'eprteentowauia gmin pa
rafialnych, lecz będzie możebnem, sprawy gminy parafialnej poruczyć bądź reprezeutacyom gńiin 
miejscowych, bądź istniejącym w poszczególnych krajach komitetom parafialnym, a to pierwszym w ten 
sposób, iż katoliccy członkowie (tego samego obrządku) reprezentacja gminnej stanowilibj7 w •łonie 
tejże reprezentacyi ściślejsze ciało reprezentacyjne dla zahitwiiiuia _spraw przekazanych gminie para
fialnej, —  komitetom parafialnym zaś w ten sposób, iż funkeye ich, które obecnie oduoszą się tylko 
do spraw budynków kościelnych i parafialnych, rozszerzonoby ua wszystkie gminie parafialnej prze
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kazane sprawy. Z uwagi, że te zasady w pojedynczy cli krajach Monarchii nie dałyby się w jednolity 
sposób zastosować, że mianowicie co do składu reprezentacji gmin i organizacyi komitetów kościelnych 
w pojedynczych krajach zachodzą różnice, w niektórych krajach zaś komitety parafialne wcale nie 
istnieją, że nareszcie przekazanie spraw gmin parafialnych bądź reprezentacjom, w łonie reprezen
tacji gminnych utworzyć się mającym, bądź komitetom parafialnym wymaga należytego uwzględnienia 
odrębnych stosunków lokalnych (u. p. czy granice gmin miejscowych schodzą się z granicami parafii, 
albo też, czy w jednej gminie miejscowej jest więcej niż jedna parafia katolicka, lub odwrotnie kilka 
gmin do jednej należą parafii), —  wyraził Ilząd przekonanie, iż uchwalenie postanowień co do urzą
dzenia i reprezentacyi gmin parafialnych, tudzież co do zawiadywania sprawami tychże, nie może 
nastąpić w drodze ustawodawstwa państwowego, lecz winno być pozostawionj ustawodawstwu krajo
wemu. Co do wydać się mających postanowień o urządzeniu i reprezentacyi gmin parafialnych, tudzież 
o zawiadywaniu ich sprawami, wypada wziąść pod rozwagę, czy ze względu na stosunki kraju za
chodzi potrzeba dla spraw gminom parafialnym przekazanych, utworzyć nowe ciało reprezentacyjne, 
lub też czy nie możnaby, jak to wskazują powyższe wywody Rządu do §. 37 ustawy państwowej, 
sprawy gmin parafialnych przekazać ściślejszym ciałom reprezentacyjnym w łonie reprezentacyi 
gminnych utworzyć się mającym a względnie istniejącym komitetom parafialnym. Podobne ściślejsze 
ciała reprezentacyjne w łonie reprezentacyi gminnych istnieją już w naszym kraju, a mianowicie 
ustawą krajową z dnia 19. listopada 18GS r. (dz. ust. kr Nr. 30) zaprowadzone, z chrześcijańskich 
członków złożone reprezentacje dla zawiadywania specyalnych spraw ludności clirześoiąńskiej.

Zachodzi więc pytanie, czy podobne ściślejsze ciała reprezentacyjne w łonie reprezentacyi 
gminnych możnaby w kraju naszym zaprowadzić także dla zawiadywania sprawami gmin parafial
nych? Co do utworzenia takich ciał reprezentacyjnych zachodzą jednak wobec stosunku naszeg^ kraju 
nieprzełamane trudności. Albowiem o ustanowieniu w łonie reprezentacyi gminnej ściślejszego ciała 
reprezentacyjnego dla zawiadywania spraw gminy parafialnej mogłaby tylko wtedy być mowa, gdyby 
granice gminy politycznej schodziły sie z granicami parafii, albo gdyby parafia rozciągała się tylko 
na część jednej gminy, czyli: gdyby katoliccy członkowie (tego samego obrządku) jednej gminy stano
wili całą gminę parafialną. Jak jednak wiadomo, zachodzą pod tym względem w kraju naszym inne 
stosunki. Obręb bardzo wielu parafij rozciąga się na dwia a nawet kilka, lub też kilkanaście gmin, 
tak iż do granicy parafialnej należą członkowie z kilku lub kilkunastu gmin politycznych. Prócz tego 
zachodziłyby co do utworzenia wyżwspomnianych ciał reprezentacyjnych z łona i w łonie reprezen
tacyi gminnej dalsze trudności. Gdyby bowiem chciano w łonie reprezentacyi gminnych ustanowić 
ściślejsze ciała reprezentacyjne dla zawiadywania spraw gminy parafialnej, musiałyby te.;piała ści
ślejsze składać się z członków katolickich tego samego obrządku. Ponieważ w kraju naszym a szcze
gólnie w wschodniej części ludność katolicka co d0 obrządku jest mieszana, t j. łacińskiego 1 grecko
katolickiego obrządku (a tu i ówdzie także ormiańskiego), przeto w miejscowościach, w którychby 
były parafie dwóch lub wszystkich trzech wyżej wzmiankowanych obrządków, musianoby w łonie re
prezentacyi gminnej utworzyć dwa ii względnie trzy ściślejsze ciała reprezentacyjne dla zawiadywania 
spraw gminy' parafialnej każdego z powyższych obrządków, co w licznych wypadkach byłoby niewy
konalne, jak n. p. jeżeliby' w miejscowościach, zamieszkałych przez katolików lać. i gr. kat. a wzglę
dnie i ormiańskiego obrządku, do składu reprezentacji gminnej nie należał żaden członek gminy 
jednego z tych obrządków. —  W gminach, w których jest więcej parafij, jak n. p. we Lwowie, 
w Kiakowia, lub w Jaworowie, musiałoby w łonie reprezentacji gmiunej istnieć tyle ściślejszych j;ciał 
reprezentacyjnych dla spraw gminy parafialnej, ile jest parafij. —  Nie można zresztą pominąć oko
liczności, iż do gmin parafialnych należą także właściciele obszarów dworskich i inne na obszarach 
dworskich mieszkające osoby. Z małemi wyjątkami oddzielone są w kraju naszym obszary dworskie 
od gmin, gdyby więc chciano utworzyć w łonie reprezentacyi gminnej ściślejsze ciało reprezentacyjne 
dla spraw gminy parafialnej, ciało to nie zastępowałoby właścicieli i innych mieszkańców obszarów
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dworskich, nie należących do związku gminnego, a będących członkami gminy parafialnej. fpada 
teraz zastanowić się nad drugą kwestyą, t. j. czy z istniejących obecnie komitetów parafialnych, mo- 
żnaby utworzyć ciała reprezentacyjne dla zawiadywania spraw gminy parafialnej, a to w ten sposób 
iżby ich zakres działania, który obecnie odnosi się tylko do spraw budowli kościelnych, w drodze 
konkurencyi wykonać się mających, rozszerzono na wszystkie sprawy, należące do gminy parafialnej 
w myśl rzeczonej ustawy państwowej. Oprócz odnoszących się do przedmiotu kościelnego praw i zobo
wiązań, które ustawy, jak n. p. ustawa gminna, ust. kraj. z dnia 13. sierpnia 186G r. (dz. ust. kraj. 
-Yc. 28.) gminom przyznają, a względnie na nie wkładają, a które w myśl § .35 w mowie będącej 
ustawy państwowej przechodzą na gminy parafialne, wdcłada szczegółowo §. 3Gi tejże ustawy na gminy 
parafialne obowiązek, pokrywania wydatków na potrzeby kościelne, a 5. 46 w ustępie 2 utrzymuje 
w mocy obowiązującej przepisy istniejące o pieczy gmin parafialnych nad budynkami parafialnemi 
utrzymuje przeto w mocy ustawę krajową z dnia 15. sierpnia 1866 (Dz. ust. kraj. Nr. 30) 
a względnie zaprowadzone tą ustawą komitety parafialne.

Z  drugiej strony przyznają gminom parafialnym §§. 41., i 42. tejże ustawy prawo do współ
udziału w zarządzie majątku kościoła parafialnego. Atrybuoya ta jest niezaprzcezenie jedną z najważ
niejszych, jakie gminom parafialnym przysługują a mają one to prawo współudziału w zarządzie ma
jątkiem kościoła parafialnego według §. 42. ustawy państ. wykonywać wspólnie z przełożonym parafii 
i patronem kościoła. W  skład istniejących obecnie w naszym kraju komitetów parafialnych wchodzą 
także: przełożony parafii, patron kościoła, i reprezentanci parafian. Analogia ta przemawiałaby więc 
za tern, iż z komitetów parafialnych możnaby utworzyć ciała reprezentacyjne do zawiadywania spraw 
gminom parafialnym przekazanych. W tym względzie nasuwają się jednak następujący, uwagi: W  myśl 
powyższej ustawy krajowej tworzą się komitety parafialne w celu wskazanym w §. 13. tejże ustawy na 
wypadek, jeżeli na cel budowli plebańskiej nie wystarczą środki w §§. 1. i 2. wskazane, tudzież je
żeli nie zacnodzi ewentualność w §. 7. przewidziana. Dla parafii więc, których budowle kościelne lub 
plebańskie mogą być wykonane środkami w §§. 1. i 2. wskazanemi, równie jak i dla parafii do du
chownych korporacyj wcielonych pod zastrzeżeniem §. 7. —  nie istnieją komitety parafialne. I tak 
n. p. nie ma komitetu parafialnego dla parafii kościoła katedralnego we Lwowie, tudzież dla parafii 
wcielonej do tutejszego klasztoru 0 0 . Dominikanów. W tego rodzaju parafiach musianoby utworzyć 
nowe ciała reprezentacyjne dla spraw gminy parafialnej, a to w sposób analogiczny, jak przy parafiach, 
dla których istnieją komitety parafialne. Przy wykonywaniu postanowień ustawy krajowej z dnia 15. 
sierpnia 1866, o ile one się tyczą ustanowienia komitetów parafialnych, daje się czuć brak normy co 
do wyboru członków komitetu reprezentujących parafian do konkurencyi powołanych. Jeżeliby przeto ko
mitety parafialne miano w drodze ustawodawczej przetworzyć w ciała reprezentacyjne dla spraw gmin 
parafialnych, byłoby koniecznie potrzebnem, wydać także postanowienia co do wyboru członków repre
zentujących gminę parafialną, a to co do czynnego prawa wyboru, wybieralności i co do sposobu 
postępowania przy wyborach. Jak wyżej wspomniano, jest jedną z najważniejszych atrybucyj gmin pa
rafialnych współudział w zarządzie majątkiem kościoła parafialnego. Co do majątków kościołów para
fialnych zawiera przytoczona na wstępie ustawa państwowa w dziale VII. szczegółowe przepisy. Posta
nawiając w §. 39. iż „przy wszystkich kościołach i zakładach kościelnych należy oddzielić własny ma
jątek tychże od majątku benefieyum, każdym osobno zarządzać i rachunki osobno utrzymywać14 —  
przepisuje ta ustawa w §. 41. co następuje: „Zarząd majątku kościołów i zakładów kościelnych obok 
tychże istniejących (fundacyj), urządzić należy w ogóle podłng tej zasady, że oprócz przełożonego 
kościoła powinna w zarządzie nczestniczyć reprezentacja tych, którzy w razie, jeżeli ów majątek jest 
niedostateczny, są obowiązani pokrywać wydatki na potrzeby kościelne i na których cięży subsidiarna 
odpowiedzialność za zobowiązania się kościoła lub kościelnego zakładu.11 §. 42. zaś opiewa: „Stosownie 
do zasady w §. 41. ustanowionej, majątkiem kościołów parafialnych mają zarządzać wspólnie: przełożony 
parafii, gmina parafialna i patron kościoła.11 Szczegółowe określenie zasad w §§. 41. i 42. ustanowionych
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zastrzeżone jest w §. 43.' osobno wydać się mającej ustawie. W  myśl tegoż §. polecił nr pan Minister, 
abym po porozumieniu się z świetnym Wydziałem krajowym i z ordynaryatami przedstawił Mu oparte 
na dokładnem ocenieniu stosunków krajW ych nalezyćfe uzasadnione wnioski co do uchwalenia tycli 
szczegółowych postanowień w §. 43. osobnej ustawie S trzeżon ych . Zarazem polecił pan Minister 
w przedmiocie tym mieć na względzie1 wywody, które co' d o ^ g . 38. aż do 43. ustawy państwowej 
zawiera sprawozdanie do rządowego projektu tejże ustawy, a1 które wskazują stanowisko, jakie Rząd 
wobec uregulować się mających ‘Stosunków majątku kościelnego zajmuje i jak się na tę sprawę za
patruje. Kwestya ta jest 'w  związku z powyżej poruszoną kwestyą do do urządzenia gmin parafialnych, 
które mają mieć współudział w zarządzie majątkiem kościoła parafialnego. Wypadnie przeto obydwie 
kwestye łącznie wziąść pod rozwag'* i ocenić. Ponieważ wzmiankowane sprawozdanie do rządowego 
projektu w mowie będącej usta\fy*państwowej zawiera dokładne wskazówki, juk c. k. Rząd zapatruje 
się na sprawę zarządu majątku kościołów i zakładów kościelnych, 'óbok  tychże istniejących, przeto 
załączając odpis ustępu tegoż sprawozdania, odnoszącego się do §. 38. aż do 43. ustawy'państwowej 
upraszam świetuy Wydział krajowy, aby co rycldej zechcTał objawić swoje szacowne zdanie co do 
uchwalenia postanowień zastrzeżonych w §§. 37. r 4 3 . ustawy państwowej osobno wydać się mającej 
ustawie, tudzież co do Rzeczy samej' t. j. co do uchwalić się- mających dla naszego kraju postanowień 
o urządzeniu i reprezentacyi gmin parafialnych i o zawiadywaniu ich spraw, równie jak i co do za
rządu majątkiem kościoła pdi!ńnalnego precz organa w §. 41. i 42. ustawy państwowej wskazane. 
Dla bliższego poinformowania się załączam także odpis wydanego na mocy M S wyższego postanowienia 
z' fk1 października 185S Reskryptu Ministerstwa Wyznań i Oświaty z dnia lp . października 1*58 r. 
L. 1285, na które Rząd w sprawozdaniu wyżej wzmiankowanem kilkakrotnie się powołuje, /(ęwzględu 
na termin przez pana Ministra postanowiony pozwalam sobie upraszać świetny Wydi tał krajowy, aby 
w mowie będącą szacowną opinię swóją, o ile to być może do końca stycznia 1875 r. zechciał 
mi przesłać.

D. j. w.



Alegat 24.

Odpis
odezwy Wydziału krajowego z dnia 15. lutego 1875 do 1. 311 

wystosowanej do c. k. Prezydium Namiestnictwa w miejscu.

Na szacowne pismo z dnia 2. stycznia 1875 L. 9213 w przedmiocie urządzenia gmin pa
rafialnych i uregulowania stosunków majątku kościelnego, Wydział krajowy ma zaszczyt odpowiedzieć 
jak następuje: Wydział krajowy poddał przedmiot powołanego pisma świetnego c. k. Prezydium jak 
najtroskliwszemu zbadaniu i przyszedł do przekonania, że ręki swej pomocnej do tego dzieła podać 
nie może. Nie tylko bowiem intencye wys. Rządu przy przedłożeniu Radzie Państwa projektu o ze
wnętrznych stosunkach kościoła katolickiego, ale także i głównie ustawę samą i debaty, a przy 
tych i zapatrywania się większości izby posłów Rady Państwa, któremu to zapatrywaniu się własme 
zawdzięczać należy uchwalenie rzeczonej ustawy, musieliśmy mieć na oku. Z tych tedy powodow 
i z powodu iż wedle §. 26. statutu krajowego, Wydział krajowy tylko za zleceniem wys. Sejmu lub 
z własnego popędu przygotowuje prace ustawodawcze i tylko dla Sejmu, w obecnym zaś wypadku 
W. Sejm polecenia nie dał, Wydział krajowy sam inic.yatywy brać nie zamierza a nadto zażądana 
praca służyćby mogła Radzie Państwa do jej prac prawodawczych, Wydział krajowy -widzi się zmu
szonym, oświadczy# iż w zamierzonem przygotowaniu udziału wziąść nie może.

1). j. w.



. 1'
f flll ‘ ■



L. 5809|75. Do Alegatu 25. a)

Fundusze stypendyjne.

Sumaryczne zamknięcie rachunku
z a  i x ) k  I S T 4 .

Dochody

ud

N a le ż y t ó s ś ć
Uiszczenie

Pozostałość
ostateczna

zaległa bieżąca razem

zł. ct. zł. et. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

A . Majątek zarodowy.
1. Fundacye nowo przybyłe:

a) Biera . . . .z ł .  6000*00
b) Chełmeckiego . 1200-00
c) Korzelińskiej. . 220-00
d) Petryczyna . . 70059-05 J
e) Tarnowska . . 1406 di
f) Tchórzuickiej . 2000-00

2. Wpływy gotów ką ......................
3. Efekta zakupione.......................
4. „  odebrane i przepisane .

Suma .
5. Zapas początkowy . . . .

Razem . .
6. I)o tego wartość dóbr i real-

273500

87545
115

160177
127765

97 'ja 
40
90

87545
145

169177
401205

97'A
40
90

87545 
145 

169177 
397065

97%
40
90

4200
273500 384634 2 7 'i, 658134 27 ’ l "  ' 12 653934

1185841

i - 
r-

CN 
CO 

•

4200

1839776

364501

15

35 ‘»j

Ogólna suma dochodów .

Wydatki

A. Majątek zarodowy.
1. Efekta spieniężone . . . [.
2. ., wydane i przepisane .
3. Gotówka przeniesiona do ma

jątku obrotowego . . . .
Suma . .

4. Zapas ostateczn y ......................
5. Do tego wartość dóbr i real

ności .......................................

2204277 50

136822 27%
95071

123665

7974

92

00 j .

95071
260387

7974

92
27%

06%

95071
125565

7974

92

06%

134822 27%

1368^2 27 6, 226610 98 % 363433 2 (i 228610
1611105

364501

9S%
16%

35

134S22 271

Razem . . 2204277 50



D o c h o d y

IV  a l e ż y  t  o ś ć
Uiszczenie

Pozostałość

zaległa bieżąca razem
ostateczna

►4 zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

B. Majątek obrotowy.
1. Zwrot stypendyów . . , . --- — 78 75 78 75 78 75 __ __
2‘ Kapitały spłacone . . . . 124712 69 — — 124712 69 5998 82 L18713 87
3. Odsetki od efektów. . . . 40 — 74985 05 k  

34
75025 05% 63474 40 % 11551 25

4. „  „  kapitałów hipotek 1817 75 5320 7138 09 4128 33 3009 76
5. „  „  „lokowanych •— —• 750 02 750 02 750 02 — —
0. Dochody z dóbr i realności . 344 37 25454 86% 25799 23% 17658 19% 8141 04
7. „  ze sprzedaży realności 46947 49% 8180 55127 49% 7011 48116 49%
8. Dodatki od funduszów ■—. 137 15 137 15 32 15 105
(J. Zwrot wydatków na cele do

broczynne i naukowe . . . — — — — — — — -— — —
10. Zwrot subwencyi . . . . — — — — —- — — —-V ■ jj_ —
11. „  wsparć jednorazowych — —
12. „  płac i pensyi . , . — — — — — •— — -—• — --
13. „  dodatków na pomie

szkanie .......................
14. ,. kosztów zarządu i kan-

celaryi ............................ — — — — — ■— — — — —
15. „  remuneracyi i zapomóg — — — — — — - - — — —
16. „  alimentacyi . . . . — — -— — — — —■ — — —
17. „  podatków i daniu . — — 375 — 375 — — — 375 —
18. „  wydatków' konserwa

cyjnych ....................... 74 4916 — 7429 74 1529 74 5900 —
19. Dochody rozmaite : . 103 25% 13030 77 1 13194 02% 13057 26 % 136 76
20. Zwrot wydatków rozmaitych 645 54% 111 99 757 54%

45
89 03 668 50%

21. Kapitały podniesione z lokacyi 1782 34 3433 11 5215 3572 64 1642 81
22. Gotówka otrzymana ze sprze

daży e f e k t ó w ...................... — — 93709 77 93709 77 93709 77 — —
23. Gotówka pobrana z majątku

zarodowego ............................ — — 7974 06% 7974 06% 7974 06% — —
Razem .

24. Zapas początkowy . . . .
Suma

178967 18% 2384-57 4S'% 417424 67 219064
27970

247034

18
64%
82%

198360 49



W y d a t k i

i

N  a l e ż y t o ś ć
Uiszczenie

Pozostałość

ostateczna
zaległa bieżąca razem

-i zł. ct. zł. ct. zł. ct, zł. ct. zł. ct.

B. Majątek obrotowy.
1. Stypendya:

zaległość 2114 zł. 75 ct. 
odpisano 272 „ 50 „ 1142 25 5S580 41 59722 66 58643 10 1079 56

2. Zwrot kapitałów spłaconych — ■— — — — — — — — —
3. „ odsetków wyrównaw. 

i b ie rn y ch ....................... 10 50 06 75 77 25 n rri i 25 — . —

4. „ odsetków od kapit. hi
potek................................... .— — ------ — __ __ __ __ — —

5. „ odsetków od kapit. loko
wanych ............................ — —

Ci. „  dochodów z dóbr i re
alności ...................... — —

7. „ dochodów ze sprzedaży 
realności............................ _ _ _ —

8. Dodatki do funduszów — — 32 15 32 15 32 15 ------ —

9. Wydatki na cele dobroczyn
ne i naukowe ...................... 1700 1760 1760 _ —

10. S u b w e n e y e .................................................. 57 54 546 — 603 54 467 46 136 os
11. Wsparcia jednorazowe . .

12. Płace i pensye :

zaległość 400 zł. 
odpisano 400 „

400

5123 70

100

5123 70

400

4956 71% 166 98 V*
13. Podatek na pomieszkanie —
14. Koszta zarzadu i kancelaryjne — — 22 — 22 — 20 — 2 —
15. Remuneracye i zapomogi — — 801 55 801 i)0 801 55 --- —
10. A liin en ta cy e ............................
17. Podatki i daniny . . . .

— --- 465
7118 03%

465
7118 03 %

465
7118 03% ___ —

18. Wydatki na budowę i konserw. — — 6480 57 6480 57 6480 57 --- —

19. Zwrot dochodów rozmaitych 032 49 % 12522 16% 13154 66 143 93 13010 73
20. Wydatki rozmaite . . . . 59 69 ’/, 1575 50 1635 19% 1472 36 162 83%
21. Kapitały lokowane . . . . — 3433 11 3433 11 3433 11 — ----- -
22. Gotówka wydana na zakupno 

efektów ....................................... 148089 96 % 148089 96% 148089 96% — ------

23. Gotówka wydana maj. zaród. — — — — — — — — ------

Razem . . 1902 48 247019 90 248919 38 % 234361 19% 14558 19
24. Zapas ostateczny . . . .

Suma . .

12673
247034

63
82%



Do Alegatu 25. b)

P i m d u s z e
Dochody majątku

zarodowego obrotowego
złr. ct. złr. ct.

Wydatki majątku

zarodowego obrotowego
złr ct. złr. ct.

Stan osxateczny majątku

zarodowego
złr. ct.

obrotowego
złr. ct.

A. Gotowizną 1 w efektach
1 jtrtymowicz
2 Bem
3 BieP
4 Brześciańska

-9 Brzeski
6 Brzeżany
7 Chełmecki

_S. Cesarz Franciszek Jć rnf
9 Cieszewski i Zawadzki

10 Czajkowski .
11 Czuczawa
12 Dydyński
13 Egierski dla Egi orskich I
14 Egierski dla Egierskich Ii.
15 Egierski dla Siedleckich I.
16 Egierski dla Siedleckich II.
17 Falkentels
18 Głowiński
19 -Gizella
20 Gołuchowski
21 Harbut
22 Hauer 

Horecki
24 Janowski.
25 Jarosław
26 Karol-Ludwil
27 Kiślicki
28 Koniec ki
29 Kopiński
30 Koeuigsberg
31 Korzelińska
22 Kraków
33 Kra ko wiec
34? Krausneker
35 Krościenko
36 Krzeczunowicz Ignacy
37 lGzeczuuowicz Walery

2014
5987

12200
3367
39S4
1577
1262

.50217
6500
4016'
3588-

64352
11637

5274
4175

201
240234,

25421
1511
1802
4(144
2562
9868.
7048
O i

51100
2217

fjljfcó
220

64077
2527

21501
1497

11410
6174

99 i  
9 7 '

02
02
13
70 
90

48
74
71 
30 
42“ ' 
8T4
14
05 
55 
5-8— 
.10
G 3 1
50
47
80
86
'94
42
54
09
09

64
29
84
89
08
06

135 
461 

5467“  
244 
259 

72 
125 

7165-

ISO 
311 

12154 
|j 2852

17T
413

i  201
95

47039
301

5908
115
113
2‘I&
2(75
691
338

n ip  
3951 

120 
1349

7262
125

- -2 * 6
82

430
294

36 i. 
40,1 
12

11
70
OH

70
'lkł*
59
47

84 
72 
05 
SO 
18 
68 
04 J 
03 
14 
5-5 
23 
62 
76 1
9 0 '

03
0 6 ’

09
97
22
50

64 
5400

53
65

245-

15000
5600

1 0 1
4172

75
5099;

51
47

307

400

70

00,1
60

37
74

40

05
61

03

05
97

88

46

134 
113 

*5-467 
209 
I w  

72 
94 

71 Gm

180
231

12154
2652

175
413
201

do
47039

5 r8 6 
Spt 

113 
228 
205 
691 

. 244 
309 

3951 
120 

1154

5 ^ 7  
: ‘ f25 

-  4595 
82 

430 
2SS

99
97
40J
05
88
11
20
01

70
32
59
47

84
72
05 
80 
48— 
CS
06 
T)3 
14 
55 
23 
05 
05 
90

05,1

5-3
97
22
50

2014
5923
C800
3313
3 01 f i  
1577 
1202

49972 
6500 
4016 
35881 

50352 
COLT 
-i-lTisJ 
5274
4 1 751 

100
236061 

31-60 
20322 

1406 
1802 
4644

0820
7O4SJ
4731

51160
09,1

17352 
220* 

6p677 
2527 

21501 
1407 

11339 
61 7 4:

90
37

45
28

70 
50

48
74
71 
30 
F2 
S4 
14

94
58
06
76
50
47
75 
80 
04 
42 
54 
09 
21

64
i29
84
’89
62
06

347

00

31

01
39

07

50
00,1

S7-1

122
30

94
116

194

1535

630

6

981

57
71-1

03
801

48

541



as /  K u lczyck i f 0061 i 19
20 Lewicki 20524 20
40 Łoś . 33779 74 i
41 Małecki 1024 20
42 Matczyński . 18460 62 f
43 Mikiewicz 1538 88
44 Mikołajów 7787 73
45 Miroszcwski . 19648 69
46 Monasterzyska 214.3 28
47 Morawski familijny 692 15
48 Morawski niefamilijny 6685 54
49 Moszczańska 1016 67
50 Nahaezów 783 70
51 Nielepiec 963 93
52 Niezabitowska 23787 73
53 Olszewski —
54 Otowski 574 29
55 Paprocki 5460 33
56 Petryczyn 263218 83,1
57 Pniew ski 2052 49
58 Popkiewicz . 5763 87
59 Potocki 22727 63
60 Przemyśl 2333 69
61 Radymno 1. . 1162 23
62 Radymno II. 3013 81
63 Ra papo rt 1178 02
64 Rudolf 2194 65
65 Russian 21775 75
GO Rzeszów 4837 95
67 Sapieha ks. Leon . 19781 53
68 Sącz dom roboczy 3S765 66
69 1 Sącz fundusz stypendyjuy 15040 88
70 Seidler 1975 44
71 Siełecka 9462 56
72 Skibiński 10000 —
73 Stanisławów . 593 54
74 Stawek 2718 — ■
74 Szmouiewski 1668 22
76 Tarnów 2929 88
77 Tchórznicka . 2000 —
78 Towarnicki Bazylewicz 18917 84
79 Towarnicki Jan Dr. [329884 09
80 Unia Lubelska 531 91
81 Zawadzki Korwin . 50438 64
82 Zawadzki Rogala . 6731 40
83 Zalclioeki 48983 49
84 Żebrowski 35408 86
85 Zurakowski . 115737 62

S u m a 1839776 15



33S 
102T 
2070 
' 70 
1423 

138 
442 

177G 
220

71 
1248

28 
' 34

72 
3521

385
78914

99
58 6 

2298 
105 

77 
209 

70 
148 

1357 
1804 
2302 

800 
401 
150 
074

1 11
201
102

1331
55

922
2I2SS

48
4154

703
5948

1777
5838

1 10 i
02 A 
S71 
81| 
47 
2 U  
90,| 
921 
3 8 ' 
19 
10 
05 
08 
37i

9 Gi 
2 5 '
5 5.1

94 
47,’f 
951 

7I 
oi|
7 O 
40 
18 
15
83 
90 A 
8 ; i  
09"
08

51
152

09
00
34
58
24.1 
99 * 
54
03.1 
78 
97 i

f 70 173 /  302 :óo* /  -ss.?* Mo 33— — 303 j07 20521 1-20 G3ii
— — 1397 65 33779 74,1- 672
— — . 70 87 1024 20 __
— — 1423 8 1 J 18400 62 __
— — 138 47* 1538 88 .__
200 — 417 01 7 587 73 25

3920 — 1520 : 37 15728 69 250
22 46 111 42 2120 82 109

2200
— 40 85 092 15 30
— 1227 40 4485 54 20—. — 28 16 10 IG 67 __

— — 19 90 i 83 70 14
— — 44 61 903 93 28
394 52 3479

P
23393 21 41

— i— 25 98 574 29 1
— — 385 25 5400 33 __

165953 61 <- 70394 80 97205 22 2519. —■ 94 , 50 2052 49 4
537 75 580 94 5220 12 __

39 94 ■ 2298 i 471 22087 09 __
■—■ — 105 ' 95 J 2333 09 ----
-— ■— 71 57 1102 23 6

71 52 252 89 2942 29 16
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B. Dobra i realności.

1. Dydyński: a) dobra „Godowa" z przyHegłościami wartości 39.972 złr. —  ct.
b) realność w „Strzyżowie" Nr. 97. „ . 3.527 „ —  „

2. Głowiński: a) budynek „ad .St. Nicolaum" oszacowany w ro
ku 1849 na . . . . . 197.213 „ -  „

b) dobra Winniki wartości z końcem
roku 1873 . . 92.65?. zlr. 20 ct.
zaś po strąceniu kwoty 7.011 „ —  „
pobranej w ciągu roku 
18.74 za sprzedane tam
że realności, okazuje się 
wartość „Winnik" z koń
cem roku 18,74 . . . . .  85.042 „ 20 „

3. Dr. Towarnicki —  realność w Rzeszowie oszacowana na . 38.147 „ 15 „
Ogólna zatem wartość, dóbr i realności 304.501 zlr. 35 ct.

/



Do Alegatu 25. c)

Bilans majątkowy
funduszów stypendyjnych.

A . S ta n  czyn n y.

1. Zapas majątku z a r o d o w e g o ............1,611.165 zł. 16'|, et.
2  Wartość dóbr i realności . ....................  304.501 ,, 35 „
3. Należytości1 ezynne:

a) majątku za rod ow ego ...........  4.200 „ —  „
ló „ o b r o to w e g o ...........  108.360 ,, 40 ,,

4. Zapas gotówką majątku obrotowego . . . 12.673 ,, 63 .,
Suma stanu czynnego. . 2,190.900 zł.- 6 3 '/, ct.

J3. S ta n  b iern y .

1. Skrypta dłużne do zwrotu dłużnikom po spłacie kapitałów 134.822 zh 27'/, ct.
2. Należytości b i e r n e .................................................... 14.558 „ 1 * __ »_

Suma stanu biernego . . . 140.380 zl. 46 '/2 ct.

Z porównania stauu czynnego z biernym okazuje się przewyżka
stauu czynnego o ..................................

gdy zaś z końcem r. 1873 wynosiła takowa .
wynosi przeto w z r o s t ............................................. .....

mianowicie w kaptałacli nowo inzybyłych fundacyi 87545 zł. 07 '/, ct. 
w skapitalizowanych nadwyżkach gotówki. . . 56270

razem jak wyżej . .
30 7,

2,041.520 zl. 17 ct. 
1,807.604 „ 80 

143 825 zł. 37 ct.

143.825 zł. 37 ct.



Do Alegatu 25. cl)

Wyj aśnienia
do zamknięcia rachunkowego funduszów stypendyjnych

z a  r o k  1 8 7 ł i .

-A-. yW yjaśn ien ia  ogólne.

Do końca r. 1873 przedkładane były w. Sejmowi zamknięcia rachunkowe nieobjętych budżetem 
funduszów stypendyjnych wspólnie z innemi budżetowemi funduszami w ten sposób, iż wynikłośoi tak 
dochodowe, jak wydatkowe pierwszej połowy roku uastępuBC odnoszące się jeszcze do roku po
przedniego, za który przedkładano zamknięcia, wstawiane bywały ua rachunek tegoż roku. Sposób 
powyższy utrudniał o tyle szybkie lokoiVUuie ostatecznych zapasów gotówki, iż z fruktyfikowaniem 
tychże wstrzymywać się musiano aż do wykontowania przez oddział rachunkowy dzimników kasy 
krajowej za pierwsze półrocze roku następnego, co więcej, aż do nadejścia odnośnych dzieników c. k. 
kas rządowych, których obrachunki zawsze dopiero w kilka miesięcy później oddziałowi rachunkowemu 
nadsyłane bywają. W skutek tej utrudniającej manipulacyi lokowano zapasy gotówki, zamknięciami 
raehunkowemi wskazywane, dopiero po upływie pierwszego póhsctóza.

Obecnie, wychodząc z zasady, iż w. Sejm dodatkowego kredytu udziela jedynie fuuduszom 
budżetowym, przystąpiono z rokiem 1874 do przedkładania zamknięć niebudżetowych funduszów sty
pendyjnych na podstawie zestawienia wynikłośoi ściśle zp, rok słoneczny, tj. z uwzględnieniem tych 
tylko wyuikłości, które od 1. stycznia do ostatniego grudnia 1874 roku dziennikami kasy krajowej, 
względnie uźienaikami c. k. kas rządowych wykazane zostały.

W  ten sposób możliwem stanie się. nadal fruktyfikowauie zapasów ostajtppznych gotówki 
przy pojedyńczych funduszach najdalej już w połowie marca każdego roku następnego, co przy 
znacznych częstokroć zapasach nader korzystnie wpłynie ua podniesienie sie majątków zarodowych.

Gdy jednak niektóre fundacyo posiadają kapitały w listach zastawnych gal. Tow. kredy
towego, rentach państwowych i akcyach koleji Karola Ludwika,< od których odsetki na poczet dru
giego półrocza roku poprzedniego wpływały dotychczas dopiero z początkiem roku następnego, z po
wodu. iż nawał pracy z końcem roku uuibmożliwial kasie krajowej1' zrealizowanie odsetków od nader 
licznych efektów wszystkich funduszów krajowych na dniu 31. grudnia a zatem takowe w przucho- 
żoneui obecnie zamknięciu rachunkowem pobfcane być nie mogły, przeto okazały się w pewnej liczbie 
fundac-yj z dniem 31. grudnia 1874 pozorni chwilowe niedobory, które pobranemi z początkiem 
r. b. zapadłemu odsetkami wyrównane już zostały.

Pokrycie tego rzekomego niedoboru, wynoszące dla wszystkich owych fundacyj 12.430 zł. 
01 ct., zawartem jest pod poz. 19, dochodów majątku obrotowego pod rubr. „dochody rozmaite",



zwrot zaś takowego, uwidoczniono w korrełatywnej rubryce wydatków opiewającej ogółem na kwotę 
13.010 zł. 73 ct. jako zaległość bierną.

Mimo tego pozornego niedoboru w pewuej części fundawj, który oczywiście nie tylko na 
ich stan majątkowy żadnego nie ma wpływu, lecz który nawet po wpłynięciu zaległości czynnych 
zmienił się w r. b. w znaczną nadwyżkę* dodatkowo zfruktyfikować się mającą, okazał się z końcem 
r. 1874 w ogólnym kompleksie funduszów stypendyjnycli zapas gotówki w kwocie 12.673 zł. 63 ct. 
który ku powiększeniu odnośnych majątków zarodowych w r. b. bezzwłocznie1, użytym zohtal.

13. "W y ja śn ie n ia  szc ze g ó ło w e .

I. Majątek zarodowy.
Doehody.
Do poz. 2. Wpływy gotówką powstały z dalszych w ciągu r. z. zebranych składek na rzecz funduszu 

stypendyjnego im. Najjaśniejszego Pana. 
do poz. 4. Należytość zaległa w kwocie 273500 zł. dotyczy rent państwowych, przesłanych w r. 1873.

c. k. Namiestnictwu celem dewinkulacyi, a odebranych w r. 1S74. Wykazana jako pozo
stałość ostateczna kwota 4200 zł. odnosi się do skryptu dłużnego, mającego wpłynąć od 
e. k. Namiestnictwa ua rzecz fundacyi stypendyiaej ks. Olszewskiego.

Wydatki.
do poz. 2. Pozostałośćostateczna 134822 zł. 27 J ct. wykazuje ogńł skryptów dłużnych wydać się 

mających po spłacie kapitałów hypotecznych. Tjąkowy wynosił z końcem
roku 1873     1$6S22 zl. 27 ’/,  ct.
W roku 1874 wydauo z fundacyi Głowińskiego skrypt dłużny Tekli

Padlewskiej kipotekowany na dobrach Rusin, na . . . . .  2000 „ —  „
Zostaje z końcem r. 1874 . . . . 134^22 zl. 271/2 ct. 

która to kwota mieści się w ogólnym zapasie ostatecznym majątku zarodowego wykazanym 
w kwocie 1.611165 zl. 16,1 ct.
Dobra i realności poszczególnione są w osobnym załączonym wykazie. Wartość takowych
wynosiła z końcem roku 1 8 7 a .........................................................................371.512 zł. ,85 ct.
po strąceniu zaś wpłynionej w ciągu roku 187* kwoty ze sprzedaży

realności w Winnikach . . .    7011 — ■ „
zmniejszyła się wartość tychże z końcem roku 18.74 na . . .  . 304501 zł. 35 ct..

Majątek obrotowy.
Dochody.
do poz. 1. Zwrot wykazanego stypendyum nastąpił z funduszu Żebrowskiego do funduszu Głowiń

skiego, ponieważ stypendysta Hankiewicz po wypłacie II raty stypendyjnej z fundacyi 
Głowińskiego otrzymał od II półrocza r. 1873/4 podwyższone stypendyum _z tej drugiej 
fundacyi.

do poz. 2. Różnica międzj wykazanemi do spłaty na rzecz funduszów stypendyjnycli kapitałami
hipotekowanemi w k w o c i e ................................................................... Li8713 zł. 87 ct.

a wykazanemi pod poz. 2. wydatków majątku zarodowego skryptami
dłużnemi w k w o c i e ..................................................   . • 134822 ‘ u »

powstała z powodu, iż wartość skryptów podano w walucie ua
jaką opiewają, tudzież, że nie wszystkie pretensye fundacyj pokryte są dokumentami.
W  roku 1874 spłacono następujące kapitały dłużne:

Do Ahg. ,?■). d)



a) we fundacyi Dr. Towaruickiego na skrypt Maryi Ołtarzewskiej (Hr. Mailly) 303 zł. 82 ct.
.b) „ „ Głowińskiego „ „ Tekli P a d le w s k ie j........................ 2100 „ „ „
c) „ „ Krakowskiej „ „ M. Rocha Jabłonowskiego . 1995 „ „ „
d) „ „ Niezałńtowskiej spłacony Kapitał hipotekowany na

real. Nr. 7321/ 4 .......................................................... 1600 „ „
Razem, jak wykazano . 5998 zł. 82 ct.

do poz. 3. Zaległość czynna powstała z powodu niepobrania na racbunek r. 1874 odsetek od 
efektów, które dopiero z początkiem r. b. wpłynęły. (Patrz wyjaśnienia ogólne.) 

do poz. 4. Zaległość odsetków od kapitałów hipoteko wanych wynosiła z końcem r. 1874 :
a) we fundacyi Kalickiego . . . . . . 49 zł. 71 ct.
b) 55 5? Krakowskiej....................... . . 210 >5 — 55
c) 55 5? Ł o s i a .................................. . . 469 >5 07 % 55
d) 55 55 Eussyana............................ . . 262 55 50 55
e) 7) 55 S ą d e c k i e j ....................... . . _  10 55 r35 TT
■f) j; » Zawadzkiego Korwina . . 433 55 12 V, n

55 55 Zebrowskiego . . . . . . 1575» 55 — 5?
Razem jak wykazano

C5OOco zł. 76 1 ct.
do poz. 6. Zaległość w tej rubryde powstała w głównej części wskutek spłacenia czynszu za II.

półrocze 1874 przez ct k. Fundusz naukowy za odnajęty gmach „ad Nicolaum“ dopiero 
z początkiem roku 1875.
do poz. 7. Pozostałość ostateczna za sprzedane realności należące do funduszu Głowińskiego składa s ię : 

a) z dłużnej należytośei od funduszu obłąkanych w kwocie . '28161 zł. 191 a ct.
V  » » » « położnic „ . 7040 „ 30 „
c) „ „ od pojedyńczych nabywców realności

w Winnikach, r d z e f n ........................................................ 12915 „ — „
Ogółem, jak wykazano . . . 48116 zł. 49 *|a ct.

do poz. 8. Zaległość czynna w kwocie 105 zł. powstała wskutek niewpłyńięfćia w roku 1874 
przynależnego dodatku z Funduszu naukowego na rzecz fundacyi Jarosławskiej, 

do poz. 17 5 °/0 dodatek czynszowy do podatków gminnych od ginach u1 sw. Mikołaju winien uiszczać 
czynszownik, zatem c. k. Fundusz naukowy. W  myśl obowiązujących przepisów magistra- 
tualnych wypłacił fundusz Głowińskiego w zastępstwie tegoż za rok 1874 częściową nale- 
żyftośe375--zł., która do zwrotu w r. 1875 od ezynszownika wykazaną została, 

do poz. 18. Pod zwrotem wydatków konserwacyjnych rozumie się złożenie rachunków z zaliczek 
wypłaconych inżynierom Wydziału krajowego, tudzież kuratoryi fundacyi Dydyńskiego 
na konserwacye i budowy, 

do poz. 19. Patrz wyjaśnienia ogólne
do poz. 20. Zwrot wydatków rozmaitych zawiera dłużne za lata dawniejsze zwroty, mianowicie:

we funduszu G ło w iń s k ie g o ....................... . . 24 zł. 95' v' ct.
55 55 J a ro s ła w ia ............................. » 33 n
37 53 Brzeskiego . . . . . . » 20 »
>5 53 E giersk iego ............................ . . 71 J5 — 55
55 5? Dra Towarnickiego . . . . . 382 5? '33 »
P 33 F a lk en fe lsa ............................ . . 10 55 49 ft

tudzież tytułem złożenia rachunku z zaliczki danej c. k. 
notaryuszowi Iłenzemu w sprawie procesowej dóbr 
Kozice z funduszu Zawadzkiego Korwina . . 100 ,, —  „

Pozostałość ostateczna, jak wykazano 668 z 9 f5 0 ‘ |, ct.



Wydatki.
do poz. 1. Zaległość bierna z r. 1873 w ynosiła ........................................  2114 zł. 75 ct.

Odpisano z powodu śmierci stypendystów i nie uczęszczania
tychże do szkół p u b lic z n y c h .............................................  972 zł. 50 ct

okazuje się przeto należytość zaległa . . . . 1142 zł. 25 ct.
Niepodniesionycli do końca r. 1S74 lub wstrzymanych stypen

dyów aż do dopełnienia przepisanych warunków wyka
zuje się w pozostałości ostatecznej n a ......................  1079 „ 56 „

do poz. 13. Z tytułu dodatku na pomieszkanie dla Administratora fundacyi Dydyńskiego należała 
się ś. p. Thieremu jako właścicielowi realności w Strzyżowie za lata dawniejsze zaległość 
w kwocie 400 zł., gdy tenże jednak zmarł, realność zaś jego nabytą, została w r. 1872 
na rzecz wymienionej fundacyi, przeto zaległość powyższą odpisuje się. 

do poz. 19. patrz wyjaśnienia ogólne.

Zaległości czynne wynoszą z końcem r. 1874 . . . 198360 zł. 49 ct.
* bierne „ „ « . . .  14558 „ 1 9  „

okazuje się przeto przewyżka zaległości czynuych o . 1S3S02 zł. 30 ct.
W  porównaniu zaś z rokiem 1S73   175692 „ 20Y2 „
zwiększyła się takowa o ..................................................  8110 zł. 09 */a ct.

Lwów dnia 16. marca 1875.

L . P ierożyń sk i r. w. 

A . U rbański r. w.
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Alegat 26.

Wykaz porównawczy
kosztów lekarstw wydanych w IV kwartale 187d: r. z apteki szpitalnej 

z kosztami lekarstw obliczonemi według kasy rządowej dla apteki 
u s t a n o w i o n e j .

Taksa
rządowa

Koszt rze
czywisty

złr. ct. złr. ct.

A. Szpital ś w .  Łazarza.

I. Oddział chorych . . . . . . .
II. Oddział położnic i podrzutków . . . . .

1882
293

99
77

447
50

05
91

2176 76 497 96

!>.. Szpital ś w .  Ducha.

I. Oddział syli litycznych . . . . . .
II. Oddział obłąkanych . . . . . .

635
277

89
17

133
54

87
07

do tego szpital św. Łazarza
913

2176
06
76

187
497

94
96

do tego lekarstwa Sióstr Miłosierdzia i służby szpitalu.
3089

26
82
95

682
9

90
13

do tego płaca prowizora z dodatkiem na pomieszkanie 
„  „  ,, jednej Siostry w aptece wraz z wiktem 
„  „  „  parobka wraz z wiktem . . . .

3116 77 695
250

57
50

03

50
50

3116 77 1053 03

Z porównania okazuje się różnica na korzyść szpitali . — — 2063 74

U w a g a  :  Gdyby ściągnięto najwyżej t. j. 40°|e opust w której 
z aptek, wynosiłaby różnica ta jeszcze 817 złr. 3 ct. 
za jeden kwartał.
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Alegat 27.

W y ciąg*
zatwierdzonych (przez Wydział krajowy) na rok 1875 budżetów szpitali 

powszechnych i publicznych w Galicyi,

(z w y j ą t k i e m  I w o w s k i e g  o i  k r  a k o  w s k i e g  o).



c3
£ rlm 1 flrtr/nr\ i o WT la ło  nli

. ? Dochód roczny 
zł, w. a.

Stan zaległości w zł. w. a. Suma ogólna
OMnd

* c3> O
n aJh ,pzS obD

czynnych Potrzeb Pokrycia
N *14?-łoPh
c3
O

Miejsce 1873-4 wniosek 
na r. 1875

D O

o  'o'CG
rS n fu

nd
us

zu
za

kł
ad

ów

ta
ks

y
le

cz
en

ia

za koszta 
leczenia

z tytułów 
innych

biernych
w r. 1875

3 —i N N zł. w. a. | zł. w. a.

1 Biała 14753 15469 C3 869 7734 50 *|2325 253 37% 112 10326 X X 12721 9 0 %15487 yjo JO

0 Bochnia 15032 14581 55 86 7201 10 3496 17 2S 62 1628 67 10034 05 11975 1S& 14421

3 Brody 9052 8767 63 30S x o 4383 50 6014 6S 28 W I598 99 11390 57 11321 708802 0  4

Brzeżany 11768 11559 60 308 52 5679 50 3057 83 28 4865 08% 11874 99% 10237 33X 10508

5 Drohobycz 8822 12000 52 308 52 6000 6291 tyó 35 1000 8489 17 12489 1711567

6 Jasło 12178 13244 80 8 6336 1698 92 66 25 527 59 7020 82 9019 1712982

7 Kołomyja 14966
9823

15000 69 47 25 7500 — 26594 49 1415 03 19630 94 30793 52% 35556 77

8 Podhajce 3561 10000 
obł. 2700

50 7 50 6000 1636 25 26S8 8323 8636 758418

9 Przemyśl 22985 chor. 23888 71 610 33 15890 70 12731 96 _ ____ 7625 75 23267 81 29965 2822261 raz. 26588
10 Rzeszów 13881 14565 80 269 93 7282 50 12322 50 2749 60% 9724 41 16949 76% 22649 5114876

11 Sambor 14359 15394 45 269 93 7697 13077 97 100 9591 81 17951 62 20926 0210042

12 Sanok 7486 8000 35 134 50 4800 4299 81 325 2956 35 7352 88 9776 11%7848

13 Nowy Sącz 9085 10000 70 610 5500 6695 63 1308 99% 4856 4 7  V 11395 69% 14380 949837 ‘i  1

14 Śniatyn 2710 24
3773

15 Stanisławów 26321 125
31016

16 Stryj 16536 16659 60 117 02 9900 40 5228 86 - ____ 9561 79 18608 39% 16516 30
15965

17 Tarnopol 14144 70
13104

18 Tarnów 34525 32000 140 19200 3691 13967 62 30061 31891
28325

19 Wadowice

Zaleszczyki

4814 5000 44 10 2500

2500

801 90 800

1089

3511 90

96

3511 90

54%20
3876
4330 5000 35 14 91 2033 58 312 68 96 4340 4873
515S

21 Złoczów 13736 60
14219 obł. 18250

22 Żółkiew 7106 chor. 6077 72 . 15558 3054 79% 83 52 3475 15090 19793 37%
22479 raz. 24327
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Alegat 28,

"W y k a z

stanu zaliczek udzielonych szpitalom z funduszu krajowego na 
rachunek należytości za koszta leczenia ubogich w czasie od 

1. sierpnia 1874. do 1. lutego 1875.

L. p. Z N T a z w a  s s p i t a l u
Pozostałość 
z dniem 31 
lipca 1874

Zaasygnowano 
w czasie od 

1 sierpnia 1874 
do 1 lutego 1875

Szpital
winien
razem

Wyra
chował

Pozostaje 
do wyra
chowania

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

1 B i a ł a ............................................. __
2 B o c h n i a ....................................... — — 1000 1000 — 250 — 750 ---
OO B r o d y ............................................. 400 — 1200 1G00 — — — 1600 •---
4 B rz e ż a n y ........................................ 2000 —. — — 2000 — 250 1750 ---
5 Drohobycz .................................. — — ----
G J a s ł o ............................................. 300 — — — 300 — 300 — — ---
7 K o ło m y ja ........................................ 800 -— — — 800 — — — 800 ---
8 Kraków św. Łazarza . . . .
9 Ki-aków św. Ducha . . . .

10 Kraków k l in ik i ............................ — — — — — — — —■ ---
11 L w ó w ............................................. 2212G 9 3 111 — — 2212G 9 3 1|, ■— — 22126 93'la
12 P rz e m y ś l........................................ 3000 — — — 3000 — 1000 — 2000 —
13 K z e s z ó w ....................................... 4727 76 G00 — 5327 76 73G — 4591 76
14 S a m b o r ....................................... --- — — — -— — — — —
15 Sanok ............................................. 3236 — — . 323G — 343 — 2893 —
IG Sącz n o w y .................................. 1750 — — — 1750 — 500 — 1250 —

17 S n i a t y n ........................................ — — 1000 1000 — — — 1000 ■—*
18 Stare miasto (przy Podhajcach) — — ■— — — --- — ---
19 S tanisław ów ..................................
20 Stryj .............................................

Tarnopol .......................................
1000 -—- — — 1000 — 37 G— 624 —*

21 — — — ■—■ — •— — ---
22 Tarnów ....................................... 6882 90 G000 12882 90 — — 12882 90
23 W adow ice........................................ 200 — COO — 800 — — — 800 ■ ■
24 Z a le s z c z y k i .................................. — — 500 — 500 — — — 500
25 Z ł o c z ó w ....................................... — — — — — — — — ' _
2G Ż ó ł k i e w ....................................... 200 — — — 200 — 200 — '

Suma . . .
1

46623 591), 10900 57523 59 '|j 3955 53568 59 'I,
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Alegat 29.

Bpj gas® “ I
A a /  3 7 * . k : 3 u 2 s

statystyczny o ruchu chorych w galicyjskich szpitalach 
powszechnych za rok 1874.



S t a n

N a z w a s z p ita la

ilo
ść

 
łó

że
k

Pozostało 
z końcem 
r. 1873

i

Przyjęto 
w ciągli 
r. 1874

Suma
leczonych

U b v -

wyleczonych

Ni
a "o O)scci

05 ■
a

,do
aO)NC3

SC
o CDNci

SC<3» "o sI-Oci

Biała . . 03 30 21 51 285 127 412 315 148 463 230 112 342
Bochnia . 55 21 14 35 290 210 500 311 224 535 189 134 323l
Brody . . 03 13 14 27 218 100 378 231 174 405 107 124 291
Brzeżany . 00 21 17 38 151 135 286 172 152 324 109 100 215,
Drohobycz r.o 24 12 30 271 158 429 295 170 405 230 133 303|
Jasło . . HO 13 21 34 189 150 339 202 171 3 7 3 155 122 277
Kołomyja . 0<) 8 15 23 215 130 345 223 L 45 308 172 101 2 7 o!
Przemyśl . 71 31 39 70 472 458 930 503 497 100O 445 401 900
Rzeszów . HO 13 13 20 205 213 41S 205 213 418 134 104 29S|
Nowy Sącz 70 14 22 30 284 169 453 29S 191 489 238 145 383
Sambor 45 14 12 20 229 152 381 243 104 407 202 129 3311
Sanok 35 11 0 17 101 ,128 289 172 134 300 1 38 104 242
Sniatyn 24 2 2 4 117 59 170 119 01 180 112 50 108
Stanisławów . . 125 01 45 100 098 3 Oh 1000 759 413 1 172 5 7 4 305 879
Stare miasto. . 50 10 S 24 107 90 257 183 98 281 134 59 193
Stryj . . 0O 27 39 00 330 211 541 357 250 007 200 187 ■147',
Tarnopol . 70 23 24 47 297 225 522 320 249 509 241 193 434
Tarnów . 140 47 00 107 404 409 813 451 409 920 310 354 070
Wadowice 44 5 0 11 57 72 129 02 7 8 140 51 01 1 15
Zaleszczyki 35 4 4 s 110 82 1 9h 120 80 200 91 02 153
Złoczów . 00 40 .12 ÓS 255 140 101 301 158 459 242 133 375

Żółkiew | oddział obłąkany d i . . . 50 — — — — — — — — — — — —
oddział chorych...................... 22 13 12 25 130 07 197 143 79 222 81 50 131

K r a k ó w
Szpital św. Łazarza 200 OS l o 141 1252 1115 2307 1320 1 188 2 5 OH 751 025 1370

oddział chorych

Oddział
Ś w. D u c h  a 
syfilitycznycli i skórnych 100 47 53 100 390 308 704 443 • 121 804 379 34 h 727

J

L w ó w
oddział chorych 540 273 145r 2870 2152 5028 3159 2297 5450 1947

l| 1
129213239!

[i

S u m a 2291 1118 089 1534 9335 7404 17619 10920 8243 MU 37
'

7588 0375 ] 2900
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Alegat 30.

W Y K A Z

statystyczny o ruchu pielęgnowanych w krajowych zakfadach położnic 
i obłąkanych we Lwowie i w Krakowie za rok 1 8 7 4 .



K rajo w e zakłady położnic

( Krakowskim . . 1 2Ilość łóżek w zakładzie 1 Lwowskim 41

K r a k ó w

m a tk i

klasa

II. III.

aa>NCS

d z i e c i

u
<D

L w ó w

m a tk i

klasa

I. II. III.
c3U

dzieci

O
oNc3U

Ubytek:

Porody:

Czas
pie lę gno w ania:

Z końcem roku 1873 pozostało
W  roku 1874 przybyło .

R a z e m
Wypuszczono
Między temi takie, które nie i

d z i ły ..................................
Dzieci nieżywo urodzonych
Umarło po urodzeniu
Umarło
Między umarłemi takie, które nie 

r o d z i ł y ............................
Z końcem r. 1874 pozostało
Średni stan matek dziennie
Ilość rodzących bliźniakami

trojakami
porodów ulicznych

Ilość porodów dnia 
jednego

90
95
74

1 0
11

26
28
23

59
61
50

11
14

342 142
551

>19 319

20

139 162
141 161
119 148

16 1 0

73i> 21-3

najwyższa
najniższa
średnia 0-91

Ogólna suma dni pielęgnowania 
m a t e k .................................. 3527

Średni czas pielęgnowania jednej 
matki —  d n i ...................... 26 22-61

Taksa pielęgnowania dziennie 7 5 ct. III. kl. 90 ct.
Suma wszystkich wydatków 4768 zł. 90 ct. 12495 zł.
Koszt utrzymania jednej matki 

dziennie.................................. 1 zł. 35 ct.

301
106
267

26

15 15 i 8 5 1

etatystyczny 
o 

rucliu 
pielęgnow

anych 
w 

krajow
ych 

zakładach 
położnic 

i {ob
łąk

an
ych

we 
Lwowie 

i 
w 

Krakowie 
za 

rok 
1874.



Kraków Lwów

Zakład obłąkanych:

Ilość łóżek

Z końcem roku 1873 pozostało

W  roku 1874 przybyło

R a z e m

U b y t e k :

Wypuszczono wyzdrowiałych

Nieuzdrowionych lub do innego za
kładu oddanych

Umarło

S u m a  u b y tk u

Z końcem roku 1874 pozostało

Ustanowiona taksa pielęgnowania za osobę dziennie

Suma wszystkich wydatków

dni leczenia

Rzeczywisty koszt utrzymania jednego chorego dziennie

aN

i l 

eś

24

55

27

49

76

26

51

NaS

50

41

1 1 2

153

40

50

16

106

47

98 ct. a. w.

17.748-10 zł.

16.846

1-50 zł.

1 0 1

ISO

281

68

77

DO

180

rOO

175

135

310

32

31

133

101 177 278

264

276

315

591

138

109

66

I. kl. 3 zł., II. kl. 1-50,| 
III. kl. 90 ct. w. a.

6S.657-S5 zł. w. a.

106172

64 T6595 ct. w. a.





L. 5809%

Dodatek do sprawozdania z czynności Wydziału krajowego za czas po koniec stycznia 1875.

Fundusz stypendyjny Głowińskiego.

Zamknięcie rachunku

Administracyi dóbr Winniki 

z a  xo3sz 1S
-vvA/WWW



Liczba

D o '  l i o d y

I N a l e ż y t o ś ć  ^
Uiszczenie

Pozostałość

ostateczna
o5
£O

O

3-J-=O*>0
g

zaległa bieżąoa razem

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

1
2
3
4
5

I

II

III

IV

V

VI

R zeczyw iste.

Gospodarstwo gruntowe
Czynsze dzierżawne 

Zaległość wynosiła zlr. 171*81 
od tego odpisano do

IW. <>316/74 . . . 4i m  
zostaje 128*97 

Razem I.

128 97 7 90 887 87 ! 789 3P 98 49

128 97 .758 90 887 87 789 31; ' ( 98 49
Dochody z propinacyi . . .

Razem II. .
847 86 8120 8907 86 7120 — 1347 86
847 86 8120 - - ,8967 86 7g|20 — 1847 86

Dochody s młynów . . . .
Razem III. .

111 20 — 111 (20 — — 111 20
111 20 — - 111|2Ó — — 111 20

Ziifrot kosztów zarządu .
Razem IV. .

— 15 45 94 46 09 — — 46 09__
— 15 45 94 46;09 — 46 09

Rozmaite dochody 
Zaległość wynosiła ■ . 552*41 
do tego przeniesiono 

zaległe zaliczki zwró
cić się mające . . 17*45 

Razem 869*86 
od tego odpisano do 

LW. 6316/74 . . . 8*07 
zostaje 861*79 
Razem V. .

861 79 32 64 894 4o 32 54 “ ” 561 89

861 79 32 64 Sil 4 43 32 54 *61 89
Gospodarstico lasowe 

Sprzedaż drzewa opadowego .
„ „ materyałowego 

Dochody ze szkód pasowych . 
Zwroty kosztów rąbania . . 
Rozmaite leśne dochody . .

Razem VI. .

70
290

8

23
6*2
84
0 0 %

6452
1045

5
67
99

75
89
32
80
00%

6452
1116

295
68

107

la
12
94
64
01

6452
1045

5
67
99

75
89
32
80
01

70
2^0

S

23
62
84

369 09 % 7670 16% 8040 46 7670 77 369 69 ;

R ekapitu lacya.

Suma rubryki I .......................
33 33 H ......................

H I.......................
IV .......................

V» JJ v .......................
V I.......................

Suma dochodów .

128
847
111

861
369

97
86
20
15
79
69%

758
8120

45
32

7670

90

94
64
76%

887
8967

111
46

894
8040

87
86
20
09
43
46

789
7120

32
7670

38

54
77./>,

9S
1847

111
46

861
369

49
86
20
09
89
69

2319 66% 16628 24% 18947 91 -15612 69 3335 2 J
i I
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Vv y dział krajowy trwa zatem przy zapatrywaniu , iż reprezentacya krajowa powinna mieć 
wpływ na zakładanie dróg powiatowych, lecz dla ukojenia wszelkich możliwych obaw w projekcie, 
który obecnie Wysokiemu Sejmowi przedstawia, przenosi atrybucyę przyznaną w zeszłorocznym 
projekcie Wydziałowi krajowemu na Sejm krajowy, który w myśl odpowiednio zmienionych §§. 
1 i 2 projektu, byłby niejako sędzią pomiędzy Radą powiatową, nie chcącą uznać pewnej drogi 
za powiatową a Wydziałem krajowym domagającym się tego uznania.

Postanowienie to daje powiatom zupełną rękojmię, iż interesa ich nie zostaną naruszone, 
albowiem z jednej strony będą powiaty miały swych rzeczników w Wysokim Sejmie, z drugiej 
zaś strony uchwała powziętą zostanie dopiero po dokładuem zbadaniu sprawy i na podstawie da
nych, których Wydział krajowy i Rada powiatowa dostarczą.

Drugą ważną zmianą, którą komisya proponuje jest opuszczenie w §. 4. 2 i 3 ustępu 

Ustępy te opiew ają:

„Zaniechana droga krajowa staje się drogą powiatową, jeżeli posiada cechy w §. 2. ustęp
4. wskazane

„ Zaniechana droga krajowa tych cech nie mająca, równie jak  zaniechana droga powiatowa, 
stają się drogami gminnemi, jeżeli służą do użytku publicznego.“

Opuszczenie tych ustępów motywuje komisya tymi samymi względami, co poprawkę w §. 2. 
alin. 4.

W  zeszłorocznem spawozdaniu z dnia 25. lipca. 1. 12397, wyjaśnił Wydział krajowy znaczenie 
powyższych ustępów.

W iadom o, źe wskutek zbudowania kolei żelaznych niektóre gościńce pierwszorzędne, utra
ciły swe pieiwotne znaczenie w ustroju kamunikacyjnym, osobliwie, jeżeli znajdują się równolegle 
do tych koleji.

Gościńce te, które były dawniej głównemi arteryami, zeszły dziś do znaczenia komnnikaeyi 
diugiego łub trzeciego rzędu a straciwszy jako gościńce głóiune racyę bytu, stają się próżnym dla 
kraju ciężarem.

Zaniechanie tych dróg jako krajowych przedstawia ogromne trudności, albowiem ani powiaty, 
ani gminy z obszarami dworskimi dróg tych dobrowolnie przyjąć nic chcą.

Skutkiem tego drogi, które straciły zupełnie znaczenie komunikaeyi krajowych w ścisłem 
tego słowa znaczeniu, utrzymywane być muszą z funduszu krajowego z wielką szkodą dla kraju, 
który za pieniądze na konserwacyę tych dróg wydawane, mógłby mieć każdego roku 3 —  4 mil 
nowych dróg mających znaczenie ekonomiczne dróg pierwszego rzędu.

Praguąe usunąć to wszystko co tamuje postęp w harmonijnym rozwoju środków komunika- 
cyjuych, a w dalszem następstwie rozwój bogactwa i kultury krajowej, zaproponował Wydział 
krajowy wyżej przytoczone postanowienia dla zaprowadzenia równowagi w gospodarstwie drogowem 
a względnie w ciężarach, jakie na ten cel ponosić mają kraj, powiat i gmina z obszarem dworskim.

Ażeby jednak uchylić obawę, iż postanowienie to mogło by zwalić na powiat zbyt wielkie, 
częstokroć nieproporcyonalne ciężary — proponuje Wydział krajowy w obecnym wniosku swoim 
(§. 4. ustęp 2), ażeby uznanie zaniechanej drogi krajowej za powiatową odbywało się w ten sam 
sposób, jak uzuanie drogi powiatowej w ogóle (§. 2.). —

Co się zaś tyczy zaniechanych dróg krajowych, które nie zostały uznane za powiatowe, jak 
równie zaniechanych dróg powiatowych — Wydział krajowy nie odstępuje od styłizacyi zawartej
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w zeszłorocznym projekcie (§. 4 alinea 3), albowiem w myśl proponowanego postanowienia stawa - 
łyby się te drogi tylko w takim razie drogami gminncmi, jeżeliby służyły do użytku publicznego 
t. j. miały cechę wskazaną w §. 1 alinea 4. projektu. Gdyby jednak gmina i obszar dworski 
uznawały, iż drogi te nie służą do użytku publicznego, natenczas spowodowaćby mogły zaniecha
nie drogi także jako gminnej w sposób przepisany §. 4 ustęp 1. r

Ważniejszą jest trzecia główna zmiana, którą komisya proponuje.

Według postanowienia §. 17. projektu Wydziału krajowego może kontrybuent wykonać robo
ciznę prestacyjną w naturze lub też wykupić się od niej w całości lub częściowo przez złożenie 
jej wartości pieniężnej z potrąceniem piątego procentu. Tę swobodę pozostawia Wydział krajowy 
kontrybuentom bez względu czy robocizna prestacyjna przypada na rzecz drogi powiatowej lnb 
gminnej. Natomiast proponuje komisya drogowa, ażeby tylko robocizna prestacyjna na rzecz drogi 
gminnej mogła być wykonaną w naturze lub wykupiona, prestacye zaś na rzecz dróg powiato
wych spłacone być musiały w gotowiżnie według ceny oznaczonej przez Radę powiatową.

Pomijając sprzeczność pomiędzy §.12. stanowiącym pres‘aeye -w robociżnie tak na rzecz dróg 
gminnych, jak i powiatowych, a § .17 . projektu komisyjnego stanowiącym właściwie datki pieniężne 
na rzecz dróg powiatowych, Wydział krajowy nie mógłby się zgodzić z proponowaną zmianą, 
choćby konsekwentnie przeprowadzoną a to z następujących pow odów :

Nie ulega żadnej wątpliwości i Wydział krajowy w tym względzie podziela w zupełności 
zdanie komisyi, że prestacya uiszczona w gotowiżnie mogłaby być ażytą z większym pożytkiem 
na cele budowy i utrzymania dróg, aniżeli prestacya w robociżnie; lecz daleko ważniejsze względy 
przemawiają za tem, ażeby nie wkładać na kontrybuentow obowiązku spłacania prestacyi, lecz 
pozostawić im możność i swobodę uiszczenia jej w naturze lub w pieniądzach.

Już w zeszłorocznem sprawozdania wykazał Wydział krajowy jakie znaczenie ekonomiczne 
ma dla kraju uiszczanie prestacyi w robociżnie. Idzie przedewszystkiem o wytworzenie nowego 
kapitału dla kraju głównie z pomocą pracy samej. Kapitałem tym mają być drogi. Oto główny 
powód, dla którego Wydział krajowy oświadczyć się musi przeciw nakładaniu prestacyi w pie
niądzach.

Przyjąć postanowienie, iż prestaeje na rzecz dróg powiatowych spłacane być inuszą w go- 
towiźnie, znaczy według obliczenia zawartego w zeszłorocznym sprawozdaniu przeliminować na 
drogi powiatowe rocznie około 1,200.000 złr. w gotowiżnie.

Pozostawić zaś swobodę odrobienia prestacyi, lub spłacenia je j, znaczy zniewolić kontrybuen- 
tów do pracy, której wartość nie da się wprawdzie dokładnie oznaczyć z góry, albowiem zawisła 
od sumy wykupna, która jednak w miarę tej sumy mniej lub więcej zbliżać się będzie do war
tości 1,200.000 Zł. w. a. Wartość ta jakkolwiek nieokreślona w każdym razie jednak bardzo 
znaczna, reprezentować będzie coroczny przyrost kapitału drogowego wytworzonego z pomocą pracy  
bez użycia gotowizny. Stosunki społeczne naszego kraju, aż nadto usprawiedliwiają tę rachubę, 
która gdzieindziej, u. p. w Szwajcaryi, Anglii lub Ameryce mogła by nie mieć żadnego praktycz
nego znaczenia. U nas „czas a pieniądz1- to nie jedno.

Włościanin nasz, jeżeli będzie musiał — pójdzie i odrobi a jeżeli mu każą zapłacić w ydo
będzie pieniądz, lub sprzeda co ma i zapłaci a nie pójdzie natomiast zarobić chyba, że go nędza 
do tego zmnsi. A jeżeli prawodawca francuski z tego stanowiska się zapatrując, zaprowadził 
w bogatej Francyi w 1836 roku prestacye w naturze, które najzbawieuniejsze wydały ow oce, to 
tem bardziej okazuje się to nietylko stosownem, lecz nawet niezbędnem w tak ubogim kraju jak 
nasz, który nie posiada kapitałów, który z każdej sposobności powinien korzystać, ażeby się cze
goś dorobić.



Niedogodności wynikające z odrabiania prestacyi, jak  n. p. trudność w kontroli i podziale 
pracy, dadzą się łatwo usunąć przy lepszej adrniuistracyi i nie mogą iść na szalę w obec ogrom
nych korzyści, jakie rokują prestacje w roboeiżnie dla pomyśluośei kraju całego.

Jeżeli Wydział krajowy nie podziela wniosku komisyi drogowej , ażeby prestacye na rzecz 
dróg powiatowych w każdym razie musiały być spłacone, to jednak nie odmawia słuszności twier
dzeniu tych . którzy nie wchodząc w to, czy prestacja ma być użytą na rzecz drogi powiatowej 
czy gminnej, wyrażają obawę, iż mogłoby się tu i ówdzie zdarzyć, że kwoty reluicyjne nie woły- 
wałyby wcale lub w niedostatecznej ilości ; w skutek czego zarząd drogowy mógłby się znaleść 
w kłopocie o gotowiznę mianowicie na znkupno materyału drzewnego. Ażeby tę obawę usunąć 
proponuje Wydział krajowy do §. 17. swego projektu następujący dodatek jako ustęp drugi:

„ W  rasie potrzeby gotowizny przez zarząd drogowy uznanej za niezbędną spłaconą być musi 
w gotowiźnie część nie przewyższająca jednak 1/3 rocznej robocizny prestacyjnej.

Oprócz powyższych zaproponowała koroisya drogowa kilka zmian pomniejszych w projekcie 
Wydziału krajowego.

Za podstawę do obliczenia prestacyi rocznej w każdym roku, przyjmuje Wydział krajowy w 
§. 13. swego projektu stan bydła, domów, rodzin i pojedynczych osób. jaki znajdywał się w gmi
nie i na obszarze dworskim dnia 15. Września poprzedniego roku. Komisya drogowa przyjmuje 
natomiast dzień 1. Czerwca.

Z tą zmianą Wydział krajowy zgodzić się nie może, albowiem przyjęty termin zostaje w ś c i
słym związku z innymi terminami, które wynikają z przyjętego przez Wydział krajowy porządku 
administracyjnego i tak ze względu na czas uchwalania budżetów powiatowych i gminnych, jak 
i na stosowuą porę rozpoczynania robót drogowych , musiałyby być przedmiotem osobnego rozpo
rządzenia przez Wydział krajowy po Sankcyi ustawy wydać się mającego.

Zresztą przyjęcie terminu przez komisyę proponowanego zmiejszyłoby znacznie ilość obliczo
nej przez Wydział krajowy prestacyi w roboeiżnie ciągłej, albowiem woły zakupywane w nie
których okolicach kraju w czasie około Świętego Jana (t. j. 24. Czerwca), używane przez kilka 
miesięcy d<> roboty a później dopiero brane na wypas i sprzedawane w zimie lub na wiosnę roku 
następnego, — pełniłyby przez czas dłuższy funkcye bydła roboczego, a jednak nie mogłyby być 
już zaliczone do inwentarza od którego prestacya winna być uiszczoną.

Drugą tego rodzaju zmianą jest §. 32. projektu komisyjnego, według którego „za zgodą 
„gminy z obszarem dworskim zatwierdzoną przez Wydział powiatowy mogą być koszta budowy, 
„lub utrzymania dróg gminnych, leżących w obrębie dotyczącej gminy katastralnej rozdzielone 
„między gminę i obszar dworski tak , ażeby pewna dokładnie ustanowiona przestrzeń dróg na 
„gminę i na obszar dworski przypadała".

Ponieważ postanowienie to jest wręcz przeciwnem zasadzie przyjętej w §. 1. projektu, we
dług którego „obszar dworski ze związku gmiunego wyłączony stanowi pod względem dróg jedną 
całość z obszarem gramy katastralnej, do której należy," — ponieważ dalej projekt Wydziału kra
jow ego a także i projekt komisyjny dążą do tego, ażeby w granicach istniejącego ustroju admi
nistracyjnego ile możności gminę do obszaru dworskiego zbliżyć i różnicę zatrzeć, proponowana 
zaś przez komisyę zmiana przeciwny wywarłaby skutek dając sposobność do nowego rozdziału 
interesów. Wydział krajowy z postanowieniem zawartem w §. 32 projektu komisyjnego pod ża
dnym warunkiem zgodzić się nie może.

Natomiast przyjmuje Wydział krajowy zmianę proponowaną przez komisyę, według której 
jedne czynności drogowe zwierzchność gminna i przełożony obszaru dworskiego załatwiają osobno,
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kontrolując się nawzajem, inne zaś i to najważniejsze załatwiają wspólnie. Wskutek przyjęcia tej 
zmiany przybywa jeden paragraf a to w ten sposób, iź §. 30. zawiera zakres działania zwierz
chności gminnej, §. 31 zakres przełożonego obszaru dworskiego, a §. 32 zakres ich wspólny.

Kiedy większość komisyi drogowej prócz zmian wyżej wy łuszczonych w projekcie swym po
została prawie w całości przy zasadach, które służyły Wydziałowi krajowemu za podstawę pro
jektu ustawy drogowej, odstąpiła mniejszość członków tej komisyi od tych zapatrywań, biorąc za 
podstawę swego projektu dodatki do podatków bezpośrednich.

W zeszlorocznem sprawozdaniu wykazał Wydział krajowy, iż przyjęcie tej zasady jest nie
możliwe, albowiem nałożyłoby na kraj nowy podatek reprezentujący 4 0°j0 podatków bezpośrednich. 
Do argumentów w zeszlorocznem sprawozdaniu zawartych i do argumentów którymi wykazał po
wyżej ekonomiczne znaczenie robocizny prestacyjuej jako pracy, która służyć ma do wytworzenia 
kapitału drogowego, dodaje Wydział krajowy jescze następujące:

Kraj nasz opłaca razem 6,153.418 Zlr. podatków bezpośrednich, w których znajduje się 60°/o 
podatku gruntowego, 13 ° j 0  dom owo-klasowego , 14 °j0 domowo - czynszowego, 6 ° /0 zarobkowego 
i 7°/0 dochodowego. —  Rolnicy więc, którzy opłacają podatek gruntowy i domowo-klasowy, uisz
czają razem 73°/0 wszystkich podatków bezpośrednich i ua nich też spadłby calyin ciężarem swoim 
nowy podatek drogowy. A nie należy przytem zapominać, że grunt w porównaniu z innymi przed
miotami i tak już jest nad wszelką miarę obciążony, albowiem kiedy stopa procentowa od czystego 
przychodu od gruntu wynosi na podstawie stałego katastru 21 ,°!0 wynosi, takowa przy podatku 
dochodowym jako minimum 5°|0 i nie dochodzi nigdy do 10°|o.

Powyższe cyfry wykazują dosadnie, że zaprowadzenie nowego dodatku do podatków bez
pośrednich na cele drogowe byłoby dla rolników stanowiących tak przeważną część ludności, 
prawdziwą klęską.

Z zapatrywaniem tern zgodziło się także zgromadzenie Prezesów Rad powiatowych, które 
na zaproszenie grona posłów, będących zarazem Prezesami Rad powiatowych, odbyło w dniach 
18. i 19. Lutego r. b. we Lwowie trzy posiedzenia celem objawienia opinii w kwesty i drogowej. 
Zgromadzenie to jak świadczy załączony protokół abrad •]. nie doszło wprawdzie do żadnych 
nowych rezultatów nie mniej przeto zgodziło się na następujące sporne punkta prawie jednomyślnie:

1. Dzisiejszy podział dróg nicrządowych na krajowe, powiatowe i gminne, powinien być nadal
zatrzymany.

2. Zasadę konkurencyi należy zastosować tak do dróg powiatowych jak i do gminnych.

3- Glównem źródłem dochodu na budowę i utrzymanie dróg powiatowych i gminnych powinny
być prestacje w naturze nie zaś dodatki do podatków.

Tylko co do wymiaru prestaeyi w naturze zdania były w ten sposób podzielone , iż mniej 
więcej połowa członków zgromadzenia oświadczyła się za wymiarem proponowanym przez W y
dział krajowy a względnie przez większość kornisyi sejmowej , druga zaś połowa nie uczyniła 
w tym względzie żadnego pozytywnego wniosku.

Przeciw obowiązującej ustawie drogowej oświadczyła się wprawdzie tylko nieznaczua więk
szość zgromadzonych, lecz nawet zwolennicy tej ustawy uznawali kouieczność zmian , mianowicie 
zaś niezbędną potrzebą unormowania, słusznych i równych ciężaróic dla gmin i obszarów dworskich.

Taki rezultat obrad nad projektem ustawy drogowej wskazuje, iż główne zasady przyjęte 
przez Wydzu.ł krajowy mianowicie zaś podział dróg, prestacje w naturze, konkureneya i równy 
rozkład ciężarów drogowych na gminy i obszary dworskie są zarazem przeciętnym wyrazem opi-
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